
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6515
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Τ. Χατζηβασιλείου

και Ι. Μουζάλα, σελ. 6456
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, φοιτήτριες από
τη Σχολή Διοίκησης Επιχειρήσεων της Αλγερίας συνοδευό-
µενες από τον καθηγητή τους και την διπλωµατική ακόλουθο
της Πρεσβείας της Αλγερίας στην Αθήνα, µαθητές από το 1ο
Γυµνάσιο Πτολεµαΐδας και το Γυµνάσιο Ανατολικού Κοζάνης
και το Γυµνάσιο Περδίκκα Κοζάνης, σελ. 6451, 6460, 6470,
6474

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  6439, 6441, 6443, 6447,
6448, 6450, 6451, 6452, 6455, 6459, 6468, 6471, 6472, 6475,
6476, 6477, 6478, 6479, 6482, 6483, 6489, 6491, 6492, 6501,
6503, 6504, 6505, 6506, 6510

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.   6452

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 9 Δεκεµβρίου 2019, σελ. 6439
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε

θέµα: «Διάχυση τοξικών αποβλήτων στον υδροφόρο ορί-
ζοντα και στη θάλασσα της Ολυµπιάδας», σελ. 6439

β) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Καταγγελίες σχετικά µε τη διαχείριση του µε-

ταναστευτικού-προσφυγικού ζητήµατος», σελ. 6441
ii. µε θέµα: «Περιστατικό αστυνοµικής καταστολής ενάντια

σε φοιτητές», σελ. 6443
iii. µε θέµα: «Περιστατικά αστυνοµικής βίας και αυθαιρε-

σίας: η υπόθεση της Ειρήνης Εµινίδου και του Ζήση Σούρλα»,
σελ. 6443

iv. µε θέµα: « Έξαρση του προβλήµατος της διακίνησης,
εµπορίας, χρήσης των ναρκωτικών στο κέντρο των Αθηνών»,
σελ. 6445

v. µε θέµα: «Εκπαιδευτικές δοµές στις φυλακές - σχολείο
Καταστήµατος Κράτησης Κορυδαλλού», σελ. 6447

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Παραχώ-
ρηση χρήσης αναψυκτηρίου Μονής Δαφνίου στον δήµο»,
σελ. 6449

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του

συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
«Φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διάσταση για
την Ελλάδα του αύριο», σελ. 6451 - 6515

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 6461 - 6469

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 6476 - 6494
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 6451 - 6461
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6439 – 6450
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6469 - 6476

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 6503 - 6515
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 6494 - 6503

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
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ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6439, 6441, 6443, 6447, 

6448, 6450                                 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ  Δ. , 

σελ. 6489
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6471, 6472, 6475, 6476
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 6478, 6479                                                                                   
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 6477
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6478, 6506
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 6450, 6451, 6452, 6476
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 6503, 6504, 6505, 6506, 

6510
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6478, 6482
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 6501, 6503
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 6476, 6477, 6482
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 6468

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 6452

Γ. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 6443, 6445, 6447, 6448
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 6439, 6449
ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ  Ά. , 

σελ. 6445, 6446, 6447
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ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 6441, 6442
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 6443, 6444
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Δ. , σελ. 6440

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ.  6472, 6476, 6505, 6506
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6454, 6459, 6460, 6492, 

6493, 6503, 6505, 6506, 
6507

ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 6496
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6504
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 6503
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ. , σελ. 6455
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6460
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Γ. , σελ. 6483
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 6479
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6507, 6508
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ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 6470

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΓ’

Παρασκευή 6 Δεκεµβρίου 2019



ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 6492, 6493
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6504
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 6457, 6459
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6499
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 6489
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 6480
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 6464
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 6497
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ. , σελ. 6453
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6495
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 6478, 6479
ΛΙΒΑΝΟΣ Σ. , σελ. 6452, 6454, 6473
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 6471, 6472, 6475
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 6490
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 6493
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 6456
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6501, 6503
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 6465
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 6459
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 6451, 6452
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 6452
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 6500
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6456, 6491, 6492
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 6461, 6462
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 6464
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 6498
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 6461, 6475, 6476, 6477, 

6478, 6483, 6485, 6503, 
6506, 6507, 6508

ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 6471, 6476, 6477, 6478
ΤΣΙΠΡΑΣ Γ. , σελ. 6454, 6455
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 6476, 6481, 6482, 6483
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 6494
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 6457
ΧΙΟΝΙΔΗΣ Σ. , σελ. 6501

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6447
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 6454                                                               
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ Κ. , σελ. 6462
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 6492



Αθήνα, σήµερα 6 Δεκεµβρίου, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
9.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των προγραµµατισµένων για
σήµερα επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-
ρας 9 Δεκεµβρίου 2019.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και άρθρο 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 269/29-11-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Πάγια
αλλά αδικαίωτα τα αιτήµατα όσων φοιτούν σε µουσικά σχολεία».

2. Η µε αριθµό 286/3-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Προβλήµατα στις εγκατα-
στάσεις του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου (ΕΑΚ) Λάρισας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και άρθρο 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 288/3-12-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο κλασικός αθλητισµός
στη Θεσσαλονίκη και ειδικά το Εθνικό Καυταντζόγλειο Στάδιο».

2. Η µε αριθµό 282/3-12-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Απόρριψη υπο-
ψηφίων διαγωνισµού ΑΣΕΠ (προκηρύξεις 1ΕΑ, 2ΕΑ και 3ΕΑ) για
την πλήρωση κενών θέσεων προσωπικού στην ειδική αγωγή
λόγω µη καταβολής αντιτίµου παραβόλου ύψους 3 ευρώ».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής

1. Η µε αριθµό 807/20-9-2019 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου
Φίλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Απρόσκοπτη πρόσβαση των παιδιών προσφύγων στην εκπαί-
δευση».

2. Η µε αριθµό 1509/24-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Α’
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου
Φίλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:

«Προβλήµατα µε τη διανοµή των ακαδηµαϊκών συγγραµµάτων
στους φοιτητές».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος Βουλευτού η µε αριθµό 289/3-12-2019 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας. 

Επίσης, δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης Υπουργού
µε τους Βουλευτές η µε αριθµό 287/3-12-2019 επίκαιρη ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Μανώλη Συντυχάκη, η µε αριθµό 285/3-12-2019 επίκαιρη
ερώτηση του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρι-
σας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµ-
προύλη προς τον Υπουργό Υγείας, η µε αριθµό 1279/15-10-2019
ερώτηση της Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Ευαγγελίας Λιακούλη προς τον Υπουργό Υγείας και η µε αριθµό
1338/18-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Κέρκυρας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Μπιάγκη προς τον Υπουργό Υγείας.

Αρχίζουµε, λοιπόν, µε τη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 280/3-
12-2019 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Διά-
χυση τοξικών αποβλήτων στον υδροφόρο ορίζοντα και στη θά-
λασσα της Ολυµπιάδας». Εκ µέρους του αρµόδιου Υπουργείου,
θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Δηµήτριος Οικονόµου.

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είχαµε καταιγίδες, όχι τροµερές, στην

Ολυµπιάδα, έπεσαν εκατό εκατοστά βροχής. Παρ’ όλα αυτά, εί-
χαµε µια πολύ µεγάλη πληµµύρα. Το θέµα της πληµµύρας είναι
ένα. Το µεγάλο ζήτηµα είναι όµως ότι αυτή η πληµµύρα οδήγησε
σε τροµερές καταστροφές σε εγκαταστάσεις εξόρυξης της «Ελ-
ληνικός Χρυσός» στην Ολυµπιάδα, παρασέρνοντας κοντέινερ, πι-
θανά δηµιουργώντας προβλήµατα σε δεξαµενές τελµάτων κ.ο.κ..

Αυτό αποτελεί έναν διαρκή κίνδυνο. Και θέλω να επισηµάνω
ότι αντίστοιχες πληµµύρες στα ρέµατα αυτά που περνούν από
το ίδιο σηµείο είχαµε και τον Οκτώβριο του 2000, τον Οκτώβριο
του 2006, τον Φεβρουάριο του 2010, τον Σεπτέµβριο του 2011,
τον Οκτώβριο του 2014 και τον Δεκέµβριο του 2014. Είναι ένα
συχνό φαινόµενο και φαίνεται ότι για ακόµη µία φορά η εταιρεία
δεν έχει λάβει µέτρα για την προστασία των πολιτών. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Και είναι πολύ σηµαντικό γιατί υπάρχει σωρεία παραβιάσεων
της νοµοθεσίας και καταγγελίες προς την εταιρεία. Έχουµε τους
επιθεωρητές περιβάλλοντος από τον Γενάρη του 2019 και µετά
να λένε ότι στην ουσία ο ΧΥΤΕΑ Κοκκινόλακκα λειτουργεί χωρίς
άδεια, δεν τηρούνται οι γενικές τεχνικές προδιαγραφές της σχε-
τικής ΚΥΑ, δεν έχουν υποβληθεί τα προβλεπόµενα σχέδια και ότι
η εταιρεία πραγµατοποιεί αποκατάσταση του χώρου απόθεσης
παλιών τελµάτων στην Ολυµπιάδα, χωρίς έγκριση της γενικής
γραµµατέας αποκεντρωµένης διοίκησης. 

Έχουµε την πράξη βεβαίωσης για τις παραβιάσεις στα έργα
της Ολυµπιάδας Μαύρων Πετρών, εγκαταστάσεων του Μαντέµ
Λάκκου, των µεταλλευτικών εγκαταστάσεων Κασσάνδρας κ.ο.κ..
Θα σας τα παρουσιάσω και πιο αναλυτικά στη δευτερολογία µου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κάτι συµβαίνει. Είχε πει την προηγούµενη Παρασκευή ο
Υπουργός πως διαφωνεί µαζί µας ότι δεν πρέπει να γίνει αυτή η
εξόρυξη. Πιστεύει ότι πρέπει να γίνει η εξόρυξη, αλλά µε σεβα-
σµό στους περιβαλλοντικούς όρους. Δεν προκύπτει αυτός ο σε-
βασµός. 

Τι θα κάνετε για να προστατευτούν οι ανθρώπινες ζωές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Οικονόµου,

έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και ο Υπουργός και η Κυβέρνηση προωθούν συνολικά τη βιώ-

σιµη ανάπτυξη της χώρας. Βιώσιµη ανάπτυξη σηµαίνει προστα-
σία του περιβάλλοντος και ανάπτυξη µε στάθµιση. Κατά κανόνα,
κάθε ανάπτυξη έχει και κάποιες αρνητικές συνέπειες στο περι-
βάλλον, αλλά προφανώς υπάρχουν και δευτερογενείς θετικές
συνέπειες και στο ίδιο το περιβάλλον, γιατί η προστασία του πε-
ριβάλλοντος απαιτεί πόρους και σε άλλα πεδία, όπως το κοινω-
νικό, φερ’ ειπείν, η απασχόληση και τα λοιπά. 

Αυτό είναι ένα πολύ γενικό πλαίσιο που νοµίζω ότι λίγο πολύ
όλοι θα συµφωνούσαν, και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και
υποθέτω και οι µελλοντικές.

Όσον αφορά στο συγκεκριµένο θέµα, πρόκειται για µια επέν-
δυση µεγάλη η οποία προφανώς µπορεί να έχει δυσµενείς συνέ-
πειες στο περιβάλλον. Η εξόρυξη είναι µια βαριά διαδικασία, δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία. Τι προβλέπει η ελληνική νοµοθεσία
και για τη συγκεκριµένη περίπτωση, αλλά και γενικότερα;

Προβλέπει, πρώτον, την έγκριση περιβαλλοντικών όρων. Οι πε-
ριβαλλοντικοί όροι χορηγούνται µετά από συγκεκριµένες τεχνι-
κές µελέτες και αναλύσεις µέσω των οποίων γίνεται προεκτίµηση
των πιθανών επιπτώσεων στο περιβάλλον και η ίδια η απόφαση
προβλέπει και συγκεκριµένα µέτρα µέσω των οποίων αντισταθ-
µίζονται ή αίρονται αυτές οι αρνητικές συνέπειες. 

Αν µία µονάδα, µια δραστηριότητα η οποία είναι περιβαλλον-
τικά αδειοδοτηµένη δεν τηρεί τους όρους της περιβαλλοντικής
αδειοδότησης, υπάρχουν συγκεκριµένες νοµικές διαδικασίες
µέσω των οποίων αντιµετωπίζεται το πρόβληµα. Ποιες είναι οι
νοµικές διαδικασίες; Αφ’ ενός, οι έλεγχοι κατά τη διάρκεια της
λειτουργίας της επένδυσης, µέσω των οποίων διαπιστώνεται αν
τηρούνται οι περιβαλλοντικοί όροι και στην περίπτωση που δια-
πιστώνονται παραβάσεις, υπάρχουν κυρώσεις. Όλα αυτά είναι
στην πάγια νοµοθεσία.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση ισχύει ακριβώς το ίδιο. Δεν είναι
κάτι διαφορετικό. Είναι µια µεγάλη επένδυση µε πολλά θετικά
και προφανώς, µε επιπτώσεις στο περιβάλλον. Υπάρχει η περι-
βαλλοντική αδειοδότηση από το 2011 η οποία λήγει το 2021,
καθώς είναι δεκαετούς διαρκείας. Για όλα αυτά τα θέµατα που
αναφέρετε και για µια σειρά από άλλα προβλέπονται συγκεκρι-
µένοι όροι. Γίνονται έλεγχοι και όταν διαπιστώνονται παραβά-
σεις, επιβάλλονται κυρώσεις.

Αυτή είναι η κανονική διαδικασία. Προφανώς δεν προβλέπεται,
επειδή υπάρχουν παραβιάσεις της περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης, άρση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, όχι στη συγκε-
κριµένη περίπτωση, γενικώς. Υπάρχουν πάρα πολλές µονάδες
που λειτουργούν. Όταν υπάρχουν παραβιάσεις των περιβαλλον-
τικών όρων, προβλέπονται κυρώσεις. Και στην περίπτωση αυτή,
αυτό έχει γίνει και γίνεται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όταν υπάρχουν σοβαρές παραβιάσεις της

αδειοδότησης, κλείνουν επιχειρήσεις. Δεν ισχύει ότι δεν κλεί-
νουν. Δηλαδή αν κάποια επιχείρηση παραβιάζει κατά συρροή
τους όρους της περιβαλλοντικής αδειοδότησης, µπορεί να κλεί-
σει, µπορεί η διοίκηση να πει ότι σταµατάει αυτή η δραστηριό-
τητα. Εδώ µαγαζιά κλείνουν λόγω της ηχορύπανσης, δεν µπορεί
να κλείσει µια επιχείρηση όταν µολύνει τον υδροφόρο ορίζοντα,
απειλεί ανθρώπινες ζωές και την υγεία χιλιάδων πολιτών;

Κοιτάξτε, εγώ θα επαναλάβω λίγο τι είπαν οι επιθεωρητές πε-
ριβάλλοντος. «Εντοπίζονται παραλείψεις στην κατασκευή της εγ-
κατάστασης απόθεσης αποβλήτων του Κοκκινόλακκα. Η
στεγάνωση που περιλαµβάνει γεωσυνθετικό γεωλογικό φραγµό
µπετονίτη, κατά παράβαση της ΚΥΑ, που ορίζει χρήση συµπυ-
κνωµένου στρώµατος αργίλου συγκεκριµένων διαστάσεων…» -
και αυτό είναι για τη µόνωση, για να µην περνάνε στον υδροφόρο
ορίζοντα τα επικίνδυνα υλικά- «…ενώ στο κατάντη φράγµα δεν
έχει τοποθετηθεί ο προβλεπόµενος πυρήνας µε υλικό χαµηλής
διαπερατότητας», το οποίο αφορά επίσης τη διαπερατότητα
προς τον υδροφόρο ορίζοντα. Συνεχίζουν: «Η µεταφορά προϊόν-
τος στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης…» -είναι ένα θέµα για το οποίο
είχα καταθέσει και από την Ευρωβουλή ερώτηση, το 2013, την
οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά- «…γίνεται κατά παράβαση της
ΚΥΑ ΕΠΟ…» -της έγκρισης περιβαλλοντικών όρων- «…η οποία
προβλέπει µεταφορά συµπυκνωµάτων προς το λιµάνι Στρατω-
νίου ή τις εγκαταστάσεις Μαντέµ Λάκκου, καθώς και της θεωρη-
µένης Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων, όπου αναφέρεται
η µεταφορά συµπυκνωµάτων µέσω της επαρχιακής οδού Ολυµ-
πιάδας - Στρατωνίου.

Ελλιπής παρακολούθηση των ποιοτικών παραµέτρων των επι-
φανειακών αποβλήτων και του επιφανειακού αποδέκτη. Η εται-
ρεία συγκρίνει τα αποτελέσµατα των αναλύσεων που διενεργεί
για την ποιότητα εκροών µε τα όρια του πίνακα της νοµαρχίας,
κατά παράβαση της ΚΥΑ για τον έλεγχο περιβαλλοντικών όρων. 

Επίσης δεν συγκρίνει τα αποτελέσµατα για τα επιφανειακά
νερά, όπως προβλέπεται, διενεργεί µετρήσεις συγκέντρωσης µε-
τάλλων, και όχι ολικών συγκεντρώσεων, ενώ δεν περιλαµβάνει
βαρέα µέταλλα.

Η εταιρεία απορρίπτει υγρά απόβλητα σε συγκεντρώσεις που
υπερβαίνουν τα όρια της ΚΥΑ Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων,
προκαλώντας ρύπανση και υποβάθµιση των υδάτων. Μη σύν-
νοµη διαχείριση στερεών αποβλήτων. Μεταφέρει ρυπασµένα χώ-
µατα µε αρσενοπυρίτη, χωρίς έντυπο µεταφοράς επικίνδυνου
αποβλήτου, δεν εκτελεί δοκιµές εκπλυσιµότητας για την υγειονο-
µική ταφή των ρυπασµένων χωµάτων της.». 

Αυτά και άλλα πολλά, µόνο από τους ελέγχους του 2019.
Οπότε η κατάσταση είναι εκτός ελέγχου και πρέπει να µπει ένα
τέλος σε αυτή τη δραστηριότητα. Αν δεν µπορείτε να ελέγξετε
όλους αυτούς τους χιλιάδες τρόπους µε τους οποίους καταστρέ-
φετε το περιβάλλον, την ποιότητα ζωής και την υγεία των κατοί-
κων στη Χαλκιδική, πρέπει άµεσα να την κλείσετε.

Καταθέτω όλα αυτά που σας ανέφερα στα Πρακτικά, καθώς
και την ερώτηση που είχα κάνει στην Ευρωβουλή για το ίδιο
θέµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσένης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κοιτάξτε, κατανοώ την ευαισθησία σας, είναι δικαιολογηµένη.
Όµως, τα στοιχεία που αναφέρετε νοµίζω ότι επιβεβαιώνουν
αυτά που είπα. Υπάρχουν παραβάσεις, γίνονται έλεγχοι και επι-
βάλλονται κυρώσεις. Οι παραβάσεις δεν είναι τέτοιες που συνε-
πάγονται την άρση της περιβαλλοντικής αδειοδότησης. Είναι
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παραβάσεις που αντιµετωπίζονται µε αυτά που προβλέπει ο
νόµος. Αν υπήρχαν παραβάσεις που θα επέβαλαν άρση της πε-
ριβαλλοντικής άδειας, προφανώς θα γινόταν. Τέτοιες παραβά-
σεις συµβαίνουν, υπάρχουν κυρώσεις, αυτή είναι η νόµιµη
διαδικασία, και σε πάρα πολλές άλλες µονάδες γίνονται παρα-
βάσεις, για τις οποίες ακολουθείται η ίδια διαδικασία. 

Όσον αφορά, ειδικότερα, το πρόσφατο θέµα της πληµµύρας,
τώρα µε τη µεγάλη βροχή -όπως καλά είπατε, έχετε δίκιο, ήταν
µεγάλη αλλά όχι και πρωτοφανής, συµβαίνουν κατά καιρούς τέ-
τοιες βροχές- έχει προγραµµατίσει το Σώµα Επιθεωρητών Περι-
βάλλοντος Βορείου Ελλάδος, άµεσα -την ερχόµενη εβδοµάδα
θα γίνει- αυτοψία για να διαπιστωθούν αυτά τα προβλήµατα, τα
οποία έχουν καταγγελθεί από τον Τύπο και από κατοίκους. Θα
γίνει αυτοψία και θα έχουµε µία σαφή εικόνα. Για το παρελθόν,
όµως, έχουν υπάρξει διάφορες παραβάσεις, έχουν καταγγελθεί,
έχουν πληρωθεί τα πρόστιµα, τουλάχιστον τα παλαιότερα. Υπάρ-
χουν και κάποιες παραβάσεις, το 2019, που δεν έχουν πληρωθεί
τα πρόστιµα ακόµα, γιατί υπάρχει µία διαδικασία. Αυτό δεν ση-
µαίνει ότι δεν θα πληρωθούν. Άρα, δεν βλέπω να υπάρχει κάτι
ιδιαίτερο στη συγκεκριµένη περίπτωση, πέραν της στοχοποίησης
της εξόρυξης, αλλά αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τις

υπόλοιπες ερωτήσεις. Στις ερωτήσεις που θα ακολουθήσουν –
είναι πέντε συνολικά- θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτης κ. Γιώργος Κουµουτσάκος. 

Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 268/29-11-2019 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Μουζάλα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Καταγγελίες σχετικά µε τη διαχείριση του µεταναστευτικού -
προσφυγικού ζητήµατος». 

Ορίστε, κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Κουµουτσάκο, αισθάνοµαι αµη-

χανία, γιατί περίµενα να είναι εδώ ο κ. Χρυσοχοΐδης ή ο κ. Στε-
φανής ακόµα καλύτερα, µια που τα θέµατα τα οποία θέτω
γνωρίζω πολύ καλά ότι δεν είναι από αυτά τα θέµατα τα οποία
είναι κατ’ εξοχήν της δικής σας αρµοδιότητας. Παρ’ όλα αυτά,
θα προχωρήσουµε στην ερώτηση. 

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να σας συγχαρώ για την πολιτική που
ακολουθείτε στα συµβούλια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Εφαρµό-
ζετε µε επιτυχία την εθνική γραµµή όσον αφορά την προώθηση
-όσον αφορά τα αποτελέσµατα, δεν είµαστε παλαβοί να σας
πούµε γιατί δεν φέρατε αποτελέσµατα αµέσως- τη γραµµή δη-
λαδή που ήδη από τον Δεκέµβριο του 2015 προωθήσαµε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, και αναφέροµαι στον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό
Επιστροφών, που η χώρα µας έφερε σαν εθνική γραµµή και όλα
έγιναν και µε τη βοήθεια του κ. Αβραµόπουλου τον Μάιο του
2016. Εννοώ τα κέντρα διεκπεραίωσης του ασύλου, που θα
έπρεπε να φτιαχτούν σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
τον Δεκέµβριο του 2015 και όταν φύγαµε πια από το «απλώς να
αλλάξει το Δουβλίνο» και βάλαµε σαν χώρα το αίτηµα του να
υπάρξει ευρωπαϊκό άσυλο. Πιθανώς σε µια άλλη ερώτηση να τα
ξανασυζητήσουµε αυτά. Θα µπορούσα να σας µεµφθώ ότι πα-
ρουσιάζετε µια πολιτική που εφαρµόζεται από το 2015 και τη συ-
νεχίζετε -και είµαστε πάρα πολύ χαρούµενοι γι’ αυτό- σαν µία
πρωτοβουλία της Κυβέρνησής σας. Φαντάζοµαι ότι αυτά είναι
πράγµατα τα οποία δεν θα έπρεπε, αλλά γίνονται.

Προχωρώ άµεσα στις ερωτήσεις µου, κύριε Κουµουτσάκο,
παίρνοντας υπ’ όψιν µου το ότι δεν είναι καθαρά της δικής σας
αρµοδιότητας. Η πρώτη ερώτηση είναι ποιος έδωσε σε ποιον την
εντολή, ώστε να φτιαχτεί αυτό το κέντρο, να γίνει η µελέτη για
αυτό το κλειστό κέντρο κράτησης επτά χιλιάδων ανθρώπων, σε
ένα ξερονήσι, στη Λέβιθα. Δεν θέλω να µου το δικαιολογήσετε ή
να µου το εξηγήσετε. Ποιος έδωσε σε ποιον την εντολή; Δεν ξύ-
πνησε κάποιος ξαφνικά και είπε «Πάρε ένα νησί στον χάρτη και
φτιάξε αυτό.». Αυτό έγινε µε κάποιο σχέδιο, λέω εγώ, έγινε τυ-
χαία, µπορείτε να µου πείτε εσείς, αλλά πρέπει να ξέρουµε ποιος
έδωσε σε ποιον την εντολή. Αυτό είναι το πρώτο.

Το δεύτερο και τελευταίο είναι ότι έχουµε στη Λέσβο µία απόρ-
ριψη αιτήσεων ασύλου για λόγους οι οποίοι αντιβαίνουν µε

τρόπο κραυγαλέο το Διεθνές Δίκαιο και τη διαδικασία του ασύ-
λου. Δεν υπήρχαν µεταφραστές και αντί να βρεθούν µεταφρα-
στές, απερρίφθη του άσυλο. Από αυτό θα έχουµε καταδίκες. Θα
προχωρήσουν τα πράγµατα και θα έχουµε καταδίκες σαν χώρα.
Θα ήθελα και σε αυτό το πράγµα έστω µια απάντηση από την
υπηρεσία ασύλου, κάτι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουµουτσάκο,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Προ-

στασίας του Πολίτη): Ναι, κύριε Μουζάλα, στην κοινοβουλευτική
διαδικασία απαντήσεως στις ερωτήσεις των Βουλευτών, όπως
ξέρετε, εκπροσωπείται το Υπουργείο από εκείνον ο οποίος, λόγω
και δεσµεύσεων του Υπουργού, µπορεί να απαντήσει. Πράγµατι,
το πεδίο της δικής µου αποκλειστικής δράσης είναι η διεθνής
πτυχή, κάτι που αναφέρατε. 

Και ευχαριστώ και για τα καλά σας λόγια. 
Κύριε Μουζάλα, προχθές κατετέθη από την ελληνική πλευρά

στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο µια πλήρης πρόταση για έναν ευρω-
παϊκό µηχανισµό επιστροφών µε συγκεκριµένες προτάσεις που
αφορούν είτε την ανάγκη µεικτών κοινών ευρωπαϊκών επιστροφών
είτε ενός συστήµατος κινήτρων και αντικινήτρων προς τρίτες
χώρες, δηλαδή αυτό που λέµε «περισσότερο για περισσότερο» ή
«λιγότερο για λιγότερο» δηλαδή όσο περισσότερο συνεργάζεσαι
τόσο περισσότερη βοήθεια θα έχεις, όσο λιγότερο συνεργάζεσαι
ως τρίτη χώρα τόσο λιγότερη βοήθεια και στήριξη θα έχεις από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Καταθέσαµε συγκεκριµένες ιδέες για την αµοιβαία αναγνώ-
ριση επιστροφών. Ήταν ένα χαρτί που θεωρήθηκε και από την
επιτροπή και από εταίρους ως βάση διαπραγµάτευσης. Θέλω
να σας πω ότι δεν ήταν µία απλή πρωτοβουλία. Ήταν µια µελε-
τηµένη πρόταση η οποία συνάδει απολύτως µε τις προτεραιότη-
τες της Ελλάδας που ζητάει και απαιτεί και από την Ευρώπη να
έχουµε περισσότερες επιστροφές, προκειµένου να φύγει από
πάνω µας το βάρος εκείνων που αποδεδειγµένα δεν µπορούν να
µείνουν στη χώρα. Και αυτό θα πρέπει να γίνει µε έναν ενισχυ-
µένο ευρωπαϊκό τρόπο.

Θα ακολουθήσουν και άλλες πρωτοβουλίες, κύριε Μουζάλα,
διότι ο σκοπός µας είναι να ενισχύσουµε τη διαπραγµατευτική
θέση της χώρας µας εν όψει της µεγάλης διαπραγµάτευσης για
το Σύµφωνο Μετανάστευσης και Ασύλου που πρόκειται να ξεκι-
νήσει τους αµέσως επόµενους µήνες από τη νέα Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και υπάρχουν ήδη και άλλες πρωτοβουλίες. Εµείς θα
είµαστε παρόντες µε συνεχείς παρεµβάσεις θεµελιωµένες σε
συγκεκριµένες προτάσεις.

Και έρχοµαι τώρα στα δύο ερωτήµατα σας. Πρώτον, δεν υπάρ-
χει καµµία συζήτηση -όπως ξέρετε- για θέµα εγκατάστασης σε
ακατοίκητο νησί. Ο Πρωθυπουργός ήταν εδώ στις 22 Νοεµβρίου
απαντώντας σε προφορική ερώτηση της κ. Γεννηµατά για τα θέ-
µατα αυτά και αναφέρθηκε ακριβώς στο ποια είναι εκείνα τα κέν-
τρα τα οποία πρόκειται να γίνουν και που. 

Ανέφερε ότι πρέπει οπωσδήποτε να αντικατασταθεί η άθλιων
συνθηκών εγκατάσταση στο Βαθύ και να πάµε σε µία καινούργια.
Ανέφερε, επίσης, ότι στη Μόρια, στη Μυτιλήνη, θα κατασκευα-
στεί σε άλλη περιοχή στη βόρεια Λέσβο µία σύγχρονη δοµή σε
αντικατάσταση -ξαναλέω- της Μόριας και στη Χίο, που έχει γίνει
ήδη χωροθέτηση και στην Κω και στη Λέρο µετασκευάζονται τα
κλειστά κέντρα. Δηλαδή, είχε οριστεί ακριβώς διά στόµατος
Πρωθυπουργού ποια είναι η πολιτική µας όσον αφορά τα συγκε-
κριµένα κέντρα. 

Εποµένως δεν υπάρχει τίποτα άλλο πέραν αυτού. Ασκήσεις
επί χάρτου µπορεί να γίνονται, αλλά δεν είναι πολιτική. Η πολιτική
της Κυβέρνησης είναι αυτή που επίσηµα ο Πρωθυπουργός προσ-
διόρισε πριν µερικές µέρες, όπως σας είπα στις 22 Νοεµβρίου.

Όσον αφορά το άλλο θέµα που θέτετε, γνωρίζετε πολύ καλά
και από τη δική σας θητεία και εµπειρία ότι ο νόµος -µάλιστα, ο
νόµος του 2016, ο δικός σας νόµος- προβλέπει ότι η προσωπική
συνέντευξη του αιτούντος άσυλο µπορεί να παραληφθεί όταν η
αποφαινόµενη αρχή κρίνει ότι µε βάση τα διαθέσιµα αποδεικτικά
στοιχεία είτε δύναται να αναγνωρίσει τον αιτούντα ως πρόσφυγα
-εποµένως προχωράει χωρίς την αναγκαία συνέντευξη- ή όταν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΓ’ - 6 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019 6441



δεν είναι αντικειµενικά δυνατή η διαδικασία αυτή και ο αιτών δεν
είναι σε θέση, λόγω της µικρής ηλικίας ή άλλων κωλυµάτων, να
µπορέσει να καταθέσει.

Στη συγκεκριµένη, λοιπόν, περίπτωση ζητήθηκε από τους αι-
τούντες άσυλο να γίνει συνέντευξη σε εξαιρετικά σπάνιες γλώσ-
σες επικοινωνίας. Αυτές οι γλώσσες, όπως µε έχει ενηµερώσει
σχετικά η υπηρεσία, είναι η soninke, η mandinka, η lelendin. Δεν
υπήρχαν διερµηνείς για να γίνει η συνέντευξη σε αυτές τις γλώσ-
σες και έτσι η απόφαση εκδόθηκε άνευ διεξαγωγής συνέντευξης,
κάτι όµως που επιτρέπεται, διότι δεν παραβιάστηκαν ή απειλή-
θηκαν διαδικαστικά δικαιώµατα των αιτούντων.

Και επίσης, να σας πω ότι και βάσει του Κοινοτικού Δικαίου,
όπως ξέρετε, προβλέπεται µία προφορική συνέντευξη σε οποι-
οδήποτε στάδιο της διαδικασίας. Είναι καλό να γίνεται στο
πρώτο στάδιο. Εάν δεν γίνει στο πρώτο, µπορεί να γίνει στο δεύ-
τερο. Εποµένως οι ενέργειες που έχουν γίνει στην περίπτωση
στην οποία να αναφέρεστε στην ερώτησή σας ήταν µέσα στις
προβλεπόµενες από το Δίκαιο και τον νόµο, τον δικό σας νόµο
του 2016. Εποµένως υπήρξε µία αντικειµενική αδυναµία διεξα-
γωγής της συνέντευξης, διότι οι γλώσσες στις οποίες ζητήθηκε
να γίνει ήταν εξαιρετικά σπάνιες και ήταν λογικό να µην υπάρχει
διερµηνέας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Μου-

ζάλα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Κουµουτσάκο, εγώ ειλικρινά δεν

βλέπω κανέναν λόγο να µειώσω τη χαρά σας για τα τέσσερα ζη-
τήµατα που θέτετε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Επίσης, δεν βλέπω
κανέναν λόγο να παρουσιάζεται σαν κάτι καινούργιο, µία συνέ-
χεια. Έχω συγκεκριµένες ηµεροµηνίες που µπήκαν αυτά τα θέ-
µατα εν γνώσει του κ. Αβραµόπουλου, εν γνώσει του Ντε Μεζιέρ,
εν γνώσει του Άσελµποργκ.

Παρ’ όλα, αυτά ας µείνουµε στο ότι αυτή η πολιτική που εφαρ-
µόσαµε και που συνεχίζεται όσον αφορά επιστροφές, κέντρα
διεκπεραίωσης του ασύλου, αυτά τα τέσσερα ζητήµατα που βά-
ζετε και που βάζαµε, πιθανώς να µπορέσετε να τα προωθήσετε
όντας συγγενής µε το λαϊκό κόµµα που τα µπλόκαρε µέχρι τώρα
και µέσα στις καινούργιες καταστάσεις. Εποµένως, επαναλαµ-
βάνω ότι συνεχίζετε σε αυτόν τον τοµέα µία πολιτική που αρχί-
σαµε. Αυτό είναι καλό, δεν είναι κακό πράγµα. Και γι’ αυτό σας
το είπα εδώ πέρα και είµαστε χαρούµενοι. Μακάρι να µπορέσετε
εσείς να την ολοκληρώσετε. Εµείς δεν µπορέσαµε, αλλά κάθε
χρόνο από το 2015 θέταµε αυτά τα ζητήµατα.

Θα µου επιτρέψετε τώρα να διαφωνήσω όσον αφορά τη Λέ-
βιθα. Δεν έγινε τυχαία. Εγώ χαίροµαι που σήµερα -και γι’ αυτό
κατέθεσα την ερώτηση- ο εκπρόσωπος της Κυβέρνησης λέει ότι
δεν υπάρχει στο µυαλό της Κυβέρνησης η δυνατότητα, η πιθα-
νότητα, να φτιαχτούν κέντρα κράτησης τεράστια, αυτά των επτά
χιλιάδων ανθρώπων, σε ξερονήσια.

Φοβάµαι ότι αυτή είναι η τελική σας σχεδίαση. Μέσα από τις
απορρίψεις που τρώτε λόγω του ότι είχατε καλλιεργήσει το ότι
δεν πρέπει να γίνει τίποτα άλλο στα νησιά, στο τέλος φοβάµαι
ότι θα καταλήξετε εκεί και τότε θα ξανασυζητήσουµε τη σηµε-
ρινή σας δέσµευση. 

Μακάρι αυτό να µην έρθει ποτέ. Θα ήθελα να σας πω ότι αυτή
τη στιγµή δεν κάνετε τίποτα. Δηλαδή, στη Σάµο -που έχετε δίκιο-
προχωράτε στο να ολοκληρώσετε ένα κέντρο που είχε ξεκινήσει
ο ΣΥΡΙΖΑ, παρ’ όλες τις διαφωνίες των δηµάρχων και της Νέας
Δηµοκρατίας εκεί, όπου θα έχει µέσα και κέντρο κράτησης, όπως
θέλαµε να έχει και θα είναι και κέντρο ταυτοποίησης και υποδο-
χής. Στα άλλα νησιά δεν κάνετε τίποτα. Αντίθετα, ήρθε ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης και για µία ακόµη φορά απεδείχθη ότι αλλά λέτε κάθε
φορά που βγαίνετε βαρύγδουπα και κάνετε δηλώσεις, όπως ότι
θα κλείσει το ένα, θα κλείσει το άλλο και αλλά εννοείτε και δεν
ξέρουµε αν τα εννοείται εδώ τα άλλα ή τα εννοείτε στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Φοβόµαστε πάρα πολύ ότι µεθοδεύεται µια λύση µέσα από την
απόρριψη των αιτήσεων, µέσα από δικούς σας µηχανισµούς, από
µηχανισµούς του κόµµατός σας και στη Λέσβο και στη Σάµο και
στη Χίο και λιγότερο στη Λέρο και στην Κω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Εδώ είµαστε. Τίποτα δεν θα µε κάνει ευτυχέστερο από το να

διαψευστεί η σηµερινή µου τοποθέτηση. Χαίροµαι πάρα πολύ
που πήρατε το θάρρος µιας θέσης καθαρής, όσο κι αν εγώ πι-
στεύω ότι θα µεταλλαχθεί αυτή η θέση. Ελπίζω να µην είστε εσείς
που θα βρεθείτε στη δύσκολη θέση να τη µεταλλάξετε. Εµείς εί-
µαστε αντίθετοι σε αυτό εµείς. 

Είµαστε αντίθετοι, επίσης, σε αυτά τα κλειστά κέντρα κράτη-
σης προσφύγων και µεταναστών µε επτά χιλιάδες. Επτά χιλιάδες
είναι το Ξυλόκαστρο τον χειµώνα, επτά χιλιάδες είναι η Άµφισσα
τον χειµώνα, επτά χιλιάδες είναι η Νάξος τον χειµώνα. Δεν γίνε-
ται! Σας έχω πει επανειληµµένα, το πρόβληµα δεν είναι η διάθεση
για σκληρά µέτρα, η διάθεση για παραβίαση δικαιωµάτων.

Κατ’ αρχάς, είστε αναποτελεσµατικοί. Λέτε πράγµατα που δεν
γίνονται. Έξι φορές έχετε βγει, τι υπουργικά συµβούλια, τι
ΚΥΣΕΑ, τι εθνικός συντονιστής για τα ανήλικα, τίποτα από όλα
αυτά δεν έχει γίνει. Δέκα κέντρα στην ενδοχώρα. Κανένα. Τρία
κέντρα φτιάχνετε στον νότο και τα φτιάχνετε µέσα σε χώρους
που, φρόνιµα ποιούντες εµείς, είχαµε φροντίσει να έχουµε εξα-
σφαλίσει ώστε αν χρειαστεί να µπορούν να αξιοποιηθούν. Κάνετε
στη Ριτσώνα, που είναι δικός µας χώρος, χώρος που υπήρχε -
εγώ δεν βάζω το ζήτηµα του «δικό µου» ή «δικό σου»-, κάνετε
στα Οινόφυτα, κάνατε στην Κόρινθο. Δεν σας κατηγορώ για τις
συνθήκες, θα βελτιωθούν. Δεν µπορεί κανείς να ζητήσει να γίνει
αυτό µέσα είκοσι µέρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Τελειώνω αµέσως, κύριε Κακλαµάνη.

Συγχωρέστε µε.
Δεν κάνετε τίποτα, κύριε Υπουργέ. Φοβάµαι ότι θέλετε να οδη-

γήσετε την κοινωνία σ’ έναν αυτοµατισµό, ο οποίος θα αυξήσει
τον ρατσισµό και την ξενοφοβία. Μέσα απ’ αυτή µου την τοπο-
θέτηση θέλω να καλέσω εσάς να προσπαθήσετε για µια φορά να
γίνετε αποτελεσµατικοί, ώστε ο λαός µας να µην αποδώσει
στους πρόσφυγες και τους µετανάστες τα προβλήµατα που δη-
µιουργεί η δική σας αναποτελεσµατικότητα, ώστε να αντισταθεί
στην ξενοφοβία που καλλιεργείται από την Κυβέρνησή σας και
από ανθρώπους της Κυβέρνησής σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουµουτσάκο,

έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουζάλα, αναφερθήκατε ίσως τρεις ή τέσσερις φορές

στη λέξη «αναποτελεσµατικότητα». Ποιοι; Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ. Κοι-
τάξτε: Αυτό δεν είναι µόνο εµπεδωµένο στην πεποίθηση της συν-
τριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων, αλλά καταγράφεται σε
δεδοµένα αριθµητικά και στατιστικά πάνω στα οποία κτίστηκε και
η πεποίθηση της ελληνικής κοινωνίας ότι είχατε αποτύχει στη µε-
ταναστευτική σας πολιτική.

Σήµερα, εκφραστές µιας προβληµατικής αντίληψης, δείχνετε
µε το δάχτυλο κατηγορώντας µια Κυβέρνηση που σε τέσσερις
µήνες διαχειρίστηκε µια κρίση λόγω της βούλησης και της σκο-
πιµότητας της τουρκικής πλευράς να αξιοποιήσει το µεταναστευ-
τικό για την προώθηση γεωστρατηγικών λόγων και σκοπών της
-και όλοι αυτό πια το ξέρουν και το καταλαβαίνουν- και κατηγο-
ρείτε εµάς για αναποτελεσµατικότητα. Ποιοι; Εσείς που επιστρέ-
ψατε χίλιους εννιακόσιους ανθρώπους σε τρία χρόνια.

Αυτό για εµάς δεν είναι πήχης. Εµείς έχουµε δηλώσει ότι θα
κάνουµε πολύ περισσότερες επιστροφές. Εκεί εντάσσεται και η
πρότασή µας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για να ενισχυθεί και
σε ευρωπαϊκό επίπεδο ο µηχανισµός επιστροφών και χαίροµαι
που το σκεφτήκατε. Πάντως πρόταση πλήρης τώρα κατετέθη.
Θα κατατεθεί και άλλη, όπως σας είπα. Θα καταθέσουµε τον επό-
µενο µήνα στο επόµενο Συµβούλιο Δικαιοσύνης και Εσωτερικών
Υποθέσεων πρόταση για το πώς η Ευρώπη µπορεί να είναι απο-
τελεσµατικότερη στην αντιµετώπιση -εκρίζωση θέλω να πω εγώ,
γιατί αυτός πρέπει να είναι ο στόχος- των δικτύων των διακινη-
τών. Θα το κάνουµε συνέχεια, θα είµαστε παρόντες. Η χώρα θα
έχει βαρύτητα και διαπραγµατευτική ισχύ εν όψει µιας πολύ κρί-
σιµης διαπραγµάτευσης για το ευρωπαϊκό άσυλο και την ευρω-
παϊκή µεταναστευτική πολιτική.
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Επανήλθατε στο θέµα της πιθανότητας -εσείς ως σχεδόν βε-
βαιότητα την παρουσιάσατε- να γίνουν κέντρα σε ξερονήσια. Σας
απάντησα γι’ αυτό. Η χώρα αντιµετωπίζει µια εν εξελίξει κρίσιµη
κατάσταση, µια πρόκληση. Την αντιµετωπίζει και θα την αντιµε-
τωπίσει σύµφωνα µε το Δίκαιο και σύµφωνα µε τις ανάγκες που
θα διαµορφώνονται. Έχει ανακοινώσει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
απ’ αυτό το Βήµα σ’ αυτή την Αίθουσα αυτό που πρόκειται να
γίνει και θα γίνει.

Τέλος, κάνατε κριτική για ένα θέµα που ξέρετε ότι είναι εθνι-
κών διαστάσεων. Περιορίζετε την κριτική σας σε µια διαχειρι-
στική λογική. Στη διαχείριση, κύριε Μουζάλα, θα πετύχουµε.
Ξεκινήσαµε και σε µία εβδοµάδα από την ανάληψη των καθηκόν-
των αυτής της Κυβέρνησης έγινε λόγω της πολιτικής της Τουρ-
κίας µια πραγµατική έκρηξη εισροών µεταναστών και
προσφύγων. Αυτή την κατάσταση αντιµετωπίσαµε και τελικά µ’
ένα πολύ συγκροτηµένο σχέδιο θα δείτε ότι τα πράγµατα θα
πάνε πολύ καλύτερα στη λογική µιας πολιτικής που βασίζεται
στον σεβασµό της ανθρωπιστικής διάστασης του ζητήµατος, στα
ανθρώπινα δικαιώµατα, αλλά -κάτι που δεν είχατε κάνει εσείς-
και στη κατανόηση και στήριξη του αισθήµατος ασφάλειας που
χρειάζεται να έχουν οι Έλληνες πολίτες και η ίδια η χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε τώρα σε

δύο επίκαιρες ερωτήσεις που είναι σχεδόν ταυτόσηµες από δύο
κυρίες συναδέλφους από το κόµµα ΜέΡΑ25.

Η πρώτη είναι η µε αριθµό 277/3-12-2019 τρίτη επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του ΜέΡΑ25 κ.
Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, µε θέµα: «Περιστατικό αστυνοµικής καταστολής ενάντια σε
φοιτητές».

Η δεύτερη είναι η µε αριθµό 278/3-12-2019 τρίτη επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, µε θέµα: «Περιστατικά αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας:
η υπόθεση της Ειρήνης Εµινίδου και του Ζήση Σούρλα».

Σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 131 του Κανονι-
σµού της Βουλής, οι δύο αυτές επίκαιρες ερωτήσεις θα συζητη-
θούν ταυτόχρονα, χωρίς βεβαίως να περιορίζεται ο χρόνος
οµιλίας των δύο συναδέλφων. 

Θα απαντήσει ενιαία ο Αναπληρωτής Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη κ. Κουµουτσάκος.

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που είστε εδώ σε µια αρκετά γε-

µάτη µέρα, προκειµένου να απαντήσετε στις επίκαιρες ερωτή-
σεις µας. Έχω βρεθεί εδώ αρκετές φορές και έχω ξανακάνει
παρόµοιες ερωτήσεις και µου έχει απαντήσει ο Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη κ. Οικονόµου. 

Είµαστε εδώ για να συζητήσουµε ακόµα µια φορά ένα περι-
στατικό αστυνοµικής βίας, ένα περιστατικό που έγινε την προ-
ηγούµενη Παρασκευή έξω από γνωστό ξενοδοχείο στο Καβούρι,
όπου πραγµατοποιούνταν µια σύνοδος πρυτάνεων µε θέµατα
φοιτητών, θέµατα παιδείας.

Είχαµε εκεί µια αρκετά µεγάλη οµάδα φοιτητών που, µε τα
χέρια τους ψηλά, όπως δείχνουν και οι φωτογραφίες που θα κα-
ταθέσω σε λίγο στα Πρακτικά, χωρίς ουσιαστικά να αποτελούν
απειλή για τους αστυνοµικούς, προσπάθησαν να περάσουν το
µπλόκο που είχε στηθεί, ώστε να εισέλθουν στον χώρο. Χωρίς να
έχουν οι ίδιοι ξεκινήσει κάποια επίθεση, όπως θα δείτε, δέχτηκαν
και χηµικά και έντονα χτυπήµατα µε γκλοµπς και ασπίδες. Το
αποτέλεσµα ήταν να τραυµατιστούν τέσσερις απ’ αυτούς. Στις
φωτογραφίες θα δείτε και έναν τραυµατισµένο φοιτητή. Αυτοί
µεταφέρθηκαν, όπως έπρεπε, σε νοσοκοµειακά ιδρύµατα, ώστε
να λάβουν τις πρώτες βοήθειες.

Οι ερωτήσεις µου πολύ σύντοµα είναι: Πρώτον, πώς ελήφθη
η απόφαση να υπάρχει τόσο αστυνοµικό προσωπικό εκεί για τη
φύλαξη µιας ιδιωτικής, µάλιστα, επιχείρησης, όπου ελάµβανε
χώρα η εν λόγω πρυτανική συνεδρίαση; 

Μιας και οι φοιτητές ήταν άοπλοι και όπως προβλέπει και το
σχετικό π.δ., αλλά και ο σχετικός νόµος που θα αναφέρω στη
δευτερολογία µου, προβλέπεται χρήση χηµικών µόνο όταν νιώ-

σουν εµφανή απειλή οι αστυνοµικοί, χωρίς να υπάρχει µια τέτοια
επίθεση, πώς δόθηκε η εντολή να προχωρήσουν οι αστυνοµικοί
που ήταν παρόντες, τα ΜΑΤ που ήταν εκεί, σε τέτοιες κινήσεις;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου για την πρωτολογία της.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις πολλές καταγγελίες που έχουν γίνει τους

τελευταίους µήνες για κρούσµατα βίας και αυθαιρεσίας εκ µέ-
ρους των αστυνοµικών οργάνων, ήλθε να προστεθεί και το περι-
στατικό που έλαβε χώρα το βράδυ της 17ης Νοεµβρίου µε
στόχους την Ειρήνη Εµινίδου και τον Ζήση Σούρλα, που είναι
µέλη της Διεθνιστικής Σοσιαλιστικής Οργάνωσης «Ξεκίνηµα».

Δίχως, λοιπόν, να έχουν πράξει οτιδήποτε αξιόµεµπτο και
χωρίς να έχουν προβάλει την παραµικρή αντίσταση, δέχτηκαν
επίθεση µε δακρυγόνα από διµοιρίες της Αστυνοµίας, η οποία
επίθεση στη συνέχεια κλιµακώθηκε µε µειωτικές συµπεριφορές,
ειρωνείες, απειλές και ύβρεις, καθώς και χτυπήµατα στο κεφάλι
και στο σώµα καθ’ όλη τη διάρκεια της σύλληψής τους και µέχρι
τη µεταφορά τους στη ΓΑΔΑ. Στην περίπτωση του Σούρλα φω-
τογράφισαν τόσο τον ίδιο όσο και την ταυτότητα µε τα προσω-
πικά του τηλέφωνα ειρωνευόµενοι µε φράσεις όπως «γιατί δεν
κοιτάτε στην κάµερα, ντρέπεστε;», «κοιτάξτε να βγάλουµε καµµιά
σέλφι» και εκτόξευσαν απειλές όπως «θα βλέπετε τα ΜΑΤ και θα
προσκυνάτε». Ενώ κάποιοι αστυνοµικοί είπαν αρχικά σε συνα-
δέλφους τους «δεν είναι αυτοί», ο επικεφαλής τους δήλωσε
«αυτοί είναι, άλλαξαν τα πράγµατα», δίνοντας την εντύπωση διά-
θεσης για κατασκευή κατηγοριών.

Είναι γεγονός ότι η Αστυνοµία προβαίνει συστηµατικά σε τυ-
χαίες και αδικαιολόγητες συλλήψεις ατόµων τα οποία τυχαίνει
απλά να βρίσκονται στην περιοχή των Εξαρχείων και της Οµό-
νοιας. 

Η Αστυνοµία προσπάθησε να κατασκευάσει το κατηγορητή-
ριο. Στην αρχή τούς παρέπεµψαν για κακουργηµατική δράση και
για κατοχή εκρηκτικής ύλης. Ο εισαγγελέας, βεβαίως, δεν πεί-
στηκε. Κατέπεσε το κατηγορητήριο και τελικά παραπέµφθηκαν
για πληµµεληµατικές πράξεις. Βέβαια, και σε αυτή την περί-
πτωση το κατηγορητήριο συντάχθηκε µε ταχεία διαδικασία εν
όψει του αυτοφώρου. 

Στη ΓΑΔΑ, λοιπόν, η κατάσταση που περιγράφεται είναι ότι πε-
ρίµεναν για πάνω από τρεις ώρες χωρίς να έχουν την παραµικρή
επικοινωνία µε τους δικηγόρους τους. Τους αρνήθηκε η χορή-
γηση νερού, αποκλείστηκε η επικοινωνία µε οποιοδήποτε πρό-
σωπο. Το ένα άτοµο, µάλιστα, πάσχει από άσθµα και οι
αστυνοµικοί προέβησαν σε κατάσχεση του φαρµάκου. Τους αρ-
νήθηκαν την επίσκεψη στην τουαλέτα. Ως αποτέλεσµα των χτυ-
πηµάτων, η φοιτήτρια, η Εµινίδου, τραυµατίστηκε στο δεξί της
χέρι και της έχει προστεθεί νάρθηκας.

Να πούµε ότι ο ένας από τους δυο φοιτητές έχει εκφραστεί
επανειληµµένως -και µάλιστα µε άρθρο- κατά της κατοχής εκρη-
κτικής ύλης, διότι ήταν µια από τις πράξεις που επιχείρησε η
Αστυνοµία να τους αποδώσει. Έχουν εκφραστεί, δηλαδή, κατά
παρόµοιων πρακτικών.

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Τι έχει πράξει µέχρι σήµερα το
Υπουργείο ώστε να διερευνηθούν τυχόν ευθύνες των εµπλεκο-
µένων αστυνοµικών υπαλλήλων και πώς προτίθεται από εκεί και
πέρα να ενεργήσει, ώστε να διερευνήσει ενδεχόµενες πειθαρχι-
κές ευθύνες και ώστε, βεβαίως, να προωθήσει µια αλλαγή της
πολιτικής στη λειτουργία της Αστυνοµίας και στην αντιµετώπιση
επανειληµµένων κρουσµάτων αυθαιρεσίας κατά των πολιτών;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κουµουτσάκο,

έχετε διπλό χρόνο, έξι λεπτά, για να απαντήσετε µε τη σειρά που
διατυπώθηκαν οι ερωτήσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Άρα, να ξεκινήσω µε την ερώτηση της
κ. Μπακαδήµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όπως θέλετε, αρκεί
να απαντηθούν και οι δυο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Η βασική αρχή, κύριε Πρόεδρε, που
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διέπει την απάντηση της Κυβέρνησης και στις δυο ερωτήσεις
που κατέθεσαν οι συνάδελφοι, είναι µια, είναι σαφής, είναι
ισχυρή: Η προστασία των συνταγµατικά κατοχυρωµένων ατοµι-
κών και κοινωνικών δικαιωµάτων των πολιτών, καθώς και η διευ-
κόλυνση της άσκησής τους στο πλαίσιο της ισχύουσας
συνταγµατικής τάξης αποτελεί συνολικά για το κράτος και προ-
φανώς και για την Ελληνική Αστυνοµία, αδιαπραγµάτευτη προ-
τεραιότητα και απαράβατο πλαίσιο δράσης. 

Σε αυτή την αρχή, θεµελιώδη και αδιαπραγµάτευτη για την Κυ-
βέρνησή µας, για το ελληνικό κράτος και για τις αρχές του,
οφείλω να προσθέσω κάτι ακόµη. Επειδή µιλήσατε για την πε-
ριοχή των Εξαρχείων ξανά, µπορούµε να συµφωνήσουµε εδώ
ότι, όπως δεσµεύεται θεσµικά και πολιτικά η Ελληνική Αστυνοµία
και το σύνολο του ελληνικού κράτους στον σεβασµό του νόµου
και του δικαίου, δεσµεύονται και όλοι που κινούνται όλα αυτά τα
χρόνια στη συγκεκριµένη περιοχή έχοντάς την καταστήσει µια
περιοχή αδιάβατη για τους ίδιους τους πολίτες; Μπορούµε να
συµφωνήσουµε σε αυτή την αµοιβαία υποχρέωση του κράτους
και των πολιτών; Εάν συµφωνήσουµε σε αυτή την αµοιβαία και
απαράβατη υποχρέωση, νοµίζω ότι παρέλκει κάθε συζήτησή µας
εδώ, διότι θα έχουµε συµφωνήσει στα θεµελιώδη, στα βασικά
της λειτουργίας κάθε δηµοκρατικής πολιτείας.

Πάω στα δύο συγκεκριµένα θέµατα που θέσατε. Ξεκινάω µε
ό,τι έγινε πριν µερικές ηµέρες στο τέλος του Νοεµβρίου σε πα-
ραλιακό ξενοδοχείο στην περιοχή του Καβουριού. Υπήρχε, όπως
ξέρετε, σύνοδος των πρυτάνεων. Οι αστυνοµικές αρχές πήγαν
εκεί µετά από έγγραφη αίτησή από τους πρυτάνεις. Εκεί παρου-
σιάστηκε µια οµάδα φοιτητών, νέων, γιατί δεν είναι βέβαιο ότι
ήταν και όλοι φοιτητές, απαιτώντας να µπουν στον χώρο που γι-
νόταν η συνάντηση των πρυτάνεων και να θέσουν θέµατα. Ξέ-
ρετε πόσοι ήταν; Ήταν περίπου τετρακόσιοι. Ήθελαν να µπουν
και οι τετρακόσιοι µέσα. Όταν τους αντιπροτάθηκε ότι µπορεί να
γίνει αυτό µε µια επιτροπή πέντε ανθρώπων, όπως νοµίζω ότι η
ίδια η λογική δείχνει -έτσι µπορούσε να γίνει, δεν µπορούν να
µπουν τετρακόσια άτοµα σε ένα ξενοδοχείο ούτε µπορεί να γίνει
συζήτηση µε τετρακόσια άτοµα µαζί- άρχισαν οι αντιδράσεις.
Υπήρξαν προπηλακισµοί, ύβρεις έναντι των αστυνοµικών που
ήταν εκεί. Αυτό δηµιούργησε ένταση. 

Στη συνέχεια, ο Αντιπρύτανης του Εθνικού Καποδιστριακού
Πανεπιστηµίου, ο κ. Βούλγαρης Νίκος, βγήκε και ο ίδιος να συ-
ναντήσει τους διαµαρτυρόµενους όπου τους επανέλαβε την πρό-
ταση, για µια αντιπροσωπεία από την οµάδα αυτή να δει τους
πρυτάνεις. Δεν έγινε δεκτή η πρότασή του και υπήρξε ένταση.
Τραυµατίστηκαν δύο αστυνοµικοί και τρία άτοµα µεταφέρθηκαν
στον «Ευαγγελισµό» για την παροχή πρώτων βοηθειών. Από την
αρµόδια υπηρεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας διεξάγεται ήδη
προανάκριση. 

Θέλετε να καταστήσετε ένα συµβάν στο πλαίσιο της λειτουρ-
γίας των θεσµών ως εµβληµατικό συµβάν δήθεν άσκησης υπερ-
βάλλουσας κρατικής βίας. Από τα γεγονότα που σας ανέφερα
δεν προκύπτει κάτι τέτοιο. Η Αστυνοµία έκανε αυτό που έπρεπε
να κάνει σε απόλυτη συνεννόηση µε τις πρυτανικές αρχές, που
εγγράφως είχαν ζητήσει την αστυνοµική παρουσία και δεν µπο-
ρούσαν, βεβαίως, να προχωρήσουν οι διαδικασίες µε την αιτού-
µενη παρουσία τετρακοσίων -επαναλαµβάνω- ανθρώπων µέσα
στη συνάντηση των πρυτάνεων.

Αν συµφωνήσαµε προηγουµένως στη µία θεµελιώδη αρχή ότι
και οι πολίτες και το κράτος πρέπει να σέβονται τη δηµοκρατική
λειτουργία, νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε και στην απάντηση που
µόλις σας έδωσα.

Όσον αφορά το θέµα που ετέθη για το περιστατικό που έγινε
τις νυχτερινές ώρες της 17ης Νοεµβρίου στην περιοχή των Εξαρ-
χείων, ότι αστυνοµικοί βάσει αυτής της πληροφορίας φέρεται να
προκάλεσαν σωµατικές βλάβες σε δύο πρόσωπα, η αρµόδια
υπηρεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας µε διαβεβαιώνει και µε πλη-
ροφορεί ότι διατάχθηκε διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής
εξέτασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του νόµου του 2008 «Πει-
θαρχικό Δίκαιο Αστυνοµικού Προσωπικού». 

Η διοικητική αυτή εξέταση ανατέθηκε σε αξιωµατικό της Διεύ-
θυνσης της Αστυνοµίας Νοτιοανατολικής Αττικής, προκειµένου
να διερευνηθεί ενδελεχώς η υπόθεση και να καταλογιστούν στη

συντρέχουσα περίπτωση οι ανάλογες πειθαρχικές ευθύνες, ενώ,
παράλληλα, σε περίπτωση που κατά την πορεία της διαδικασίας
προκύψουν σαφείς ενδείξεις τέλεσης πειθαρχικού παραπτώµα-
τος από οποιονδήποτε αστυνοµικό, θα γίνει µετά ένορκη διοικη-
τική εξέταση, σύµφωνα µε τα όσα προβλέπει ο νόµος. 

Και θα συµφωνήσω µαζί σας σε µια ακόµη αρχή, που άλλωστε
διέπει –και αυτή είναι κι η δική µας επιθυµία, να διέπει- τις δρά-
σεις της Ελληνικής Αστυνοµίας: Πρέπει να υπάρχει έλεγχος κάθε
παράνοµης, αντικανονικής ή απρεπούς συµπεριφοράς αστυνο-
µικών.

Αυτό, λοιπόν, και στη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως σας ανέ-
φερα πριν, µε τις προκαταρκτικές διοικητικές εξετάσεις γίνεται.
Η υπηρεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας δεν πρόκειται να αποστεί
αυτή από τη βασικής αρχή, ότι η συµπεριφορά των αστυνοµικών
οργάνων πρέπει να διέπεται από τις αρχές του σεβασµού των
ατοµικών δικαιωµάτων και του νόµου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με την ίδια σειρά, δη-

λαδή η κ. Μπακαδήµα πρώτη και µετά η κ. Αδαµοπούλου, έχουν
τον λόγο από τρία λεπτά η κάθε µια. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξεκινώ µε µια σκέψη πάνω στο τελευταίο σας

σχόλιο. Ας ελπίσουµε ότι αυτή τη φορά η ΠΔΕ και η ΕΔΕ που ξε-
κίνησαν δεν θα οδηγηθούν πάλι σε πειθαρχικά συµβούλια που
θα παίρνουν διαρκείς αναβολές. 

Συνεχίζοντας, αναφέρατε πως υπήρξε ένταση, πως δηµιουρ-
γήθηκε ένταση και έτσι οδηγηθήκαµε στα επεισόδια. Έχω µπρο-
στά µου το π.δ. 254/2004. Είναι ο Κώδικας Δεοντολογίας του
Αστυνοµικού. Αν δείτε στο άρθρο 2, στην τρίτη παράγραφο ανα-
φέρει πως ο αστυνοµικός οφείλει να εκτελεί τα καθήκοντά του
µε αυτοκυριαρχία. Αν, λοιπόν, οι αστυνοµικοί που ήταν εκεί δεν
µπορούσαν να την επιδείξουν µπροστά σε κάποιους φοιτητές,
των οποίων οι αντιδράσεις ίσως να ήταν λίγο πιο έντονες, θα πρέ-
πει -νοµίζω- να το κοιτάξετε και αυτό.

Επίσης, στο ίδιο άρθρο αναφέρεται πως το αστυνοµικό προ-
σωπικό οφείλει να εφαρµόζει τον νόµο µε κοινωνική ευαισθησία
και ουδέποτε να υπερβαίνει τα επιτρεπόµενα όρια της διακριτι-
κής ευχέρειας που του παρέχεται, κάτι που σίγουρα το είδαµε
να µην συµβαίνει.

Έχω, επίσης, µπροστά µου µία απάντηση του Υφυπουργού
Προστασίας του Πολίτη κ. Οικονόµου σε ερώτηση που είχα
απευθύνει και ΑΚΕ, ζητώντας να µου διευκρινιστεί το νοµικό πλαί-
σιο χρήσης δακρυγόνων, βίαιων αντιδράσεων, χρήσης ασπίδας,
γκλοπ και άλλων µέσων. 

Η απάντηση, την οποία µπορείτε να αναζητήσετε και στο
Υπουργείο -µπορώ να την καταθέσω και στα Πρακτικά- αναφέρει
πως οι επιτρεπτές χηµικές ουσίες στις οποίες συγκαταλέγονται
και τα δακρυγόνα χρησιµοποιούνται ως ηπιότερα µέσα έναντι
του πυροβολισµού. Αν δούµε όντως τον ν.3169/2003, στο άρθρο
3 αυτού, που αφορά τη χρήση πυροβόλου, αναφέρει πως είναι
ηπιότερα µέσα του πυροβολισµού οι παραινέσεις, η αστυνοµική
ράβδος και οι χηµικές ουσίες.

Αναρωτιέµαι -και αν µπορείτε να µου απαντήσετε- πώς η έν-
ταση -γιατί ένταση αναφέρατε, δεν αναφέρατε κάτι πιο σοβαρό,
όπως και δεν συνέβη κάτι πιο σοβαρό- δικαιολογεί την επίκληση
του άρθρου αυτού.

Και κλείνω µε ένα επίσης σύντοµο σχόλιο και αρκετά ενδιαφέ-
ρον που προκύπτει πάλι από την απάντηση του Υφυπουργού, ότι
η χρήση των δακρυγόνων µέσων, όταν απαιτείται, µε βάση τα
προαναφερόµενα, τον νόµο που προανέφερα και το π.δ., πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τα οριζόµενα σε υπουργική απόφαση,
το περιεχόµενο της οποίας είναι απόρρητο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, όχι περισσότερο. 
Έχουµε, δηλαδή, την Αστυνοµία, το Υπουργείο και το επιτε-

λείο, τη ΓΑΔΑ, να χρησιµοποιούν µία απόρρητη υπουργική από-
φαση, αφήνοντας έρµαια και απροστάτευτους τόσο τους πολίτες
που θα τα υποστούν, αλλά και τους αστυνοµικούς που θα τα ανα-
πτύξουν.

Ευχαριστώ.

6444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Μπακαδήµα κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες και το
προαναφερθέν έγγραφο, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τη
δευτερολογία της κ. Αδαµοπούλου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαιρόµαστε ιδιαίτερα που το Υπουργείο προ-

έβη στην εντολή για διενέργεια προκαταρκτικής διοικητικής εξέ-
τασης. Θέλουµε να πιστεύουµε, βεβαίως, ότι αυτή η έρευνα θα
οδηγήσει στα κατάλληλα πορίσµατα. 

Προς τούτο θα ήθελα να σας αναφέρω µία αναφορά της Ελ-
ληνικής Ένωσης για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. Αναφέρει χα-
ρακτηριστικά ότι τόσο ο Συνήγορος του Πολίτη όσο και η αρχή
-ο εθνικός µηχανισµός συγκεκριµένα- η οποία είναι η υπεύθυνη
για τη διερεύνηση περιστατικών αυθαιρεσίας της αστυνοµικής
αρχής πάρα πολλές φορές ανέπεµψε στις αστυνοµικές αρχές
πορίσµατα των αστυνοµικών οργάνων σε σχέση µε υποθέσεις
αστυνοµικής αυθαιρεσίας, διότι αυτά τα πορίσµατα ήταν ανε-
παρκή ή περιείχαν αντιφατική αιτιολογία, δεν αξιοποιούσαν κα-
τάλληλα τα αποδεικτικά στοιχεία ή προέβαιναν σε εσφαλµένη
αξιολόγηση και εκτίµηση των αποδεικτικών στοιχείων. Πολλές
φορές, µάλιστα, η διερεύνηση αυτών των υποθέσεων είχε ανα-
τεθεί σε πρόσωπα τα οποία δεν προσέφεραν τα απαραίτητα
εχέγγυα αµεροληψίας ως προς τη συναγωγή των κατάλληλων
συµπερασµάτων και ως προς την απόδοση των ευθυνών.

Θέλουµε να πιστεύουµε, λοιπόν, ότι αυτή η έρευνα θα οδηγή-
σει στην απόδοση ευθυνών, στη λογοδοσία των υπεύθυνων
αστυνοµικών οργάνων και δεν θα είναι άλλη µία περίπτωση ατι-
µωρησίας, διότι δήθεν δεν οδηγήθηκε στο συµπέρασµα ότι
υπάρχουν αποχρώσες ενδείξεις ενοχής αυτών των αστυνοµικών
οργάνων.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά δηµοσιεύµατα, όπως δηµοσίευµα
του «ΕΘΝΟΥΣ», όπου αναφέρεται ότι από τις διακόσιες ενενήντα
έξι οι διακόσιες εξήντα εννέα υποθέσεις αστυνοµικής αυθαιρε-
σίας που ήταν υπό διερεύνηση βρίσκονται σε στάδιο επεξεργα-
σίας, χωρίς να έχουν καταλήξει σε κάποιο συµπέρασµα. Η
συντριπτική πλειονότητα, βεβαίως, αφορά εµπλοκή της Αστυνο-
µίας.

Θα καταθέσω, επίσης, τη συνέντευξη των δύο παιδιών, των
δύο φοιτητών, όπου περιγράφουν λεπτοµερώς τις πράξεις στις
οποίες προέβησαν τα ΜΑΤ, ότι ξυλοκοπήθηκαν, όλες αυτές τις
πράξεις τις οποίες σας περιέγραψα στην αρχή.

Υπάρχει ένα ψήφισµα, επίσης, το οποίο έχει κοινοποιηθεί, είναι
ψήφισµα διαµαρτυρίας ενάντια στη σκευωρία κατά των φοιτη-
τών, το οποίο έχει κοινοποιηθεί ήδη στο Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη. 

Και βεβαίως, έχει γίνει συλλογή υπογραφών στήριξης στα δύο
παιδιά. Να πούµε ότι αυτές οι υπογραφές είναι από διάφορα ερ-
γατικά σωµατεία, από συνδικάτα, από φοιτητικούς συλλόγους,
από πολιτικές οργανώσεις, όχι µόνο της Ελλάδας, αλλά και του
εξωτερικού, όπως επίσης και ατοµικά από καθηγητές πανεπιστη-
µίου.

Το περιστατικό αυτό, λοιπόν, όπως βλέπετε, έχει πάρει διεθνή
-θα έλεγα- διάσταση. Θέλω να πιστεύω ότι αυτή τη στιγµή η µέ-
ριµνα του Υπουργείου θα οδηγήσει στις κατάλληλες πειθαρχικές
ευθύνες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµοπούλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα και
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Το τελευταίο που σας είπα είναι ότι
έχουν ξεκινήσει οι διαδικασίες διερεύνησης στο επίπεδο το οποίο
επιβάλλεται. Εάν προκύψουν τέτοια στοιχεία, η έρευνα θα ανα-

βαθµιστεί και να είστε βεβαία ότι εφ’ όσον διαπιστωθούν συµπε-
ριφορές παρά τον νόµο, θα επιβληθούν και οι ανάλογες ποινές.

Μου επιτρέπετε µια γενική παρατήρηση, όµως; Γιατί µονίµως
η αµφιβολία ως προς την κατάθεση των απόψεων για τα πραγ-
µατικά δεδοµένα βαραίνει την Αστυνοµία, την Ελληνική Αστυνο-
µία, µια διοικητική δοµή ενός Σώµατος που λειτουργεί στο
πλαίσιο ενός δηµοκρατικού κράτους, σύµφωνα µε τους νόµους,
το Σύνταγµα και τη λειτουργία της και ποτέ η αµφιβολία δεν αγ-
γίζει εκείνους που φαίνεται ότι κινούνται στα όρια της νόµιµης
συµπεριφοράς ή πολλές φορές την ξεπερνούν; Γιατί στην Ελ-
λάδα υπάρχει αυτή η εγγενής και ακατανόητη αµφιβολία για ό,τι
καταθέτει ένα Σώµα το οποίο ελέγχεται, είναι υποχρεωµένο να
κινηθεί µέσα στο πλαίσιο του νόµου και δεν είναι ποτέ η αµφιβο-
λία σε εκείνους που εβδοµαδιαία σχεδόν όλα τα προηγούµενα
χρόνια σε συγκεκριµένο «ραντεβού Σαββατοκύριακου» έκαιγαν
και βανδάλιζαν σε µια συγκεκριµένη γειτονιά της Αθήνας; 

Πώς είναι δυνατόν η λογική που κινεί τον δηµόσιο διάλογο της
από εδώ πλευράς, της αριστερής πτέρυγας της Βουλής των Ελ-
λήνων, να είναι εκείνη που δίνει πάντα δικαιολογία, κατανόηση
και ακούει µε προσοχή εκείνους που δηµιουργούν επεισόδια και
ποτέ στη συντεταγµένη δράση ενός Σώµατος µιας δηµοκρατικής
πολιτείας; Αυτή την απορία δεν µπορώ να τη λύσω εδώ και πάρα
πολλά χρόνια.

Και κλείνω την απάντησή µου µε το εξής για τα αστυνοµικά
µέτρα στα οποία αναφερθήκατε, κυρία Μπακαδήµα: Η προστα-
σία -επαναλαµβάνω- των συνταγµατικά κατοχυρωµένων ατοµι-
κών και κοινωνικών δικαιωµάτων των πολιτών και η διευκόλυνση
άσκησής τους στο πλαίσιο της ισχύουσας συνταγµατικής τάξης
αποτελεί για την Ελληνική Αστυνοµία βασική και αδιαπραγµά-
τευτη προτεραιότητα.

Θέλω εδώ, όµως, να επισηµάνω το εξής: Τα αστυνοµικά µέτρα
δεν απαριθµούνται ειδικώς στον νόµο. Υπαγορεύονται από τις
εκάστοτε συνθήκες,  βεβαίως µέσα στο πλαίσιο της ανάλογης µε
τις συνθήκες δράσης της Αστυνοµίας, µε ορθολογική διαχείριση
της υφιστάµενης κάθε φορά κατάστασης. Δεν νοµίζω ότι στο γε-
γονός το οποίο έγινε στο ξενοδοχείο στο Καβούρι υπήρξε κάτι
που δικαιολογεί µία τόσο αυστηρή και -θα έλεγα- αποδοµητική
κριτική στην Ελληνική Αστυνοµία. 

Και δεν σας απασχολεί γιατί τετρακόσιοι άνθρωποι ήθελαν να
µπουν σε έναν χώρο; Αυτό σας απασχόλησε; Ρωτήσατε αυτούς
τους ανθρώπους «γιατί δεν δεχθήκατε, ρε παιδί µου, να πάτε
πέντε και θέλατε να µπείτε τετρακόσιοι µέσα;»; Αυτό το λέω γιατί
κάποτε, κάποια στιγµή µπορεί –και πρέπει- ο δηµοκρατικός διά-
λογος σε αυτή τη χώρα να γίνεται στη βάση µιας δίκαιης και ισο-
µερούς κατανοµής ευθυνών, ερωτηµάτων και προβληµατισµών. 

Δεν µπορεί µονίµως η Ελληνική Αστυνοµία να είναι ο κατηγο-
ρούµενος και ο απολογούµενος, γιατί σεβόµενη το Σύνταγµα και
τους νόµους προσπαθεί να κάνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
την αποστολή της, πολλές φορές κάτω από εξαιρετικά αντίξοες
συνθήκες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε την
τέταρτη µε αριθµό 290/3-12-2019 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου, της Βουλευτού Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Άννας Βαγενά – Κηλαηδόνη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Έξαρση του προβλήµατος
της διακίνησης, εµπορίας, χρήσης των ναρκωτικών στο κέντρο
των Αθηνών».

Κυρία Βαγενά, έχετε τον λόγο.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ – ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που ήρθατε εδώ σήµερα. Λυπάµαι

που δεν είναι εδώ ο κ. Χρυσοχοΐδης, o Υπουργός Προστασίας
του Πολίτη. Κατανοώ βέβαια ότι σήµερα είναι µια µέρα ιδιαίτερη.
Έχει να αντιµετωπίσει τους µαθητές στις πορείες για την επέτειο
θανάτου του Αλέξη Γρηγορόπουλου και είναι πιο εύκολο βεβαίως
να αντιµετωπίζετε δεκαεξάρηδες µαθητές παρά εµπόρους και
διακινητές ναρκωτικών στο κέντρο της Αθήνας. 

Παρά το γεγονός ότι η εµπορία, διακίνηση και η χρήση των
ναρκωτικών ουσιών στο κέντρο των Αθηνών αποτελεί ένα µείζον,
όσο και διαχρονικό πρόβληµα, ελάχιστα έχουν αξιολογηθεί οι ευ-
ρύτερες συνέπειές του.

Ειδικότερα, όχι µόνον οι κεντρικές συνοικίες της πρωτεύουσας
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γίνονται κατ’ αυτόν τον τρόπο άντρο εγκληµατικής δραστηριό-
τητας, αλλά επιπρόσθετα δηµιουργούνται διαρκώς νέα προβλή-
µατα, τα οποία αφορούν τόσο στη δηµόσια τάξη όσο -πρώτα και
κύρια- στην προσωπική ασφάλεια, την περιουσία και το επίπεδο
ζωής των κατοίκων αυτών των περιοχών.

Ταυτόχρονα, προκύπτει µείζον ζήτηµα και για τη δηµόσια
υγεία. Αναφέρω ενδεικτικά: κίνδυνος έξαρσης λοιµώξεων, µετά-
δοσης ασθενειών από σύριγγες και λοιπά µέσα χρήσης. Άλλω-
στε, δεν πρέπει να ξεφύγει της προσοχής µας ότι το
επιχειρησιακό κέντρο της δραστηριότητας των κυκλωµάτων εν-
τοπίζεται στα σηµεία γύρω και κάτω από την πλατεία Οµονοίας,
δηλαδή σε απόσταση δέκα λεπτών από τον ιστορικό χώρο της
Ακρόπολης και πέριξ ενός από τα πιο συχνά επισκεπτόµενα µου-
σεία της χώρας µας, του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου.
Αυτές οι εικόνες µπορούν να έχουν αρνητικές επιπτώσεις στη
φήµη της Ελλάδας και ταυτόχρονα να επιδράσουν αρνητικά στον
τουρισµό, καθώς οι περισσότεροι τουρίστες στην Αθήνα κινούν-
ται ακριβώς γύρω από τις εν λόγω περιοχές.

Τέλος, η συνεχιζόµενη δραστηριοποίηση κυκλωµάτων εµπό-
ρων-διακινητών και χρηστών που τους ακολουθούν, στις κεντρι-
κές περιοχές των Αθηνών µπορεί να οδηγήσει σε υποβάθµιση
του συνολικού επιπέδου ποιότητας ζωής των κατοίκων και επι-
σκεπτών, ενώ ευνοεί και ευρύτερο κλίµα απαξίωσης και εγκατά-
λειψης αυτών των οικιστικών ζωνών.

Η δραστηριοποίηση των ως άνω κυκλωµάτων αποτελεί µια µό-
νιµη απειλή για τη δηµόσια τάξη, τις ατοµικές ελευθερίες των κα-
τοίκων - επισκεπτών, τη δηµόσια υγεία και τον τουρισµό.

Στην περιοχή λειτουργούν πολλοί βρεφονηπιακοί σταθµοί, δη-
µοτικά σχολεία, γυµνάσια και λύκεια, στα οποία για να πάνε τα
παιδιά µας, βρίσκονται αντιµέτωπα µε αυτές τις εικόνες, οι
οποίες µπορούν να τραυµατίσουν για πάντα την ψυχή τους, αλλά
είναι και εξαιρετικά επικίνδυνες και µπορούν να βλάψουν ανεπα-
νόρθωτα την υγεία τους επιφέροντας σοβαρές λοιµώδεις ασθέ-
νειες, όπως AIDS, ηπατίτιδες κ.ά..

Για όλους αυτούς τους λόγους ερωτάται ο Υπουργός: Ποια
µέτρα προτίθεται να λάβει το Υπουργείο, µε σκοπό την εξάλειψη
των κυκλωµάτων ναρκωτικών που δραστηριοποιούνται στην πε-
ριοχή του κέντρου της Αθήνας και την αποκατάσταση του επιπέ-
δου ασφάλειας, υγείας και ελευθερίας κίνησης και εγκατάστασης
κατοίκων και επισκεπτών στις εν λόγω περιοχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κουµουτσάκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτα απ’ όλα, και να καλωσορίσω και να συγχαρώ τη µεγάλη
σας ευαισθησία για ένα θέµα, που είναι σύγχρονη µάστιγα σε
όλες τις σύγχρονες πόλεις του κόσµου και όχι µόνο στην Αθήνα
και αφορά και αγγίζει τις ζωές των νέων ανθρώπων, που τις δια-
βρώνει και τελικά τις καταστρέφει. Εποµένως, κάθε ευκαιρία συ-
ζήτησης στη Βουλή των Ελλήνων, αλλά και εν γένει στον δηµόσιο
διάλογο για το πώς θα προστατευθούµε και θα θωρακιστούµε
καλύτερα ως πολιτεία και κοινωνία απέναντι σε αυτή τη µάστιγα,
είναι καλοδεχούµενη και ακόµα περισσότερο όταν γίνεται µε
καλή πρόθεση. Αυτή την καλή πρόθεση τη διακρίνω στην ανησυ-
χία που διατυπώνεται στην ερώτησή σας. 

Δεν θα αφήσω, όµως, ασχολίαστο κάτι που είπατε ξεκινώντας,
ότι η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη σήµερα
είναι απασχοληµένοι, γιατί θέλουν να αντιµετωπίσουν τους µα-
θητές. 

Κυρία Βαγενά, αυτό δεν ισχύει. Είναι λάθος αυτό το µήνυµα.
Η πολιτεία, το Υπουργείο, η Κυβέρνηση δεν είναι αντιµέτωποι µε
τους µαθητές. Είναι µαζί µε τους µαθητές. Είναι αντιµέτωποι µε
εκείνους που θα επιχειρήσουν να εκµεταλλευθούν την έκφραση
των σηµερινών συναισθηµάτων, ανησυχιών και ευαισθησιών των
µαθητών, για να προωθήσουν τις δικές τους σκοπιµότητες, σκο-
πούς και επιδιώξεις. Η Κυβέρνηση δεν είναι απέναντι στους µα-
θητές. Είναι µαζί µε τους µαθητές. Είναι απέναντι σε εκείνους
που θέλουν να εκµεταλλευθούν τους µαθητές.

Όσον αφορά στην ουσία της ερώτησής σας, το Αρχηγείο της
Ελληνικής Αστυνοµίας και το Υπουργείο -άλλωστε µοιράστηκα
µαζί σας την ευαισθησία γι’ αυτό το θέµα- έχουν λάβει υπ’ όψιν

τους τις προκλήσεις που συνιστά το ζήτηµα των ναρκωτικών,
έχουν εκπονήσει πρόγραµµα αντεγκληµατικής πολιτικής, που
αποτελεί κεντρικό σηµείο αναφοράς και προτεραιότητα της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας και των υπηρεσιών της. 

Ειδικά θα ήθελα να σας πω ότι για την καταπολέµηση του φαι-
νοµένου των ναρκωτικών η Ελληνική Αστυνοµία εφαρµόζει ειδικό
επιχειρησιακό πρόγραµµα κατά των ναρκωτικών σε όλη αυτή την
περίοδο. Η ΓΑΔΑ, στο πλαίσιο υλοποίησης του προγράµµατος
αντεγκληµατικής πολιτικής, σε καθηµερινή βάση εφαρµόζει
πλέγµα δράσεων εµφανούς αστυνόµευσης, που εστιάζουν στην
πρόληψη, αποτροπή και στη συντρέχουσα περίπτωση κατασταλ-
τική αντιµετώπιση κάθε µορφής παραβατικών συµπεριφορών
στο πεδίο αυτό, στο σκοτεινό πεδίο της διακίνησης των ναρκω-
τικών.

Επιπλέον, εφαρµόζεται νέο αναθεωρηµένο επιχειρησιακό σχέ-
διο αστυνόµευσης του ευρύτερου κέντρου της Αθήνας το οποίο
περιλαµβάνει τόσο γενικές, όσο και ειδικές δράσεις, εστιάζοντας
κυρίως στην αντιµετώπιση επιµέρους, ειδικότερων προβληµά-
των, όπως η διακίνηση ουσιών, η αντιµετώπιση του παρεµπορίου,
η µικροεγκληµατικότητα του δρόµου κ.λπ.. Με διαταγή του Γενι-
κού Επιθεωρητή Αστυνοµίας Νοτίου Ελλάδος υλοποιείται
πλέγµα συµπληρωµατικών δράσεων γενικού και στοχευµένου
χαρακτήρα. 

Τέλος, από το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας αποφασί-
στηκε και τέθηκε σε εφαρµογή από τις 17 Ιουλίου η δηµιουργία
επίλεκτων οµάδων σταθερής βάσης ολιγοµελούς σύνθεσης,
µέσω των οποίων πλέον ασκείται ακόµα αποτελεσµατικότερα η
αποστολή αυτή.

Ως προς τα αποτελέσµατα όλων αυτών των σχεδιασµών και
των επιχειρησιακών δράσεων και της επιχειρησιακής ικανότητας
της Ελληνικής Αστυνοµίας, θα ήθελα να δώσω ορισµένα στοιχεία
που αφορούν κυρίως την περιοχή της Οµόνοιας στο χρονικό διά-
στηµα της τελευταίας χρονιάς, από 1ης Ιανουαρίου έως 25 Νο-
εµβρίου του τρέχοντος έτους. 

Από την Υποδιεύθυνση Δίωξης Ναρκωτικών και τη Διεύθυνση
Αστυνοµίας Αθηνών διενεργήθησαν διακόσιες είκοσι δύο προ-
σαγωγές ατόµων, συνελήφθησαν σαράντα τέσσερα άτοµα για
παραβίαση του σχετικού νόµου «περί εξαρτησιογόνων ουσιών
και άλλες διατάξεις», κατασχέθηκαν διαφορετικές ποσότητες
ναρκωτικών ουσιών. 

Τέλος, από τη Διεύθυνση Άµεσης Δράσης Αττικής και την Υπο-
διεύθυνση Ασφαλείας Αθηνών και το Τµήµα Ασφαλείας Οµο-
νοίας έχουν συλληφθεί σε αυτή την περίοδο χίλια διακόσια
άτοµα για παράβαση του σχετικού νόµου 4139/2013 ,τα οποία
µε τις σε βάρος τους σχηµατισθείσες κατά περίπτωση δικογρα-
φίες οδηγήθηκαν στην Εισαγγελία Πληµµελειοδικών Αθηνών. 

Φτάνουν αυτά; Προφανώς και δεν φτάνουν. Ο αγώνας κατά
των ναρκωτικών και όλων των παράνοµων δράσεων που λειτουρ-
γούν γύρω από αυτό το κύκλωµα είναι ένας συνεχής αγώνας,
ένα διαρκές αίτηµα και µια διαρκής αποστολή και για την Ελλη-
νική Αστυνοµία και για το ελληνικό κράτος. Έτσι θα συνεχίσουµε
και θέλουµε να πιστεύουµε ότι τα αποτελέσµατα θα είναι ορατά
πολύ γρήγορα στο πολύπαθο κέντρο της Αθήνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ. Βα-
γενά.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κατ’ αρχάς, ευχαριστώ για
τα καλά λόγια. Δεν είναι καινούργιο το ενδιαφέρον µου, ούτε έχει
αντιπολιτευτικό χαρακτήρα. Ευτυχώς, προεδρεύει εδώ ο κ. Κα-
κλαµάνης, που ως δήµαρχος της Αθήνας γνωρίζει πάρα πολύ
καλά την προσπάθειά µου αυτή εδώ και χρόνια. Επίσης, θέλω να
σας πληροφορήσω ότι είχα καλέσει σε επίκαιρη ερώτηση τον κ.
Τόσκα -όταν ήταν Υπουργός Προστασίας του Πολίτη- ούσα Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα µακριά από µένα κάθε τέτοια πρόθεση.

Δυστυχώς -και θα ήθελα να µε ακούτε παρακαλώ- για όλη
αυτή την ιστορία και δυστυχώς ίσως και για µένα, είµαι κάτοικος
και εργάζοµαι στο Μεταξουργείο, στο κέντρο της Αθήνας εδώ
και 20 χρόνια. Ξέρω, λοιπόν, από πρώτο χέρι όχι ως Βουλευτής
µόνο αλλά ως κάτοικος -αυτό λέει πολλά- την κατάσταση στο
κέντρο της Αθήνας.

Θα ήθελα να σας πω ότι δεν θέλω να πιστέψω ότι η Ελληνική
Αστυνοµία είναι τόσο ανίκανη να αντιµετωπίσει το θέµα της δια-
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κίνησης και χρήσης των ναρκωτικών. Δεν µπορεί να γνωρίζουµε
εµείς, οι κάτοικοι αυτών των περιοχών σχεδόν µε τα µικρά τους
ονόµατα τους διακινητές και τα βαποράκια. Αυτό συµβαίνει επί
πέντε χρόνια. Σχεδόν είναι τα ίδια πρόσωπα. Έχουµε αναπτύξει
προσωπική σχέση. Το καταλαβαίνετε; Βγαίνουµε το πρωί από τα
σπίτια µας και βλέπουµε αυτούς τους ανθρώπους µπροστά στις
πόρτες των σπιτιών µας να πουλάνε εντελώς φανερά σε δυστυχή
άτοµα -τα οποία σέρνονται από πίσω τους εκλιπαρώντας- ναρ-
κωτικές ουσίες.

Δεν µπορεί να τους γνωρίζουµε εµείς και να µην τους γνωρίζει
η Αστυνοµία. Δεν κάνουν τον κόπο ούτε να τους αλλάξουν. Είναι
τα ίδια πρόσωπα τουλάχιστον εδώ και πέντε χρόνια. Εάν έρθετε
στη γειτονιά µας, θα το δείτε. Είναι έντεκα το πρωί δύο το µεση-
µέρι και έξι µε επτά το απόγευµα. Μπορώ να σας τα δείξω τα
πρόσωπα αυτά.

Δεν θέλω, λοιπόν, να πιστέψω ότι είναι ανίκανη η Ελληνική
Αστυνοµία. Πιστεύω ότι δεν υπάρχει πολιτική βούληση και απο-
τελεσµατικότητα. Ό,τι και να είναι και τα δύο είναι το ίδιο επικίν-
δυνα, είτε η ανικανότητα είτε η εκ του πονηρού συγκάλυψη
αυτής της υπόθεσης.

Αυτά που σας λέω που σας περιγράφω -είναι τραγικές εικό-
νες- θα τα καταθέσω και µε φωτογραφίες, γιατί οι φωτογραφίες
µιλούν περισσότερο από χιλιάδες λόγια και τις επιστολές που
έχω στείλει. Ήδη όταν ανέλαβε ο κ. Χρυσοχοΐδης µετά από δυο-
τρεις µέρες του έστειλα επιστολή. Έχω στείλει τέσσερις επιστο-
λές από τότε γι’ αυτό το θέµα.

Θα καταθέσω τις φωτογραφίες και τις επιστολές.
Υπάρχει ένα τµήµα, ένα κοµµάτι, η πλατεία Αυδή -η οποία είναι

µία υπέροχη πλατεία, καινούργια και έγινε επί δηµαρχίας κ. Κα-
κλαµάνη- η οποία δέχεται πλήθος επισκεπτών. Υπάρχει ένας δρό-
µος, η οδός Ακαδήµου που συνδέει την Πειραιώς µε την πλατεία
Αυδή. Και στην αρχή της Πειραιώς βρίσκεται βρεφονηπιακός
σταθµός, το περίφηµο κτήριο Τσίλλερ, το οποίο είναι ένα κό-
σµηµα για την Αθήνα. Κάθε µέρα διέρχονται απ’ αυτόν τον δρόµο
παιδιά, µητέρες, επισκέπτες, κόσµος, θεατρικό κοινό, γιατί υπάρ-
χουν θέατρα σε αυτή την περιοχή.

Αν δείτε τις φωτογραφίες, κύριε Υπουργέ, που θα καταθέσω
θα ντραπείτε, όπως ντρέποµαι και εγώ κάθε µέρα σαν πολίτης
αυτής της χώρας, που περνάω απ’ αυτόν τον δρόµο. Ονοµάζω
αυτόν τον δρόµο των πενήντα µέτρων διαχρονική ντροπή! Όχι
για αυτή την Κυβέρνηση µόνο, αλλά για όλες τις δηµοτικές αρχές
και όλες τις κυβερνήσεις.

Λέω, λοιπόν, επειδή τον τελευταίο καιρό η Κυβέρνησή σας
προσπαθεί να µας αποκαταστήσει το αίσθηµα της ασφάλειας και
της κανονικότητας -που δεν είχαµε µε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση- µε το «νόµος και τάξη». Τι είπε η προηγούµενη συνάδελ-
φος; Θα βλέπουµε τα ΜΑΤ και θα τρέµουµε; Εγώ θα ήθελα να
βλέπουν τα ΜΑΤ και να τρέµουν οι έµποροι και οι διακινητές ναρ-
κωτικών και τα βαποράκια, όχι µόνο τα άτοµα που εσείς θεωρείτε
«περιθωριακά» στα Εξάρχεια ή κάπου αλλού. Αυτοί πρέπει να
τρέµουν τα ΜΑΤ. Εκεί να ρίξετε το βάρος σας!

Και θα ήµουν πάρα πολύ ευχαριστηµένη, αν λίγη απ’ αυτή την
προσπάθεια επικεντρωνόταν σε αυτούς και όχι σε δεκαεξάχρονα
και δεκαεπτάχρονα παιδιά. Όµως η διακίνηση και χρήση ναρκω-
τικών είναι µία υπόθεση που από πίσω της κρύβονται µεγάλα οι-
κονοµικά συµφέροντα και όχι δεκαεξάρηδες και εικοσάρηδες
µαθητές και φοιτητές, που είναι εύκολο να τους καταστείλεις.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Άννα Βαγενά - Κηλαηδόνη,

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες
και τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βαγενά, εγώ καταλαβαίνω, και θεωρώ ως πηγαία και ει-
λικρινή την αγανάκτηση σας για τις απαράδεκτες αυτές εικόνες
στο κέντρο της Αθήνας. Και ήταν ειλικρινής η τοποθέτησή σας
σε ένα επίθετο που χρησιµοποιήσατε, «η διαχρονική ντροπή µιας

περιοχής», που περιλαµβάνει -όπως επίσης εσείς είπατε- τις ευ-
θύνες πολλών κυβερνήσεων µεταξύ των οποίων βεβαίως και µιας
κυβέρνησης της οποίας εσείς ήσασταν φανατικά υποστηρικτής,
µέλος Κοινοβουλευτικής Οµάδας που κυβέρνησε για τέσσερα
χρόνια.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Είµαι υπερήφανη γι’ αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Δεν λέω ότι δεν είσαστε.
Τέσσερα χρόνια, κυρία Βαγενά, σε αυτά τα πενήντα µέτρα,

που είχε εσάς ως Βουλευτή, που πιέζατε γιατί ζείτε εκεί, γιατί
δεν έκανε κάτι; Θα πρέπει να αισθάνεστε πρώτα απ’ όλα εσείς
µια µαταιότητα στην προσπάθειά σας να πείσετε τη δική σας κυ-
βέρνηση.

Κατηγορείτε τώρα εµάς. Εγώ αναγνωρίζω την ειλικρίνεια της
ευαισθησίας σας. Και σας διαβεβαιώνω ότι µέσα στη δική µας
εκλογική εντολή δεν θα υπάρχει αυτός ο δρόµος της ντροπής,
όπως επί τέσσερα χρόνια παρέµεινε κατά τη διάρκεια της θη-
τείας της κυβέρνησης που εσείς στηρίζατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάντως, κύριε
Υπουργέ, επειδή γνωρίζω πάρα πολύ καλά την περιοχή, επιεικής
ήταν στους χαρακτηρισµούς της και τις περιγραφές της η κ. Βα-
γενά. Γίνονται και χειρότερα εκεί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Είµαι βέβαιος, ότι όλοι όσοι συµµετέ-
χουµε σε αυτόν τον διάλογο, -εσείς που γνωρίζετε περισσότερο
από εµένα, γιατί δεν µένω σε αυτή την περιοχή- µε έννοια και
πόνο µιλάµε γι’ αυτή την περιοχή της Αθήνας. Δεν ζω εκεί αλλά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτε εγώ ζω εκεί,
αλλά την έχω δει. Η κ. Βαγενά έχει την τύχη -γιατί είναι µια ωραία
περιοχή- και την ατυχία, εξ αυτών που περιέγραψε, να µένει κιό-
λας εκεί σε αυτό το δροµάκι που είπε. Και όχι µόνο η κ. Βαγενά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Την έκανε ακόµα ωραιότερη η πλατεία
που επί ηµερών σας έγινε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα θέατρα την έκα-
ναν ωραιότερη την περιοχή. Η πλατεία βοήθησε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Και επειδή είµαι και θεατρόφιλος, την
ξέρω την περιοχή. Όταν βρίσκω και ξεκλέβω λίγο χρόνο, πηγαίνω
και εγώ εκεί για να δω θέατρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ας κάνουµε κοινή
προσπάθεια όλοι εποµένως.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, ξέρω ότι
είναι εκτός διαδικασίας, αλλά επιτρέψτε µου.

Θα ήθελα µία χρονική δέσµευση, κύριε Υπουργέ. Γιατί –κοι-
τάξτε- αυτά τα ακούω είκοσι χρόνια από πάρα πολλούς. Θα
ήθελα µια χρονική δέσµευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µου επιτρέψετε
να παρέµβω εγώ και να πω ότι είναι κατ’ εξοχήν θέµα του κ. Χρυ-
σοχοΐδη και του κ. Οικονόµου, όχι του κ. Κουµουτσάκου.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Δυστυχώς, όµως, δεν είναι
εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έρθουν κάποια
άλλη φορά.

Προχωράµε µε την πέµπτη µε αριθµό 279/3-12-2019 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Εκπαιδευτικές δοµές στις φυλακές –
σχολείο καταστήµατος κράτησης Κορυδαλλού».

Τώρα πρέπει να πάµε λίγο σύντοµα, γιατί πρέπει να αρχίσει το
νοµοσχέδιο σε λίγο.

Ορίστε κ. Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω να είµαι σύντοµη.
Κύριε Υπουργέ, ενώσεις εκπαιδευτικών, διοικήσεις φυλακών

και φυλακισµένοι διαµαρτύρονται έντονα για την κατάρρευση και
ανυπαρξία των δοµών εκπαίδευσης στο σωφρονιστικό σύστηµα.
Καθυστερούν οι τοποθετήσεις εκπαιδευτικών και συντονιστών
εκπαίδευσης, δεν λειτουργούν οι υπάρχουσες δοµές, δεν
ιδρύονται νέα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας. Και τα ΙΕΚ όπως προ-
βλέπει ο νόµος, δεν στελεχώνουν τα προγράµµατα εκπαίδευσης.
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Χαρακτηριστικό είναι, λοιπόν, ότι στις γυναικείες φυλακές εδώ
και χρόνια δεν λειτουργεί η εκπαιδευτική µονάδα, παρ’ ότι έχει
τοποθετηθεί συντονίστρια εκπαίδευσης. Στις ανδρικές φυλακές,
επίσης, δεν έχει τοποθετηθεί συντονιστής. Τα σχολεία γενικά
δεύτερης εκπαίδευσης υπολειτουργούν, είναι υποστελεχωµένα.
Ακόµη και το δηµόσιο ΙΕΚ παραµένει εκτός λειτουργίας.

Αναφέρεται, λοιπόν, ότι σε πολλές περιπτώσεις η υπολειτουρ-
γία και οι καθυστερήσεις αυτές οφείλονται στο ξήλωµα του προ-
ηγούµενου συµβουλίου επιλογής µετά τις εκλογές. Ακόµη και οι
σχετικές διατάξεις και διαδικασίες υλοποίησης του ν.4521/2018
έχουν ανασταλεί επί της ουσίας, παρά τις σχετικές παραινέσεις
της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.

Με δεδοµένο ότι παραβιάζονται κατάφωρα τα άρθρα 34 και
35 του Σωφρονιστικού Κώδικα, ακόµη και το Διεθνές Σύµφωνο
του ΟΗΕ για τα ατοµικά και πολιτικά δικαιώµατα αλλά και η σύ-
σταση 8912 του Συµβουλίου της Ευρώπης για την εκπαίδευση
στις φυλακές, το ερώτηµα το οποίο έχω θέσει είναι το εξής: Για
ποιο λόγο παραµένουν ανενεργές οι πρόνοιες του νόµου και δεν
προχωρούν οι σχετικές υπουργικές αποφάσεις για τα προγράµ-
µατα εκπαίδευσης στα καταστήµατα κράτησης και τι δεσµεύεται,
τι προτίθεται να πράξει το Υπουργείο, ώστε να προχωρήσει η
υλοποίηση του σχεδιασµού στελέχωσης και ίδρυσης δοµών εκ-
παίδευσης στο σωφρονιστικό σύστηµα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Υπάρχει πολιτική αναβάθµισης της εκ-
παίδευσης των κρατουµένων στα κρατητήρια κράτησης της
χώρας. Αυτό γίνεται σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παιδείας
και Θρησκευµάτων και στη βάση του άρθρου 31 του νόµου του
2018. Ο τίτλος του άρθρου, για να έχουµε µια σαφή εικόνα όλοι,
είναι «Αναβάθµιση και επέκταση της λειτουργίας των σχολείων
των φυλακών».

Όσον αφορά τώρα στη συνέχιση των υπαρχόντων εκπαιδευτι-
κών δοµών, όσο και στη δηµιουργία νέων δοµών, η διαδικασία
συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και
του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων βρίσκεται σε εξέ-
λιξη και πρέπει να εξεταστούν όλοι οι παράγοντες προκειµένου
να προχωρήσουµε στις σωστές αποφάσεις και σε µια αποτελε-
σµατική υλοποίηση, προκειµένου να εγγυηθούµε όλοι µαζί την
αναγκαία εκπαιδευτική αναβάθµιση του µορφωτικού επιπέδου
των κρατουµένων σε συνδυασµό µε την εξασφάλιση της οµαλής
και εύρυθµης λειτουργίας κάθε καταστήµατος κράτησης.

Δεν είναι µια απλή υπόθεση. Πρέπει να καλύπτει δύο πολύ
ισχυρά κριτήρια και αποστολές, καθώς και την επαρκή και µε
αποτελεσµατικό τρόπο εκπαίδευση των κρατουµένων, αλλά και
την εύρυθµη λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης.

Στο πλαίσιο αυτό το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη κατά
λόγο αρµοδιότητος έχει ήδη προβεί στις απαιτούµενες ενέργειες
και έχει απευθυνθεί εγγράφως προς το Υπουργείο Παιδείας και
Θρησκευµάτων, προκειµένου να δροµολογηθεί από κοινού η πλή-
ρης εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 31 του ν.4521/2018
στον οποίο αναφέρθηκα.

Είναι και δική µας επιδίωξη και δικός µας στόχος να προχω-
ρήσει αυτή η υπόθεση και να παρασχεθεί στους κρατούµενους
η δυνατότητα εκπαίδευσης και ταυτόχρονα, όµως, όπως σας
είπα, και µε µια ευταξία και ευρυθµία στη λειτουργία και στην
αποστολή των φυλακών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, χαιρόµαστε ιδιαίτερα για το γεγονός ότι το

Υπουργείο έχει ήδη κινηθεί σε συνεργασία µε το Υπουργείο Παι-
δείας. Δυστυχώς στις φυλακές ακόµη και οι ίδιοι οι σωφρονιστι-
κοί υπάλληλοι έχουν επισηµάνει ότι παρατηρούνται απάνθρωπες
συνθήκες κράτησης, υπερπληθυσµός, καταστολή, το δόγµα
«νόµος και τάξη» κυριαρχεί και στα σωφρονιστικά καταστήµατα.

Γνωρίζουµε ότι ο στόχος της ποινής δεν είναι µόνο τιµωρητι-
κός και αποκαταστατικός, αλλά πάνω απ’ όλα, είναι η κοινωνική
επανένταξη και αναπροσαρµογή των κρατουµένων, όπως αυτό

υπαγορεύει το Διεθνές Σύµφωνο για τα Ατοµικά και Πολιτικά Δι-
καιώµατα, που διατυπώνει ρητά ποιος είναι ο σκοπός της µετα-
χείρισης των κρατουµένων.

Προς τούτο, λοιπόν, θεωρούµε ότι η πρόβλεψη συγκεκριµένων
προγραµµάτων εκπαίδευσης και επαγγελµατικής κατάρτισης των
κρατουµένων, όπως προβλέπει και ο Σωφρονιστικός Κώδικας στα
άρθρα που αναφέρατε και στο άρθρο 33 και όπως προβλέπεται
και στο άρθρο 81 παράγραφος 1, οδηγεί στο συµπέρασµα ότι η
ίδια η πολιτεία οφείλει να µεριµνά έγκαιρα για την οµαλή επάνοδο
και αναπροσαρµογή των κρατουµένων, διαφορετικά έχει παρατη-
ρηθεί και από στατιστικές ότι οι κρατούµενοι, οι οποίοι δεν παρα-
κολουθούν τα κατάλληλα προγράµµατα µετά την αποφυλάκισή
τους οδηγούνται µοιραία στην υποτροπή, ενώ αντίστοιχα αυτοί οι
οποίοι έχουν παρακολουθήσει τα σχετικά προγράµµατα, τελικά
υπέπεσε µόνο το 10% σε πράξεις υποτροπής.

Θέλουµε να πιστεύουµε ότι δεσµευτήκατε µε την απάντησή
σας σήµερα ότι θα υπάρξει η κατάλληλη στελέχωση, διότι, δυ-
στυχώς, µέχρι σήµερα δεν έχουν ιδρυθεί οι κατάλληλες σχολικές
µονάδες, ούτε πρωτοβάθµιας ούτε δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Υπολειτουργούν τα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας. 

Θα πρέπει, λοιπόν, η πολιτεία επιτέλους να απεκδυθεί το τιµω-
ρητικό της πρόσωπο και να προσανατολιστεί στην ανθρωπιστική
µεταχείριση των κρατουµένων.

Όµως, θα ήθελα να αναφέρω και κάτι τελειώνοντας: Πρό-
σφατα έγινε µια συνάντηση των εκπροσώπων των σωφρονιστι-
κών καταστηµάτων µε τη µόνιµη επιτροπή για τα δικαιώµατα των
κρατουµένων. Οι υπάλληλοι είπαν χαρακτηριστικά ότι οι προσ-
λήψεις δεν θα πρέπει να γίνονται από το ΑΣΕΠ, αλλά πρέπει να
γίνονται υπό την επίβλεψη του ΑΣΕΠ.

Θα ήθελα, λοιπόν, στο σηµείο αυτό να ρωτήσω κατά πόσο αυτή
η ολιγωρία από την πλευρά της Κυβέρνησης ως προς τη στελέ-
χωση των σχολείων δεύτερης ευκαιρίας υποκρύπτει και µια στρα-
τηγική για την υποβάθµιση των δηµόσιων δοµών εντός των
φυλακών, δηλαδή κατά πόσο µε αυτόν τον τρόπο προετοιµάζεται
το έδαφος, ώστε η λογική της ιδιωτικοποίησης να εισχωρήσει
ακόµη και στον χώρο των φυλακών. Θέλουµε να πιστεύουµε πως
όχι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κυρία Αδα-
µοπούλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ούτως ή άλλως, το
µεγαλύτερο κοµµάτι το έχετε απαντήσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Απλώς, θα ήθελα να αναφερθώ -
επειδή τα έχω µπροστά µου- σε δύο έγγραφα του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. 

Το ένα είναι από τις 25-10-2019, πριν λίγες ηµέρες, τον Οκτώ-
βριο, µε τίτλο: «Διαθέσιµοι χώροι εκπαίδευσης σε καταστήµατα
κράτησης στα οποία δεν λειτουργούν εκπαιδευτικές δοµές», που
το Υπουργείο επαναβεβαιώνει τη συνέχιση της συνεργασίας µε
το Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων, προκειµένου να προ-
χωρήσει από κοινού η εφαρµογή διατάξεων του άρθρου 31 του
νόµου που σας ανέφερα πριν, του ν.4521/2018.

Το δεύτερο έγγραφο, το οποίο είναι δηλωτικό της δράσης και
της ευαισθησίας του Υπουργείου, έχει ηµεροµηνία 11 Νοεµβρίου
2019 και αφορά τη λειτουργία εκπαιδευτικών δοµών στα κατα-
στήµατα κράτησης Λάρισας, Θεσσαλονίκης κ.λπ.. Από αυτά
σαφώς και εγγράφως προκύπτει ότι υπάρχει µια συνεχής µέρι-
µνα για να προχωρήσουµε στην κατεύθυνση αυτή. 

Όσον αφορά αυτή την άποψη, τη θεωρία, τη συνωµοσιολογία
ότι υπάρχει σκόπιµη υποβάθµιση, προκειµένου να περάσουµε
στην ιδιωτικοποίηση, επαναλαµβάνεται και από τον ΣΥΡΙΖΑ πολύ
συχνά.

Κοιτάξτε τώρα, αυτή είναι µια ιστορία που επαναλαµβάνεται
µόνο δράκους έχει, δεν έχει καµµία ανταπόκριση και αντιστοιχία
µε την πολιτική της Κυβέρνησης και τη στόχευσή της, οπότε µην
ανακαλύπτετε ή µην ψάχνετε συνωµοσίες εκεί που δεν υπάρ-
χουν. Σκοπός µας είναι η αναβάθµιση των εκπαιδευτικών δυνα-
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τοτήτων µέσα στα καταστήµατα κράτησης.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην τε-

λευταία ερώτηση για σήµερα. 
Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 281/3-12-2019 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα: «Παραχώρηση χρήσης αναψυ-
κτηρίου Μονής Δαφνίου στον δήµο».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι ένα θέµα πολύ σηµαντικό για τον Δήµο Χαϊδαρίου. Είναι

θέµα το οποίο αφορά και την κοινή λογική, αν θέλετε. Έχουµε
το αναψυκτήριο, το πρώην τουριστικό περίπτερο Δαφνίου, κάτι
που αρχικά ανήκε στον ΕΟΤ και µετά πέρασε στην Ελληνική Εται-
ρεία Ακινήτων Δηµοσίου. Είναι το λεγόµενο εστιατόριο
«ΓΙΟΡΤΗ».

Αυτό διεκδικείται από τον Δήµο Χαϊδαρίου εδώ και πάρα πολλά
χρόνια. Για είκοσι χρόνια, από το 1997 ως το 2017, είχε παραχω-
ρηθεί η χρήση προς τον δήµο. Ο στόχος της παραχώρησης ήταν
να λειτουργήσει ως εστιατόριο-αναψυκτήριο και να αναβαθµιστεί
γιατί ήταν σε εγκατάλειψη. Αυτό και έγινε. Για είκοσι χρόνια λει-
τούργησε πολύ σωστά και µπόρεσε να στηρίξει και οικονοµικά
τον Δήµο Χαϊδαρίου, έναν δήµο, ο οποίος αντιµετωπίζει σήµερα,
όπως γνωρίζετε, σηµαντικά οικονοµικά προβλήµατα.

Όµως, µετά το 2017 σταµάτησε αυτή η παραχώρηση χρήσης
και µάλιστα ακούγεται ότι υπάρχει η πιθανότητα για πώληση του
συγκεκριµένου χώρου. Ο δήµος έχει ζητήσει να συνεχιστεί του-
λάχιστον η παραχώρηση της χρήσης και αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό και γιατί η προηγούµενη σύµβαση ήταν πολύ δίκαιη
και σωστή απέναντι και στα δύο µέρη, δηλαδή ικανοποιήθηκε ο
στόχος της σύµβασης, και γιατί τα έσοδα αυτά που είναι απα-
ραίτητα για τον δήµο, σε µια περιοχή ιδιαίτερης σηµασίας για
τους πολίτες µεταξύ του Βοτανικού Κήπου του Διοµήδους και
της Μονής Δαφνίου, µια περιοχή µε έντονη δηµοτική χρήση από
τους δηµότες αλλά και υπερτοπικά από όλη την Αθήνα.

Αλλά είναι σηµαντικό και γιατί τέτοιοι χώροι σε αυτόν τον κεν-
τρικό άξονα της Ιεράς Οδού, αυτό το παρθένο τµήµα της Ιεράς
Οδού, το να βρίσκονται στους δήµους και στους δηµότες πιο
άµεσα δίνει -αν θέλετε- την αµεσότητα και προς τους πολίτες.
Αυτή είναι η αρχή σας και σε πολλά άλλα θέµατα. Έτσι είπατε
περίπου ότι παραχωρείτε και το πάρκο «Τρίτση» στην περιφέ-
ρεια, για να είναι πιο κοντά στους πολίτες η διαχείριση.

Οπότε το ερώτηµα είναι: Δεσµεύεστε να παραχωρήσετε του-
λάχιστον τη χρήση ξανά του χώρου στον δήµο;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Βε-

συρόπουλος.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Κυβέρνηση σέβεται τη διαδικασία του Κοι-

νοβουλευτικού Ελέγχου και ο οµιλών, όπως ίσως έχετε αντιλη-
φθεί, έρχεται στη Βουλή και απαντά σε όλες τις επίκαιρες
ερωτήσεις των συναδέλφων. Ακόµα και τη σηµερινή ηµέρα που
ακολουθεί η συζήτηση και η ψηφοφορία του φορολογικού νοµο-
σχεδίου.

Σε ό,τι αφορά στην ουσία της ερώτησής σας, θα µου επιτρέ-
ψετε µια πρώτη παρατήρηση για το τουριστικό περίπτερο Δαφ-
νίου, το οποίο δεν αποτελεί δηµόσιο κτήµα αρµοδιότητας του
Υπουργείου Οικονοµικών, αλλά ακίνητο κυριότητας του ΕΟΤ.

Από εκεί και πέρα, είναι εξαιρετικά ενδιαφέρον να δούµε το
ιστορικό της παραχώρησης που ξεκίνησε το 1997. Τότε ο ΕΟΤ
µε σύµβαση χρησιδανείου, που υπογράφηκε τον Σεπτέµβρη του
1997, παραχώρησε κατά χρήση στον Δήµο Χαϊδαρίου άνευ αν-
ταλλάγµατος και για είκοσι χρόνια, δηλαδή από τις 19-8-1997
µέχρι τις 19-8-2017, έκταση εµβαδού σαράντα δύο χιλιάδες
οκτακόσια τετραγωνικά µέτρα, η οποία οριοθετείται µεταξύ της
ιστορικής Μονής Δαφνίου, του Διοµηδείου Κήπου και της Ιεράς
Οδού.

Σκοπός της παραχώρησης ήταν η αναβάθµιση της έκτασης µε
τη δηµιουργία εστιατορίου-αναψυκτήριου και τη δυνατότητα
διοργάνωσης πολιτιστικών εκδηλώσεων από τον δήµο. 

Το 2003 η Εταιρεία Τουριστικής Ανάπτυξης, όπως λεγόταν πα-
λαιότερα η ΕΤΑΔ, ενέκρινε την εκµίσθωση, για χρήση αναψυκτή-
ριου – εστιατορίου, του τουριστικού περιπτέρου σε τρίτο από την
τότε Δηµοτική Επιχείρηση του Δήµου Χαϊδαρίου µε τρεις όρους
που αφορούσαν: πρώτον, την εκχώρηση στην ΕΤΑ ποσοστού 5%
επί του συµβατικού µισθώµατος, δεύτερον, την υποχρέωση της
Δηµοτικής Επιχείρησης να δηλώσει ρητά ότι θα εκχωρήσει και
µεταβιβάσει στην ΕΤΑ την απαίτησή της κατά της ασφαλιστικής
εταιρείας σε περίπτωση επέλευσης των ασφαλιζόµενων κινδύ-
νων µε την υποχρέωση, εάν χρειαστεί, να προβεί στις απαραίτη-
τες διατυπώσεις για τη βεβαίωση και είσπραξη της αποζηµίωσης.
Τρίτον, την υποχρέωση της Δηµοτικής Επιχείρησης για την υπο-
βολή στην ΕΤΑ της σχετικής σύµβασης µίσθωσης που θα υπο-
γραφεί µεταξύ της δηµοτικής επιχείρησης και του µισθωτή του
τουριστικού περιπτέρου διατηρώντας η ΕΤΑ το δικαίωµα ανάκλη-
σης της απόφασης έγκρισης της µίσθωσης σε περίπτωση που
διαπίστωνε τη διαφοροποίηση των όρων εκµίσθωσης σε σχέση
µε τους αρχικούς όρους της προκήρυξης.

Το ζήτηµα είναι ότι για τη χρονική περίοδο από 8-11-2005 έως
8-2-2016 προέκυψε οφειλή ύψους 57.552,15 ευρώ του δήµου
προς την ΕΤΑΔ η οποία δεν εξοφλήθηκε και αυτό δηµιούργησε
την περιπλοκή.

Πρόθεση της Κυβέρνησης είναι να παραχωρεί ακίνητα του δη-
µόσιου στην αυτοδιοίκηση, εφόσον συντρέχουν συγκεκριµένες
προϋποθέσεις και προσεγγίζουµε µε θετική προδιάθεση κάθε αί-
τηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
Κοιτάξτε, καταλαβαίνω άρα ότι πρόθεσή σας είναι να ξαναγίνει

η παραχώρηση και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό γιατί αυτή
τη στιγµή ο Δήµος Χαϊδαρίου αντιµετωπίζει τεράστιο οικονοµικό
πρόβληµα και το συγκεκριµένο ακίνητο, νοµίζω, µπορεί να είναι
µια ανάσα για τον δήµο. Δεν θέλουµε οι δήµοι µας σε καµµιά πε-
ρίπτωση να φτάνουν σε κατάσταση χρεοκοπίας.

Όµως και για την ουσία του, επειδή ακριβώς είναι δίπλα στη
Μονή Δαφνίου, δίπλα στο Πάρκο Διοµήδους, είναι -αν θέλετε- η
καρδιά τού ό,τι µας έχει µείνει από την Ιερά Οδό σε φυσικό πε-
ριβάλλον, είναι η καρδιά του χώρου περιπάτου και των πολιτών
του Χαϊδαρίου, αλλά και ανθρώπων απ’ όλη την Αθήνα που επι-
σκέπτονται και το Πάρκο Διοµήδους και τη Μονή Δαφνίου.

Οπότε χαίροµαι πάρα πολύ για αυτή την αρχική σας δέ-
σµευση. Θα ήθελα να την επαναλάβετε πιο ρητά γιατί η αλήθεια
είναι ότι ήταν κάπως διπλωµατική στην αρχή.

Προφανώς και θα έρθει νέα αίτηση από τον δήµο, όσον αφορά
το ζήτηµα. Αλλά είναι ένα θέµα το οποίο πραγµατικά θα ανακου-
φίσει και οικονοµικά τον δήµο, αλλά και ουσιαστικά θα προστα-
τέψει τον δηµόσιο χαρακτήρα αυτής της έκτασης σε ένα κρίσιµο
σηµείο της Αθήνας, αν θέλετε, υπερτοπικό, αλλά και µε ιδιαίτερη
τοπική σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Βε-
συρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, όπως σας είπα στην πρωτολογία µου, υπήρξε
ζήτηµα µε την οφειλή ύψους 57.000 ευρώ περίπου του δήµου
προς την ΕΤΑΔ. 

Ο δήµος πράγµατι έθεσε ζήτηµα παράτασης της σύµβασης
παραχώρησης για είκοσι ακόµα χρόνια, αλλά υπήρχε η εκκρεµό-
τητα της οφειλής. Είναι ζήτηµα χρηστής διοίκησης να µην υπάρ-
χουν τέτοιου είδους εκκρεµότητες, όταν τίθενται ζητήµατα
παραχώρησης ακινήτων σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Ο δήµος καθυστέρησε να προχωρήσει στην εξόφληση ή τη
ρύθµιση της οφειλής.

Το 2017, µε έγγραφό του, ζήτησε διακανονισµό της οφειλής
και παράταση της παραχώρησης το οποίο δεν γνωρίζω γιατί δεν
εξετάστηκε από την τότε διοίκηση της ΕΤΑΔ. Έστειλε νέο έγ-
γραφο το 2019 και η δική µου παρέµβαση σε αυτή την υπόθεση
είναι ότι ζήτησα πλέον από τη νέα διοίκηση της ΕΤΑΔ να εξετάσει
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αυτή τη φορά το αίτηµα. Θεωρώ ότι ένα πρώτο θετικό βήµα θα
είναι η ρύθµιση ή η εξόφληση της οφειλής από τον Δήµο Χαϊδα-
ρίου.

Όπως σας είπα, υπάρχει θετική προδιάθεση από την πλευρά
µας απέναντι στα αιτήµατα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης για την παραχώρηση δηµοσίων ακινήτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τέλος καλό, όλα

καλά. Θα φύγει ευχαριστηµένος ο κ. Αρσένης ως εκπρόσωπος
και όχι µόνο προσωπικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Μετά από ολιγόλεπτη διακοπή θα εισέλθουµε στο νοµοθετικό

έργο, δηλαδή τη συνέχιση της συζήτησης για το φορολογικό νο-
µοσχέδιο που πήγε χθες µέχρι τη µία µετά τα µεσάνυχτα. Λέγον-
τας ολιγόλεπτη, εννοώ µέχρι τις 11.00’ µε 11.05’. Παρακαλώ τις
γραµµατείες των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να ενηµερώσουν
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και εισηγητές.

Επίσης, θα ξεκινήσουµε τις οµιλίες από τον συνάδελφο κ.
Μπαρτζώκα. Μετά είναι ο κ. Βαγιωνάς, ο κ. Βασιλειάδης, ο κ.
Μαντάς. Το λέω για να είναι εγκαίρως στην Αίθουσα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι άλλη η λίστα των οµιλητών,
κύριε Πρόεδρε, διαφορετική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτή έχω µπροστά
µου. Θα το δούµε, όµως.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διάσταση
για την Ελλάδα του αύριο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει
το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, επειδή σήµερα είναι µεγάλη γιορτή, όλες είναι µεγά-
λες γιορτές, να ευχηθούµε χρόνια πολλά στις εορτάζουσες και
στους εορτάζοντες, σε όλους τους ναυτικούς µας και ιδιαίτερα
από µένα στο Πολεµικό Ναυτικό µας και στον Αρχηγό του που
γιορτάζει σήµερα.

Προχωρούµε τώρα επί του νοµοσχεδίου. Πρώτος οµιλητής
είναι ο κ. Μπάρκας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέραν της γιορ-

τής του Αγίου Νικολάου, σήµερα είναι και µία άλλη επέτειος, τι-
µούµε τη µνήµη ενός µαθητή, του Αλέξη Γρηγορόπουλου.

Σαν σήµερα, το 2008, ο Αλέξης o Γρηγορόπουλος σκοτώθηκε
από τις σφαίρες ενός ειδικού φρουρού, του Κορκονέα. Σαν σή-
µερα είναι έντεκα χρόνια από τη φοιτητική, µαθητική, νεολαι-
ίστικη εξέγερση του 2008, που οι νέοι και οι νέες στη χώρα µας
λόγω της δολοφονίας αυτής κατάφεραν να βάλουν διάφορα συν-
θήµατα στην κοινωνική και πολιτική ζωή της χώρας, να φωνάξουν
εναντίον της καταστολής, να διαµαρτυρηθούν για ένα µέλλον
που τότε διαγραφόταν ζοφερό.

Και πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, µετά από δύο-τρία χρόνια η
χώρα µας µπήκε στο σπιράλ της κρίσης που για µία δεκαετία το
µέλλον των νέων ανθρώπων ήταν ακόµη πιο ζοφερό. Και ευτυχώς
πλέον καταφέρνουµε έξω από την κρίση να συζητάµε πλέον για
το πώς θα θωρακίσουµε τη χώρα µας, ώστε είτε να µην περά-
σουµε τέτοιες κρίσεις και στο µέλλον είτε οι νέοι της χώρας µας
να αποκτήσουν φωνή και µέλλον.

Νοµίζω ότι οι αλλαγές που συµβαίνουν αυτή την εποχή, που
προωθεί το Υπουργείο Παιδείας όσον αφορά τα σχολεία µας,
τους νέους και τις νέες µας, τους µαθητές µας, δυστυχώς, δρο-
µολογούν µέλλον ζοφερό, µέλλον κακό για τους ανθρώπους.

Κύριε Υπουργέ, η συζήτηση για το φορολογικό νοµοσχέδιο,
όπως και κάθε συζήτηση που έρχεται στη Βουλή, δεν γίνεται σε
κενό, δηλαδή δεν γίνεται σε ένα ουδέτερο περιβάλλον. Η σηµε-
ρινή µας συζήτηση γίνεται υπό το πρίσµα της παραίτησης του
πρώην Υφυπουργού Εξωτερικών- πρώην, γιατί έχει παραιτηθεί-
ο οποίος είπε ψέµατα ότι ήταν κάτοχος πτυχίου.

Προσπάθησε η Κυβέρνηση διά µέσου του Κυβερνητικού Εκ-
προσώπου να το «µαζέψει» λίγο αυτό. Είπε ότι σπούδασε, αλλά
δεν τελείωσε. Πρώτη φορά εµείς ακούγαµε τέτοιου είδους δη-
λώσεις, ότι κάποιος σπουδάζει, αλλά δεν τελειώνει, δεν είναι τε-
λειόφοιτος. Δεν το καταλαβαίνουµε εµείς. Τουλάχιστον, εµείς
δεν το καταλαβαίνουµε αυτό. Είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος
ότι το ζήτηµα θεωρείται λήξαν µετά τις εξηγήσεις του κ. Διαµα-
τάρη.

Είναι ο δεύτερος Υπουργός στην ιστορία του ελληνικού κρά-
τους, ο οποίος παραιτείται εν πτήσει. Ο πρώτος ήταν ένας
Υπουργός του ΠΑΣΟΚ, αν θυµάµαι καλά, του οποίου ο γιος του
είναι τώρα Βουλευτής σας, Βουλευτής Πατρών.

Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση οφείλει να εξηγήσει γιατί αυτές οι
ασυναρτησίες, γιατί συνέβησαν αυτά τα πράγµατα επί µία εβδο-
µάδα και γιατί η διαχείριση του ζητήµατος ήταν τόσο τραγική. 

Όµως, µέσα από αυτή τη συζήτηση αναδείχθηκε ένας άλλος
ρόλος, ο ρόλος του επηρεασµού των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης στην Κυβέρνηση και το πώς τα µέσα ενηµέρωσης επεµβαί-
νουν σε τέτοιου είδους ζητήµατα.

Θα πω το εξής. Πρώτα, είχαµε την απόκρυψη της είδησης. Τα
µέσα ενηµέρωσης δεν είπαν τίποτα για το γεγονός ότι ένας
Υπουργός είπε ψέµατα ότι ήταν πτυχιούχος. Σε δεύτερο στάδιο
έχουµε την επέµβαση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, κύριε
Υπουργέ. Και αυτό είναι το δυστυχές στην όλη υπόθεση. Ζητούν
την παραίτηση του Υπουργού και αµέσως παραιτείται.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά τα πράγµατα πρέπει να τα δούµε σο-
βαρά όσον αφορά τη δηµοκρατία στη χώρα µας.

Επειδή είπα για τον ρόλο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης στην
Κυβέρνηση και τα συµφέροντα που υπερασπίζονται, κύριε
Υπουργέ, δεν ξέρω πώς να χαρακτηρίσω αυτή την τροπολογία -
να τη χαρακτηρίσω ωραία; Δεν ξέρω πώς να τη χαρακτηρίσω-
που αφορά τις ΠΑΕ, το «δώρο» που κάνετε στους µεγαλοϊδιο-
κτήτες. Και µιλάω για το νοµοσχέδιό σας. Τι ακριβώς κάνει; Γιατί
µειώνετε τον φόρο, όσον αφορά τα συµβόλαια των αθλητών από
το 45% στο 22%; Πού θα βοηθήσει; Ποιες ΠΑΕ θα βοηθήσει; Ποι-
ους θα βοηθήσει; Πώς θεωρείτε ότι θα έχει αναπτυξιακό ρόλο
αυτή η τροπολογία; Τι ακριβώς κάνει αυτή η τροπολογία;

Νοµίζω ότι πρέπει να το ξανασκεφτείτε, κύριε Υπουργέ. Δεν
είστε από τους Βουλευτές ούτε τους Υπουργούς –και οφείλω να
το πω αυτό- οι οποίοι συνηθίζουν να υπερασπίζονται επιχειρηµα-
τικά ή άλλα συµφέροντα. Θεωρώ, όµως, ότι εδώ έχετε κάνει ένα
φάουλ. Καταλαβαίνω ότι ενδεχοµένως αυτή η τροπολογία να έρ-
χεται από πιέσεις, αλλά νοµίζω ότι, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το
σκεφτείτε. Είναι ένα «δώρο» στις ΠΑΕ και έτσι πρέπει να το δείτε.
Η απόσυρσή της ακόµα και τώρα νοµίζω ότι θα σας βοηθήσει. 

Δεύτερο ζήτηµα. Έχουµε µε «κρότο» την πτώση του αφηγή-
µατος της Νέας Δηµοκρατίας, όσον αφορά το µέρισµα.

Θέλω, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και κύριε
Υπουργέ, να σας συγχαρώ για τα 175 εκατοµµύρια που δίνετε
ως µέρισµα στους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Συγχαρητήρια!
Έχετε υπερβεί πολλαπλώς τον στόχο τον οποίο είχατε βάλει. Δεν
τον ξέρουµε, βέβαια, αυτόν, αλλά συγχαρητήρια.

Εδώ θα συγκριθούµε µεταξύ µας, κύριε Υπουργέ. Και νοµίζω
ότι οι συγκρίσεις είναι χαρακτηριστικές. Τι έχουµε; Έχουµε το
2016 τα 629 εκατοµµύρια, τα οποία έδωσε ο κ. Τσακαλώτος, τον
οποίο βλέπω στα έδρανα. Πώς να χαρακτηρίσω αυτά που έδωσε;
«Ψίχουλα»! Έδωσε 629 εκατοµµύρια σε σύνολο ενός εκατοµµυ-
ρίου εξακοσίων χιλιάδων δικαιούχων. Το 2017 τα «ψίχουλα» από
629 εκατοµµύρια έγιναν 750 εκατοµµύρια σε σύνολο τριών εκα-
τοµµυρίων εξακοσίων πενήντα χιλιάδων δικαιούχων. Και αυτός
ο «ανεκδιήγητος» πρώην Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώ-
τος, το 2018 έδωσε 780 εκατοµµύρια!

Εσείς, κύριε Υπουργέ, που δίνετε το ένα τέταρτο, πώς χαρα-
κτηρίζεστε; Αν αυτός είναι «ανεκδιήγητος», αν δίνει «ψίχουλα»,
εσείς πώς χαρακτηρίζεστε; 

Εσείς, οι Βουλευτές, οι οποίοι βγαίνατε στα καφενεία στην Αι-
τωλοακαρνανία και λέγατε ότι «εµείς θα σας βοηθήσουµε, θα
σταθούµε δίπλα στον αγρότη που δεν παίρνει τίποτα, δίπλα
στους ανέργους, δίπλα στους πολύτεκνους που δεν παίρνουν τί-
ποτα», τι θα πείτε; Τι ακριβώς θα πείτε; Διότι τα επιχειρήµατά σας
είναι σαθρά, είναι τελείως σαθρά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω µε το εξής. 
Στηρίξτε την τροπολογία την οποία κατέθεσε η Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Υπουργέ. Στηρίξτε την. Διότι όταν
προεκλογικά εµείς λέγαµε ότι θα µειώσουµε την προκαταβολή
φόρου στο 50%, εσείς λέγατε άλλα. Τώρα δεν το κάνετε. Δεν το
κάνετε! Μειώνετε 5% την προκαταβολή φόρου. Από το 100% στο
95%.

Στηρίξτε, λοιπόν, την τροπολογία των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ,
που σας την παρουσίασε ο κ. Τσακαλώτος, να µειώσουµε την
προκαταβολή φόρου στο 85%, αφού έχουµε δηµοσιονοµικό
χώρο τον οποίο µπορούµε να διεκδικήσουµε. Να τον µειώσουµε
στο 85%, για να µπορέσετε να ένα ψήγµα ανθρωπισµού και κοι-
νωνικού προσώπου.
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Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Να ευχηθούµε χρόνια πολλά και στον τέως Πρόεδρο της Βου-

λής κ. Βούτση και στον κ. Παππά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, κύριε Λι-

βανέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ. 
Και από εµένα πολλές ευχές στους εορτάζοντες και τις εορ-

τάζουσες.
Θα µιλήσω πολύ σύντοµα και µε πολλή συµπάθεια προς τον κ.

Μπάρκα, που τον εκτιµώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα τίποτα

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ζήτησε να παρέµβει. Δεν

είναι για να απαντήσει σε εσάς. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Όχι, δεν

έχει να κάνει µε προσωπικό ζήτηµα. Έχει να κάνει µε αυτά τα
οποία είπατε. Αυτή είναι η δική µου δουλειά εδώ. Αισθάνθηκα ότι
εθίγη η παράταξη και θέλω απλά µία γρήγορη απάντηση.

Στα επτά περίπου λεπτά και τριάντα δευτερόλεπτα που µίλησε
ο κ. Μπάρκας τα τέσσερα λεπτά µίλησε για τον κ. Διαµατάρη.
Νοµίζω ότι η αναλογία δεν είναι ανάλογη του ενδιαφέροντος της
κοινωνίας.

Ήθελα απλά να πω ότι µόλις ο Πρωθυπουργός γύρισε από το
Λονδίνο, που όλοι γνωρίζουµε ότι είχε µάλλον σοβαρότερες δου-
λειές να κάνει, ζήτησε ενηµέρωση για το τι είχε συµβεί µε τον
Υφυπουργό. Μόλις πήρε την πληροφόρηση, όχι από τα µέσα ενη-
µέρωσης –τα µέσα ενηµέρωσης µάς βοηθούν να ενηµερωνόµα-
στε, ούτε επηρεάζουν ούτε δεν επηρεάζουν τις αποφάσεις του
Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης- ζήτησε αµέσως την παραί-
τηση του Υφυπουργού του και αυτό έγινε.

Νοµίζω ότι αυτή η συζήτηση έχει τραβήξει περισσότερο από
όσο θα έπρεπε και η απάντηση είναι πολύ απλή.

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν υπάρχει κανένα προ-

σωπικό ζήτηµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αναφέρθηκε σε εµένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Το πολύ-πολύ ο κ. Δια-

µατάρης, επειδή µιλήσατε πολύ για αυτόν, να σας στείλει ένα
καλό δώρο για τα Χριστούγεννα!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν το χρειαζόµαστε.
Αναφέρθηκε σε εµένα, όµως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Καλώς. Σας δίνω τον

λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Πρωθυπουρ-

γός της χώρας βρισκόταν στη χώρα κατά την περίοδο που ξέ-
σπασε το σκάνδαλο του κ. Διαµατάρη. Δεν ήταν εκτός. Άρ, θα
µπορούσε να ενηµερωθεί από τον ίδιο, γιατί και ο ίδιος ήταν εδώ
πέρα στη χώρα. Θα µπορούσε να τον φωνάξει και να του πει:
«Έχεις πλαστό πτυχίο;». Γιατί αποδεικνύεται, κύριε Πρόεδρε, ότι
ο κ. Διαµατάρης δεν έχει ούτε καν πτυχίο. Είναι τελειόφοιτος λυ-
κείου.

Δεν είναι κακό. Εµείς δεν λέµε ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν αξιώ-
νονται να γίνουν Υφυπουργοί. Αλλά, είπε ψέµατα, κύριε Πρό-
εδρε. Και το γεγονός ότι είπε ψέµατα εκθέτει και τον
Πρωθυπουργό και τον ίδιο και την Κυβέρνηση και την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τα µέσα ενηµέ-
ρωσης που ήθελαν να κρύψουν την είδηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ισχύει η δήλωσή σας,
ισχύει και η απάντηση του κ. Λιβανού. Προχωράµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαρτζώκας για επτά λεπτά και στη συνέ-
χεια ο κ. Κώτσηρας, αµφότεροι από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουρ-
γοί, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το φορολογικό νο-
µοσχέδιο, που εισάγει µία νέα πραγµατικότητα για τους Έλληνες

πολίτες, ένα νοµοσχέδιο που δίνει επιτέλους «οξυγόνο», που
χρειάζεται η ελληνική κοινωνία, συµβατό µε τις λιτές προεκλογι-
κές µας δεσµεύσεις, µέρος ενός συνεκτικού σχεδίου, µε αναπτυ-
ξιακή διάσταση και κοινωνικό χαρακτήρα.

Όµως, πριν τοποθετηθώ επί των διατάξεων, θέλω να δηλώσω
την έκπληξή µου. Σύσσωµη η Αντιπολίτευση δήλωσε ότι θα κα-
ταψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Μου κάνει εντύ-
πωση η επιχειρηµατολογία και ειδικότερα αναφέρω τα εξής:

Από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, ειπώθηκε ότι το νέο φορολογικό
νοµοσχέδιο διευρύνει τις ανισότητες και επιβαρύνει τη µεσαία
τάξη. Από την πλευρά του ΚΙΝΑΛ ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν
ανακόπτει τη φορολογική επιδροµή. Από το ΚΚΕ ότι µόνο και
µόνο από τον τίτλο θα καταψηφίσει επί της αρχής. Από την Ελ-
ληνική Λύση ότι επιφυλάσσεται και από το ΜέΡΑ25 ότι δίνει
στους δανειστές διαπιστευτήρια υπακοής. 

Και αυτό που προξενεί µεγαλύτερη εντύπωση είναι ότι στη συ-
νεδρίαση που παραβρέθηκαν οι κοινωνικοί φορείς ούτε ένας δεν
διατύπωσε αντίρρηση για κάποια διάταξή του. Ο ίδιος ο Υπουρ-
γός ρώτησε αν κάποιος φορέας επιθυµεί την απόσυρση κάποιας
διάταξης και η απάντηση ήταν αρνητική. Αντίθετα, όλοι είπαν ότι
είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που µειώνει φόρους, που κινείται στη
σωστή κατεύθυνση και έχει κοινωνικό πρόσηµο. 

Άρα εδώ, κυρίες και κύριοι, έχουµε τη λογική του παραλόγου.
Από τη µια πλευρά, η κοινωνία το στηρίζει και από την άλλη
πλευρά, η Αντιπολίτευση το καταψηφίζει. Τι καταψηφίζει ακρι-
βώς;

Καταψηφίζει φορολογικό συντελεστή 9% για εισοδήµατα
µέχρι 10.000 ευρώ για όλους, αντί για 22% που ίσχυε έως τώρα,
µείωση του συντελεστή κατά µία µονάδα για όλα τα υπόλοιπα ει-
σοδήµατα. Καταψηφίζει αύξηση του αφορολογήτου κατά 1.000
ευρώ για κάθε παιδί και ανεξαρτήτως του αριθµού των προστα-
τευόµενων τέκνων. Καταψηφίζει τη µείωση του φορολογικού
συντελεστή για τις επιχειρήσεις από το 28% στο 24%. Καταψη-
φίζει τα µερίσµατα τα οποία πλέον θα φορολογούνται µε 5% από
10% που ήταν µέχρι τώρα. Καταψηφίζει τη µείωση της προκατα-
βολής φόρου. Καταψηφίζει στο 10% φορολογικό συντελεστή για
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Καταψηφίζει τη µείωση του
ΦΠΑ στα βρεφικά είδη, την απαλλαγή από την εισφορά αλληλεγ-
γύης όλων των ΑΜΕΑ και τέλος, τα κίνητρα στην αγορά των ακι-
νήτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, αυτά κατα-
ψηφίζετε, µε το επιχείρηµα ότι θα µπορούσαµε και καλύτερα.
Άρα επί της ουσίας το κρίνετε αρνητικά όχι γι’ αυτά που προβλέ-
πει, αλλά γι’ αυτά που ξέρετε ότι δεν θα µπορούσαν να γίνουν
τώρα, λες και δεν θυµάστε τις δηµοσιονοµικές υποχρεώσεις που
έχει η χώρα µας, αυτές που εσείς λέγατε και τελικά, διαψευστή-
κατε ότι σκίζονται µε έναν νόµο και ένα άρθρο. Άρα ή υποκρίνε-
στε ή κάνετε σφάλµα λογικής, πράγµα εξίσου επικίνδυνο.

Βεβαίως και υπάρχουν πολλά ακόµα να γίνουν και θα γίνουν.
Έχουµε µακρύ δρόµο µπροστά µας, αλλά δεν επιτρέπεται να εγ-
καλείτε ότι το νοµοσχέδιο είναι µία από τα ίδια. Είναι τουλάχιστον
υποτιµητικό για τους Έλληνες πολίτες που θυµούνται. Εσείς
µπορεί να ξεχάσετε, αλλά δεν είναι έτσι. Να σας θυµίσω τι έγινε
την προηγούµενη πενταετία.

Την προηγούµενη πενταετία υπήρξαν αυξήσεις παντού: Αυξή-
σεις στο ΦΠΑ, αυξήσεις στα καύσιµα, αυξήσεις στον φόρο εισο-
δήµατος, αύξηση προκαταβολής φόρου στους ελεύθερους
επαγγελµατίες, αύξηση φορολογίας στις επιχειρήσεις, αύξηση
στα ασφάλιστρα, φόρος στα ξενοδοχεία, τέλος στη συνδροµη-
τική τηλεόραση και την τηλεφωνία. Και ο κατάλογος είναι µα-
κρύς.

Μειώσατε κάτι; Ναι, κυρίες και κύριοι, µειώσατε. Μειώσατε την
ικανότητα των Ελλήνων να ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις
τους απέναντι στο κράτος. Τους γεµίσατε µε χρέη και µετά φτιά-
ξατε µια παράλογη ρύθµιση οφειλών. Ακόµα και αυτή τη ρύθµιση
ήρθε η Νέα Δηµοκρατία και τη διόρθωσε.

Άρα δεν µπορείτε να έρχεστε εδώ και να µας κουνάτε το δά-
κτυλο ότι δήθεν υποστηρίζουµε το κεφάλαιο, ότι δήθεν δεν φρον-
τίζουµε τη µεσαία τάξη, ότι έχετε το µονοπώλιο της κοινωνικής
ευαισθησίας ούτε µπορείτε να λέτε ότι τρώµε από τα έτοιµα,
αυτά που δήθεν εσείς αφήσατε. Γιατί οι αριθµοί δεν λένε ψέµατα.
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Μας παραδώσατε κενό. Αυτή είναι η αλήθεια, κενό 1 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ. Κι εµείς ερχόµαστε να ελαφρύνουµε την κοινωνία
κατά 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Λέτε, επίσης, συνεχώς ότι δεν προλάβατε. Έχει παλιώσει αυτό
το επιχείρηµα. Κυβερνήσατε, δυστυχώς, τεσσεράµισι ολόκληρα
χρόνια αυτή τη χώρα. Κανείς δεν σας πιστεύει. Γιατί απέναντι σε
αυτό, υπάρχει µια Κυβέρνηση η οποία σε µόλις λίγους µήνες προ-
λαβαίνει. Εποµένως µην το χρησιµοποιείτε άλλο.

Το παρόν φορολογικό νοµοσχέδιο αφορά και ωφελεί όλους
τους Έλληνες. Δεν έχει ταξικό πρόσηµο, έχει αναπτυξιακό πρό-
σηµο. Θέλουµε µια οικονοµία δυνατή και ανταγωνιστική, που µπο-
ρεί να σταθεί ισότιµα στο διεθνές στερέωµα. Θέλουµε ένα
φορολογικό σύστηµα που ενεργοποιεί τις ικανότητες των Ελλή-
νων, που δεν ενοχοποιεί την επιτυχία της επιχείρησης. Θέλουµε
καινοτοµία και νέες έξυπνες επιχειρήσεις. Αυτές είναι που φέρ-
νουν πολλές και καλές δουλειές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο διάλογος και οι προτάσεις για
βελτίωση είναι πάντα καλοδεχούµενες. Ο αντίλογος, όµως, µόνο
για τον αντίλογο δεν βοηθά πουθενά. Η πολιτική µας ευθύνη είναι
µεγάλη απέναντι σε µια κοινωνία που βγαίνει σήµερα από την
κρίση. Πρέπει όλοι να τη σεβαστούµε. Ας αφήσουµε κατά µέρος
τις κοµµατικές σκοπιµότητες και ας στηρίξουµε αυτό το φορολο-
γικό νοµοσχέδιο, έστω και την τελευταία στιγµή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ, κύριε
Μπαρτζώκα. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κώτσηρας από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά ακολουθεί ο κ. Τσίπρας Γεώργιος από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Κώτσηρα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µε το φο-

ρολογικό νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, η Κυβέρνησή µας,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και προσωπικά, ο Πρωθυ-
πουργός και το Υπουργείο Οικονοµικών, κάνουν πράξη όσα δε-
σµευτήκαµε στον ελληνικό λαό προεκλογικά και κατά την
παρουσία του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Μετά από µία δεκαετή οικονοµική κρίση, κατατίθεται στη Βουλή
φορολογικό νοµοσχέδιο το οποίο και θα εφαρµοστεί άµεσα και
δεν έχει απλά µια προεκλογική διάσταση. Ανακουφίζει φυσικά
πρόσωπα από δυσβάστακτες φορολογικές υποχρεώσεις, µειώνει
δραστικά τη φορολογία των επιχειρήσεων, ενώ παράλληλα δηµι-
ουργεί τις κατάλληλες συνθήκες για την προσέλκυση επενδυτικών
κεφαλαίων µέσω της διαµόρφωσης ενός ευνοϊκού φορολογικού
περιβάλλοντος. 

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί τοµή για τα δεδοµένα της ελλη-
νικής οικονοµίας, καθώς επιδιώκει την πραγµατική της επανεκκί-
νηση και την άµεση βελτίωση των οικονοµικών δεικτών της χώρας.
Η Κυβέρνηση για ακόµη µία φορά αποδεικνύει την αξιοπιστία της
καθ’ όλη τη διάρκεια του πενταµήνου, το οποίο συµπληρώνεται σε
λίγες µέρες, διακυβέρνησης της χώρας, την επιµονή και την προ-
σήλωσή της στην άµεση ανάπτυξη και την υποστήριξη της οικο-
νοµικής δραστηριότητας του παραγωγικού σκέλους της ελληνικής
οικονοµίας. 

Ο πρώτος πυλώνας του νοµοσχεδίου, που είναι η δικαιότερη
κατανοµή των φορολογικών βαρών και η σηµαντική ελάφρυνση
των φυσικών προσώπων και των επιχειρήσεων, είναι άκρως ση-
µαντική, διότι πραγµατικά στοχεύει στην ελάφρυνση από τα βάρη
που υπήρχαν τα τελευταία χρόνια σε πραγµατικά αδύναµους συµ-
πολίτες µας, οι οποίοι βγάζουν µέχρι 10.000 ευρώ ετησίως και
πλέον από 22% που ήταν η φορολογική τους επιβάρυνση, θα µπο-
ρούν να έχουν µια επιβάρυνση της τάξεως του 9%. Όµως αυτό
ευνοεί προφανώς και τους υπόλοιπους συµπολίτες µας, οι οποίοι
θα δουν κλιµακωτά µια µείωση στο φορολογητέο τους εισόδηµα.

Ενισχύουµε την οικογένεια µε το αφορολόγητο κατά 1.000
ευρώ για κάθε προστατευόµενο τέκνο, κάτι που αποτελεί βασική
αρχή της προεκλογικής µας δέσµευσης στον ελληνικό λαό. Επί-
σης, το ποσοστό του ΦΠΑ στα βρεφικά είδη µειώνεται.

Με το άρθρο 18, επίσης, αποκαθίστανται οι κοινωνικές ανισό-
τητες σε βάρος ευπαθών οµάδων, δηλαδή απαλλάσσονται από
την εισφορά αλληλεγγύης τα ΑΜΕΑ µε ποσοστό αναπηρίας άνω

του 80%, ανεξαρτήτως µορφής αναπηρίας. Μειώνεται η φορολο-
γία των επιχειρήσεων από 28% στο 24%, το οποίο δίνει βασική εκ-
κίνηση στη µικρή, µεσαία και µεγάλη επιχειρηµατικότητα, η οποία
θα πρέπει να αποτελέσει βασικό και δοµικό στοιχείο για να ανα-
σάνει η χώρα, να υπάρξουν θέσεις εργασίας και να µπορέσουν τα
νεότερα παιδιά να βρουν καλές και σωστά και ορθολογικά αµει-
βόµενες θέσεις εργασίας. 

Έχουµε τη µείωση του ΦΠΑ στα είδη µοτοσυκλετιστών, κάτι
που προφανώς ευνοεί την καλλιέργεια µιας κουλτούρας καλύτε-
ρης οδικής ασφάλειας, όπως υπήρξε και προσφάτως µε τον Ποι-
νικό Κώδικα, ο οποίος ψηφίστηκε ώστε να γίνει κακούργηµα η
περίπτωση που κάποιος οδηγεί υπό επήρεια αλκοόλ, ώστε να
υπάρξει µια αυστηρή αντιµετώπιση σε αυτά τα θέµατα που µαστί-
ζουν την ελληνική κοινωνία.

Ο δεύτερος πυλώνας, ο οποίος αφορά την προσέλκυση επεν-
δυτικών κεφαλαίων µέσω διαµόρφωσης ενός ελκυστικού φορο-
λογικού περιβάλλοντος, είναι ακριβώς ο πυρήνας για τον οποίο
µας ψήφισε ο ελληνικός λαός, για να µπορέσει να υπάρξει ένα
επενδυτικό κλίµα, ένα φορολογικό περιβάλλον δίκαιο µε χώρο, µε
«αέρα», προκειµένου να µπορέσει η ελληνική οικονοµία να ανασά-
νει. 

Αποσαφηνίζεται και απλουστεύεται η νοµοθεσία για τη φορο-
λογική κατοικία, ενώ θεσπίζεται εναλλακτικός τρόπος φορολόγη-
σης των εισοδηµάτων αλλοδαπής προέλευσης. Μειώνεται ο
συντελεστής φορολόγησης των µερισµάτων από 10% σε 5%. Προ-
βλέπεται απαλλαγή από τον φόρο εισοδήµατος και την εισφορά
αλληλεγγύης των τόκων εταιρικών οµολόγων εισηγµένων σε ορ-
γανωµένη αγορά.

Επίσης, κατά την άποψή µου, ιδιαιτέρως κρίσιµη είναι η επανεκ-
κίνηση της οικονοµίας και η υποστήριξη της οικονοµικής δραστη-
ριότητας σε κλάδους της παραγωγικής ελληνικής οικονοµίας, οι
οποίοι είχαν πληγεί βίαια τα τελευταία χρόνια από την οικονοµική
κρίση.

Η αναστολή της επιβολής ΦΠΑ στις οικοδοµές µε άδεια από 1-
1-2006 και εφεξής, περιλαµβάνοντας και την αντιπαροχή, καθώς
και η αναστολή της επιβολής φόρου υπεραξίας στη µεταβίβαση
ακινήτων για τρία χρόνια είναι διατάξεις που µπορούν και θα δώ-
σουν την απαραίτητη επανεκκίνηση σε έναν κλάδο, ο οποίος απο-
τελούσε για πολλά χρόνια στην ελληνική οικονοµία ατµοµηχανή,
όπως ήταν τα ακίνητα, και ο οποίος τα τελευταία δέκα χρόνια, µε
την οικονοµική κρίση, επλήγη και σχεδόν εξαφανίστηκε.

Αυτή λοιπόν η πρόβλεψη θα συµπαρασύρει µαζί της επαγγέλ-
µατα, άνω των εκατό, τα οποία θα µπορέσουν να πάρουν ανάσα,
να µπουν πάλι στην αγορά, να υπάρξει µια επανεκκίνηση του ει-
σοδήµατος, του κεφαλαίου και των χρηµάτων που θα πέσουν πάλι
στην αγορά. Επίσης, περιοχές οι οποίες µπόρεσαν και αναπτύχ-
θηκαν -και από τη λελογισµένη οικοδοµική δραστηριότητα- θα
µπορέσουν πάλι να ανασάνουν και να δουν τις κοινωνίες τους να
παίρνουν πάλι µπρος και να πέφτει χρήµα στην αγορά, το οποίο
ήταν τόσο απαραίτητο και είχε εξαφανιστεί τα τελευταία δέκα χρό-
νια.

Αυτό συνδυάζεται και µε την εισαγωγή κινήτρων για την πραγ-
µατοποίηση δαπανών που θα γίνουν για τη λήψη υπηρεσιών που
σχετίζονται µε την ενεργειακή, λειτουργική και αισθητική αναβάθ-
µιση κτηρίων, µε τη χορήγηση έκπτωσης φόρου 40% για δαπάνες
των σχετικών εργασιών, µε συνολικό ύψος δαπάνης στις 16.000
ευρώ.

Εδώ, µαζί µε την απαραίτητη στήριξη της οικονοµικής δραστη-
ριότητας, την περιβαλλοντική διάσταση, που πρέπει να έχουµε και
να λάβουµε υπ’ όψιν µας, υπάρχει και µια λογική µείωσης, ενδε-
χοµένως, και της απώλειας φορολογίας από τα κρατικά ταµεία.
Είναι λοιπόν µια στοχευµένη ρύθµιση, η οποία θα ενισχύσει και την
αγορά ακινήτων, θα µειώσει τη φοροδιαφυγή και θα ενισχύσει την
περιβαλλοντική διάσταση της πολιτικής της νέας Κυβέρνησης.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο έχει πάρα πολλές διατάξεις, όπως προανέφερα, οι οποίες απο-
τελούν τον πυρήνα των όσων δεσµευτήκαµε στον ελληνικό λαό
και θα δώσουν τον απαραίτητο χώρο στην ελληνική οικονοµία. 

Αυτό που πρέπει να αντιληφθούµε είναι ότι για τη Νέα Δηµο-
κρατία και την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη η µείωση
της φορολογίας δεν είναι κάτι αποσπασµατικό, δεν είναι κάτι το
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οποίο το κάνουµε για να κερδίσουµε πρόσκαιρα πολιτικά οφέλη.
Είναι δοµικό και συστατικό στοιχείο της πολιτικής µας ιδεολο-
γίας, να µειώσουµε τη φορολογία, να δώσουµε χώρο στη µεσαία
τάξη, να δώσουµε χώρο στον αδύναµο να γίνει καλύτερος, να
µην τον καταδικάσουµε σε µια λογική ήσσονος κατηγοριοποί-
ησης εντός της ελληνικής κοινωνίας, να του δώσουµε τα κίνητρα
να ανέλθει, να τον στηρίξουµε και να δώσουµε κίνητρα στη µε-
σαία τάξη να ανέβει και να µπορέσει να παραγάγει. 

Για µας λοιπόν είναι δοµικό στοιχείο, θα συνεχίσουµε να το
υπηρετούµε και θεωρώ ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, ήδη στους πρώτους πέντε µήνες διακυβέρνησης, έχει δεί-
ξει τα δείγµατα της αξιοπιστίας, η οποία τόσο έλειπε από την
ελληνική πολιτική τα τελευταία χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Τσίπρας Γεώργιος από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ και ακολουθεί ο κ. Βαγιωνάς Γιώργος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Κύριε Τσίπρα, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

είναι ηµέρα µνήµης για τον Γρηγορόπουλο, αλλά είναι και ηµέρα
µνήµης για κρατικές πολιτικές στον χώρο της δηµόσιας τάξης,
που ενίοτε καταλήγουν σε φόνους. Σήµερα περνάµε σε µία πε-
ρίοδο που έχουµε επιστροφή σε παλιές τέτοιες κρατικές πολιτι-
κές.

Θέλω να ξεκινήσω µε το γεγονός ότι έµεινα έκπληκτος από την
τοποθέτηση του κ. Λιβανού, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου,
για τον κ. Διαµατάρη. Ένας συνάδελφος µίλησε µόλις δύο λεπτά
για το θέµα...

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τέσσερα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τέσσερα, ναι.
Και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος διέγνωσε ότι δεν υπάρ-

χει τόσο µεγάλο θέµα για να µιλάµε τόση ώρα. Λοιπόν, χθες τη
νύχτα που έφυγα από τη Βουλή, κοίταξα τις ειδήσεις στο Google
και δεν υπήρχε η είδηση, στις πρώτες ειδήσεις, της παραίτησης
Διαµατάρη. Είχαµε τα “fake news”, µε εσάς έχουµε µάθει πλέον
τα “no news” και τώρα και τα «εξαφανισµένα news». Ούτε σή-
µερα το πρωί υπάρχει, αλλά δυστυχώς ο Διαµατάρης παραιτή-
θηκε. Τι σηµαίνει αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Στο Google δεν είπατε; Και πώς εξαφα-
νίστηκε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ναι, στο Google. Ανοίξτε το Google και
αφήστε µε να µιλήσω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μάλλον εν-
διαφέρουν άλλα πράγµατα τον κόσµο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ο κ. Διαµατάρης παραιτήθηκε. Τι σηµαί-
νει αυτό; Ότι όση µιντιακή υπεροπλία κι αν έχετε, δεν µπορείτε
να κρύψετε ούτε τα περί αριστείας ούτε το πραγµατικό σας
ποιον. Όση µιντιακή υπεροπλία κι αν έχετε, είναι αναπόδραστο.

Η Κυβέρνηση της ελίτ, ενός ανεπάγγελτου στρατού αρίστων
και ενός Πρωθυπουργού που αποδεικνύεται κάθε µέρα όλο και
πιο λίγος για σοβαρά θέµατα, αυτή η Κυβέρνηση θα εκτίθεται
όλο και περισσότερο κάτω από το βάρος της ίδιας της ρηχότη-
τάς της, κατ’ αρχάς.

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Το πρώτο ερώτηµα είναι
αν υπάρχει κάποια λογική πίσω από το φορολογικό νοµοσχέδιο.
Και δεν λέω ότι δεν υπάρχει καµµία λογική, αλλά αναρωτιέµαι αν
η λογική αυτή έχει έναν οποιονδήποτε αναπτυξιακό χαρακτήρα
ή µία άλλη αναπτυξιακή λογική από τη δική µας.

Και µε το πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµίας και µε
το τωρινό, το δίπτυχο στο οποίο συµπυκνώνεται όλη η αναπτυ-
ξιακή σας φιλοσοφία είναι τουρισµός και οικοδοµή. Η Ελλάδα,
συνεπώς, θα προχωρήσει στην εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής
επανάστασης µε τον τουρισµό και την οικοδοµή.

Έχετε αφαιρέσει κάθε στοιχείο δικιάς µας αναπτυξιακής στρα-
τηγικής, χωρίς να προσθέτετε κάτι άλλο, ένα οποιοδήποτε, ένα
έστω, καινοτόµο στοιχείο µιας αναπτυξιακής προοπτικής και ξα-
ναγυρνάτε την Ελλάδα πίσω σε παθογένειες και στρεβλώσεις
ενός οικονοµικού µοντέλου που µας οδήγησε στην πολύ βαθιά
κρίση του 2008-2009.

Στο παρόν νοµοσχέδιο κατεβάζετε τον φόρο µερισµάτων στο
5%. Είναι χρήµατα για τα οποία δεν υπάρχει το ελάχιστο κίνητρο
για επένδυση, είναι χρήµατα τα οποία µπαίνουν στις τσέπες.
Μόνο άλλες τέσσερις χώρες σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή
Ένωση έχουν 5% φορολογία µερίσµατος, η Ουγγαρία και οι
τρεις χώρες της Βαλτικής. Δεν είµαστε σαν και αυτούς σαν οι-
κονοµία και το ερώτηµα είναι γιατί.

Ας πάρουµε, για παράδειγµα, την Ιρλανδία, που ένα προηγού-
µενο διάστηµα, πριν πέσει κι αυτή σε πολύ βαθιά κρίση και µπει
σε πρόγραµµα, εφάρµοσε µία σειρά µέτρα, µεταξύ των οποίων
και πολύ χαµηλή φορολογία επιχειρήσεων, για να προσελκύσει.
Ποια ήταν η φορολογία µερίσµατος στην Ιρλανδία; Ποια είναι σή-
µερα; Είναι 51%. Εσείς εφαρµόζετε και πολύ χαµηλή φορολογία
µερισµάτων και πολύ χαµηλή φορολογία επιχειρήσεων.

Συνολικά, τα περισσότερα µέτρα του νοµοσχεδίου αφορούν
τους πολύ πλούσιους, τις µεγάλες επιχειρήσεις και τις µεγάλες
ιδιοκτησίες, και στο νοµοσχέδιο και σε όσα µέτρα έχετε πάρει
µέχρι τώρα, ενώ η Ελλάδα δεν είναι ούτε Κύπρος ούτε Λουξεµ-
βούργο ούτε Λιχτενστάιν, κι αυτός είναι και ο λόγος που πολλά
από αυτά τα µέτρα σε άλλες χώρες της Δυτικής Ευρώπης -και
δεν είναι ότι δεν γνωρίζουν- δεν τα εφαρµόζουν.

Ορισµένα από αυτά τα µέτρα δε στερούνται οποιασδήποτε
φορολογικής λογικής. Βάζετε 30% για ηλεκτρονικές συναλλαγές
για τον απλό κόσµο και στους πολύ µεγάλους τους το κατεβά-
ζετε χαµηλότερα από αυτό που ήταν. Ένας που έχει εισόδηµα
300.000 ευρώ, µε βάση το 10% που ίσχυε πριν, έπρεπε να πα-
ρουσιάσει 30.000 ευρώ ηλεκτρονικές συναλλαγές, ενώ σήµερα
είναι 20.000. Ποια είναι η λογική; Είναι ακατανόητο πλήρως,
εκτός αν θέλουµε να ωφελήσουµε κάποιους φίλους ή κάποιους
πολύ πλούσιους.

Περιορίζετε το δικαίωµα του δηµοσίου να ελέγξει για φορο-
διαφυγή, εφόσον υπάρξουν νέα στοιχεία, στα δέκα έτη από τα
είκοσι έτη που ήταν µέχρι τώρα. Αναφέρετε στην αιτιολογική έκ-
θεση ότι είναι εναρµόνιση µε την απόφαση του Σ.τ.Ε.. Μα, δεν
λέει κάτι τέτοιο η απόφαση του Σ.τ.Ε.. Εφόσον υπάρξουν νέα
στοιχεία, µπορούσε κανείς να ψάξει σε βάθος εικοσαετίας.

Φορτώνετε στον κόσµο 30% αναγκαστικά ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές, που είναι αναπόδραστο και µαθηµατικά βέβαιο ότι θα κα-
ταλήξει σε επιπλέον φορολόγηση για πολλούς από αυτούς, και
για τη µεγάλη φοροδιαφυγή είναι µόνο απαλλαγές.

Φέτος, δήλωσε κάποια στιγµή σε κανάλι -πρόσφατα, πριν µε-
ρικούς µήνες- ο Γουόρεν Μπάφετ, ο πιο πλούσιος άνθρωπος
στον κόσµο, ότι οι πλούσιοι σήµερα -και δεν είναι αναφερόταν
µόνο στις Ηνωµένες Πολιτείες- υποφορολογούνται σε σχέση µε
τον γενικό πληθυσµό. Σε ένα άρθρο του, πρόσφατο κι αυτό, είχε
πει ότι ο ίδιος φορολογείται µε χαµηλότερο συντελεστή από
οποιονδήποτε άλλον στο γραφείο του. Δεν ξέρω τις πολιτικές
του απόψεις, ΣΥΡΙΖΑ µάλλον δεν είναι, αλλά υπάρχει το ζήτηµα
της προοδευτικής φορολογίας.

Το νοµοσχέδιό σας κινείται σε ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση
από µία προοδευτική φορολογία. Και εδώ δεν είναι ότι έχουµε
γενικά κάποιες φοροαπαλλαγές που θα προωθήσουν την ανά-
πτυξη ούτε φοροαπαλλαγές που αφορούν τους κάτω, έχουµε κυ-
ρίως φοροελαφρύνσεις για τους επάνω.

Έρχοµαι τώρα στη φορολογία επιχειρήσεων. Κατ’ αρχάς, να
θυµηθούµε τα γεγονότα. Ποιος αύξησε τη φορολογία επιχειρή-
σεων σε µία νύχτα από το 20% στο 26%; Η κυβέρνηση Σαµαρά.
Από το 20% στο 26%. Σήµερα το µειώνετε µονοκοπανιά από το
28% στο 24% και σκόπευε να το πάτε στο 20%. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Από το 26% στο 29% ποιος το πήγε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, όχι τέτοιος

διάλογος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Βεβαίως, εξαγγελία του κ. Σαµαρά προ-

εκλογικά ότι θα µειώσει τη φορολογία επιχειρήσεων και το πή-
γατε από το 20% στο 26%. Και σας ρωτώ το εξής…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Και το αφορολόγητο καταργή-

σατε στους επαγγελµατίες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τώρα τι κάνουµε; Να κά-

νουµε ένα διάλειµµα; 
Συνεχίστε, παρακαλώ.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Και σας λέω το εξής: Η µείωση αυτή την
οποία κάνετε -και εδώ θα είµαστε- δεν θα έχει ούτε ελάχιστο ανα-
πτυξιακό αποτύπωµα στην οικονοµία, ούτε ελάχιστο.

Και ο λόγος είναι απλός, ότι υπάρχει µία σειρά εµποδίων και
πεδίων τα οποία ζητούν οι επενδυτές είτε οι ξένοι είτε αυτοί που
είναι εδώ πέρα. Το µόνο το οποίο δεν ζητούσαν τόσα χρόνια ήταν
η µείωση της φορολογίας επιχειρήσεων στην Ελλάδα. Άλλωστε,
σε άλλες χώρες όπως γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι πολύ υψη-
λότερες. Η Ελλάδα δεν είναι ούτε Ρουµανία ούτε Βουλγαρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Θέλω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Και έρχοµαι στο θέµα µε βάση τη φορολογία επιχειρήσεων της

µεσαίας τάξης. Δεν ισχύει ότι ελαφρύνεται η µεσαία τάξη. Κατ’
αρχάς, να πούµε ότι το 64% των επιχειρήσεων είτε είναι προβλη-
µατικές είτε ζηµιογόνες είτε αδρανείς. Από τις κερδοφόρες το
84% ή το 95% του συνόλου, αντιστοιχεί µόλις στο 10% της ελά-
φρυνσης των 658.000.000, το 84%. Το 0,43% των πλουσιότερων
επιχειρήσεων, τριακόσιες ενενήντα έξι επιχειρήσεις θα ωφελη-
θούν περίπου µε 344.000.000 και το 1% του συνόλου ωφελείται
µε 450.000.000 από τη συνολική ελάφρυνση.

Αυτά για να δούµε αν ωφελείτε τη µικροµεσαία επιχειρηµατι-
κότητα και τη µεσαία τάξη σε σχέση µε αυτό το άρθρο για τη φο-
ρολογία επιχειρήσεων. Θα µπορούσε να υπάρξει οποιαδήποτε
άλλη ρύθµιση, τέτοια που να ωφελεί αυτούς που το έχουν περισ-
σότερη ανάγκη και όχι τους µεγάλους.

Ως προς τη µεσαία τάξη -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- επειδή
υπάρχει πολύ παραµύθι, αλλά οι εκλογές τελείωσαν και κάποια
στιγµή πρέπει να τελειώνει και το θέατρο, υπάρχει ένα σοβαρό
ζήτηµα. Πρέπει να υπάρξει κάποια στιγµή µία στοιχειώδης σοβα-
ρότητα στο πώς γίνεται η πολιτική αντιπαράθεση.

Θέλω να πω δύο πράγµατα: Είναι από µελέτη του διαΝΕΟσις».
Ο διευθυντής του διαΝΕΟσις είναι Υπουργός δικός σας και τότε
διευθυντής. Ενώ έπεσε 26% το ΑΕΠ της Ελλάδας τα χρόνια 2009
- 2014 οι αυτοαπασχολούµενοι έχασαν 40% του εισοδήµατός
τους. Αν έχετε απορίες, µπορείτε να ρωτήσετε τον κ. Πιερακάκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, όµως, γιατί τα δύο λεπτά τελείωσαν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Τελειώνω.
Σε ό,τι αφορά τα νούµερα, τα οποία ανέφερε ο κ. Σταϊκούρας

-γιατί αναφέρθηκε στα νούµερα, τα οποία απεικονίζουν την µε-
σαία τάξη- µε βάση τη µέθοδο του ΟΟΣΑ, το άνω όριο της µε-
σαίας τάξης, όπως ορίζεται από τη µέθοδο µε το διάµεσο του
ΟΟΣΑ, από το 2009 στο 2014 έπεσε από τα 23.000 ευρώ στα
15.360 ευρώ. Δεν σας διαβάζω, γιατί δεν έχω χρόνο, την κατα-
στροφή που φαίνεται µε νούµερα πολλών εκατοντάδων χιλιάδων
µικροµεσαίων επιχειρήσεων τα χρόνια εκείνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τσίπρα, µιλάτε
δέκα λεπτά. Το ψηφίζετε το νοµοσχέδιο ή δεν το ψηφίζετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Από το 2015 και µετά τα ίδια τα στοιχεία
λένε ότι πρώτον, ανακόπηκε η καταστροφή αυτή. Υπάρχει, έστω
και µικρή, µεγέθυνση του εισοδήµατος αυτών των αυτοαπασχο-
λούµενων και άνοιξαν περισσότερες επιχειρήσεις από όσες κλεί-
νουν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Επόµενος οµιλητής είναι
ο κ. Βαγιωνάς και µετά ο κ. Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής εύχοµαι να είναι υγιής,

να είναι χαρούµενος και πολύχρονος, παραγωγικός ιδιαίτερα.
Πιστεύω ότι την τελευταία δεκαπενταετία που είµαι στη Βουλή

το σηµερινό είναι ένα από τα καλύτερα φορολογικά νοµοσχέδια,
γιατί ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης υποσχέθηκε ότι την πρώτη διετία θα µειωθεί ο
ΕΝΦΙΑ κατά 30%. Έκανε ένα λάθος: Το κάνει σε έναν χρόνο το
30%, 22% µεσοσταθµικά το 2019 που ήµασταν µισή-µισή κυβέρ-
νηση, 32% κάτω ο ΕΝΦΙΑ, για τον προσεχή χρόνο.

Ο φορολογικός συντελεστής, ο κατώτερος στον τόπο µας,
είναι 22%. Είναι υψηλότερος δείκτης σε όλες τις γειτονικές
χώρες το 22% και όχι το χαµηλότερο. Έρχεται, λοιπόν, και λέει:

«Για φορολογικό εισόδηµα 10.000 ευρώ υπάρχει µία ελάφρυνση
από το 22% στο 9%», τουτέστιν µεθερµηνευόµενο από 2.200 που
θα πληρώσει ένας άνθρωπος µε φορολογητέο εισόδηµα, σήµερα
θα πληρώσει 900 ευρώ. Είναι 1.300 ευρώ παρακάτω. Αν αυτό δεν
είναι βασικό στοιχείο του καλού φορολογικού νόµου, δεν ξέρω
τότε ποιο είναι.

Ακούω, λοιπόν, κάτι ψιθυρίσµατα ότι η συλλογή αποδείξεων,
το 30%, για τα χαµηλά εισοδήµατα, είναι πάρα πολύ υψηλό. Λέω
ότι είναι κανονικός, για να µην πω είναι και λιγότερος από αυτό
που χρειάζεται, διότι διατροφή, ένδυση, υπόδηση, καθαριστικά
είδη και άλλα, δεν καλύπτουν τα 3.000 ευρώ στα 10.000; Νοµίζω
ότι είµαστε εκτός πραγµατικότητας, αν ισχυριζόµαστε τέτοια
πράγµατα.

Δηµογραφικό και φορολογικό νοµοσχέδιο. Δεν λέω ότι έλυσε
το πρόβληµα του δηµογραφικού. Αν όµως, λάβετε υπ’ όψιν ότι
την τελευταία οκταετία έχουµε τριάντα χιλιάδες γεννήσεις πε-
ρισσότερες από τους θανάτους, σε οκτώ χρόνια είναι διακόσιες
πενήντα χιλιάδες. Αν πούµε ότι έχουµε και έξοδο από τη χώρα
στα χρόνια αυτά, άλλες εξακόσιες πενήντα χιλιάδες, η Ελλάδα
είναι µικρότερη κατά ένα εκατοµµύριο κατοίκους την τελευταία
οκταετία. Αν αυτό το πράγµα συνεχιστεί για µερικές δεκαετίες,
φοβάµαι και δεν τολµώ να το πω ότι δεν θα υπάρχει Ελλάδα.

Αυξάνουµε, λοιπόν, το αφορολόγητο για κάθε ένα παιδί 1.000
ευρώ. Κάθε παιδί που γεννιέται παίρνει µπόνους, δώρο 2.000
ευρώ. Και έξω από αυτό, µειώνουµε τον ΦΠΑ για τα βρεφικά
είδη, για τα παιδικά κράνη και τα καθίσµατα, από το 24% στο
13%. Δεν λέει τίποτα αυτό για τα νέα ζευγάρια; 

Το φορολογικό νοµοσχέδιο έχει και κοινωνικές ευαισθησίες
για τις ευπαθείς οµάδες. Καταργούµε την εισφορά αλληλεγγύης
όλων των ατόµων µε ποσοστό αναπηρίας πάνω από 80%. 

Για τις επιχειρήσεις µειώνεται ο φορολογικός συντελεστής από
28% στα 24%. Βούληση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι η πε-
ραιτέρω µείωση φορολογίας εισοδήµατος των νοµικών προσώπων
τα επόµενα χρόνια, µε πλήρη κατάργηση του φόρου αλληλεγγύης
και επιτηδεύµατος στο τέλος της τετραετίας. Ούτε αυτό δεν λέει
τίποτα; Παραµένει η µείωση του 50% του φορολογικού συντελε-
στή µε τη δικιά σας Κυβέρνηση, στις νεοφυείς επιχειρήσεις για
τρία χρόνια και µετά βλέπουµε. Μειώνουµε κατά 5% την προκα-
ταβολή φόρου εισοδήµατος για τα νοµικά πρόσωπα. 

Στον πρωτογενή τοµέα, που είναι οι αγρότες, οι αλιείς, οι κτη-
νοτρόφοι καθιερώνουµε φορολογικό συντελεστή 10% για τους
κανονικούς συνεταιρισµούς. Δεν ανακουφίζονται όλοι οι αγρότες
από αυτό; 

Επιχειρήσεις και ελεύθεροι επαγγελµατίες το 2020 θα πληρώ-
σουν φόρο 30% λιγότερο από το 2019. Μισθωτοί και συνταξιού-
χοι, είναι περίπου έξι εκατοµµύρια. Το 82% των φορολογουµένων
δηλώνουν µέχρι 20.000 ευρώ τον χρόνο. Και πρέπει να το ξεκα-
θαρίσουµε καλά, κύριε Υπουργέ, αυτό. 

Μισθωτοί και συνταξιούχοι χωρίς παιδιά, µε 1.000 ευρώ µεικτά
τον µήνα θα πληρώνουν λιγότερο φόρο περίπου κατά 150 ευρώ.
Μισθωτοί και συνταξιούχοι µε ένα έως τέσσερα παιδιά, µε 1.000
ευρώ µεικτά τον µήνα, θα πληρώνουν λιγότερο φόρο περίπου
κατά 200 έως 400 ευρώ.

Μισθωτοί και συνταξιούχοι µε µεικτές αποδοχές 1.700 µε
2.500 ευρώ, που είναι ένα ποσοστό είκοσι µε τριάντα χιλιάδες,
θα έχουν µικρότερη φοροελάφρυνση. Θα θέλαµε να δώσουµε
περισσότερα. Εδώ θα είµαστε για την επόµενη χρονιά.

Για πολύ µεγάλα µισθολογικά κλιµάκια λόγω µείωσης του φο-
ρολογικού συντελεστή από 45% στα 44%, µία µονάδα λιγότερο,
εκατό χιλιάδες, µε το σηµερινό φορολογικό θα πληρώνει 45.000.
Με αυτό που φέρνουµε, 44. Παίρνει πολλά. Μην καταπίνουµε την
κάµηλο και διυλίζουµε τον κώνωπα. Μακάρι να είχαµε τόσους
πολλούς πλούσιους ανθρώπους και να πλήρωναν το 44%. 

Κάτι πολύ σηµαντικό που δεν είδα να τονίζεται σχεδόν από κα-
νέναν συνάδελφο είναι το εξής: Για όσους οφείλουν στο δηµόσιο
και θέλουν να πουλήσουν το ακίνητό τους για να πληρώσουν κά-
ποιες υποχρεώσεις προς το κράτος, παρακρατούνται οι οφειλές
από τον συµβολαιογράφο και ο πωλητής παίρνει το υπόλοιπο του
τιµήµατος και κάνει τη δουλειά του. Ούτε αυτό σας αρέσει; Για
όλους αυτούς τους λόγους ωφελείται το σύνολο της κοινωνίας,
άλλοι λιγότερο και άλλοι περισσότερο.
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Εγώ σας παρακαλώ να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο και να µη λέει
κατά κόρον η Αντιπολίτευση στο σύνολό της ότι η δική µας Κυ-
βέρνηση δίνει λίγα στους πολλούς και πολλά στους λίγους.
Ουδέν αναληθέστερον αυτού. Πιο συγκεκριµένα, τριάντα δισε-
κατοµµύρια περίσσευµα που το «πιπιλίζετε» από το πρωί µέχρι
το βράδυ είναι δάνειο. Δεν είναι περίσσευµα το οποίο προήλθε
από ανάπτυξη, αλλά προήλθε από τη φορολογία. Αυτή είναι η
αλήθεια.

Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Βαγιωνά.

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τάσος Χατζηβασιλείου
ζητεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό για τη Δευτέρα 9 Δεκεµ-
βρίου 2019.

Επίσης, ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Μουζάλας ζητεί
άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 10 µέχρι τις
12 Δεκεµβρίου 2019.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τις ζητηθείσες άδειες.
Τον λόγο έχει ο κ. Περικλής Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα µεταξύ των άλλων αποτελεί και ένα πρώτο σηµαντικό
βήµα για την αποποινικοποίηση της επιχειρηµατικότητας στη
χώρα µας. 

Γνωρίζουµε όλοι πάρα πολύ καλά ότι ο ιδιωτικός τοµέας είναι
αυτός που σήκωσε το βάρος της κρίσης τα τελευταία χρόνια. Για
πρώτη φορά ο ελεύθερος επαγγελµατίας, ο άνθρωπος που επι-
χειρεί στη χώρα µας, ο µικροµεσαίος, αντιλαµβάνεται ότι έχει µια
Κυβέρνηση η οποία έχει συνειδητοποιήσει ότι δεν µπορεί να
επέλθει ανάπτυξη και στήριξη της επιχειρηµατικότητας µε αύ-
ξηση των φόρων, ότι πλέον όσο περισσότερους φόρους βάζουµε
τόσο περισσότερο ενισχύεται η φοροδιαφυγή σ’ αυτή τη χώρα,
ότι ο κάθε επιχειρηµατίας δεν θέλει να φοροδιαφύγει. Θέλει να
πληρώνει τους φόρους του, αλλά θα πρέπει να µπορεί να τους
πληρώνει, να είναι σ’ ένα τέτοιο ποσοστό και σ’ ένα τέτοιο ποσό
που να µπορεί να τους πληρώνει. 

Ενώ συµβαίνουν όλα αυτά και γνωρίζουµε όλοι ότι οι ελεύθε-
ροι επαγγελµατίες και οι ιδιώτες δούλευαν όλα αυτά τα χρόνια
για να στηρίξουν ένα δηµόσιο και την οικονοµική κρίση που
έπληξε τη χώρα µας, από χθες που παρακολουθώ τη συζήτηση
στην Ολοµέλεια διαπιστώνω ότι περισσεύει η υποκρισία στους
οµιλητές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Άκουσα µε προσοχή
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να «ξιφουλκούν» από χθες υπέρ της
αξίας της µείωσης των φόρων και πραγµατικά αναρωτιέµαι:
Ζούµε στην ίδια χώρα; Τα τελευταία πέντε χρόνια ήµασταν όλοι
στην ίδια χώρα; Κανένας δεν αντιλήφθηκε τι έχει συµβεί; 

Δεν ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που παρέλαβε τη φορολο-
γία εισοδήµατος στους ελεύθερους επαγγελµατίες στο 24% και
την πήγε στο 28%; Δεν ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που συνέ-
δεσε το εισόδηµα των ελεύθερων επαγγελµατιών µε τις ασφαλι-
στικές εισφορές και τους επέβαλε έναν φόρο 27%; Δεν ήσασταν
εσείς που πήγατε στο 100% την προκαταβολή φόρου; Δεν ήσα-
σταν εσείς που βάλατε φόρους σε ό,τι κινείται στην ελληνική οι-
κονοµία, στο κρασί, στο τηλέφωνο, στο internet, στον ΦΠΑ, στην
τηλεόραση, στον καφέ, στα ξενοδοχεία, στα καύσιµα, σε οτιδή-
ποτε µπορούσατε να βάλετε; Δεν ήσασταν εσείς που πήρατε τον
ΦΠΑ στην εστίαση από το 13% και τον πήγατε στο 24% και µετά
τον ξαναφέρατε στο 13% «κουτσουρεµένο»; Έχουµε την παγκό-
σµια πρωτοτυπία ως χώρα ο σερβιριζόµενος καφές να έχει 24%
ΦΠΑ και το ντελίβερι 13%. Τα γνωρίζετε αυτά. 

Με την πολιτική σας, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν στοχο-
ποιήσατε µόνο την αριστεία στην εκπαίδευση. Στοχοποιήσατε και
την αριστεία…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι αριστείες σήµερα!
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Περιµένετε, κύριε Παππά. Θα τα ακού-

σετε. Στοχοποιήσατε την αριστεία στην επιχειρηµατικότητα και
ξέρετε γιατί; Διότι στοχοποιήσατε ό,τι πιο δηµιουργικό, παραγω-

γικό, ανταγωνιστικό και αποτελεσµατικό κοµµάτι της ελληνικής
οικονοµίας είχαµε, τους ανθρώπους οι οποίοι αρίστευαν στο
επάγγελµά τους και είχαν εισοδήµατα γιατί ήταν καλοί στη δου-
λειά τους.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ησυχία, παρακαλώ.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είχαν πελάτες, δούλευαν και απ’ αυτούς

τους ανθρώπους πήγατε και αρπάξατε το 70% του εισοδήµατός
τους. Δεν τους δώσατε κανένα κίνητρο να δουλέψουν. Τους δί-
νατε µόνο φόρους και ήταν σαν να τους λέγατε «καθίστε στο
σπίτι σας και µη δουλεύετε, γιατί αν δουλέψετε και είστε καλοί
και βγάλετε χρήµατα, θα έρθουµε εµείς να σας τα πάρουµε». 

Ταυτόχρονα, δηµιουργήσατε και κάτι άλλο. Μυήσατε την ελ-
ληνική κοινωνία στα επιδόµατα. Νέα παιδιά να κάθονται στο σπίτι
τους και να παίρνουν επιδόµατα και να µην τους δίνετε κίνητρα
να βγουν στην αγορά εργασίας. Δηµιουργήσατε στρατιές επιδο-
µατούχων συµπολιτών µας για να τους έχετε ψηφοφόρους, κα-
θηµερινά να κάθονται στο σπίτι τους, να µην εργάζονται και να
λένε «τι καλός που είναι ο Τσίπρας που µας δίνει λεφτά και κα-
θόµαστε». Αυτά κάνατε. Δεν δώσατε κανένα κίνητρο στα νέα παι-
διά να βγουν στην αγορά εργασίας, να χρησιµοποιήσουν τις
δεξιότητές τους και να βρουν µια καλά αµειβόµενη εργασία. Δεν
αναπτύξατε τίποτα. 

Ταυτόχρονα, έρχεστε εδώ στην Ολοµέλεια και διαφωνείτε και
µας εγκαλείτε για τη µείωση του συντελεστή φορολόγησης στο
24%. Αντί να µας πείτε ότι είναι λίγο, ότι είναι µικρή η µείωση,
διαφωνείτε και µε αυτό. Έχετε υπ’ όψιν σας τι γίνεται στη γειτο-
νιά µας; Πόσες ελληνικές επιχειρήσεις έχουν πάει στη Βουλγα-
ρία, στην Κύπρο, στα Σκόπια και στήνουν επιχειρήσεις µε 10%
«φλατ» φορολόγηση; Πώς θα τους αντιµετωπίσουµε αυτούς; Το
έχετε σκεφτεί ποτέ; 

Διαφωνείτε ακόµα και µε την καθιέρωση του εισαγωγικού συν-
τελεστή 9% για τα φυσικά πρόσωπα; Μα, µιλάµε σοβαρά τώρα;
Δηλαδή ο συνταξιούχος, ο µισθωτός, ο ελεύθερος επαγγελµατίας,
ο αγρότης θα δουν αύξηση στα εισοδήµατά τους από 200, 300,
400 µέχρι 1.300 ευρώ. Διαφωνείτε και µε αυτό; Το θεωρείτε λίγο; 

Θέλετε να σας πω τι συµβαίνει έξω στην κοινωνία; Ξέρετε
πόσες οικογένειες, αγαπητοί κύριοι και κυρίες, ζουν µε 300 και
400 ευρώ τον µήνα; Λοιδορείτε αυτά τα ποσά; Τα λοιδορείτε και
τα θεωρείτε λίγα; Με τι τα συγκρίνετε; Με τη βουλευτική µας
αποζηµίωση; Τι γίνεται έξω, στην πραγµατική οικονοµία;

Διαφωνείτε µε τον χαµηλό φορολογικό συντελεστή στα αγρο-
τικά συνεταιριστικά σχήµατα; Δεν πρέπει να ενισχύσουµε τα συ-
νεταιριστικά σχήµατα; Δεν πρέπει να τους δώσουµε κίνητρα; Στη
Μεσσηνία αυτή την περίοδο έχουµε ελαιοσυγκοµιδή. Ξέρετε
πόσο έχει το λάδι; Έχει 2,30. Δεν αξίζει να πάει να το µαζέψει κα-
νένας. Αν είχαµε δυνατά συνεταιριστικά σχήµατα, τα οποία θα
µπορούσαν να προστατεύσουν την ποιότητα και την ποσότητα
του λαδιού, να το προβάλουν και να ρυθµίσουν την αγορά, δεν
θα διαµαρτυρόταν κανένας τώρα. Πώς θα δώσουµε κίνητρα σε
όλους αυτούς; 

Διαφωνείτε µε την αναστολή ΦΠΑ στις οικοδοµές; Εκατόν ενε-
νήντα πέντε χιλιάδες καινούργια ακίνητα βρίσκονται αυτή τη
στιγµή απούλητα. Διαφωνείτε µε αυτά; Γιατί δεν τα ψηφίζετε;
Λοιδορείτε την έκτακτη ενίσχυση των 175 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Να σας πω, κυρίες και κύριοι: Η ελληνική κοινωνία νοµίζετε ότι
δεν ξέρει ότι χρησιµοποιήσατε το δηµοσιονοµικό υπόλοιπο που
βρήκατε για να δώσετε έκτακτη ενίσχυση προ των ευρωεκλογών
στην ελληνική κοινωνία, για να υφαρπάξετε την ψήφο της; Το χει-
ρότερο δεν είναι ότι το κάνατε προεκλογικά για να υφαρπάξετε
την ψήφο. Το χειρότερο είναι ότι σκεφτήκατε και πιστέψατε πως
µπορείτε να εξαπατήσετε τον ελληνικό λαό µε αυτόν τον τρόπο,
αλλά ο ελληνικός λαός σάς έδωσε την απάντηση και σας κατέ-
ταξε στην Αντιπολίτευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
δεν είναι πανάκεια και δεν λύνει όλα τα προβλήµατα. Είµαστε βέ-
βαιοι γι’ αυτό. Όµως, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι το
πρώτο βήµα. Αυτό για το οποίο είµαστε όλοι περήφανοι είναι ότι
για πρώτη φορά µετά από πάρα πολλά χρόνια υλοποιούµε
γράµµα-γράµµα, λέξη-λέξη ό,τι υποσχεθήκαµε στον ελληνικό
λαό.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χειµάρας από τη Νέα Δηµοκρατία και

ακολουθεί ο κ. Κάτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Χειµάρα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φορολογι-

κός Αρµαγεδδώνας που προφήτευε ο κ. Τσίπρας σε συνεντεύ-
ξεις του για τα µέτρα που θα έφερνε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας ήταν τελικά ο Αρµαγεδδώνας που η ίδια η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ προκάλεσε µε τα έργα και τις ηµέρες της, εξοντώ-
νοντας τα ευπαθή κοινωνικά στρώµατα και τη µεσαία τάξη.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση εκπληρώνει έµπρα-
κτα την εντολή που έλαβε από τον ελληνικό λαό να αναστηλώσει
την οικονοµία της χώρας και να αποκαταστήσει αδικίες του πα-
ρελθόντος. 

Για την ακρίβεια, δεν πρόκειται για ένα ακόµη φορολογικό νο-
µοσχέδιο, αλλά για µια ολοκληρωµένη αναπτυξιακή και κοινωνική
πολιτική. Αλλάζουµε τη λογική που ίσχυε µέχρι σήµερα. Το κρά-
τος δεν στέκεται απέναντι στον φορολογούµενο, δεν κυνηγάει
τον ελεύθερο επαγγελµατία, δεν στοχοποιεί και κυρίως δεν δαι-
µονοποιεί το επιχειρηµατικό κέρδος 

Αντιθέτως, δίνει κίνητρα στον επιχειρηµατία να επενδύσει,
στον ελεύθερο επαγγελµατία να εργαστεί περισσότερο, στον µι-
σθωτό να αναπνεύσει και στον συνταξιούχο να µπορεί να χαµο-
γελάσει ξανά. Δίνει κίνητρα στον αγρότη να παραγάγει, να
συνεταιριστεί, να διεκδικήσει µέρος από την υπεραξία του προ-
ϊόντος που παράγει, να απολαύσει ο ίδιος και όχι οι µεσάζοντες
τους καρπούς του κόπου του.

Όπως βλέπετε, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, η Νέα Δηµο-
κρατία έχει συγκεκριµένο πλάνο που υλοποιεί σταδιακά µε βή-
µατα σταθερά και µελετηµένα. Από τον νόµο για το επιτελικό
κράτος µέχρι τον αναπτυξιακό νόµο και το σηµερινό φορολογικό
νοµοσχέδιο συµπληρώνουµε ένα-ένα τα κοµµάτια του παζλ για
µια Ελλάδα µε πραγµατικά γερά θεµέλια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δηµοσιονοµικό κενό που µας
κληροδότησε ο ΣΥΡΙΖΑ κατορθώσαµε να το µετατρέψουµε σε
δηµοσιονοµικό χώρο, επιτρέποντας ουσιαστικά τη µείωση των
φόρων. 

Μέσα από τις προτεινόµενες διατάξεις την επόµενη χρονιά
οκτώ εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες συµπολιτών µας θα πλη-
ρώσουν λιγότερους φόρους, καθώς καθιερώνεται ο εισαγωγικός
φορολογικός συντελεστή 9% για όλους, για φυσικά πρόσωπα,
ελεύθερους επαγγελµατίες, αγρότες, µισθωτούς και συνταξιού-
χους, από το 22% που είναι σήµερα.

Η µείωση της φορολόγησης των επιχειρήσεων κατά τέσσερις
ποσοστιαίες µονάδες φέτος και τέσσερις στο επόµενο διάστηµα
του χρόνου αποτελεί πραγµατικό κίνητρο γι’ αυτούς, αν θέλετε,
που επέλεξαν και άλλες γειτονικές κυρίως χώρες ως φορολογική
έδρα. Αποτελεί έναν πρώτο κόµβο, ένα ασφαλές καταφύγιο, το
οποίο θα πρέπει να επιλέξουν οι επιχειρηµατίες µένοντας µακριά
από τις λογικές της φοροαποφυγής. 

Αποτελεί, όµως, την ίδια στιγµή και επιβράβευση της συνέ-
πειας, αναγνώριση των κόπων και του αγώνα επιβίωσης που δί-
νουµε και δίναµε τα προηγούµενα χρόνια όλοι οι µικροί
επιχειρηµατίες µε το κράτος απέναντι, για όλους εµάς που πα-
ραµέναµε στη χώρα, επιµείναµε να στηρίζουµε την ελληνική οι-
κονοµία, κολυµπώντας καθηµερινά απέναντι στο ρεύµα και τους
φόρους της τότε κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

Θέλω, όµως, να περάσω σε µια άλλη πολύ σηµαντική ρύθµιση
του νοµοσχεδίου που αφορά στον οικοδοµικό κλάδο, έναν κλάδο
που, κακά τα ψέµατα, χτυπήθηκε βάναυσα από την κρίση, οδή-
γησε στην ανεργία συµπολίτες µας, επηρέασε την οικονοµία
κάθε χωριού και κάθε πόλης σε όλη τη χώρα.

Έψαξα και αναρωτήθηκα τι κάνατε για να ενισχύσετε τον
κλάδο της οικοδοµής, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τα τελευ-
ταία τεσσεράµισι χρόνια. Τι µέτρα λάβατε; Γνωρίζετε πόσα επαγ-
γέλµατα συνδέονται µε την οικοδοµή, πόσες οικογένειες ζουν
και µεγαλώνουν τα παιδιά τους από τον κλάδο; Γνωρίζετε πόσοι

έκλεισαν τα βιβλία τους και είναι καταχρεωµένοι σήµερα που µι-
λάµε και µετανάστευσαν στο εξωτερικό για να επιβιώσουν;

Εµείς το γνωρίζουµε και γι’ αυτό και πήραµε άµεσα µέτρα για
να αρχίσουµε να αλλάζουµε την εικόνα. Και αναφέροµαι, βε-
βαίως, στην αναστολή ΦΠΑ στις οικοδοµές, στην έκπτωση
φόρου 40% στις δαπάνες που σχετίζονται µε την ενεργειακή ανα-
βάθµιση κτηρίων, αλλά και στην αναστολή του φόρου υπεραξίας
στις µεταβιβάσεις ακινήτων. Είναι απλές πρακτικές κινήσεις που
στοχεύουν στην αλλαγή της µεγάλης αλλά και της µικρής εικό-
νας.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητέ συµπατριώτη, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κλείνοντας την οµιλία µου θέλω να σας µεταφέρω µια
χρήσιµη εµπειρία, την οποία απέκτησα τα τελευταία πέντε χρόνια
υπηρετώντας ως αντιπεριφερειάρχης στην Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδας, όπου ξεκινήσαµε µια προσπάθεια ενίσχυσης της εξω-
στρέφειας των προϊόντων του αγροτικού κλάδου, την προσπά-
θεια, αν θέλετε, εµπνευσµένων αγροτών µας να κατακτήσουν τις
διεθνείς αγορές και να απολαύσουν οι ίδιοι την υπεραξία της
δικής τους δουλειάς. 

Πίσω στο 2015, λοιπόν, ως νέα περιφερειακή αρχή τότε αντι-
ληφθήκαµε γρήγορα ότι για να αξιοποιήσουµε πραγµατικά και
ουσιαστικά τα συγκριτικά µας πλεονεκτήµατα πρέπει να είµαστε
πρακτικοί και στοχοπροσηλωµένοι. Αρχίσαµε µε σαράντα παρα-
γωγούς και συνεταιρισµούς το 2015 και συµµετείχαµε σε τέσσε-
ρις εκθέσεις της Ελλάδας και µία του εξωτερικού. Τα επόµενα
χρόνια, όµως, δουλέψαµε σκληρά, πλάτη µε πλάτη µε τους πα-
ραγωγούς. Ανοίξαµε δρόµους. Οι σαράντα παραγωγοί του 2015
το 2019 ξεπέρασαν τους οκτακόσιους και οι πέντε εκθέσεις ετη-
σίως τις είκοσι πέντε. Τα προϊόντα της Περιφέρειας Στερεάς Ελ-
λάδας ταξιδεύουν στα ράφια της Βορείου Ευρώπης, της Ασίας
και της Αµερικής.

Γιατί, όµως, τα λέω όλα αυτά; Διότι, δυστυχώς, το µεγαλύτερο
εµπόδιο που αντιµετωπίζουν οι παραγωγοί µας είναι οι µικρές
ποσότητες, ο µικρός κλήρος και οι µικρές παραγωγές που δεν
επιτρέπουν την κάλυψη της ζήτησης.

Αποτελεί, συνεπώς, µονόδροµο η συνένωση δυνάµεων, η συµ-
µετοχή των αγροτών µας σε συνεργατικά σχήµατα, σε οµάδες
παραγωγών και συνεταιρισµούς. Αποτελεί πραγµατικό κίνητρο η
φορολόγηση των σχηµάτων αυτών µε µειωµένο συντελεστή 10%. 

Είναι, όµως, το πρώτο βήµα και, δυστυχώς, φοβάµαι ότι δεν
αρκεί. Χρειάζεται µεγαλύτερη τόλµη η φορολογική αντιµετώπιση
των αγροτών µας. Αν θέλουµε να παραµείνουν στις καλλιέργειες
οι αγρότες µας, αν θέλουµε να τους δώσουµε πραγµατικά κίνη-
τρα για να συνενωθούν, να κατακτήσουν τις αγορές, θα πρέπει
να φορολογούνται ως φυσικά πρόσωπα µε συντελεστή 10% οι
ίδιοι οι συνεταιριζόµενοι αγρότες. Να φορολογούνται, δηλαδή,
µε 10% επί των τιµολογίων που θα εκδίδουν οι ίδιοι προς τους
συνεταιρισµούς.

Είµαι σίγουρος, κύριε Υπουργέ, πως όταν βρεθεί ο δηµοσιο-
νοµικός χώρος, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θα το
πράξει. Είµαι σίγουρος πως θα σταθούµε δίπλα τους και θα στη-
ρίξουµε ουσιαστικά το νέο αναπτυσσόµενο µοντέλο συνεταιρι-
στικής οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κάτσης και µετά ακολουθεί ο κ. Μουλκιώτης,

ο κ. Βαρεµένος και ο κ. Κούβελας. Ελπίζω να µη συµβεί κάτι στο
ενδιάµεσο.

Ορίστε, κύριε Κάτση, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα συζητάµε το πολυδιαφηµισµένο και πολυαναµενόµενο

φορολογικό νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
που «θα» έφερνε ελαφρύνσεις στη µεσαία τάξη και «θα» ένωνε
όλους τους Έλληνες που τους δίχασε ο ΣΥΡΙΖΑ µε την ταξική
του πολιτική.

Αντ’ αυτού έχουµε άλλη µια πράξη που η Κυβέρνηση αναιρεί
τον προεκλογικό της εαυτό και γκρεµίζει άλλο ένα κορυφαίο
αφήγηµα, µε το οποίο κέρδισε τις εκλογές της 7ης Ιουλίου. 

Μετά τις απανωτές κυβιστήσεις σε πυλώνες της προπαγάνδας
σας, όπως στη Συµφωνία των Πρεσπών, που τελικά θα τηρήσετε
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και θα τιµήσετε, όπως στο Μάτι, που τελικά είναι αποτέλεσµα της
κλιµατικής αλλαγής, όπως στο προσφυγικό, που τελικά είναι γε-
ωπολιτικό πρόβληµα που ήρθε για να µείνει, όπως και στην αρι-
στεία, που τελικά έµεινε χωρίς πτυχίο, αλλά µε ντοκτορά στον
παλαιοκοµµατισµό και στο ρουσφέτι, έρχεται και το σηµερινό,
λοιπόν, νοµοσχέδιο των ελαφρύνσεων άνω του 1 δισεκατοµµυ-
ρίου που σας άφησε ο ΣΥΡΙΖΑ φεύγοντας για το 2020, όπου σύµ-
φωνα µε τα λεγόµενά σας, θα επιστρέφατε στη µεσαία τάξη «από
αυτά που της στέρησε ο Τσίπρας». Έτσι ακριβώς τα λέγατε.

Μάλιστα! Πάµε να δούµε λίγο την τελευταία και όχι έσχατη
κωλοτούµπα, αυτή που σας ανέφερα και η οποία αποδεικνύει ότι
στις 7 Ιουλίου δεν έχασε, αλλά κέρδισε ο λαϊκισµός στην Ελλάδα.

Η µεσαία τάξη που, κατά τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Σταϊ-
κούρα, είναι αυτοί που παίρνουν από 6.000 έως 16.000 ευρώ τον
χρόνο, κάνοντάς µας να αναρωτηθούµε ποια είναι η εργατική και
η µικροµεσαία τάξη, η οποία βέβαια δεν έχει να περιµένει καµµία
ελάφρυνση από τη σηµερινή Κυβέρνηση, καθώς τα δίνετε όλα
στο άνω του 15% της κοινωνίας, στην ελίτ, στους λίγους, στους
πλούσιους. Στους ανέργους, στους χαµηλόµισθους, στους χα-
µηλοσυνταξιούχους τους κόβετε το κοινωνικό µέρισµα που επί
τρία συναπτά έτη έδινε ο ΣΥΡΙΖΑ, δίνοντας ανάσα σε αυτούς που
το έχουν ανάγκη, ενώ τα χρήµατα αυτά έπεφταν και στην πραγ-
µατική οικονοµία.

Επτά στους οκτώ που έπαιρναν µέρισµα από 200 ευρώ έως
1.200 ευρώ φέτος µένουν εκτός. Δώσαµε 629 εκατοµµύρια ευρώ
σε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες δικαιούχους το 2016 και
750 εκατοµµύρια ευρώ σε τρία εκατοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες
δικαιούχους το 2017. Δώσαµε, επίσης, 780 εκατοµµύρια ευρώ
σε τρία εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες δικαιούχους το 2018
και τώρα µας φέρνετε 175 εκατοµµύρια ευρώ σε ελάχιστους δι-
καιούχους. 

Τότε µας κατηγορούσατε για ψίχουλα, για µέρισµα υπερφο-
ρολόγησης και πολλά άλλα. Τώρα τι έχετε να πείτε σε αυτούς
που σας πίστεψαν; Μήπως ότι τους δίνετε από τις φοροαπαλλα-
γές; Άνθρακες ο θησαυρός! Από 0 έως 17 ευρώ τον χρόνο είναι
η ελάφρυνση της κοινωνικής πλειοψηφίας. Βάλτε τα κάτω ετή-
σια, για να δούµε ποιος ελαφρύνει και ποιος επιβαρύνει τους
πολλούς.

Ξέρετε, όµως, ποιο είναι το χειρότερο; Ότι η βάση των ψηφο-
φόρων σας δεν σας κατηγορεί ότι τα δίνετε στους πλούσιους,
όπως εµείς λέµε, αλλά ότι τα δίνετε στους λαθροµετανάστες,
όπως τους αποκαλεί ο κ. Σαµαράς και δεν βγαίνετε καν να του
απαντήσετε. Σπείρατε ανέµους και θερίζετε θύελλες! Μήπως δεν
είχατε λεφτά να δώσετε, όπως είπε ο κ. Σταϊκούρας, γιατί τα µοί-
ρασε ο ΣΥΡΙΖΑ για τη δέκατη τρίτη σύνταξη το περασµένο
Πάσχα; Όχι, γιατί και αυτή θα την κόψετε, από ό,τι φαίνεται και
συζητάµε στον προϋπολογισµό.

Τι κάνετε; Κατευθύνετε το 50% των ελαφρύνσεων στις επιχει-
ρήσεις, τη στιγµή που η πλειοψηφία µισθωτών και συνταξιούχων
ελαφρύνεται το πολύ µε 20 ευρώ τον µήνα, ενώ για πάρα πολ-
λούς είναι µηδενική. 

Σχεδόν το 80% του οφέλους από τη µείωση του φορολογικού
συντελεστή στις επιχειρήσεις θα το καρπωθεί το 2,5% του συνό-
λου των επιχειρήσεων. 

Μειώνετε τον φόρο των µερισµάτων των µετοχών, αυξάνετε
το ποσοστό υποχρέωσης για ηλεκτρονικές συναλλαγές σε επί-
πεδα που πολλοί χαµηλοί και µεσαίοι δεν θα πιάσουν, την ίδια
στιγµή που το µειώνετε για τους υψηλούς και εντάσσετε την υπο-
χρέωση και στους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Να ξέρει η µεσαία τάξη και τα χαµηλά εισοδήµατα ότι σύντοµα
θα κληθούν να πληρώσουν τον λογαριασµό για τα δώρα της
Νέας Δηµοκρατίας στα µεγάλα εισοδήµατα και τους µεγαλοεπι-
χειρηµατίες! Η κοροϊδία της µεσαίας τάξης που σας εµπιστεύ-
τηκε ότι θα ελαφρύνετε τα βάρη της σταµατάει µήπως στο
φορολογικό; Όχι, βέβαια! Έρχεται και το ασφαλιστικό και στο
τέλος κάθε αυτοαπασχολούµενος θα κάνει ταµείο και θα διαπι-
στώσει τα πεπραγµένα της Νέας Δηµοκρατίας.

Στο σχέδιο νόµου γίνεται αποκαλυπτική -και προκλητική, κατά
τη γνώµη µου- µία σκανδαλώδης εύνοια σκοτεινών συµφερόντων
στον ευαίσθητο τοµέα των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Στα άρθρα 50 και 56, κύριε Υπουργέ, κάνετε ένα ακόµα δώρο

στους ιδιοκτήτες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Το κάνετε σε
συνέχεια του νόµου που ψηφίσαµε -που ψηφίσατε, εσείς τον ψη-
φίσατε, τον δήθεν αναπτυξιακό του κ. Γεωργιάδη, τον
ν.4635/2019- που απάλλαξε από την υποχρέωση ονοµαστικοποί-
ησης µετοχών σε ΟΣΕΚΑ και ΟΕΕ για τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης και από την υποχρέωση υποβολής «πόθεν έσχες» των
µετοχών σε τηλεοπτικά κανάλια.

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα και τους εξαιρείτε από τον ειδικό
φόρο ακινήτων, που είναι εργαλείο αποκάλυψης offshore και ταυ-
τόχρονα, τους µειώνετε σκανδαλωδώς τη φορολογία. Τι έγινε;
Λουξεµβούργο γίναµε! Μιλάµε, δηλαδή, για ένα πλέγµα απορ-
ρύθµισης και σκανδαλώδους εύνοιας γκρίζων επενδύσεων στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Σταµατάµε, όµως, εδώ; Όχι, βέβαια! Ως γνωστόν, στην Ελλάδα
τα µεγάλα κανάλια τα κατέχουν οι ιδιοκτήτες ποδοσφαιρικών
οµάδων, στον δρόµο που χάραξε ο Μπερλουσκόνι και εδώ είναι
απολύτως έκθετος ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Πέτσας για
άλλη µία φορά. 

Σαν χθες είχαµε συζητήσει εδώ πέρα -και το θυµάµαι- την επί-
καιρη ερώτηση για την επικείµενη αγορά της «FORTHNET» και
τι µας έλεγε τότε; Του λέγαµε εµείς του κ. Πέτσα ότι αφήνει την
ΕΡΤ χωρίς συµβόλαια στις µεγάλες τηλεοπτικές οµάδες και ο κ.
Πέτσας εµφανίστηκε ως υπερασπιστής -δήθεν- των χρηµάτων
των Ελλήνων φορολογουµένων, λέγοντας ότι η ΕΡΤ ελαφρύνει
τους φορολογούµενους από υπέρογκα συµβόλαια και σέβεται
τα δηµόσια ταµεία. Πέραν αυτού, όπως εξηγήσαµε ότι είναι
ψέµα, ρωτήσαµε τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο σε εκείνη την επί-
καιρη ερώτηση αν προτίθεται, όπως είχε αποκαλύψει ο κ. Αυγε-
νάκης, να φέρει τη µείωση της φορολογίας στα συµβόλαια των
ποδοσφαιριστών και των ΠΑΕ. Και ο κ. Πέτσας, όπως και µε την
περίπτωση του ανεκδιήγητου κ. Διαµατάρη, ποίησε την νήσσαν. 

Και «πριν αλέκτορα φωνήσαι, τρις…», φέρατε χθες µε τροπο-
λογία, την µε αριθµό 116/30, όπου στο άρθρο 1 µειώνετε από 1-
1-2020 τη φορολογία των συµβολαίων των παικτών στις ΠΑΕ και
στις ΚΑΕ από το 45% στο 22%. Νά το και το άλλο δωράκι στους
καναλάρχες και στους ιδιοκτήτες των ΠΑΕ!

Πόσο συνολικά, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ζηµιώνεται το δηµόσιο
από µια τέτοια µείωση, που τάχα σας πήρε ο πόνος ότι τα έξοδα
της ΕΡΤ θα µειωθούν και θα τα γλιτώσουν οι φορολογούµενοι;
Είναι µεσαία τάξη µήπως οι ακριβοπληρωµένοι αθλητές και οι
ιδιοκτήτες οµάδων που τους ελαφρύνετε; Έχει µήπως κάποιον
αναπτυξιακό σκοπό ή παρέχει κάποιο κίνητρο αυτή η χαριστική
ρύθµιση; 

Αντί να µειώνετε την προκαταβολή φόρου -εµείς είχαµε εξα-
σφαλίσει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για το 2020- στο 50%, αντί να
καταργείτε µέχρι 20.000 ευρώ την εισφορά αλληλεγγύης, αντί
να µειώνετε περαιτέρω τον ΕΝΦΙΑ κατά 50% για τους χαµηλόµι-
σθους και χαµηλοσυνταξιούχους, όπως είχαµε σχεδιάσει εµείς,
πάτε και δίνετε δωράκια στους εγχώριους Μπερλουσκόνι!

Και για να αστειευτώ και λίγο, µήπως αυτοί οι εγχώριοι Μπερ-
λουσκόνι θα κάνουν και καµµία µετεγγραφή της προκοπής, για
να χορτάσει «άρτο και θεάµατα» ο λαός, αφού δεν θα πάρει µέ-
ρισµα; Όχι, στις τσέπες των ιδιοκτητών θα πάνε οι φοροαπαλλα-
γές που τους δίνετε, εκεί όπου εκτρέφονται τα γνωστά καβούρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αποκαλύπτεται, λοιπόν, ακόµα και µε µία άλλη τροπολογία η
απόπειρα να σβήσετε τα χρέη σκανδαλωδών λαθροχειριών του
παρελθόντος, όπως µε το άρθρο 7 της υπουργικής τροπολογίας
107/21 που καταργείτε την Ειδική Επιτροπή Ελέγχου που είχε
συγκροτήσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για να ελέγξει τα οικονοµικά
στοιχεία της ειδικής διαχείρισης της ΕΡΤ µετά το «µαύρο» του
2013 και τις επιπτώσεις του σε βάρος του δηµοσίου, αντίστοιχη
ρύθµιση συγκάλυψης, όπως κάνετε και µε τον Ποινικό Κώδικα
και µε την ασυλία των τραπεζιτών.

Κλείνοντας θυµίζω ότι καλή η αναπτυξιακή πορεία της οικονο-
µίας, οι φοροελαφρύνσεις και η ενεργοποίηση µέτρων ελάφρυν-
σης του χρέους για τα οποία πανηγυρίζετε. Είναι έτοιµο έργο το
οποίο βρήκατε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Έχετε µεγάλη
τεχνογνωσία στο να αρχίσετε να διαλύετε όλα αυτά και να χρε-
οκοπήσετε ξανά και τη χώρα και τους πολίτες. 
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Και είναι ευθύνη των πολιτών αλλά και των προοδευτικών πο-
λιτικών δυνάµεων να µη σας το επιτρέψουµε, γιατί οι µνήµες είναι
νωπές και η χώρα δεν µπορεί να γυρίσει πίσω.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Κάτση, αν και µας ζητήσατε να έρθει ο Ρονάλντο στον «Ηρακλή»
Ηγουµενίτσας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Και στον «ΠΑΣ Γιάννινα» να έρθει! 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Των Θεσπρωτών! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Μουλκιώτης έχει τον

λόγο και µετά ο κ. Βαρεµένος. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σήµερα το κατά την

Κυβέρνηση εµβληµατικό νοµοσχέδιο, στη σειρά των κατά την
άποψή της εµβληµατικών νοµοσχεδίων που αφορούσαν και το επι-
τελικό κράτος και το νοµοσχέδιο για την ανάπτυξη. Υπάρχει σα-
φέστατα µια επικοινωνιακή υπερεκτίµηση και αυτού του
νοµοσχεδίου, πλην όµως, είναι ένα νοµοσχέδιο µειωµένων προσ-
δοκιών. 

Είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η µείωση του
βιοτικού επιπέδου της πλειονότητας των πολιτών ήταν αποτέλε-
σµα µιας συγκεκριµένης πολιτικής. Είναι γνωστό, επίσης, ότι και
η υπερφορολόγηση που δηµιούργησε σοβαρά προβλήµατα στη
µεσαία τάξη έχει επίσης αιτία µια συγκεκριµένη πολιτική. Βε-
βαίως, αυτή η πολιτική σίγουρα αποσκοπούσε στο να αντικατα-
στήσει το κοινωνικό κράτος µε το κράτος της φιλανθρωπίας. 

Σήµερα έχουµε ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας που αποτελεί µέρος υποσχέσεων του κ. Μητσοτάκη,
που υποτίθεται ήταν υποσχέσεις για την ανατροπή της πολιτικής
της υπερφορολόγησης.

Στο πρόγραµµα, µάλιστα, της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Μητσο-
τάκης µε υποσχέσεις, που έδινε προς τον ελληνικό λαό, ανέφερε
ότι η επόµενη τετραετία θα ήταν η τετραετία µε ιδιαίτερη έµφαση
στην απαλλαγή από τα εξοντωτικά µέτρα για τις επιχειρήσεις,
τους επαγγελµατίες και τη µεσαία τάξη.

Ωστόσο, από το φορολογικό νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα απουσιάζει σε κάθε περίπτωση η αναπτυξιακή διάσταση.
Δεν αποτελεί ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση, δεν εξυπηρετεί τις
σηµερινές, αλλά και τις µελλοντικές ανάγκες της χώρας και της
κοινωνίας. Δεν συµβάλλει στην ανάγκη προσέλκυσης ξένων
επενδύσεων, στην ανάγκη δηµιουργίας θέσεων εργασίας, στον
τεχνολογικό εκσυγχρονισµό των επιχειρήσεων και εξοπλισµό
τους µπροστά, βέβαια, και στην πρόκληση της τέταρτης βιοµη-
χανικής επανάστασης.

Οι επιµέρους παρεµβάσεις για τις µειώσεις των φόρων απέ-
χουν πολύ τόσο από την ανάγκη να απελευθερωθεί η αναπτυ-
ξιακή δυναµική της οικονοµίας όσο και από τα βάρη, τα οποία
πράγµατι έχουν συσσωρευτεί από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Όµως, απέχουν και από τους προεκλογικούς όρκους της Νέας
Δηµοκρατίας για τη µεσαία τάξη. 

Αυτό που συνεισφέρουν σήµερα µε το νοµοσχέδιο τι είναι; Ότι
όσοι συνεισφέρουν 53% του συνολικού φόρου εισοδήµατος φυ-
σικών προσώπων θα δουν, κύριε Υπουργέ, µειώσεις 17 ευρώ έως
37 ευρώ ετησίως στον φόρο τους. Τουτέστιν και κατά το κοινώς
λεγόµενο, ένας καφές µηνιαίως!

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, µιλά για µείωση φόρων, γεγονός, όµως,
που δεν συνάδει µε τα στοιχεία του προϋπολογισµού που κατέ-
θεσε και προβλέπουν αύξηση εσόδων από τον φόρο εισοδήµατος
φυσικών προσώπων κατά 264 εκατοµµύρια ευρώ. Οι µειώσεις που
ευαγγελίζεται είναι ψευδεπίγραφες και στην πράξη ακυρώνονται,
αφού την ίδια ώρα έρχονται πρόσθετες επιβαρύνσεις και επικα-
λούµαι τις αυξήσεις στην τιµή ηλεκτρικού ρεύµατος, τον κρυφό
φόρο 22% για όσους δεν µπορούν να συγκεντρώσουν το 30% του
εισοδήµατος σε ηλεκτρονικές συναλλαγές. 

Και σε αυτό το σηµείο επισηµαίνω τα όσα αναφέρει σαφέ-
στατα η Επιστηµονική Επιτροπή, στην οποία δεν έχει δοθεί µέχρι
τώρα καµµία πειστική απάντηση. Απέχει παρασάγγας αυτό που
αναφέρει συγκεκριµένα η Επιστηµονική Επιτροπή, όταν λέει ότι
δεν φαίνεται να επιβάλλεται επί του εισοδήµατος ή της δαπάνης

της περιουσίας ο φόρος, αλλά επί µη διενέργειας δαπάνης.
Πού ακούστηκε αυτό; Σε ποια ευρωπαϊκή χώρα µπορεί να προ-

βλέπονται τέτοιες διατάξεις επί µη προβλεπόµενης; Θα σταθεί
µια τέτοια διαδικασία σε ελληνικό δικαστήριο; 

Οι ελαφρύνσεις των νοµικών προσώπων µε µείωση συντελε-
στή στο 24% και κυρίως µείωση του φόρου των µετοχών στο 5%
δεν έχουν καµµία σύνδεση ούτε µε τις επενδύσεις αλλά ούτε και
µε θέσεις εργασίας. Και ενώ οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι και τα
µεσαία εισοδήµατα θα συνεχίσουν να σηκώνουν τα µεγαλύτερα
βάρη, οι έχοντες εισόδηµα άνω των 50.000 ευρώ θα δουν τη φο-
ρολογική τους επιβάρυνση να µειώνεται και µάλιστα πάνω από
1.000 ευρώ ετησίως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία δείχνει µε
αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο σαφέστατα το πρόσωπό της,
όπως ήταν και συνεχίζει να είναι. Πέρα από όσα θέλει πλασµα-
τικά να παρουσιάσει ο κ. Μητσοτάκης στον ελληνικό λαό, οι πο-
λιτικές που πρεσβεύει ως προς το οικονοµικό µοντέλο είναι
ξεκάθαρες, είναι πολιτικές που βρίσκονται στον αντίποδα του
κοινωνικού κράτους και του κράτους της αλληλεγγύης. Η Νέα
Δηµοκρατία δεν εκπροσωπεί µόνο την οικονοµία της αγοράς,
αλλά την πρεσβεύει µε µονοµέρειες ως προς τον ρόλο της ιδιω-
τικής οικονοµίας, που την τοποθετούν στο άκρο των συντηρητι-
κών -για να µην πω νεοφιλελεύθερων- αντιλήψεων.

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, κύριε Υπουργέ, η ανά-
πτυξη και ευηµερία δεν θα προκύψουν µε τον τρόπο που επιχει-
ρείτε να µειώσετε τη φορολογία. Πρέπει να λάβετε σοβαρά υπ’
όψιν ξεκάθαρες προτάσεις που το Κίνηµα Αλλαγής διατύπωσε
µε τη συγκεκριµένη τροπολογία. Είναι προτάσεις για το κοινω-
νικό κράτος και το κράτος αλληλεγγύης: κατάργηση της ειδικής
εισφοράς αλληλεγγύης στα φυσικά πρόσωπα, παροχή κινήτρων
σε επιχειρήσεις που δηµιουργούν νέες θέσεις εργασίας, κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος, τόνωση της πρωτογενούς πα-
ραγωγής µέσα από την ελάφρυνση των αγροτικών εισοδηµάτων,
ενίσχυση συλλογικών οργανώσεων αγροτών και εξαίρεση των
αγροτεµαχίων από τον συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ -παρεµπιπτόν-
τως ουδέν αναφέρεται στο νοµοσχέδιο για τον ειδικό φόρο που
αφορά το πετρέλαιο των αγροτών-, µείωση των συντελεστών
φόρου προστιθέµενης αξίας, µε την αποκατάσταση της κοινωνι-
κής αδικίας που προκαλεί η ανισορροπία έµµεσων και άµεσων
φόρων, εφαρµογή πενταετούς προγράµµατος στήριξης των
νέων επιχειρηµατιών και επαγγελµατιών µε τριετή πλήρη απαλ-
λαγή από τη φορολογία εισοδήµατος και από τις εισφορές για
τον κλάδο της κύριας σύνταξης και κατά 50% για τα επόµενα δύο
χρόνια, θέσπιση ειδικού ακατάσχετου τραπεζικού λογαριασµού
επαγγελµατιών και επιχειρήσεων, θεσµοθέτηση αυξηµένων συν-
τελεστών φορολογικής απόσβεσης επενδύσεων που εµπίπτουν
στην τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση και επενδύσεων για την
αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης.

Εάν δεν τα λαµβάνει υπ’ όψιν το νοµοσχέδιο, τότε, κύριε
Υπουργέ, πρόκειται για πλασµατική πολιτική, που δεν θα στο-
χεύει στην κοινωνική πρόοδο και είναι βέβαιο ότι θα πέσει στο
κενό. 

Κύριε Υπουργέ, η τροποποίηση της τελευταίας στιγµής -λυ-
πούµαι και θα το αναφέρω και θα το καταθέσω στα Πρακτικά-
όπως το βλέπω και όπως µας το δώσετε και όπως έχει διανεµηθεί
αφορά το κοινωνικό µέρισµα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μία κουβέντα θα πω µόνο: Πέραν του ότι δεν το υπολογίσατε
ή µάλλον το υπολογίσατε «στο γόνατο» -γιατί δεν µπορεί να είναι
όλο το κείµενο γραπτό και να είναι συµπληρωµένο µε στυλό τε-
λευταία στιγµή και µε την υπογραφή του κ. Βρούτση το ποσό των
175 εκατοµµυρίων ευρώ-, δίνετε το µέρισµα στους ΑΜΕΑ, πλην
όµως βάζετε όριο µέχρι τα είκοσι τέσσερα χρόνια. Αν είναι πάνω
από είκοσι τεσσάρων ετών, θα πάψουν να είναι ΑΜΕΑ;

Μια καθαρή λύση, κύριε Υπουργέ, θα ήταν, εφόσον υπάρχει
ΑΜΕΑ στην οικογένεια, να έχει αυτή την απαλλαγή. Δεν µπορώ
να καταλάβω γιατί να είναι µέχρι τα είκοσι τέσσερα έτη. Γιατί
αναφέρεται αυτός ο περιορισµός;
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Επίσης, για τους πολύτεκνους υπάρχει απαλλαγή από τον
φόρο πολυτελείας. Πράγµατι είναι γεγονός αυτό. Γιατί οι τρίτε-
κνοι να µην έχουν αυτή την απαλλαγή; Αυτή τη διαφορά σε
βάρος των τρίτεκνων σήµερα στην ελληνική κοινωνία γιατί δεν
τη βλέπετε; Δεν υπάρχουν αυτοί οι άνθρωποι; Γιατί να µην έχουν
αυτή την απαλλαγή; Αυτά είναι µείζονα ζητήµατα, τα οποία είναι
µειονεκτήµατα σε µία µειωµένης προσδοκίας µεταρρύθµιση, την
οποία µπορεί να κάνετε µε αυτόν τον τρόπο.

Σε αυτό, λοιπόν, το φορολογικό νοµοσχέδιο -και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- υποτίθεται ότι πρωταγωνιστής είναι η ανάπτυξη.
Πόσο διαφορετική, όµως, είναι η πραγµατικότητα, η ζώσα πραγ-
µατικότητα στην οποία αναφερόµαστε και για την οποία δίνουµε
και συγκεκριµένα στοιχεία!

Δεν µπορώ να πιστέψω ότι ο Υπουργός κ. Σταϊκούρας και το
επιτελείο του δεν έχουν ακόµα αντιληφθεί ότι χωρίς ένα στιβαρό
σύγχρονο εργαλείο, που να λαµβάνει υπ’ όψιν, όµως, τη ζώσα
πραγµατικότητα, τη ζοφερή πραγµατικότητα και τις ανάγκες της
µεσαίας ειδικά τάξης, των νέων, των αγροτών, των µικροµεσαίων
επιχειρηµατιών, το ενδεχόµενο να µας επισκεφθεί σύντοµα η
ανάπτυξη αποµακρύνεται ολοένα και περισσότερο. Και, βεβαίως,
µην επαναπαύεστε στην επικοινωνιακή στήριξη που σας παρέχε-
ται µέχρι τώρα αφειδώς. Το φως που υποτίθεται ότι θέλετε να
φέρετε στη χώρα αργεί να φανεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε Μουλκιώτη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συ-
νεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
πέντε φοιτήτριες από τη Σχολή Διοίκησης Επιχειρήσεων της Αλ-
γερίας συνοδευόµενες από τον καθηγητή τους και την διπλωµα-
τική ακόλουθο της Πρεσβείας της Αλγερίας στην Αθήνα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βαρεµένος από τον ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, ένα από τα προεκλογικά αφηγήµατα της

Νέας Δηµοκρατίας -«γλυκά», το λέω γιατί καµµιά φορά το αφή-
γηµα παίρνει και την έννοια του παραµυθιού- ήταν ότι η Νέα Δη-
µοκρατία θα έρθει και θα σώσει τη µεσαία τάξη.

Παίζοντας µε τον ψυχισµό µιας ταλαιπωρηµένης από την κρίση
κοινωνίας η Νέα Δηµοκρατία, µέσα από µία προπαγάνδα που θα
την έλεγα µαύρη, τοξική, προεκλογική, επιχείρησε να περάσει
την εικόνα του ΣΥΡΙΖΑ ως ενός δράκου από τα δόντια του οποίου
δεν κυλάει αίµα, αλλά φόροι, θέλοντας να αποκρύψουν ότι η
συρρίκνωση της µεσαίας τάξης δεν είναι µία ευρωπαϊκή τάση,
δεν είναι µία παγκόσµια τάση, δεν είναι αποτέλεσµα της διεύρυν-
σης, της εκτόξευσης των ανισοτήτων, δεν είναι αποτέλεσµα της
χρεοκοπίας, ότι τα µαγαζιά δεν έπαψαν να κλείνουν µαζικά ήδη
από το 2010, αλλά ότι για όλα έφταιγε ο ΣΥΡΙΖΑ. Ήθελαν, δη-
λαδή, να περάσουν στον ψυχισµό του κόσµου ότι από τα µπα-
τζάκια και τις τσέπες του ΣΥΡΙΖΑ τρέχουν φόροι.

Τα είπε ο εισηγητής µας. Ερχόταν ένα νέο προϊόν στην αγορά,
το ηλεκτρονικό τσιγάρο: Βάζει φόρο ο ΣΥΡΙΖΑ και στο ηλεκτρο-
νικό τσιγάρο! Τώρα και να αυξήσει τον φόρο στο ηλεκτρονικό
τσιγάρο ο Μητσοτάκης, θα κάνει καλό γιατί θέλει να κόψει το κά-
πνισµα ο κόσµος! Για τέτοιου είδους προπαγάνδα µιλάµε και εγώ
θεωρώ ότι αυτό ήταν µία συνειδητή πράξη. 

Η Νέα Δηµοκρατία γνώριζε τι συνέβη µε τη µεσαία τάξη. Το
γνώριζε πολύ καλά και ξέρει ότι τώρα που ήρθε στην εξουσία δεν
µπορεί να τη σώσει τη µεσαία τάξη και πάει να παίξει πάλι µε τον
υπαρξιακό φόβο της µεσαίας τάξης. Αυτό πάει να το αναπληρώ-
σει -και µη σας φαίνεται άσχετο, µέρες που είναι κιόλας- µε την
καλλιέργεια του δόγµατος «νόµος και τάξη». Εντάξει, λεφτά δεν
θα σας δώσω -γιατί τελικά δεν θα δώσει- αλλά θα σε σώσω. Καλ-
λιέργεια ενός φόβου που έρχεται δίπλα στον υπαρξιακό φόβο
της µεσαίας τάξης. 

Και ξέρετε κάτι; Αυτό το τέρας του φόβου, το οποίο τροφοδο-
τείτε τώρα, κάποια στιγµή θα οδηγηθεί σε ανεξαρτητοποίηση.

Εσείς βλέπετε µία µετατόπιση µέσα από τον φόβο της κοινωνίας
ή ορισµένων τµηµάτων της κοινωνίας προς συντηρητικές κατευ-
θύνσεις και τρίβετε τα χέρια σας. Δεν είναι έτσι. Θα το βρείτε
µπροστά σας. Και δεν µιλάω για πολιτικούς όπως ο κ. Σαµαράς
που έχει αποδείξει ότι δεν ορρωδεί να βάλει τη χώρα σε περιπέ-
τειες για τριάντα χρόνια για κάποιο θέµα εξωτερικής πολιτικής -
ξέρετε ποιο- ο οποίος και τώρα µπορεί να παίξει πάνω σε αυτό.
Δεν µιλάω γι’ αυτό. Πάει πέρα από αυτό. Όµως «anyway» που θα
έλεγαν και στη Βουλή των Λόρδων! 

Το θέµα είναι τώρα το εξής: Ας έρθουµε στο συγκεκριµένο.
Εσείς το πίνατε ποτήρι χθες, κύριε Αµυρά! Λέγατε ότι είναι να
«το πιεις στο ποτήρι» το νοµοσχέδιο! Προσέξτε µην πίνετε ανε-
ξέλεγκτα, γιατί µπορεί να έχει παρενέργειες!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως! Στην υγειά σας!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Θα σας πω το εξής. Πάρτε την «ΚΑ-

ΘΗΜΕΡΙΝΗ». Δεν θα τα βάλουµε και µε το «Ευαγγέλιο» τώρα
έτσι; Είστε θεοσεβείς άνθρωποι. Τι λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»; Καµ-
µιά ελάφρυνση στη µεσαία τάξη. Το λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Δια-
βάστε ολόκληρο το κείµενο. Μέχρι 8.000 -λέει- δεν πληρώνουν
έτσι και αλλιώς, είναι η µεγάλη µάζα. Είναι στα ίδια. Για εισοδή-
µατα -λέει- από 10.000 έως 15.000 βγάζει περίπου 110 ευρώ δια-
φορά. 

Εάν η µεσαία τάξη είναι µέχρι 8.000 -όπως είπε ο κ. Σταϊκού-
ρας- κάντε το λιανά να το καταλάβει ο κόσµος ότι αυτό εννοού-
σατε πως ήταν η µεσαία τάξη. Κάντε το λιανά, να το καταλάβει ο
κόσµος! Από 17.000 εισόδηµα µέχρι 50.000 -που η «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» υπολογίζει ότι κυµαίνεται η µεσαία τάξη- 17 ευρώ λέει ότι
είναι η διαφορά. Όχι και τέτοια σπατάλη, κύριε Σταϊκούρα! Εί-
παµε να το ρίξουµε έξω, αλλά όχι και 17 ευρώ. Χρειάζεται και
ένα µέτρο στη σπατάλη!

Θα σας πω κάτι άλλο. Διαβάσατε την ανακοίνωση της Ένωσης
Ιδιοκτητών Ακινήτων; Λέει ότι από καλά λόγια χόρτασαν, γιατί
βάζει κάτω τους φόρους. Και εγώ δεν λέω ότι τους φέρατε εσείς.
Δεν λέω αυτό το πράγµα. Δεν σας µιµούµαι, γιατί είστε αµίµητοι.
Λέω, όµως, το εξής: Λέει η Ένωση Ιδιοκτητών ότι βάζουµε κάτω
τους φόρους και τελικά δεν µας µένει το 30% που κατ’ ελάχιστον
ζητάτε να κάνουµε ηλεκτρονικές συναλλαγές. Αυτό λέει η Ένωση
Ιδιοκτητών Ακινήτων.

Και επαναλαµβάνω. Εγώ είπα προηγουµένως ότι πρόκειται για
µία διαδικασία που τραβάει σε χρόνο τώρα. Και να σας πω κάτι,
κύριε Σταϊκούρα; Η µεσαία τάξη ή τµήµατά της πριν τη χρεοκο-
πία, φοροδιέφευγε. Και το οξύµωρο ποιο είναι; Όταν είχε
«λίπος», δεν πλήρωνε φόρους. Τώρα που έχει λιγότερο «λίπος»,
οι φόροι αυξάνονται. Ναι, είναι µία πραγµατικότητα. Είναι οξύ-
µωρο της ιστορίας; Είναι, όµως, µία πραγµατικότητα. Γιατί, λοι-
πόν, διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα; 

Και να σας πω και κάτι άλλο. Και αυτό το λέει και η «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ». Τα 600 εκατοµµύρια από τις ελαφρύνσεις πάνε στις επι-
χειρήσεις, το ποσοστό των οποίων αντιπροσωπεύει το 2,5% στο
σύνολο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα δεν
µπορεί να αναποδογυριστεί. 

Και να πω κάτι; Επειδή τοξικά, προεκλογικά χρησιµοποιήσατε
τη φιλολογία περί ψεύδους, η φιλολογία αυτή δεν µπορεί να αν-
τικατασταθεί από ψέµατα. Γιατί τελικά καταλήγει κάποιος µέσω
των επικοινωνιακών κατασκευών να µη λέει ψέµατα απλώς, αλλά
να είναι ένα ψέµα, µια εικονική πραγµατικότητα. Εκεί καταλήγει. 

Και θέλω να τελειώσω µε το εξής. Είπα στην αρχή για την καλ-
λιέργεια του φόβου. Και επειδή οι µέρες είναι αυτές που είναι,
νοµίζω πως δεν µπορεί να στοχοποιείς µία γενιά. Δεν ξέρω αν
διαβάσατε, τι έγινε σήµερα στο Μενίδι. Με τα καλάσνικοφ µπή-
καν µέσα. Ο Ιαβέρης, κ. Χρυσοχοΐδης δεν ήταν εκεί, ήταν αλλού,
εκεί που εξελίσσεται το horror show.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Παρακαλώ, κλείστε,
κύριε συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Και δανείζοµαι µια έκφραση από
την ταινία «Ο Ιρλανδός», που είναι τελευταία. Λέει κάπου: «Γιατί
ο ουρανός είναι απέραντος; Για να µην κουτουλάνε τα πουλιά».
Κοιτάξτε να δείτε, καµµιά φορά αυτούς που πετάνε ψηλά, τους
λένε και αιθεροβάµονες. Μπορεί να πετάνε και µε λάθος δροµο-
λόγιο, αλλά τους προτιµάει κανείς απ’ αυτούς που σέρνονται
διαρκώς.

6460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, για έξι λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από διάφορες διαρροές από κυβερ-

νητικά επιτελεία -έχει γραφτεί και στον Τύπο- έγινε γνωστό ότι
κατατίθεται πολυνοµοσχέδιο και µάλιστα µε διαδικασία κατεπεί-
γοντος να ψηφιστεί την άλλη εβδοµάδα -ζήτω η κανονικότητα!,
κύριοι της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας- όπου αυτό το πο-
λυνοµοσχέδιο µεταξύ των άλλων περιέχει και διατάξεις για τον
περιορισµό των διαδηλώσεων.

Είναι πρόκληση απέναντι στους εργαζόµενους, απέναντι στον
λαό. Και επιβεβαιώνει ένα -θα το έλεγα- δόγµα, ότι η αντιλαϊκή
πολιτική κάθε φορά συνοδεύεται από ένταση του αυταρχισµού
και της καταστολής. Και σας λέω πολύ απλά, αφού έχετε τόσο
φιλολαϊκή πολιτική, τι φοβάστε; Κανονικά ο κόσµος θα βγει να
σας υποστηρίξει όλους. Γιατί, λοιπόν;

Σας υπενθυµίζουµε, όµως, ότι και άλλοι προσπάθησαν, κι
άλλες κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
και απέτυχαν παταγωδώς. Δεν τόλµησαν να το κάνουν. Έπεσε
στο κενό. Και να ξέρετε ότι αν επιχειρήσετε να βάλετε «γύψο»
στους λαϊκούς αγώνες, δεν θα τα καταφέρετε. Θα µείνουν οι
νόµοι σας κενό γράµµα. Και σας το λέµε µε όλη τη σοβαρότητα
και την ευθύνη που έχουµε σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Δεν υποτάσσεται το εργατικό κίνηµα, ούτε το αγροτικό, ούτε οι
αγώνες των γυναικών, της νεολαίας, οι αντιιµπεριαλιστικοί αγώ-
νες. Τι θέλετε; Να επιβάλετε µε το έτσι θέλω σιγή νεκροταφείου;
Σας το λέµε ότι δεν θα περάσει στην πράξη, µε όλες τις συνέ-
πειες που µπορεί να έχει.

Και φυσικά δεν είναι τώρα τυχαίο. Είναι συνέχεια των διατά-
ξεων, σκοινί κορδόνι. Άνοιξε τον δρόµο ο ΣΥΡΙΖΑ µε την απεργία,
µε το 50+1. Το προχωράτε µε την ηλεκτρονική, µε την κατάρ-
γηση ασύλου, µε αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα, µε την αυστηρή
νοµοθεσία για τους πλειστηριασµούς λαϊκών κατοικιών.

Με ποια επιχειρηµατολογία όλα αυτά, αλήθεια; Ότι δεν µπο-
ρούν οι µειοψηφίες να ταλαιπωρούν τις πλειοψηφίες και να θί-
γουν το δηµόσιο συµφέρον. Και άλλοι το έλεγαν αυτό. Το
επαναλαµβάνετε από το πρωί µέχρι το βράδυ, και ο κύριος Πρω-
θυπουργός.

Για να δούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, ποιες είναι οι µειοψη-
φίες και ποιες οι πλειοψηφίες; Ποιοι απαιτούν τέτοια µέτρα για
την απαγόρευση των διαδηλώσεων; Ο ΣΕΒ, οι µεγάλες εργοδο-
τικές οργανώσεις, οι µεγαλέµποροι του κέντρου της Αθήνας, οι
µεγαλοξενοδόχοι και άλλοι των τουριστικών επιχειρήσεων. Πόσοι
είναι αυτοί, αλήθεια, ποσοστιαία; Δεν είναι ούτε το 10% του πλη-
θυσµού. Αυτοί, λοιπόν, είναι η µειοψηφία και αυτή τη µειοψηφία
στηρίζετε και µε αυτά τα µέτρα ή προσπαθείτε να στηρίξετε. 

Ποια είναι η πλειοψηφία που είναι απέναντι; Η συντριπτική
πλειοψηφία του ελληνικού λαού, το εργατικό κίνηµα, το λαϊκό κί-
νηµα που είναι πάνω από 70%, για να µην πω ότι είναι 90%. Άρα,
λοιπόν, αφήστε το παραµύθι των µειοψηφιών. Μειοψηφία στην
κοινωνία -που βέβαια που αποµυζά τον πλούτο- είναι µία χούφτα
µεγαλοεπιχειρηµατίες.

Και από πού ως πού είναι δηµόσιο συµφέρον; Τίνος είναι το
δηµόσιο συµφέρον; Τι σηµαίνει δηµόσιο συµφέρον; Αυτά που
απαιτούν οι λίγοι ενάντια στους πολλούς; Δεν είναι συµφέρον για
τους εργαζόµενους, δηλαδή, οι αγώνες τους, να προβάλλουν τα
αιτήµατά τους και θα πρέπει να τα περιορίσετε; Μην το τολµή-
σετε. Δεν θα περάσει.

Καλούµε από σήµερα την Κυβέρνηση να αποσύρει τέτοια διά-
ταξη -αν την έχει µέσα- και τον λαό να είναι σε επιφυλακή και
στην πράξη να καταρρίψει, να καταστρέψει -θα έλεγα- τέτοιους
νόµους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Τώρα για το φορολογικό νοµοσχέδιο. Και ο Γενικός Γραµµα-
τέας του κόµµατός µας Δηµήτρης Κουτσούµπας και ο εισηγητής
µας Νίκος Καραθανασόπουλος και οι µέχρι τώρα οµιλητές έθε-
σαν συγκεκριµένα στοιχεία, ερωτήµατα και η Κυβέρνηση απαντά
µε αξιώµατα.

Εµείς δεν µιλάµε γενικά και αφηρηµένα. Μιλάµε αποδεικτικά.
Μέχρι τώρα δεν έχει µιλήσει κανένας για να απαντήσει έστω σε
αυτά που λέµε. Λέµε ότι το φορολογικό σύστηµα είναι άδικο και
πιο άδικο.

Και -ξέρετε- εδώ πέρα δεν θα έχουµε αµνησία όλοι. Ποιος πλή-
ρωσε τα µνηµονιακά βάρη; Πόσα ήταν αυτά; Ήταν 30 δισεκατοµ-
µύρια η Νέα Δηµοκρατία, 10 δισεκατοµµύρια ΠΑΣΟΚ και Νέα
Δηµοκρατία και 10 δισεκατοµµύρια ο ΣΥΡΙΖΑ, σύνολο 50 δισεκα-
τοµµύρια. Ποιοι τα πλήρωσαν αυτά; Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι;
Είχαν και κέρδη. Τα πλήρωσε ο εργαζόµενος, ο λαός.

Πως βγήκε, λοιπόν, ο δηµοσιονοµικός χώρος, το 1,2 δισεκα-
τοµµύριο; Από ποιον; Από τη φορολόγηση αυτών που έχουν τον
πλούτο; Όχι, από τη φορολόγηση των λαϊκών στρωµάτων.

Πώς µοιράζεται, λοιπόν, τώρα αυτό; Είναι εκπληκτικό. Δίνονται
615 εκατοµµύρια στις επιχειρήσεις, πάνω από 50% δηλαδή, και
281 εκατοµµύρια στους εργαζόµενους. Δηλαδή µαζεύετε το
χρήµα, για να καταλαβαίνει και ο κόσµος, όλοι σας αυτά τα χρό-
νια από τα λαϊκά στρώµατα συνολικά και όχι µόνο δεν τους το
δίνετε πίσω, τους δίνετε ελάχιστα, «ψίχουλα», που και αυτά θα
εξανεµιστούν, και τα υπόλοιπα στους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Κι ύστερα λέτε ότι δεν είναι ταξική η πολιτική σας και αυτό το νο-
µοσχέδιο!

Δεύτερο θέµα είναι ο κρατικός προϋπολογισµός, γιατί εδώ κά-
νετε µια αφαίρεση και, κύριε Σταϊκούρα, περιµένουµε µια απάν-
τηση. Ο προϋπολογισµός του 2020 τι λέει; Αύξηση φορολογικών
εσόδων 773 εκατοµµύρια ευρώ. Ναι ή όχι; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σωστά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αύξηση, λοιπόν, των φορολογικών

εσόδων. Όµως, ποιοι πληρώνουν; Για να τους κάνουµε µια ανά-
λυση. Έµµεσοι φόροι, που είναι ο πιο αντιλαϊκός φόρος, γιατί
είναι άλλο ένα πακέτο τσιγάρα για έναν που παίρνει 20 ευρώ και
άλλο για έναν που παίρνει 2.000 και 20.000 ευρώ και είναι κα-
θαρά αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω. Σας παρακαλώ,
δώστε µου τρία λεπτά ακόµα.

Πάµε στα 638 εκατοµµύρια. Ναι ή όχι; Από τον ΕΝΦΙΑ 84 εκα-
τοµµύρια ευρώ, καθώς και από διάφορους άλλους φόρους. Ναι
ή όχι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σωστά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δηλαδή, αύξηση από τη φορολογία

φυσικών προσώπων 423 εκατοµµύρια, φυσικών προσώπων και
όχι νοµικών και επιχειρήσεων. Σωστά; Δηλαδή 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ναι,
όµως, για ποιον λόγο; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυξάνονται οι φόροι των λαϊκών
στρωµάτων 1,5 δισεκατοµµύριο. Και µας λέτε…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τα φορο-
λογικά έσοδα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, τα φορολογικά έσοδα, αλλά από
πού θα είναι, αφού…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι
2,8% η ανάπτυξη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μη βιάζεστε, θα τα πούµε του χρό-
νου. 

Σε ποιους µειώνεται; Και δεν βάζω και τα 557 εκατοµµύρια από
το 30%. Μείωση 446 εκατοµµύρια στη φορολογία των επιχειρή-
σεων. Είναι φτωχοί, πάµφτωχοι όλα τα µονοπώλια! Και αν υπο-
λογίσεις τα πόσα κερδίζουν, παραδείγµατος χάριν, ένας που έχει
100 εκατοµµύρια πόσα θα κερδίσει; Θα κερδίσει 4 εκατοµµύρια
στην απαλλαγή του φόρου. Τόσο δεν είναι; Πάει από το 28% στο
24%. Το 10% στα διανεµόµενα κέρδη το κάνετε 5%. Ακούστε, 5%
-το λέω για να το ακούει ο κόσµος!- πληρώνουν στα διανεµόµενα
κέρδη οι µεγαλοµέτοχοι και 9% αυτός που έχει 10.000 ευρώ ει-
σόδηµα. Τι δικαιοσύνη! Και δεν είναι ταξικό το νοµοσχέδιο αυτό,
είναι υπερταξικό! 

Πάµε παρακάτω, στα µέτρα. Δεν προλαβαίνω να τα πω, γιατί
έχω δύο λεπτά ακόµη. Τι κάνετε εκεί; Για τους εργαζόµενους νο-
µιµοποιείτε όλα τα έκτακτα, που θα ήταν έκτακτα µνηµονιακά
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µέτρα -µα, αφού λέτε ότι καταργήθηκαν τα µνηµόνια-, δηλαδή
ΕΝΦΙΑ, τέλος αλληλεγγύης, επιτηδεύµατος. Παράλληλα ο κό-
σµος φορολογείται και από το πλάι, δηλαδή στην παιδεία αυξά-
νονται όλα, στην υγεία αυξάνονται όλα και την ίδια στιγµή δώρα
στο µεγάλο κεφάλαιο.

Έτσι δεν είναι, κύριε Σκανδαλίδη; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Έτσι είναι!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτά είναι τα στοιχεία. 
Και τι δεν τους δίνετε! Φοροαπαλλαγές στις επιχειρήσεις σε

αγορές αµοιβαίων κεφαλαίων του χρηµατιστηρίου, της ΟΣΕΚΑ,
ιδιωτικής ασφάλισης, απαλλαγή offshore εταιρειών και ιδιαίτερα
που έχουν συµµετοχή σε ναυτιλιακές. Πω, πω, πάµφτωχοι! Πει-
νάνε οι εφοπλιστές! Πρώτοι στον κόσµο είναι! Έχουν αµύθητα,
απίστευτα κέρδη και τους δίνετε και άλλα από πάνω, για να φέ-
ρουν την ανάπτυξη. Ποια ανάπτυξη; Τα ελληνικά πληρώµατα
έχουν µειωθεί καθέτως όλα αυτά τα χρόνια και βασιλεύει η
«µαύρη» εργασία, οι Φιλιππινέζοι και όλα τα υπόλοιπα και τα
κέρδη είναι αµύθητα. Άρα είναι ταξικό ή όχι; Και σκληρά ταξικό
και διπλά ταξικό είναι, γιατί όχι µόνο παίρνει από τους εργαζό-
µενους αλλά δίνει και σε αυτούς που κατέχουν τον πλούτο. Το
παραµύθι είναι η ανάπτυξη. Ξέρετε, δεν θα κάνουµε θεωρία για
το µοντέλο το δικό σας και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ανάπτυξη, τουριστικός τοµέας. Είναι απίστευτα ανεπτυγµένος.
Σηµείωσε ρεκόρ. Όµως, οι ξενοδοχοϋπάλληλοι είχαν µείωση των
µισθών και άθλιες συνθήκες, στο τρίτο υπόγειο µε απλήρωτη ερ-
γασία, µε απλήρωτες υπερωρίες και όποιος τολµά να µιλήσει,
δρόµο, δεν ξαναγυρίζει πίσω. Μέχρι που ήθελαν να έρθουν να
ψηφίσουν στις εκλογές και τους είπαν ότι «βεβαίως, έχετε το δι-
καίωµα, αλλά να µην ξαναγυρίσετε». Να η ανάπτυξη, που θα
φέρει τους καλύτερους µισθούς! 

Σχετικά, δε, µε τη ΔΕΗ, η πραγµατικότητα τα καταρρίπτει όλα. 
Τέλος, θέλω να αναφερθώ για ένα λεπτό στη µεσαία τάξη. Πού

καταντήσαµε; Το καταντήσατε δηλαδή. Αν παίρνει κάποιος 1.000
ευρώ να είναι µεσαία τάξη! Μας δουλεύετε όλους; Ένας που
παίρνει 1.500 ευρώ; Όπως έλεγε ο κ. Παπαδηµητρίου µε κάτι βα-
θυστόχαστες αναλύσεις, είναι -λέει- η κατώτερη µεσαία τάξη, του
χιλιάρικου, δηλαδή, 1.200 µε 1.300 η µεσαία και η ανώτερη που
µπορεί είναι 1.800. Τι λέµε; Ποια µεσαία; Εργατική τάξη είναι όλοι
αυτοί, οι περισσότεροι. Και τώρα αναφέρεστε στη µεσαία τάξη
και στα µεσαία στρώµατα! Εκεί καταντήσαµε, να λέτε στον λαό
ότι είσαι καλά και περνάς καλά και είσαι µεσαίος όταν παίρνεις
1.000 ευρώ, που δεν φτάνουν.

Η απάντηση θα είναι µία: Οργάνωση του λαού, λαϊκή αντεπί-
θεση κόντρα σε αυτή την πολιτική. Και να µην εφησυχάζετε, µπο-
ρεί να υπάρχουν δυσκολίες, αλλά αυτές θα γεννήσουν πιο
δυναµικό κίνηµα και δεν θα υποταχθεί.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, καθώς και την κ. Γεννηµατά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα η

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Φώφη Γεννηµατά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Τον ακούµε πάντα µε προσοχή, κύριε Πρόεδρε. Μπο-
ρεί να µη χειροκροτούµε, αλλά τον ακούµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα είναι η επέτειος της δο-
λοφονίας του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου. Ένα αθώο παιδί
έπεσε θύµα της τυφλής βίας από έναν αστυνοµικό, της τυφλής
βίας που οδήγησε στα αθώα θύµατα της «MARFIN», της τυφλής
βίας που οδήγησε και στον θάνατο του Θάνου Αξαρλιάν. 

Εµείς θέλουµε και σήµερα από εδώ να καταδικάσουµε απερί-
φραστα τη βία από όπου κι αν προέρχεται, χωρίς αστερίσκους,
χωρίς υπεκφυγές και χωρίς εξαιρέσεις. 

Θα ήθελα να απευθυνθώ στον κύριο Πρωθυπουργό, πριν µπω
στα θέµατα του νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα. Φαντάζο-
µαι ότι µας ακούει ο κ. Μητσοτάκης. 

Δεν έχουµε απλώς δυσκολίες στη σχέση µας µε την Τουρκία.
Έχουµε προκλήσεις, έχουµε απειλές και τώρα πια έχουµε και
ενέργειες, που µπορεί να οδηγήσουν σε τετελεσµένα, ενέργειες
που παραβιάζουν κυριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Υποτιµάτε, λοιπόν, το πρόβληµα και δεν το αντιµετωπίζετε.
Μετά τη συνάντησή σας µε τον κ. Ερντογάν, ο κ. Ερντογάν προ-
χώρησε ένα ακόµη βήµα στην υπόθεση της Συµφωνίας µε τη

Λιβύη, στην τουρκική Βουλή. Χρειάζεται, λοιπόν, στρατηγική και
σχέδιο για να αντιµετωπίσουµε τις κινήσεις της Τουρκίας. Απαι-
τείται εθνική γραµµή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι σήµερα αναγκαίος ο διάλο-

γος και η συνεννόηση µεταξύ µας ίσως όσο ποτέ άλλοτε. Γι’ αυτό
επιµένω τόσο για τη σύγκληση του Συµβουλίου των Πολιτικών
Αρχηγών. Βεβαίως και είναι χρήσιµη η συνεδρίαση του Εθνικού
Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής, αλλά πολύ απλά δεν αρκεί.
Μια κοινή εθνική γραµµή από τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου
θα ενισχύσει το αίσθηµα ασφάλειας του ελληνικού λαού και θα
στείλει ένα ισχυρό µήνυµα αποφασιστικότητας παντού. 

Αυτή είναι η δική µας υπεύθυνη θέση και µε αυτό ακριβώς το
πλαίσιο είµαστε εδώ, ενεργά και δυναµικά παρόντες, έτοιµοι να
συµβάλουµε και στη διαµόρφωση αλλά και στη στήριξη και στην
υποστήριξη αυτής της εθνικής γραµµής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Είµαστε µια παράταξη µε παράδοση -θέσει και πράξει- πατριω-

τική. Θέλουµε ειρήνη, σταθερότητα και καλή γειτονία στην πε-
ριοχή. Είµαστε οι πρώτοι που επιζητούµε τον διάλογο, αλλά
διάλογος δεν σηµαίνει εκπτώσεις. Αυτό πρέπει να το έχουµε
πολύ καλά στο µυαλό µας. Η προάσπιση των κυριαρχικών µας
δικαιωµάτων, η προάσπιση των συνόρων µας και της εδαφικής
µας ακεραιότητας είναι ζωτικά για εµάς θέµατα, είναι οι «κόκκι-
νες» γραµµές, που αν παραβιαστούν από τη γειτονική χώρα, πρέ-
πει να έχουν την αρµόζουσα απάντηση µε όλα τα νόµιµα µέσα. 

Αυτή τη θέση η παράταξή µας την υπηρετεί διαχρονικά και
γύρω από αυτή τη θέση µπορεί και πρέπει να υπάρξει εθνική
οµοψυχία, να καταλάβουν όλοι ότι εµείς δεν είµαστε πρόθυµοι
ούτε για υποχωρήσεις ούτε για παραχωρήσεις. 

Παραχωρήσαµε αρκετά. Παραχωρήσαµε τις «Πρέσπες», δώ-
σαµε στον κ. Ερντογάν τα κλειδιά του προσφυγικού, για να µπο-
ρεί να µας εκβιάζει τώρα, και βεβαίως παραχωρήσαµε και όλο
τον δηµόσιο πλούτο στο Υπερταµείο της υποτέλειας. Ως εδώ!

Σε κάθε περίπτωση εµείς πρέπει να είµαστε έτοιµοι να υπερα-
σπιστούµε ενωµένοι και αποφασισµένοι τα δικαιώµατά µας ασχέ-
τως των προθέσεων και των δυνατοτήτων των τρίτων. 

Αν τολµήσει η Τουρκία να καταπατήσει στην πράξη τα κυριαρ-
χικά µας δικαιώµατα, πρέπει να λάβει τη δέουσα απάντηση. Μπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό; Γιατί αποφεύγουµε να
κουβεντιάσουµε γύρω από ένα τραπέζι;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, περιµένουµε, απαιτούµε την αλ-
ληλεγγύη του ΝΑΤΟ. Γνωρίζουµε, βέβαια, ότι συνεχίζει να νίπτει
τα χείρας του! Συνεχίζει να ταυτίζει τον θύτη µε το θύµα των προ-
κλήσεων και των παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου. Αλλά αυτή
η δήθεν ουδετερότητα θα πρέπει επιτέλους να σταµατήσει. 

Απαιτούµε και έµπρακτη αλληλεγγύη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Ο Πρωθυπουργός οφείλει να φέρει το θέµα στο Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο την επόµενη εβδοµάδα και να ζητήσει την καταδίκη
των ενεργειών της Τουρκίας. Να ζητήσουµε συγκεκριµένα πράγ-
µατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Να δηλώσει ότι δεν αναγνωρί-
ζει θαλάσσιες ζώνες που έχουν οριοθετηθεί µε παράνοµο τρόπο.
Να προχωρήσει σε επιβολή κυρώσεων σε όποιον δραστηριοποι-
ηθεί σε παράνοµα οριοθετηµένη ζώνη όσον αφορά κράτος-
µέλος. Οφείλει να καλέσει τις αρχές της Λιβύης να αποφύγουν
συµφωνίες µε τρίτες χώρες εκτός από ανθρωπιστικές. Δεν είναι
δυνατόν χώρες που δεν έχουν µεταξύ τους θαλάσσια σύνορα να
οριοθετούν θαλάσσιες ζώνες παραβιάζοντας κυριαρχικά δικαιώ-
µατα άλλων χωρών. Και, βέβαια, να ξεκαθαριστεί ότι αν υπάρξει
επιθετική ενέργεια σε βάρος µας από την πλευρά της Τουρκίας
θα ενεργοποιηθεί άµεσα η ρήτρα αµοιβαίας συνδροµής που
προβλέπει η Συνθήκη της Λισαβόνας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά το προσφυγικό, το
οποίο είναι αλληλένδετο, έχω χτυπήσει το καµπανάκι του κινδύ-
νου και θα επαναλάβω ότι µπορεί να εξελιχθεί σε εθνική τραγω-
δία. Είναι ώρα, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός να θέσει αποφασιστικά
και αυτό το θέµα στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Κορυφής. Να ξανα-
πάρει η Ευρωπαϊκή Ένωση πίσω τα κλειδιά του προσφυγικού
από τον κ. Ερντογάν. 

Πιέστε, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη και ξεκαθαρίστε στους εταί-
ρους µας ότι θα µπλοκάρουµε ακόµα και σηµαντικές αποφάσεις
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του συµβουλίου αν συνεχίσουν να µην αναλαµβάνουν τις ευθύ-
νες τους στο θέµα του προσφυγικού-µεταναστευτικού.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι στο θέµα το οποίο συ-
ζητούµε.

Αλήθεια, πιστεύει κανείς ότι αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο
αποτελεί πράγµατι µια φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυ-
ξιακή διάσταση για την Ελλάδα του αύριο; Νοµίζω πως ούτε καν
ο αρµόδιος Υπουργός Οικονοµικών δεν το πιστεύει στην πραγ-
µατικότητα αυτό. Άλλαξε η Κυβέρνηση, αλλά δεν άλλαξε η πολι-
τική. 

Και θα µας ρωτήσει ίσως κάποιος: «καλά διαφωνείτε µε κά-
ποιες παρεµβάσεις και µειώσεις φόρων που περιλαµβάνει;». Και
απαντώ ευθέως: Εµείς διαφωνούµε γιατί συνεχίζουµε ως χώρα,
ως οικονοµία και ως κοινωνία στον ίδιο αδιέξοδο δρόµο. 

Διαφωνούµε γιατί δεν απελευθερώνεται η αναπτυξιακή δυνα-
µική της οικονοµίας από τα βάρη που έχει σωρεύσει η προηγού-
µενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν περιέχονται ουσιαστικά
κίνητρα για επενδύσεις, για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότη-
τας των ελληνικών επιχειρήσεων, ώστε να ανταποκριθούν στις
προκλήσεις της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης.

Διαφωνούµε γιατί τα µικρά και µεσαία εισοδήµατα, κύριε
Υπουργέ, θα φορτωθούν και πάλι το βάρος της επίτευξης των
υπερπλεονασµάτων των 7 δισεκατοµµυρίων ευρώ για το 2020.
Γιατί, όπως είναι φανερό, οι όρκοι της Νέας Δηµοκρατίας για τη
στήριξη της µεσαίας τάξης πετάχτηκαν στο καλάθι των αχρή-
στων.

Δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι οι φόροι επί των αγαθών και υπη-
ρεσιών αυξάνονται κατά 979 εκατοµµύρια ευρώ και ο φόρος ει-
σοδήµατος φυσικών προσώπων κατά 254 εκατοµµύρια ευρώ, ότι
ακόµα και οι ελαφρύνσεις στα φυσικά πρόσωπα, που εξαγγέλ-
λονται, αποµειώνονται για όσους έχουν άνω των 12.000 ετήσιο
εισόδηµα και µηδενίζονται για τους άνω των 20.000 ευρώ. Και µι-
λάµε για µεικτό εισόδηµα.

Προφανώς η Νέα Δηµοκρατία υιοθετεί πλήρως τις απόψεις
του τέως Υπουργού Οικονοµικών ότι οι Έλληνες που έχουν ετή-
σιο µεικτό εισόδηµα 20.000 έως 25.000 ευρώ πρέπει να χαρα-
κτηρίζονται τουλάχιστον πλούσιοι αν όχι ολιγάρχες.

Διαφωνούµε γιατί απουσιάζει επιδεικτικά κάθε πολιτική και
µέτρο για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας που τόσο πολύ
έχει ανάγκη η κοινωνία µας και ιδιαίτερα η νέα γενιά. Ούτε οι ορι-
ζόντιες ελαφρύνσεις των νοµικών προσώπων µε µείωση του συν-
τελεστή στο 24% ούτε η µείωση του φόρου των µετόχων έχουν
άµεση σύνδεση µε επενδύσεις και τη δηµιουργία νέων θέσεων
εργασίας.

Διαφωνούµε, τέλος, γιατί ενισχύεται η κοινωνική αδικία, γιατί
επιδεινώνεται περαιτέρω η αρνητική σχέση άµεσης προς έµµεση
φορολογία εις βάρος τελικά των λαϊκών στρωµάτων.

Δεν είχαµε καµµία αµφιβολία ότι θα εµφανιστεί φέτος ο γαλά-
ζιος Άη Βασίλης ακριβώς µε την ίδια αντίληψη που ήρθε ο περ-
σινός ροζ µε δώρα που έχουν, όµως, προπληρωθεί και µάλιστα
στο δεκαπλάσιο. 

Δυστυχώς το ίδιο προαναγγέλλει και ο προϋπολογισµός του
2020. Φορτώνονται οι πολίτες µε µέτρα που θα οδηγήσουν στα
πλεονάσµατα 7 δισεκατοµµυρίων, όπως είπα πριν, και στη συνέ-
χεια θα έρθει η Κυβέρνηση να πανηγυρίζει για εξαγγελίες 176
εκατοµµυρίων.

Αλλά µε τα προσωρινά επιδόµατα, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, δεν χτίζεται κοινωνικό κράτος, ενώ µε τα υπερπλεονάσµατα
υπονοµεύεται και το µέλλον της κοινωνίας. Δεν µας εκπλήσσει
βεβαίως αυτή η διαπίστωση. 

Δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι µάλιστα ο κύριος Πρωθυπουργός
στο πρόσφατο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας µίλησε επί µα-
κρόν χωρίς να πει µία λέξη για τους εργαζόµενους, για τους συν-
ταξιούχους, για τους αγρότες ή για τους µικροµεσαίους. Όλα
αφορούσαν τους λίγους και ισχυρούς. Μια απροκάλυπτα δεξιά
πολιτική µε λίγο, βέβαια, φιλελεύθερο πασπάλισµα.

Τι συµπέρασµα εξάγεται τελικά; Ότι οι δεσµεύσεις του κ. Τσί-
πρα για τα υπερπλεονάσµατα είναι ακόµα εδώ. Οι πολίτες βρί-
σκονται θεατές στο ίδιο έργο. Έχει αλλάξει ηθοποιούς, αλλά ο
σκηνοθέτης παραµείνει ο ίδιος. 

Γι’ αυτό και λέµε ένα δυνατό «όχι» όχι µόνο στο συγκεκριµένο

νοµοσχέδιο αλλά στο σύνολο της οικονοµικής και επιδοµατικής
πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης όπως εκφράζεται και από τον
προϋπολογισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς έχουµε πει πάρα πολλές
φορές ότι δεν µένουµε µονάχα στις αρνήσεις. Γι’ αυτό και κατα-
θέσαµε µε τη µορφή τροπολογίας µια σειρά προτάσεις που απο-
τελούν µέρος της ολοκληρωµένης πρότασής µας που είναι το
«Σχέδιο Ελλάδα», προτάσεις που χτυπούν τις αδικίες και µει-
ώνουν τις ανισότητες, που στοχεύουν, πρώτον, στην εξισορρό-
πηση έµµεσων και άµεσων φόρων µε την άµεση µείωση όλων των
συντελεστών του φόρου προστιθέµενης αξίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Αυτό το µέτρο πράγµατι συνδέεται µε την ανακούφιση των λαϊ-

κών στρωµάτων, γιατί µειώνει το κόστος των τροφίµων αλλά και
στηρίζει την παραγωγή µέσα από τη µείωση του κόστους της
ενέργειας. 

Δεύτερον, στη στήριξη των µικρών και µεσαίων εισοδηµάτων
µε την κατάργηση σε δύο δόσεις της εισφοράς αλληλεγγύης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Τρίτον, τη στήριξη των µικροµεσαίων µε την κατάργηση του

τέλους επιτηδεύµατος.
Τέταρτον, µε την παροχή κινήτρων για τη δηµιουργία νέων θέ-

σεων εργασίας. Για κάθε 100 ευρώ που πληρώνει η επιχείρηση
για µια νέα θέση εργασίας πλήρους απασχόλησης φοροαπαλ-
λάσσεται για 150 ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Πέµπτον, φορολογικά κίνητρα για νέες επενδύσεις, για τεχνο-

λογικό εκσυγχρονισµό επιχειρήσεων και αντιµετώπιση της κλι-
µατικής αλλαγής µε τη θέσπιση υψηλών φορολογικών
συντελεστών απόσβεσης για επενδύσεις ακριβώς σε αυτούς
τους τοµείς, έτσι ώστε οι ελληνικές επιχειρήσεις να επενδύσουν
περισσότερο, να τονώσουν την ανταγωνιστικότητά τους, να προ-
σαρµοστούν στα νέα δεδοµένα του ψηφιακού µετασχηµατισµού
αλλά και στις προκλήσεις της κλιµατικής κρίσης.

Έκτον, στην τόνωση της πρωτογενούς παραγωγής του Έλ-
ληνα αγρότη µε φορολογικά µέτρα που ενισχύουν το εισόδηµά
τους και στηρίζουν τις οµάδες παραγωγών και τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς και, έβδοµον, µε κίνητρα στους νέους ανθρώ-
πους για να επιχειρήσουν να δραστηριοποιηθούν επαγγελµατικά,
να µείνουν και να δηµιουργήσουν στη χώρα τους µε πλήρη απαλ-
λαγή από την φορολογία και τις ασφαλιστικές εισφορές για τα
τρία πρώτα χρόνια που ξεκινούν την επαγγελµατική τους δρα-
στηριότητα και µειωµένη κατά 50% για τα επόµενα δύο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτές είναι οι δικές µας προτά-

σεις. Αυτή είναι η αντίληψη του Κινήµατος Αλλαγής για ένα φο-
ρολογικό σύστηµα που, πραγµατικά, συµβάλλει στην ανάπτυξη
και στην κοινωνική δικαιοσύνη και, βέβαια, οδηγεί στη µείωση
των ανισοτήτων. Είναι προτάσεις που θα χρηµατοδοτηθούν από
το ίδιο το αποτέλεσµα της εφαρµογής τους, από τις πολύ θετικές
συνέπειες που θα έχουν για την αύξηση του ΑΕΠ και, βέβαια, τη
µείωση της ανεργίας, άρα και από την αύξηση των δηµοσίων
εσόδων και από τη δηµιουργία πρόσθετου δηµοσιονοµικού
χώρου από τη µείωση των πρωτογενών πλεονασµάτων στα οποία
επιµένουµε. Αυτό που ως τώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη αρνεί-
ται ακόµη και να συζητήσει. 

Σκεφτείτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι µια εφικτή µείωση
των στόχων από το 3,5% στο 2% θα µας δώσει 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ το χρόνο, δηλαδή µία τεράστια ανάσα για να ενισχύσουµε
την ανάπτυξη, να δώσουµε πραγµατικά φορολογικά κίνητρα και
να στηρίξουµε τις δηµόσιες υποδοµές που καταρρέουν, µε ένα
σοβαρό Πρόγραµµα δηµοσίων Επενδύσεων που κουτσουρεύεται
όλα τα τελευταία χρόνια.

Εδώ θα κριθείτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε
Πρωθυπουργέ. Θα κριθείτε για το αν θα καταφέρετε να βγάλετε
τελικά τη θηλιά από το λαιµό. Εµείς σε κάθε περίπτωση θα επι-
µείνουµε, θα πιέζουµε απέναντι στον λαϊκισµό και τη συντήρηση.
Πιστεύουµε βαθιά στην ανάγκη µιας πραγµατικά προοδευτικής
κυβέρνησης στον τόπο, που θα καταφέρει να βγάλει οριστικά τη
χώρα από την κρίση και να πετύχει την πολυπόθητη αναγέννηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο

Βουλευτής Θεσσαλονίκης κ. Δηµήτριος Κουβέλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μεγάλη γιορτή σήµερα του Αγίου Νικολάου προστάτη των

ναυτικών µας. Χρόνια πολλά στις εορτάζουσες και στους εορτά-
ζοντες.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, φτάνουµε σε
ένα σχέδιο νόµου το οποίο στην πραγµατικότητα εξήγγειλε ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος Μητσοτάκης, τον περασµένο
Σεπτέµβρη στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Είναι ένα νοµο-
θέτηµα που έρχεται σήµερα µε πρωτοβουλία του Υπουργού και
του Υφυπουργού των Οικονοµικών και που δυστυχώς για σας
ιδίως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, δεν αφήνει κα-
νένα περιθώριο αντιπολίτευσης, είναι τόσο καλά επεξεργασµένο
τόσο καλά δουλεµένο. Άλλωστε, σε εσάς ανήκει η πατρότητα του
ντροπιαστικού για τη νοηµοσύνη των πολιτών «προγράµµατος
της Θεσσαλονίκης».

Εµείς σήµερα κάνουµε πράξη όλα όσα -και περισσότερα µά-
λιστα- για τα οποία δεσµευτήκαµε προεκλογικά, ένα σχέδιο
νόµου που περιµένει ανυπόµονα το σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας, προκειµένου να αισθανθεί επιτέλους ανακούφιση από την
έντονη πίεση που ασκήθηκε την τελευταία πενταετία λόγω της
υπερφορολόγησης.

Είστε η αιτία, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, που η µεσαία τάξη
στην Ελλάδα, ο βασικός αιµοδότης της οικονοµίας µας, χτυπή-
θηκε ανελέητα και η φορολογική ανισότητα, δυστυχώς, διευρύν-
θηκε τα τελευταία χρόνια. Η ατοµική ελευθερία, η φορολογική
δικαιοσύνη και η κοινωνική αλληλεγγύη αποτελούν τα βασικά χα-
ρακτηριστικά της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Είπαµε ότι θα ελευθερώσουµε τους Έλληνες από τους υπέρ-
µετρους φόρους, γίνεται πράξη. Είπαµε ότι θα ξεκινήσουµε όλα
τα µεγάλα έργα, γίνεται πράξη. Είπαµε ότι θα φέρουµε ανάπτυξη
για όλους και καλύτερες δουλειές ιδίως για τους νέους ανθρώ-
πους, γίνεται πράξη. Είπαµε ότι βασικός στόχος µας είναι να
προστατεύσουµε τον πολίτη για να νιώσει ασφάλεια χωρίς γκέτο
και άβατα. Γίνεται πράξη. Είπαµε ότι τα πανεπιστήµια µας θα επι-
στρέψουν εκεί που ανήκουν δηλαδή στους φοιτητές και τους κα-
θηγητές. Γίνεται πράξη.

Το φορολογικό νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα µειώνει τα
βάρη σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις, τονώνει την ανάπτυξη σε
καίριους τοµείς της οικονοµίας, όπως είναι η οικοδοµή, ο τουρι-
σµός, η µεταποίηση και πάνω από όλα ενισχύει τα εισοδήµατα
µισθωτών, συνταξιούχων, αγροτών, ελεύθερων επαγγελµατιών,
δηλαδή όλων των Ελλήνων.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από τις πρώτες κιόλας µέρες έδωσε
το στίγµα της νέας οικονοµικής πολιτικής. Ποια είναι αυτή; Λιγό-
τεροι φόροι, περισσότερες επενδύσεις. Μικρότερα πλεονά-
σµατα, µεγαλύτερος χώρος για ανάπτυξη. Λιγότερα βάρη στην
παραγωγική Ελλάδα, περισσότερες και καλύτερες θέσεις εργα-
σίας. Τους στόχους αυτούς υιοθετεί πλήρως το σηµερινό φορο-
λογικό νοµοσχέδιο που εισάγεται ενώπιον µας.

Απελευθερώνει πρώτα απ’ όλα την οικονοµία από τη φορολο-
γική επιδροµή των τελευταίων ετών, δίνοντας επίσης -πολύ ση-
µαντικό αυτό- αναπτυξιακά κίνητρα σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις
και ελεύθερους επαγγελµατίες. Ενισχύει το διαθέσιµο εισόδηµα
των πολιτών των οποίων οι φορολογικές αντοχές είχαν θυσιαστεί
στον βωµό των υπερπλεονασµάτων τα προηγούµενα χρόνια.

Ας δούµε γρήγορα τι περιλαµβάνουν βασικές διατάξεις του
φορολογικού νοµοσχεδίου. Πρώτον, ο αρχικός φορολογικός
συντελεστής για εισοδήµατα έως 10.000 ευρώ µειώνεται από το
22% στο 9% για φυσικά πρόσωπα, ελεύθερους επαγγελµατίες,
µισθωτούς, συνταξιούχους. Αυτή είναι η µεσαία τάξη, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Δεύτερον, σχετικά µε τους ελευθέρους επαγγελµατίες και αυ-
τοαπασχολούµενους για κέρδη έως 25.000 ευρώ, αφορά δηλαδή
τις µικρές και µεσαίες στην ουσία επιχειρήσεις, έχουµε µείωση
φόρου µέχρι 1.300 ευρώ. Αυτή είναι η µεσαία τάξη. Αυτοί είναι
οι άνθρωποι που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας µας,
έβαλαν πλάτη τα χρόνια της κρίσης και αυτούς οφείλουµε να ενι-
σχύσουµε.

Τρίτον, υπάρχει ειδική µέριµνα για τους πολύτεκνους, που
αποτελούν µία κατηγορία συµπατριωτών µας, τους οποίους η
σηµερινή Κυβέρνηση θέλει να ενισχύσει µε σεβασµό και πίστη
σε αυτό το καθήκον που επιτελούν για την πατρίδα µας µέσω
ευεργετικών διατάξεων, όπως είναι το χτίσιµο έξτρα αφορολο-
γήτου µε την αύξηση του ποσού κατά 1.000 ευρώ για κάθε παιδί
χωρίς περιορισµό στον αριθµό των παιδιών.

Καταργείται επίσης ο φόρος πολυτελείας για τα αυτοκίνητα
των πολυτέκνων µέχρι 2.500 κυβικά, ενώ επίσης απαλλάσσονται
από την εισφορά αλληλεγγύης όσοι έχουν ποσοστό αναπηρίας
πάνω από 80%. Για τις νέες οικογένειες µειώνεται ο ΦΠΑ για τα
βρεφικά είδη για τα παιδικά καρεκλάκια αυτοκινήτων από το 24%
που είναι σήµερα στο χαµηλό συντελεστή του 13%.

Βεβαίως, τα παραπάνω µαζί µε την οικονοµική ενίσχυση ποσού
2.000 ευρώ για κάθε Ελληνόπουλο που θα γεννηθεί από το 2020,
έρχονται να αποτελέσουν στήριγµα για την ελληνική οικογένεια
στο πλαίσιο αντιµετώπισης του µεγάλου εθνικού µας προβλήµα-
τος, του δηµογραφικού.

Τέταρτον, εκτός από τον κοινωνικό χαρακτήρα το φορολογικό
νοµοσχέδιο έχει και έντονα αναπτυξιακά χαρακτηριστικά. Η επι-
χειρηµατική δράση δεν αντιµετωπίζεται πλέον εχθρικά, φοβικά,
ιδεοληπτικά, όπως συνέβαινε τα τελευταία τεσσεράµισι χρόνια.
Στο πλαίσιο αυτό µειώνεται ο φορολογικός συντελεστής επιχει-
ρήσεων από το 28% που είναι σήµερα στο 24% για εισοδήµατα
ήδη του 2019, γεγονός που ενισχύει χιλιάδες µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις.

Το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει επιπλέον και µια σειρά
γενναίων πρωτοβουλιών για την αναθέρµανση της οικοδοµής,
έτσι ώστε να κινηθεί µια αγορά που αφορά δεκάδες επαγγέλ-
µατα και κλάδους της οικονοµίας µας. Η αρχή έγινε µε τη µείωση
του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθµικά κατά 22%, η οποία έγινε από το 2019.
Είναι ένα χρόνο νωρίτερα από όσο είχε εξαγγείλει ο κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης προεκλογικά σας θυµίζω.

Έχουµε τρία µέτρα σχετικά µε την οικοδοµή. Αναστολή του
ΦΠΑ για τρία χρόνια στα αδιάθετα ακίνητα αλλά και στις νέες οι-
κοδοµικές άδειες. Αναστέλλεται επίσης για τρία χρόνια ο φόρος
υπεραξίας στις µεταβιβάσεις των ακινήτων. Προβλέπεται µείωση
φόρου εισοδήµατος σε ποσοστό 40% για τις δαπάνες που γίνον-
ται για υπηρεσίες µε στόχο την ενεργειακή, αισθητική και λει-
τουργική αναβάθµιση των κτηρίων.

Έρχοµαι στις ρυθµίσεις χρεών. Το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνα-
τότητα υπαγωγής σε νέες ρυθµίσεις, µε δόσεις που αυξάνονται
σε είκοσι τέσσερις και σαράντα οκτώ. Και χτίζεται, όπως βλέ-
πουµε, µία κοινωνική συµµαχία µεταξύ του κράτους και των φο-
ρολογουµένων πολιτών. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη εµπιστεύεται τους πολίτες και κάνει
πράξη όσα εξήγγειλε. Γι’ αυτό µας εµπιστεύονται και οι πολίτες.
Το µέλλον, πράγµατι, αρχίζει τώρα και το αποδεικνύουµε κάθε
µέρα τους τελευταίους πέντε µήνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο κ. Δένδιας, στον
οποίον ευχόµαστε χρόνια πολλά, λέγεται και Γεώργιος. Του
Αγίου Γεωργίου θα δεχτεί ευχές στο εντευκτήριο.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καλείται στο Βήµα η κ. Ράπτη.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το συζητού-

µενο φορολογικό νοµοσχέδιο η Κυβέρνησή µας κάνει πράξη όσα
είχε εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης στη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, όσα είχε εξαγγείλει για άµεση και
ουσιαστική ελάφρυνση των Ελλήνων πολιτών και ειδικά της µε-
σαίας τάξης. 

Η Κυβέρνησή µας στις 9 Ιουλίου όχι µόνο δεν παρέλαβε κά-
ποιο δηµοσιονοµικό χώρο αλλά βρήκε και δηµοσιονοµικό κενό
400 εκατοµµυρίων ευρώ για το 2019. Αυτό όχι µόνο το κάλυψε
αλλά δηµιούργησε και επιπλέον δηµοσιονοµικό χώρο, παρά το
γεγονός ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως θυµόµαστε, είχε σπεύσει να µοιρά-
σει το υπερπλεόνασµα προκαταβολικά λίγες µέρες πριν τις εκλο-
γές προς άγραν ψήφων. 

Όλοι, όµως, θυµόµαστε πολύ καλά τους είκοσι εννέα νέους
φόρους που είχε βάλει ο ΣΥΡΙΖΑ κατά τη διάρκεια 2015 - 2019
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και οι οποίοι «γονάτισαν» κυριολεκτικά τη µεσαία τάξη. Αυξήσεις
παντού: από τον ΦΠΑ, την εισφορά αλληλεγγύης, τους φορολο-
γικούς συντελεστές, το Internet, τη σταθερή τηλεφωνία, την αµό-
λυβδη, το πετρέλαιο θέρµανσης. 

Αντίθετα, µε το νοµοσχέδιο αυτό εµείς κάνουµε πράξη µια µε-
γάλη καθοριστική αλλαγή στη φορολογική µας πολιτική. Εφαρ-
µόζουµε µία προοδευτική πολιτική που φέρνει ανάπτυξη για
όλους και δίνει ένα κοινωνικό πρόσηµο στην αναδιανοµή του
πλούτου.

Έτσι, κατ’αρχάς, µειώνουµε σηµαντικά τη φορολογική επιβά-
ρυνση για τις οικογένειες και τα νοικοκυριά. Καθιερώνουµε χα-
µηλό φορολογικό συντελεστή 9% αντί για το 22% που εφάρµοζε
όλα αυτά τα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ για εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ.
Αυξάνουµε το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ για κάθε παιδί,
ανεξαρτήτως του αριθµού τους και απαλλάσσουµε από την ει-
σφορά αλληλεγγύης όλα τα ΑΜΕΑ µε ποσοστό αναπηρίας πάνω
από 80%, αποδεικνύοντας στην πράξη την κοινωνική µας ευαι-
σθησία. Τέλος, µειώνουµε τον ΦΠΑ στα βρεφικά είδη και τα παι-
δικά καθίσµατα από το 24%, που είναι σήµερα για τις
οικογένειες, στον µειωµένο συντελεστή 13%. 

Ταυτόχρονα, µε το νοµοσχέδιο αυτό παρέχουµε σηµαντικά κί-
νητρα για την προσέλκυση νέων επενδύσεων και στηρίζουµε έµ-
πρακτα την επιχειρηµατικότητα προς όφελος όλων των
εργαζοµένων.

Έτσι, µειώνουµε τον συντελεστή φορολογίας εισοδήµατος
των επιχειρήσεων από το 28%, που είναι σήµερα, στο 24% και,
µάλιστα, για το τρέχον έτος 2019. 

Επίσης, µειώνουµε τον συντελεστή φορολόγησης των µερι-
σµάτων από 10% σε 5% και χορηγούµε συγκεκριµένα κίνητρα
στις επιχειρήσεις για πρόσθετες παροχές στους εργαζοµένους
τους, όπως είναι η έκπτωση της δαπάνης για κάρτες των εργα-
ζοµένων στα µέσα µαζικής µεταφοράς.

Περαιτέρω, νοµοθετούµε µε στόχο να ανακτήσουν τα σπίτια
µας την αξία που έχασαν. Με τη µείωση του ΕΝΦΙΑ µεσοσταθ-
µικά κατά 22% που ήδη εφαρµόστηκε, και µετά από αυτή, προ-
χωρούµε σε τρία ακόµα θετικά µέτρα: 

Αναστέλλουµε τον ΦΠΑ για όλες τις οικοδοµές µε άδεια από
1-1-2006 και εφεξής και η αναστολή αυτή, µάλιστα, θα καταλαµ-
βάνει και την αντιπαροχή.

Αναστέλλουµε, επίσης, την επιβολή φόρου υπεραξίας στη µε-
ταβίβαση ακινήτων για τρία χρόνια. Χορηγούµε έκπτωση 40% για
δαπάνες που σχετίζονται µε την ενεργειακή, λειτουργική και αι-
σθητική αναβάθµιση των κτηρίων και περαιτέρω, κάνουµε πράξη
και άλλες πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις προς όφελος των φο-
ρολογουµένων. 

Έτσι, ενισχύουµε τη βιώσιµη ανάπτυξη µε προώθηση της χρή-
σης των µέσων µαζικής µεταφοράς καθώς και οικολογικών αυ-
τοκινήτων. Ενθαρρύνουµε την εταιρική κοινωνική ευθύνη,
νοµοθετώντας έκπτωση στα έσοδα των επιχειρήσεων για δαπά-
νες που έκαναν και αφορούν σε δράσεις κοινωνικής ευθύνης.
Και, παράλληλα, χορηγούµε και έκπτωση των δωρεών που κά-
νουν αυτές οι επιχειρήσεις προς το δηµόσιο και τους ΟΤΑ, µία
ρύθµιση πάρα πολύ χρήσιµη η οποία δεν υπήρχε µέχρι σήµερα.

Τέλος, µειώνουµε τον γραφειοκρατικό φόρτο και την ταλαιπω-
ρία εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών από τις οφειλές φυσικών και
νοµικών προσώπων µέχρι 10 ευρώ, ούτως ώστε να µπορούν πεν-
τακόσιες χιλιάδες Έλληνες φορολογούµενοι να πάρουν επιτέ-
λους φορολογική ενηµερότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας έχει αποδείξει
ότι αφουγκράζεται έµπρακτα τους κοινωνικούς εταίρους και την
ελληνική κοινωνία και αξίζουν, λοιπόν, ιδιαίτερα συγχαρητήρια
στον Υπουργό των Οικονοµικών για αυτό.

Είναι προφανές ότι η φιλοσοφία της Κυβέρνησής µας στο ζή-
τηµα της οικονοµικής και φορολογικής πολιτικής είναι εντελώς
διαφορετική από αυτή που ίσχυε όλα τα προηγούµενα χρόνια.
Διότι από την αφαίµαξη της µεσαίας τάξης, όπως έχει ακουστεί
πάρα πολύ αλλά πράγµατι ίσχυε, την αφαίµαξη των έντιµων φο-
ρολογούµενων, µε όλα τα αχρείαστα υπερπλεονάσµατα, περ-
νάµε πλέον σε µία νέα εποχή µε στοχευµένες φορολογικές
ελαφρύνσεις για όλους τους πολίτες, ειδικά, όµως, για τους πιο
ευάλωτους και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, που αποτελούν και

τη «ραχοκοκαλιά» της ελληνικής οικονοµίας. 
Προχωράµε, λοιπόν, δυναµικά για µια νέα Ελλάδα µε λιγότε-

ρος φόρους, ισχυρότερη ανάπτυξη και περισσότερες και καλύ-
τερες θέσεις εργασίας. Αυτό δεσµευτήκαµε και αυτό θα κάνουµε
πράξη και µε το παρόν νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό και το στηρίζουµε
µε όλες µας τις δυνάµεις δυναµικά. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται στο Βήµα ο
Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, χρόνια πολλά στις εορτάζουσες και τους εορτά-
ζοντες. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα πολύ σοβαρό θέµα
για την οικονοµία, για την κοινωνία, το νέο φορολογικό νοµοσχέ-
διο το οποίο θα γίνει νόµος του κράτους στο τέλος της ηµέρας. 

Θεωρώ, όµως, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου, χρέος µου να
ενηµερώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία για τις εξελίξεις µετά την
τελευταία Σύνοδο του ΝΑΤΟ, αλλά και την προχθεσινή συνάν-
τησή µου µε τον Πρόεδρο της Τουρκίας.

Την Τρίτη, βεβαίως, θα συνεδριάσει το Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και εκεί ο αρµόδιος
Υπουργός θα µπορέσει να µιλήσει αναλυτικότερα µε όλα τα κόµ-
µατα. Ωστόσο, επιτρέψτε µου από αυτό το Βήµα να κάνω µία ψύ-
χραιµη αποτύπωση της κατάστασης.

Στην επικαιρότητα σε σχέση µε την γειτονική µας χώρα δια-
µορφώνονται δύο κρίσιµα µέτωπα, τα οποία και κυριάρχησαν στη
συζήτηση που είχα µε τον κ. Ερντογάν. 

Το πρώτο είναι η επιθετική στάση της Τουρκίας η οποία- µετά
τις παράνοµες ενέργειες εντός της αποκλειστικής οικονοµικής
ζώνης της Κυπριακής Δηµοκρατίας- απλώνεται τώρα και σε
άλλες περιοχές της Μεσογείου. 

Αιχµή της είναι ένα άκυρο έγγραφο, το οποίο η Άγκυρα βά-
φτισε «Συµφωνία µε τη Λιβύη». Και αυτό, παρά το γεγονός ότι η
πρωτοβουλία αυτή αµφισβητείται ήδη έντονα και στο εσωτερικό
της Λιβύης. Θα επανέλθω σε αυτό το θέµα στη συνέχεια.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο κυριάρχησε στη συζήτησή µας
είναι το µεταναστευτικό, όπου η γειτονική χώρα δεν τηρεί, ειδικά
το τελευταίο διάστηµα, όπως επισήµανα στον Πρόεδρο Ερντο-
γάν, τις υποχρεώσεις που απορρέουν από την κοινή δήλωσή της
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Απέναντι σε αυτά τα δύο σηµαντικά ζητήµατα η Ελλάδα έχει
και πολιτική, έχει και σχέδιο. Και, προφανώς, δεν θα µπω σε πολ-
λές λεπτοµέρειες. Η εθνική πολιτική είναι για να ασκείται, όχι για
να συζητείται. Σας βεβαιώνω, όµως, ότι οι κινήσεις µας εξελίσ-
σονται και ήδη αποδίδουν. 

Τα κείµενα τα οποία επικαλείται η Άγκυρα για τις θαλάσσιες
ζώνες ούτε παράγουν, ασφαλώς, νοµικό αποτέλεσµα ούτε και
πρόκειται τελικά να κυρωθούν, όχι µόνο γιατί είναι αγεωγράφητα
και ανιστόρητα, καταργώντας από τον χάρτη ελληνικά νησιά,
αλλά και γιατί οδήγησαν την Τουρκία σε µια πρωτοφανή διπλω-
µατική αποµόνωση. Ηνωµένες Πολιτείες, Ρωσία, Ευρωπαϊκή
Ένωση, Αίγυπτος και Ισραήλ καταδίκασαν τη στάση της Τουρ-
κίας µέσα σε δύο µόλις εικοσιτετράωρα. 

Ακόµα και µέσα στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ το οποίο επισήµως,
όπως καλά γνωρίζετε, πάντα τηρούσε ίσες αποστάσεις απέναντι
στις διαφορές µας µε την Τουρκία, ισχυρές χώρες κατέκριναν τη
στάση της γείτονος χώρας, µε πρώτον τον Γάλλο Πρόεδρο Μα-
κρόν ο οποίος έθεσε έναν φραγµό στην επιθετικότητα των γει-
τόνων µας από όλα τα επίσηµα Βήµατα. Το έκανε εντός της
Συνόδου Κορυφής, το έκανε και δηµοσίως και στη συζήτηση που
έκανε µε τον Πρόεδρο Τραµπ.

Προετοιµαζόµαστε και εµείς, προφανώς, για τα επόµενα βή-
µατά µας. Και µπορεί χθες στην τουρκική Βουλή να ενέκριναν
µόνοι τους ένα χαρτί που έγραψαν µόνοι τους και υπέγραψαν
µόνοι τους, αλλά αυτό το χαρτί δεν το αναγνωρίζει κανείς και δεν
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σηµαίνει απολύτως τίποτα. Θα καταρρεύσει, όχι µόνο γιατί είναι
παράνοµο αλλά γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει αντισυµβαλλόµενο
µέρος µε νοµιµοποίηση για να το επικυρώσει στη Λιβύη. 

Κι εµείς –θα το ξαναπώ εδώ πέρα και από το Βήµα της Εθνικής
Αντιπροσωπείας- θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας αυτή
η συµφωνία να µην ισχύσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο Πρέσβης της Λιβύης επιστρέφει ήδη στη χώρα του και ο

πρόεδρος του κοινοβουλίου της Λιβύης επισκέπτεται τη χώρα
µας την ερχόµενη εβδοµάδα. Είναι µια πολύ σηµαντική εξέλιξη,
καθώς ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων της Λιβύης
έχει ήδη εκφράσει στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών τις έντονες
επιφυλάξεις του -να το πω πιο απλά-, την κάθετη διαφωνία του
για τη συµφωνία την οποία υπέγραψε ο Λίβυος Πρωθυπουργός
µε τον Τούρκο Πρόεδρο, λέγοντας ξεκάθαρα ότι η Λιβύη δεν έχει
θαλάσσια σύνορα µε την Τουρκία. Κατά συνέπεια δεν µπορεί να
υπογραφεί καµµία συµφωνία, η οποία να θέτει στο τραπέζι της
συζήτησης τον καθορισµό θαλάσσιων συνόρων µεταξύ δύο
χωρών που δεν έχουν θαλάσσια σύνορα.

Κατά συνέπεια η επίσκεψη αυτή είναι πολύ σηµαντική. Αναδει-
κνύει το γεγονός ότι στη Λιβύη δεν υφίσταται µια κυβέρνηση µε
αρραγές εθνικό µέτωπο που µπορεί να επικυρώσει αυτή την συµ-
φωνία. Εκτιµώ ότι τελικά η συµφωνία αυτή θα καταρρεύσει εν τη
γενέσει της και θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε, ώστε αυτό να
το κάνουµε πράξη. 

Η φωνή της Ελλάδος ακούγεται. Η χώρα έχει δυνατούς και σω-
στούς συµµάχους στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Αυτό µου δίνει πρό-
σθετη δύναµη. Το θέµα θα τεθεί στη Σύνοδο Κορυφής της
επόµενης Πέµπτης στις Βρυξέλλες. Προσδοκώ, είµαι σίγουρος
ότι η Ευρώπη θα σταθεί απολύτως ενωµένη στο πλευρό της Ελ-
λάδος που υπερασπίζεται τα δίκαια εθνικά κυριαρχικά της δι-
καιώµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε ό,τι αφορά το µεταναστευτικό ζήτηµα, έχω επανειληµµένως

ενηµερώσει την Εθνική Αντιπροσωπεία για το σχέδιό µας. Το έχω
παρουσιάσει πολλές φορές από αυτό εδώ πέρα το Βήµα. Έχει
πέντε ξεκάθαρες προτεραιότητες: Φύλαξη των συνόρων, ανα-
κούφιση των νησιών, ελεγχόµενα κέντρα, γρήγορες επιστροφές,
προστασία των ασυνόδευτων παιδιών. 

Είχα την ευκαιρία να συζητήσω το σχέδιό µας και µε τον επι-
κεφαλής του Διεθνή Οργανισµού Μετανάστευσης πριν από µια
ώρα στο Μέγαρο Μαξίµου. Όλοι οι διεθνείς οργανισµοί στηρί-
ζουν το σχέδιο της Κυβέρνησης και αυτό είναι κάτι εξαιρετικά
σηµαντικό, διότι τους θέλουµε αρωγούς στην προσπάθειά µας.
Εξάλλου, η νέα φυλασσόµενη εγκατάσταση στη Σάµο κατα-
σκευάζεται µε την εποπτεία του Διεθνούς Οργανισµού Μετανά-
στευσης και πιστεύω ότι θα είναι έτοιµη να λειτουργήσει εντός
των επόµενων µηνών. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι ενισχύουµε τις δυνάµεις αποτροπής
µε νέους συνοριοφύλακες. Εξοπλίζουµε µε σύγχρονα πλωτά
µέσα το Λιµενικό µας, ενώ και στο άσυλο θα εφαρµόζεται από 1η

Ιανουαρίου του επόµενου έτους και το νέο νοµικό πλαίσιο, το
οποίο θα επιταχύνει σηµαντικά τη διαδικασία απόδοσης ασύλου,
ώστε να ξεχωρίζουν, επιτέλους, γρήγορα αυτοί που δικαιούνται
καθεστώτος διεθνούς προστασίας από αυτούς οι οποίοι έρχον-
ται στην Ελλάδα µόνο για οικονοµικούς λόγους. Οι πρώτοι είναι
ευπρόσδεκτοι στη χώρα µας. Οι δεύτεροι πρέπει να επιστρέφουν
τάχιστα στις χώρες από τις οποίες ήρθαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω να παρατηρήσω, όµως, τούτο. Παρά την ένταση η οποία

υπάρχει στις σχέσεις µας µε τη γειτονική χώρα, υπάρχουν περι-
θώρια βελτίωσης της κατάστασης και ειδικά στον τρόπο µε τον
οποίον διαχειριζόµαστε το πρόβληµα του µεταναστευτικού. Η
άλλη πλευρά αναγνώρισε δηµόσια την πίεση την οποία δέχεται
η Ελλάδα. Κι εγώ κάλεσα ακόµα µια φορά τους γείτονές µας να
κάνουν εκείνο που οφείλουν. Να ελέγχουν τις ακτές τους από
όπου εξορµούν οι παράνοµοι διακινητές, να κάνουν ό,τι µπορούν
για να ξεριζώσουν τα δίκτυα εκµετάλλευσης του ανθρώπινου
πόνου και βέβαια η ακτοφυλακή τους να εξακολουθεί να συνερ-
γάζεται, όπως συνεργαζόταν αποτελεσµατικά µέχρι πριν από λί-
γους µήνες µε το Λιµενικό µας Σώµα, και οι υπηρεσίες τους να

επιταχύνουν τις διαδικασίες επιστροφής όσων παράτυπα µπαί-
νουν στην Ελλάδα. 

Συµπερασµατικά, η θέση µας είναι σαφής. Η Ελλάδα κάνει
καλά τη δουλειά της, το ίδιο πρέπει να κάνει και η Τουρκία, αλλά
και η Ευρώπη στο δικό της µέτρο. Σε µια τέτοια περίπτωση, εµείς
είµαστε και θα είµαστε η σταθερή και δίκαιη γέφυρα συνεργα-
σίας και συνεννόησης. Γι’ αυτό άλλωστε αναδεικνύουµε και το
µεταναστευτικό ως κεντρική ευρωπαϊκή προτεραιότητα. 

Μόλις προχθές συνάντησα τον Αντιπρόεδρο της Επιτροπής,
τον κ. Σχοινά, την Αρµόδια Επίτροπο, την κ. Γιόχανσεν. Είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό το γεγονός ότι η πρώτη επίσκεψη τους στο
εξωτερικό ήταν επίσκεψη στην Αθήνα. Ακολουθεί σήµερα επί-
σκεψη στην Άγκυρα. Και είµαι σίγουρος ότι σύντοµα θα έχουµε
σε ευρωπαϊκό επίπεδο σηµαντική πρόοδο σε όλα τα κρίσιµα ζη-
τήµατα, στην Ευρωπαϊκή Ακτοφυλακή, στην πρόσθετη χρηµατο-
δότηση και στήριξη της χώρας µας, στο δύσκολο αλλά
απαραίτητο να επιλυθεί πρόβληµα του επιµερισµού των προσφύ-
γων, αλλά φυσικά και στην αλλαγή του καθεστώτος του «Δου-
βλίνου». 

Σε δύσκολες συνθήκες η ελληνική πολιτική υπάρχει, διαρκεί
και προχώρα. Ωστόσο, όπως έχω πει πολλές φορές, το µετανα-
στευτικό ήρθε για να µείνει. Είναι πρόβληµα διεθνές, ευρωπαϊκό,
το οποίο υπερβαίνει τις δυνάµεις ενός µόνο κράτους. Προφανώς,
η αντιµετώπισή του δεν θα είναι ούτε εύκολη, δεν θα είναι ούτε
γρήγορη. Απαιτεί ενότητα, απαιτεί αποφασιστικότητα, απαιτεί και
ανθρωπιά, αλλά µερικές φορές και υποµονή από τον λαό µας και
κατανόηση στις δυσκολίες που προκύπτουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περισσότερα θα µπορούν να ει-
πωθούν και στην κλειστή συνεδρίαση του Συµβουλίου Εξωτερι-
κής Πολιτικής. Θέλησα, όµως, να παρουσιάσω κι εγώ µερικές
πλευρές των εξελίξεων, για να υπογραµµίσω µε τον πιο επίσηµο
τρόπο ποια είναι η εθνική µας πολιτική και πως αποδίδει συγκε-
κριµένους καρπούς. 

Το κάνω, επίσης, για να προσανατολίσω σωστά τον δηµόσιο
προβληµατισµό, µακριά από ακρότητες και θεωρίες συνοµωσίας
που συχνά αναπτύσσονται στον δηµόσιο διάλογο. Το κάνω,
ακόµη, για να διαβεβαιώσω τους Έλληνες ότι η πατρίδα ξέρει
και θέλει και µπορεί. Δεν καταφεύγει σε συνθήµατα και εντυπώ-
σεις αλλά δρα µεθοδικά και αποτελεσµατικά.

Βεβαίως, ενώ εγώ βρισκόµουν απέναντι στον Τούρκο Πρό-
εδρο, πληροφορήθηκα, δυστυχώς, τις απρεπείς και διχαστικές
δηλώσεις του κ. Τσίπρα. Λάθος στάση, λάθος άποψη, λάθος
πράξεις, κυρίως όµως τη λάθος στιγµή. Λυπάµαι. Και η ιστορία
της παράταξής µου αλλά και το προσωπικό µου ήθος δεν µου
επιτρέπουν να κάνω µέρος του κοµµατικού ανταγωνισµού τα
εθνικά µας θέµατα.

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα σταµατήσω εδώ. Θα πω µόνο τούτο: Σε µία εξαιρετικά κρί-

σιµη στιγµή, ο κ. Τσίπρας έβγαλε τον χειρότερο εαυτό του. Εύ-
χοµαι, ειλικρινά, αυτός ο εαυτός του να µην είναι και ο µόνος.

Κλείνω µε µία διαπίστωση. Η Ελλάδα συχνά βρέθηκε σε καται-
γίδες και φουρτούνες. Πάντα, όµως, τις ξεπέρασε µε ενότητα,
µε σωστές επιλογές και συµµάχων αλλά και στόχων, έχοντας
πάντα για πυξίδα το Διεθνές Δίκαιο και το εθνικό συµφέρον. Αυτό
θα κάνει και τώρα και είµαι σίγουρος πως θα βγει και πάλι σε
ήρεµα νερά, για να συνεχίσει τη ρότα της προόδου που έχει χα-
ράξει.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι τώρα στο σηµαντικό νο-
µοσχέδιο το οποίο ψηφίζουµε σήµερα. Ξεκινώ επικαλούµενος τα
λόγια ενός έγκυρου παρατηρητή εκτός πολιτικού στίβου. Δια-
βάζω: «Το ελληνικό φορολογικό σύστηµα είναι περίπλοκο και
ασαφές, αδιαπέραστο και δυσνόητο, άδικο ως προς τους πολί-
τες, άδικο ως προς τις επιχειρήσεις και αναποτελεσµατικό και
ακριβό ως προς τη διαχείρισή του». Είναι η αξιολόγηση του κα-
θηγητή Χρυσάφη Ιορδάνογλου στο βιβλίο του: «Η ελληνική οικο-
νοµία», λίγο πριν ακόµα ξεσπάσει η κρίση. 

Έγιναν σηµαντικά βήµατα προόδου από τότε, αλλά τα βασικά
χαρακτηριστικά της φορολογίας δυστυχώς δεν άλλαξαν. Όµως,
δεν επιτρέπεται πλέον να µείνουν τα ίδια. Νέες ρυθµίσεις, λοιπόν,
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έρχονται να τα αλλάξουν, µειώνοντας του φόρους, ώστε να
υπάρχει ανάπτυξη για όλους. Νέος πλούτος προς όφελος των
πολλών. 

Τρία ρήµατα προσδιορίζουν το φορολογικό νοµοσχέδιο που
θα γίνει νόµος του κράτους στο τέλος της ηµέρας. Ανακουφίζει
όλες τις κοινωνικές κατηγορίες από τα βάρη που έφερε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Κινητοποιεί τις παραγωγικές δυνάµεις του τόπου µε κίνη-
τρα για να δηµιουργήσουν και αντιµετωπίζει τη φοροδιαφυγή
επεκτείνοντας δραστικά τις ηλεκτρονικές συναλλαγές. 

Το νοµοσχέδιο µπορεί εύκολα να αποδοθεί και µε δύο ουσια-
στικά: Φρένο στις επιβαρύνσεις και γκάζι στην ανάπτυξη. Ταυτό-
χρονα, προστατεύει αλλά και απελευθερώνει τους
φορολογούµενους για να δράσουν παραγωγικά. Αυτό γίνεται -
για να αντιστρέψω ένα παλιό σύνθηµα- µε έναν νόµο αλλά µε
πολλά άρθρα.

Το καινούργιο πλαίσιο αφορά όλους τους Έλληνες πολίτες,
µειώνοντας τους συντελεστές σε όλες τις κατηγορίες εισοδηµά-
των. Δίνει, όµως, ιδιαίτερο βάρος σε δύο απ’ αυτές. Στους πιο
αδύναµους ρίχνοντας τον εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή
από το 22% στο 9% για εισοδήµατα έως 10.000 ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σε όσους επενδύουν, µειώνοντας τον φόρο στις επιχειρή-

σεις από το 28% στο 24% για κάθε ελληνική επιχείρηση, µικρή,
µεσαία, µεγάλη, µειώνοντας κατά το 5% την προκαταβολή φόρου
και µειώνοντας τη φορολογία στα µερίσµατα από το 10% στο
5%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η πρόνοια στους πιο αδύναµους κλιµακώνεται, επίσης, και µε

την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης στα άτοµα µε ανα-
πηρία, οποιασδήποτε µορφής, άνω του 80%,, µε την αύξηση
κατά 1.000 ευρώ του αφορολόγητου για κάθε παιδί και µε την
ενίσχυση µε 2.000 ευρώ για κάθε νέα γέννηση από 1-1-2020.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όπως και µε τη µείωση του ΦΠΑ στα βρεφικά είδη και στα παι-

δικά καθίσµατα από το 24% στο 13%, τη µείωση σε ακριβά φάρ-
µακα για σοβαρές παθήσεις από το 13% στο 6%, αλλά –µε
προσθήκη του Υπουργού στο κυρίως σώµα του νοµοσχεδίου- και
µε την εξαίρεση των πολυτέκνων από την επιβολή του φόρου πο-
λυτελούς διαβίωσης για επιβατικά αυτοκίνητα µεγάλου κυβι-
σµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μίλησα για το πώς θέλουµε να ενισχύσουµε τις επενδύσεις µε

τη µείωση της φορολογίας στα µερίσµατα. Απαλλάσσονται, επί-
σης, από τον φόρο εισοδήµατος και την εισφορά αλληλεγγύης
οι τόκοι εταιρικών οµολόγων. Εξορθολογίζεται και γίνεται πολύ
πιο ελκυστική για τις επιχειρήσεις η χρήση stock options. Φορο-
λογούνται αυτοτελώς µε 15% και µόνο µε 5% για τις νεοφυείς
επιχειρήσεις –πολύ σηµαντική πρωτοβουλία για να στηρίξουµε
τον κόσµο της καινοτοµίας και της νέας επιχειρηµατικότητας.-
Από την άλλη πλευρά ενισχύουµε και τα νέα αγροτικά σχήµατα,
καθώς αυτά θα υπάγονται πια σε µειωµένο φορολογικό συντε-
λεστή της τάξης του 10%.

Σε ένα τρίτο επίπεδο, αναστέλλεται η καταβολή ΦΠΑ σε όλες
τις οικοδοµές µε άδεια από 1-1-2006, διευκολύνοντας και την πώ-
ληση αδιάθετων ακινήτων αλλά και την οικοδοµική δραστηριό-
τητα συνολικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναστέλλεται για τρία χρόνια και η καταβολή φόρου στις µε-

ταβιβάσεις ακινήτων, αλλά µειώνεται και 40% ο φόρος για τις
υπηρεσίες που συνδέονται µε δαπάνες λειτουργικής και ενεργει-
ακής αναβάθµισης των κτηρίων. Πολλαπλή στόχευση, δηλαδή,
κι εδώ. Τόνωση των δεκάδων επαγγελµάτων γύρω από την οικο-
δοµή, ωραιότερα κτήρια και πόλεις, διάχυση της πράσινης οικο-
νοµίας και βέβαια εξοικονόµηση ενέργειας µέχρι και το τελευταίο
νοικοκυριό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο τακτοποιεί
ακόµα µια σειρά από εκκρεµότητες µε ουσιαστικά µηδενικό κό-
στος για το κράτος αλλά σηµαντική γραφειοκρατική επιβάρυνση
για τον φορολογούµενο. Διαγράφονται οφειλές αξίας µέχρι 10
ευρώ ανά φορολογούµενο, που µόνο τυπικά αναγραφόντουσαν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Όµως, από την άλλη, προβλέπουµε και σηµαντικές τοµές κατά
της φοροδιαφυγής. Γενικεύεται η ηλεκτρονική τιµολόγηση. Κα-
θιερώνεται ότι όλοι, µισθωτοί, συνταξιούχοι, ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες, εισοδηµατίες, θα πραγµατοποιούν δαπάνες ίσες µε το
30% του πραγµατικού τους εισοδήµατος µόνο µέσω ηλεκτρονι-
κών συναλλαγών. Φορολογική δικαιοσύνη σηµαίνει διεύρυνση
της φορολογικής βάσης, αποκάλυψη των αδήλωτων εσόδων και
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής.

Υπάρχουν ωστόσο και δαπάνες που πριµοδοτούνται αν προ-
άγουν όχι µόνο την ανάπτυξη αλλά και την κοινωνική ευθύνη. Σε
αυτό το πνεύµα εισάγονται κίνητρα για χρήση οχηµάτων µηδενι-
κών -κατά προτίµηση- αλλά και χαµηλών ρύπων, χορηγείται έκ-
πτωση από τα ακαθάριστα έσοδα των επιχειρήσεων για παροχές
προς τους εργαζόµενους, όπως για παράδειγµα κάρτες απεριο-
ρίστων διαδροµών στα µέσα µαζικής µεταφοράς.

Ωστόσο το φορολογικό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν λειτουργεί µεµονωµένα αλλά σε συνδυασµό µε πα-
ράλληλες δράσεις της Κυβέρνησης, όπως το αναπτυξιακό
νοµοσχέδιο «Επενδύω στην Ελλάδα», που βλέπει µπροστά, ώστε
να αυξηθεί ο εθνικός πλούτος, όπως η νέα ρύθµιση των οφειλών
που λύνει έναν καθηµερινό βραχνά των δανειοληπτών, όπως η
απόδοση συντάξεων χηρείας ή των αναδροµικών που θερα-
πεύουν µεγάλες αδικίες του χθες.

Μέσα σε πέντε µήνες πετύχαµε να καλύψουµε ένα µεγάλο δη-
µοσιονοµικό κενό το οποίο βρήκαµε, άνω των 400 εκατοµµυρίων
ευρώ, αλλά προχωρήσαµε και παραπέρα. Δηµιουργήσαµε
πλούτο, τον οποίον -θέλω να θυµίσω ότι- διανείµαµε στους Έλ-
ληνες πολίτες πέρα και πάνω από τον στόχο του πλεονάσµατος
τον οποίο είχαµε συµφωνήσει καθ’ όλη τη διάρκεια αυτού του
εξαµήνου.

Μειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ νωρίτερα από ό,τι προγραµµατίζαµε. Αυ-
ξήσαµε και αποδίδουµε ήδη το επίδοµα θέρµανσης. Ενισχύσαµε
την τραυµατισµένη ΔΕΗ. Μειώσαµε κατά 5% την προκαταβολή
φόρου και τώρα ερχόµαστε, στο τέλος του έτους, να δώσουµε
µια έκτακτη ενίσχυση σε διακόσιες πενήντα χιλιάδες οικογένειες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το κάνουµε στοχευµένα στους µακροχρόνια ανέργους, στους

πολύτεκνους και στα σπιτικά που έχουν προστατευόµενα τέκνα.
Ας σταµατήσει, λοιπόν, αυτό το παραµύθι της σύγκρισης.

Δύο µέρες πριν από τις εκλογές είχα δηλώσει ξεκάθαρα ότι
δεν πρόκειται να υπάρξει πρόσθετος δηµοσιονοµικός χώρος, για
τον απλούστατο λόγο ότι αντί να αφήσετε την επόµενη κυβέρ-
νηση να αξιοποιήσει τον χώρο τον Δεκέµβριο, τα είχατε µοιράσει
τρεις µέρες πριν τις εκλογές! Ήταν ένα είδος πολιτικής υπεξαί-
ρεσης αυτό το οποίο κάνατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και παρ’ ότι είχα πει ξεκάθαρα ότι δεν έχουµε πρόσθετη δη-

µοσιονοµική δυνατότητα για το 2019, παρά ταύτα εξοικονοµή-
σαµε ένα σηµαντικό ποσό και για να µειώσουµε τον ΕΝΦΙΑ και
για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τα πιο αδύναµα νοικοκυριά.

Θέλω, όµως, να είµαι για ακόµη µια φορά και από αυτό το
Βήµα απόλυτα ειλικρινής. Τα επιδόµατα µπορεί να είναι εύκολα,
ευχάριστα, ενίοτε µπορεί να είναι και κοµµατικά ωφέλιµα -αν και
στη δικιά σας την περίπτωση δεν είδα να σας βοηθάνε ιδιαίτερα-
, είναι όµως πρόσκαιρα. Εµείς το λέγαµε τότε το λέµε και τώρα.
Γι’ αυτό και εµείς δεν κρύβουµε ότι επιλέγουµε τον δύσκολο
δρόµο, επενδύοντας όχι µόνο στο πολιτικό παρόν αλλά και στο
µέλλον της χώρας. Και όπως λέει η παροιµία «αντί να µοιράζουµε
σποραδικά λίγα ψάρια, προτιµούµε να µαθαίνουµε τον κόσµο να
ψαρεύει». Αυτή είναι η δικιά µας συνολική αντίληψη για την πρό-
οδο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Καταλαβαίνω ότι οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης ενοχλούνται από το γεγονός ότι η χώρα έχει ήδη αποκτήσει
µια άλλη εικόνα στο εξωτερικό, η οποία αποτυπώνεται παντού.
Καταλαβαίνω ότι µπορεί κάποιοι από εσάς να ενοχλείστε από το
γεγονός ότι, ναι, έχουµε σήµερα τα χαµηλότερα επιτόκια στην
ιστορία µας. Υποχώρησαν δραµατικά φυσικά µετά τις ευρωεκλο-
γές. Φθάσαµε σήµερα να δανειζόµαστε µε αρνητικά επιτόκια. Αν
εσείς µπορεί να ενοχλείστε και να δυσανασχετείτε λίγο, σας δια-
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βεβαιώνω ότι η συντριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας
χαίρεται µε αυτές τις εξελίξεις!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Χαίρεται µε το γεγονός ότι επιτέλους µπήκε οριστικό τέρµα

στα capital controls. Χαίρεται η ελληνική κοινωνία από το γεγονός
ότι στο προχθεσινό Eurogroup αποφασίστηκε η επιστροφή 700
εκατοµµυρίων ευρώ από τα κέρδη των ελληνικών οµολόγων,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις, µε σκοπό αυτά -µαζί και µε τα
υπόλοιπα τα οποία θα ακολουθήσουν- να αξιοποιηθούν εντός
του 2020 για αναπτυξιακούς σκοπούς. Κάτι το οποίο η χώρα διεκ-
δικούσε επί χρόνια, τώρα επιτέλους µπορεί να γίνει πράξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο ανα-
κουφίζει πολίτες και επιχειρήσεις που ταλαιπωρήθηκαν στο πα-
ρελθόν. Αποτελεί, όµως και µια άλλη όψη της νέας Ελλάδος
αυτής της Ελλάδος των επενδύσεων, γιατί –δεν θα πάψω να το
λέω- η δίκαιη κατανοµή του πλούτου προϋποθέτει πάνω από όλα
τη δηµιουργία του και προϋπόθεση για την παραγωγή νέου ει-
σοδήµατος αποτελεί και η δίκαιη επιβάρυνση του παρόντος.
Χρειαζόµαστε, λοιπόν, περισσότερες επενδύσεις, περισσότερες
δουλειές, άρα και περισσότερες εισφορές στο ασφαλιστικό. Να
γιατί η ανάπτυξη αποτελεί κοινωνική επιλογή.

Θέλω να πω κάτι τελευταίο. Το παρόν νοµοσχέδιο σηµατοδο-
τεί τη συνέπεια στον λόγο και την αποτελεσµατικότητα, στην
πράξη, αυτής της Κυβέρνησης. Αποτελεί, θα έλεγα, την υπο-
γραφή µας κάτω από τη συµφωνία αλήθειας, για την οποία µί-
λησα στον ελληνικό λαό για πρώτη φορά πριν από τρία χρόνια.
Αποτελεί την εφαρµογή όλων όσων έγραφε το προεκλογικό µας
πρόγραµµα. Αποτελεί την εφαρµογή όλων των δεσµεύσεών µου
στην τελευταία Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Ο τίτλος του, λοι-
πόν, θα µπορούσε να είναι τέσσερις λέξεις: Το είπαµε, το κάναµε
και έτσι θα συνεχίσουµε!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον
λόγο η κ. Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κινήµατος Αλλαγής και µετά ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής
ο κ. Βούτσης. Θα ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι που έχουν ζητήσει τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Γεννηµατά, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε πριν στην οµιλία σας ότι
η υπόθεση της εξωτερικής πολιτικής είναι για να ασκείται και όχι
για να συζητείται. Προφανώς, λοιπόν, αναλαµβάνετε πλήρως και
ακέραιη την ευθύνη της διαχείρισης αυτής της τόσο σοβαρής
υπόθεσης, τη σχέση µας µε την Τουρκία, και αρνείστε τον διά-
λογο, τη συνεννόηση και την προσπάθεια διαµόρφωσης µιας
εθνικής γραµµής γύρω από αυτό το θέµα. Προσωπικά διαφωνώ,
αλλά αυτή είναι η δική σας επιλογή. 

Όµως, θα έπρεπε να ξεκαθαρίσετε σήµερα από το Βήµα της
Βουλής, αν υπάρχουν για την Κυβέρνησή σας κόκκινες γραµµές.
Γιατί δεν αρκεί στα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής η ψυχραι-
µία. Απαιτείται και αποφασιστικότητα, έτσι ώστε να µπορέσει η
χώρα µας να πετύχει τη µέγιστη δυνατή στήριξη των εταίρων και
συµµάχων και να υπάρξει αποτελεσµατικότητα στην υπεράσπιση
των δικαιωµάτων µας. 

Έχει µεγάλη σηµασία, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, όχι µόνο
για τον ελληνικό λαό αλλά και για τους εταίρους µας στην Ευ-
ρώπη, για τους συµµάχους µας στο ΝΑΤΟ να ξέρουν ότι η Κυ-
βέρνησή σας είναι αποφασισµένη έµπρακτα να σταµατήσει τον
κ. Ερντογάν, εάν αυτός έµπρακτα αµφισβητήσει τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα.

Αναφερθήκατε πριν, µιλώντας για τις κινήσεις του κ. Ερντογάν
και είπατε ότι µετά τις παράνοµες ενέργειες στην Κύπρο, τώρα
απλώνεται και σε άλλες περιοχές της Μεσογείου.

Δεν απλώνεται απλά σε άλλες περιοχές της Μεσογείου. Αµφι-
σβητεί τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα όσον αφορά την Κρήτη και
άλλα δικά µας νησιά. 

Το θέµα, λοιπόν, έχει ξεπεράσει τις προκλήσεις σε επίπεδο ρη-
τορικής και έχουµε συγκεκριµένες πράξεις και ενέργειες που δεν
πρέπει να οδηγήσουν σε τετελεσµένα. Και για να µην οδηγήσουν
σε τετελεσµένα, χρειάζεται η ελληνική πλευρά να δώσει ένα µή-

νυµα διεθνώς ότι είναι αποφασισµένη και ότι έχει κόκκινες γραµ-
µές. 

Ερωτώ, λοιπόν, ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές για την Κυβέρ-
νησή σας; Έχουµε συνηθίσει σε αυτόν τον τόπο να συνεδριάζει
το Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών εν µέσω κρίσης. Σας θυµίζω τι
συνέβη το 2015, όπου αν δεν είχε υπάρξει το Συµβούλιο Πολιτι-
κών Αρχηγών, η χώρα µπορεί να είχε βρεθεί κι εκτός Ευρωζώνης.
Ελπίζω αυτή τη φορά να µην κληθούµε εν µέσω µιας νέας κρίσης
στο Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών που εσείς αρνείστε, κύριε
Πρωθυπουργέ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης.
Κύριε Βούτση, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της

ύλης του φορολογικού νοµοσχεδίου, όπως και επί άλλων ζητη-
µάτων που έχουν τεθεί, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
κόµµατος θα δώσει τις απαντήσεις και την εναλλακτική πρόταση
από την πλευρά µας. 

Θα ήθελα να κάνω µια έκτακτη τοποθέτηση, πάνω στα ζητή-
µατα που εκτάκτως έθεσε ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας ως προς τις σχέσεις µας µε την Τουρκία και
µε τα εθνικά ζητήµατα. 

Θέλω να είµαι πάρα πολύ σαφής. Η εξέλιξη που έχει υπάρξει
είναι εξαιρετικά σοβαρή. Είναι σαφές ότι η εξέλιξη αυτή είναι µια
έµπρακτη αρχή, εκ µέρους της ηγεσίας της Τουρκίας, αµφισβή-
τησης της ίδιας της Συνθήκης της Λοζάνης στο πλαίσιο αναθεω-
ρητικών σκέψεων οι οποίες υπήρξαν στο παρελθόν και τις οποίες
εµπράκτως µε τη Συρία, δηλαδή στα νοτιοανατολικά της σύνορα,
αµφισβήτησε πριν από λίγο καιρό. Ίσως πήρε εξ αυτού «αέρα»,
θα έλεγε κανείς. Μ’ αυτή την έννοια είναι µια σοβαρά επικίνδυνη
εξέλιξη.

Από την πλευρά του κόµµατός µας είπαµε ότι, αφού υπάρξει
η ενηµέρωση και η συζήτηση στο πλαίσιο του Συµβουλίου Εξω-
τερικής Πολιτικής από τον αρµόδιο Υπουργό, για όσα διηµείφθη-
σαν προχθές στη συνάντηση µε τον κ. Ερντογάν, βεβαίως θα
υπάρξει µια αναλυτική τοποθέτηση. 

Ο Πρωθυπουργός σήµερα άνοιξε σε έναν βαθµό τα χαρτιά του
µετά από την σιβυλλική και επιτρέψτε µου να πω, ίσως όχι και
πάρα πολύ εύστοχη δήλωση που έκανε µετά τη συνάντηση µε
τον κ. Ερντογάν. Θέλω να θέσω ορισµένα ζητήµατα. 

Κατ’ αρχάς είναι τουλάχιστον άδικη η επίθεση που εξαπέλυσε
προς τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την οµιλία
του προχθές στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, διότι ο σύντροφος
Αλέξης Τσίπρας ήταν πάρα πολύ συγκεκριµένος στην κριτική
που άσκησε σε ζητήµατα που είναι εξόχως προβληµατικά. Πα-
ραδείγµατος χάριν, την ίδια µέρα υπήρξε µια σαφέστατη διιστά-
µενη άποψη µέσω διαρροών, µια διγλωσσία για το κρίσιµο
ζήτηµα των µέσων οικοδόµησης εµπιστοσύνης. Εµείς συµφω-
νούµε ότι θα έπρεπε να συνεχιστεί και να µην υπάρξει, έστω και
για δυο ώρες, αυτή η διελκυστίνδα που έδωσε λάθος µηνύµατα
προς την άλλη πλευρά. 

Επίσης, αναφέρθηκε σε αυτό το οποίο ούτε σήµερα ακού-
σαµε. Εµένα µε ανησύχησε περισσότερο απ’ όλα. Βεβαίως δεν
ακούστηκε και στην πυκνή δήλωση που έκανε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός στο Λονδίνο. Και αναφέροµαι στο ζήτηµα της εφαρµο-
γής των ειληµµένων αποφάσεων τις οποίες έχει πάρει η
Ευρωπαϊκή Ένωση για µέτρα εναντίον της Τουρκίας σε σχέση
µε την προγενέστερη κατάσταση δηλαδή τις παραβιάσεις στην
Κύπρο. Υπάρχει ειδική λίστα αυτών των µέτρων. Πρέπει να εφαρ-
µοστούν. Υπάρχει, επίσης, ανάγκη επέκτασης αυτών των µέτρων
σε σχέση µε την νέα εξέλιξη, µε τη δήθεν συµφωνία η οποία
υπήρξε ανάµεσα σε Λιβύη και Τουρκία και έσπευσε η τουρκική
Βουλή χθες να εγκρίνει.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί και Βουλευτές, σας επισηµαίνω ότι
η χθεσινή έγκριση από την τουρκική βουλή αυτού του κειµένου
δεν είναι κάτι απλό. Πριν από είκοσι χρόνια ενεκρίθη από την
τουρκική Βουλή το casus belli σε σχέση µε το Αιγαίο, χωρίς να
πάρει απόφαση τότε η τουρκική κυβέρνηση. Το άφησαν να πάει
διά της τουρκικής βουλής. Αυτό το θέµα από τότε έχει δηµιουρ-
γήσει κι ένα τείχος ανάµεσα στις σχέσεις των δυο κοινοβουλίων,
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του ελληνικού και του τουρκικού. Είναι το µόνο κοινοβούλιο µε
το οποίο δεν έχουµε σχέσεις ούτε καν οµάδα φιλίας. Δεν είναι
τόσο απλό, λοιπόν, να λέµε ότι η τουρκική βουλή χθες ενέκρινε
µια fake συµφωνία που δεν στέκεται πουθενά στο Διεθνές Δίκαιο.
Πράγµατι δεν στέκεται. 

Τρίτον, ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας έκανε κριτική για
την πλήρη αφωνία που υπήρξε στη συνάντηση του Σεπτεµβρίου,
όπου ενώ ήδη από µηνών είχαν ληφθεί οι αποφάσεις από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για τα µέτρα προς την Τουρκία, δεν υπήρξε καµ-
µία αναφορά σ’ εκείνη την συνάντηση ούτε δηµοσίως. Όλα αυτά
δίνουν λάθος µηνύµατα. 

Τέλος, έκανε κριτική προχθές ο κ. Τσίπρας επίσης στο εξαιρε-
τικά σηµαντικό γεγονός, στο ότι δηλαδή δεν υπάρχει από πλευ-
ράς της ελληνικής Κυβέρνησης ευθεία και αποφασιστική
τοποθέτηση πάνω στο ζήτηµα των αναθεωρητικών βλέψεων και
σκέψεων που υπάρχουν στην περιοχή. 

Είχε ασκηθεί κριτική προς την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ όταν
είχε γίνει εδώ η επίσκεψη του κ. Ερντογάν. Θεωρούµε -και
υπήρξε- άκρως επιτυχηµένη για εκείνη την εποχή και τη συγκυ-
ρία. Ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο κ. Παυλόπουλος, ο Πρω-
θυπουργός τότε κ. Τσίπρας, σε κλίµακα διεθνή και εις ώτα
ακουόντων σε όλον τον διεθνή περίγυρο, αµφισβήτησαν ευθέως
και καταλυτικά τις θεωρίες οι οποίες, µέσω διαρροών, είτε µέσω
βιβλίων είτε µέσω ανακοινώσεων του ιδίου του κ. Ερντογάν, είχαν
αρχίσει να επεξεργάζονται το κρίσιµο ζήτηµα πέραν του Κυπρια-
κού, το οποίο είναι κλειδί για την περιοχή. Αυτό είναι η πιθανή
αναθεώρηση της Λοζάνης ή τέτοιες πολύ επικίνδυνες σκέψεις
για την περιοχή. Είχαν υπάρξει απαντήσεις τότε σε όλα αυτά τα
ζητήµατα. 

Κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών, έχετε βρει τους σχετικούς
φακέλους. Σ’ αυτά τα ζητήµατα υπάρχει και πρέπει να υπάρχει η
κατά το δυνατόν µεγαλύτερη συνέχεια. Έµεινε, λοιπόν, στη χώρα
από την πλευρά της κυβερνήσεώς µας, µια µεγάλη προίκα ως
προς τον τρόπο που οι παρελθούσες κυβερνήσεις της πενταε-
τίας διαχειρίστηκαν την εξαιρετικά δυσµενή συγκυρία η οποία
προέκυψε στις σχέσεις µε τη γείτονα για δυο ζητήµατα. Και αυτά
είναι το πραξικόπηµα ,το οποίο άλλαξε άρδην την κατάσταση
εκεί, αλλά και για το peak των µεταναστευτικών-προσφυγικών
ροών το 2015 - 2016. 

Έγιναν ενέργειες χωρίς ποτέ να κοπεί ο δίαυλος συνεννόησης,
χωρίς ποτέ να κοπούν τα ΜΟΕ, χωρίς ποτέ να κοπούν οι συζητή-
σεις για τις χαµηλού τύπου πολιτικές. Είναι σωστό να υπάρχει
αυτό το κανάλι της ανοιχτής συνεννόησης. Με πολύ µεγάλη σα-
φήνεια σε όλες αυτές τις συναντήσεις ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
και ο Υπουργός Εξωτερικών τότε έθεταν τα ζητήµατα των παρα-
βιάσεων που γίνονταν στο Αιγαίο. Έθεταν και τα υπόλοιπα ζητή-
µατα. 

Έγινε η δήλωση Ευρώπης - Τουρκίας η οποία έχει πολλά προ-
βλήµατα -και το γνωρίζετε- αλλά έγινε αυτή η δήλωση και υπήρξε
η παροχή κάποιων αποτελεσµάτων. 

Σήµερα όµως έχω κάτι επιπλέον να θέσω. Λυπάµαι πάρα πολύ
που δεν τοποθετήθηκε πάνω σ’ αυτό το ζήτηµα, ενώ επέλεξε -
και σωστά- ο Πρωθυπουργός στη σηµερινή του οµιλία να θέσει
αυτά τα ζητήµατα. 

Μέσω των διαρροών που προφανώς έγιναν ένθεν και ένθεν για
την ενηµέρωση του κόσµου από αυτές τις κλειστές κατά τα άλλα
συναντήσεις, ετέθη ένα µείζον ζήτηµα, ότι ο Πρόεδρος Ερντογάν
είπε προς τον Έλληνα Πρωθυπουργό ότι επί ΣΥΡΙΖΑ ή ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι «φωλεά τροµοκρατών». 

Kαι γνωρίζετε σε τι αναφέρεται, είτε στους οκτώ είτε στους
Κούρδους είτε προηγούµενα στον Οτσαλάν είτε σε µια σειρά ζη-
τήµατα που άπτονται αυτού που ονοµάζει η τουρκική ηγεσία, στο
διηνεκές και διαχρονικά, ως «τροµοκράτες» που ζητάνε και βρί-
σκουν άσυλο στη χώρα µας ή διεκπεραιώνονται εδώ και για τους
οποίους οι υποθέσεις κρίνονται όλες από την ελληνική δικαιο-
σύνη. 

Ανέφερε, λοιπόν, πως η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι ακριβώς το άντρο που προσελκύει τους τροµοκράτες. Και
από πλευράς της ελληνικής Κυβέρνησης ούτε στη µικρή δήλωση
του Λονδίνου -που µπορεί να πει κανείς ότι ήταν µικρή- ούτε σή-
µερα στη δεκάλεπτη αναφορά του Πρωθυπουργού υπήρξε η

ευαισθησία –εγώ θα µείνω σε αυτό, δεν ανεβάζω περαιτέρω τους
τόνους, όταν τα γεγονότα µιλούν από µόνα τους- τοποθέτησης
εκ µέρους της χώρας, εκ µέρους της ελληνικής Κυβέρνησης, στο
πώς οι ελληνικές κυβερνήσεις, σε αυτά τα ζητήµατα, πάντοτε
συµπεριφέρονται µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, το εσωτερικό δί-
καιο, το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε σχέση µε όλους αυ-
τούς οι οποίοι, κατά τα άλλα, από την άλλη πλευρά θεωρούνται
τροµοκράτες.

Επίσης, η κριτική η οποία ασκήθηκε τις προηγούµενες µέρες,
που ήταν επίσης εύλογη, ήταν για την άκρως αντιφατική -να µην
πω τίποτα άλλο- και προβληµατική δήλωση που είχε γίνει από
τον κ. Πέτσα -που ύστερα υπήρξε µια ανασκευή της µε έναν πολύ
έµµεσο τρόπο- περί συµψηφισµού, δηλαδή περί µετρήµατος
ανάµεσα στο προσφυγικό-µεταναστευτικό ζήτηµα, που όπως εί-
παµε και προηγούµενα είναι Ευρωτουρκικό ζήτηµα, και τη συµ-
περιφορά µας και τις συζητήσεις που γίνονται για άλλα ζητήµατα
που αφορούν τις ελληνοτουρκικές σχέσεις. Αυτό το πράγµα είναι
εντελώς απαράδεκτο και ουδέποτε είχαµε δηλώσει ότι µπορούν
να µπουν σε ζυγαριά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Βεβαίως, ως προς το ίδιο ζήτηµα η ίδια η Βουλή στην ακρόαση
του Ύπατου Αρµοστή του ΟΗΕ που έγινε για αυτά τα ζητήµατα
για το µεταναστευτικό-προσφυγικό, ήµασταν αυτήκοοι µάρτυρες
άντρες και γυναίκες, Βουλευτές του Κοινοβουλίου, των σοβαρών
ενστάσεων, των προβληµατισµών που υπάρχουν από τον βασικό
φορέα του Διεθνούς Δικαίου και του δικαίου του ΟΗΕ για τους
πρόσφυγες και τους µετανάστες, για το ίδιο το προσφυγικό νο-
µοσχέδιο, το οποίο ήδη έχετε ψηφίσει, σε σχέση µε τα κλειστά
κέντρα κράτησης και άρα ανοίγουµε, αντί να κλείνουµε µέτωπα. 

Και, πραγµατικά, εφόσον συµφωνούµε –και είχαµε συµφωνή-
σει και στην προηγούµενη φάση- ότι το κύριο µέτωπο είναι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, να υπάρξει η πίεση από την πλευρά µας και
η αποφασιστικότητα, έτσι ώστε όλα τα κράτη να αποδεχτούν την
απόφαση. Εκεί δεν είναι απλή δήλωση, όπως είναι για τα Ευρω-
τουρκικά. Είναι η απόφαση για τον καταµερισµό ευθύνης, για τον
επιµερισµό ευθύνης, για την ανάληψη της ευθύνης για πρόσφυ-
γες και µετανάστες από τις ροές. 

Δεν εφαρµόζεται αυτή η απόφαση, ενώ καθυστερούν οι όποιες
αλλαγές έχουν δροµολογηθεί από το 2016 - 2017 ήδη στο πλαί-
σιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για το καθεστώς του «Δουβλίνου»,
που θα µπορούσαν αν όχι να απαλλάξουν, τουλάχιστον να ελα-
φρύνουν τη χώρα µας και το µερίδιο που η χώρα µας έχει σε
σχέση µε αυτό το µείζον ζήτηµα, που το αντιµετωπίζαµε πάντοτε
µε ανθρωπιστική, κατ’ αρχάς, διάσταση. Αντί να στρέφουµε τα
πυρά µας προς τα εκεί, φέρνουµε και επαναφέρουµε αντιιστορι-
κές, εντελώς, τοµές και διχασµούς µέσα στο εσωτερικό της
χώρας και ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα µας οδηγήσει σε περαι-
τέρω σύγκρουση και αντιπαράθεση µε το ίδιο το Διεθνές Δίκαιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι όλων των πτερύγων, το ζήτηµα συνολικά
είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Επαναλαµβάνω ότι αφού υπάρξει
ενηµέρωση για τα διαµειφθέντα, θα υπάρξουν προφανώς και
από τους καθ’ ύλην αρµόδιους και από το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης περαιτέρω δηλώσεις και τοποθετήσεις και µέτρα
και παρεµβάσεις που πρέπει να παρθούν. 

Πλην όµως η σηµερινή τοποθέτηση του Πρωθυπουργού ήταν
ελλειπτική, εξαιρετικά -αν όχι διχαστική- προβληµατική για τον
τρόπο που πολύ υπεύθυνα ο πρώην Πρωθυπουργός και νυν Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προχθές και ενώ βρισκό-
ταν στη συνάντηση µε τον κ. Ερντογάν τοποθετήθηκε για
ζητήµατα του παρελθόντος, τα οποία θα πρέπει να αρθούν για
να υπάρξει µια πιο αποφασιστική στάση από την πλευρά µας.

Σίγουρα δηµιουργούνται κάποια ερωτηµατικά από την παρά-
λειψη κορυφαίων απαντήσεων πάνω πρώτον στο ζήτηµα της
εφαρµογής και επέκτασης µέτρων απέναντι στην Τουρκία από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και ενδεχοµένως από το Στέιτ Ντιπάρ-
τµεντ-που έχει ληφθεί η απόφαση, αλλά δεν έχουν εφαρµοστεί
αυτά τα µέτρα- και δεύτερον για το µείζον ζήτηµα της τροµοκρα-
τίας που έθεσε ο Πρόεδρος Ερντογάν για τη χώρα µας εν συ-
νόλω, ότι δηλαδή υποθάλπουµε τροµοκράτες.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ -ΓΕΩΡΓΙΟΣ- ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν σας δώσω τον
λόγο, κύριε Υπουργέ, να κάνω µια ανακοίνωση:

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1o Γυµνάσιο Πτολεµαΐδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δένδιας.
Θα χρειαστείτε πέντε λεπτά, κύριε Υπουργέ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ –ΓΕΩΡΓΙΟΣ- ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Πολύ λιγότερο, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε, έχουµε µπροστά µας
την ενηµέρωση στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής.
Κατά συνέπεια θα τα πούµε εκεί. 

Απλώς θα ήθελα στον συνεορτάζοντα κύριο Πρόεδρο, στον
οποίο εύχοµαι και από µικροφώνου, αφού του ευχήθηκα και εκ
του σύνεγγυς, χρόνια πολλά και καλά, να απαντήσω µερικά
πράγµατα.

Κατ’ αρχάς νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι στην Αίθουσα σε
αυτό το οποίο είπε ο Πρωθυπουργός, ότι δηλαδή τα θέµατα εξω-
τερικής πολιτικής αποτελούν µία ειδική κατηγορία και στα οποία
ο διάλογος πρέπει να διεξάγεται µε αίσθηση της βαρύτητας του
αντικειµένου και να υπάρχουν αλλά και να προάγονται οι εθνικές
συναινέσεις. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι το οποίο περίπου το
έχουµε κατακτήσει.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να σας πω ότι, πραγµα-
τικά σας λέω, ότι υπήρξε έκπληξη για µας -και όχι ευχάριστη- η
τοποθέτηση του πρώην Πρωθυπουργού, ακριβώς λίγα λεπτά
πριν αρχίσει η συνάντηση µε τον Πρόεδρο της Τουρκίας, µια συ-
νάντηση η οποία, ας µην κοροϊδευόµαστε, επρόκειτο να διεξαχ-
θεί σε ένα κλίµα βεβαρηµένο από τις πρόσφατες ενέργειες της
Τουρκίας σε σχέση µε το µνηµόνιο, το οποίο υπέγραψε µε τον κ.
Σαράζ, αλλά, επίσης, και από τη συµπεριφορά της στο µετανα-
στευτικό. Ευχόµαστε και θα συνεχίσουµε να ευχόµαστε, να υφί-
σταται εθνική οµόνοια και να µην υπάρχουν τέτοιες τοποθετήσεις
σε τόσο κρίσιµα για τη χώρα, όχι για την Κυβέρνηση µόνο -και
αυτό είναι το σηµαντικό- χρονικά σηµεία.

Στην κριτική την οποία εµµέσως -και οφείλω να πω και µε νη-
φαλιότητα- ασκήσατε όσον αφορά το πώς η Κυβέρνηση βλέπει
αυτό το µνηµόνιο, θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
δεν το υποτιµάµε καθόλου. Ίσα-ίσα το θεωρούµε κλιµάκωση από
την τουρκική πλευρά, αλλά είµαστε απολύτως υποχρεωµένοι -
και νοµίζω το συµµεριζόµαστε όλοι σε αυτή την Αίθουσα- να υπο-
γραµµίζουµε και τα ουσιαστικά ζητήµατα νοµιµοποίησης που
ακυρώνουν την ίδια την ύπαρξή του.

Η ελληνική πλευρά δεν είναι καθόλου διατεθειµένη να αποδεχ-
θεί ότι αυτό το κείµενο αποτελεί ένα έγκυρο νοµικό κείµενο, το
οποίο υπεγράφη µεταξύ δύο άλλων χωρών, όχι µόνο επειδή αυτό
είναι το εθνικό συµφέρον, που αυτό είναι προφανές, αλλά επειδή
αυτό είναι το ορθό.

Καταλαβαίνετε –και γι’ αυτό δεν θέλω να επεκταθώ στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, θα τα πούµε πολύ πιο ανοιχτά και πολύ
πιο καθαρά στο Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής- ότι υπήρχε µία
προφανής προεργασία. Είδατε πώς εξελίχθηκε αυτή η προεργα-
σία, αµέσως µετά από την ανακοίνωση της Τουρκίας ότι είχε υπο-
γράψει το συγκεκριµένο µνηµόνιο. Μάλιστα, είχε προϋπάρξει και
σωρεία ενεργειών για την αποτροπή. 

Όµως, λόγω των συνθηκών επί του εδάφους της Λιβύης, ο κ.
Σαράζ και ο Υπουργός των Εξωτερικών ο κ. Σιγιάλα ο οποίος σε
εµένα είχε δώσει τον Σεπτέµβρη στη Νέα Υόρκη τη διαβεβαίωση
ότι αυτό το κείµενο απέχει και ως σκέψη ακόµα της διεθνούς νο-
µιµότητας και ότι δεν πρόκειται να υπογραφεί, εσύρθη να υπο-
γράψει στην Κωνσταντινούπολη αυτό το φερόµενο ως µνηµόνιο.
Ξαναλέω, δεν το υποτιµούµε καθόλου. Όµως, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, δεν είµαστε και καθόλου διατεθειµένοι να συζητή-
σουµε για αυτό, ως εάν επρόκειτο περί ενός εγκύρου κειµένου.

Έρχοµαι στα µέτρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στα µέτρα
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
στο Συµβούλιο Υπουργών έχει πάρει απόφαση για κυρώσεις
κατά φυσικών και νοµικών προσώπων. Είναι στο στάδιο της εξει-
δίκευσης κατά ποίων φυσικών και κατά ποίων νοµικών προσώπων
θα ληφθούν αυτά τα µέτρα. Δεν υπάρχει καµµία υστέρηση ως
προς αυτό. 

Όσον αφορά δε τις Ηνωµένες Πολιτείες γνωρίζετε ότι το κλίµα
στο Κογκρέσο των Ηνωµένων Πολιτειών και στη Βουλή των Αν-
τιπροσώπων, στα νοµοθετικά σώµατα, είναι εξαιρετικά βαρύ για
την Τουρκία. Το Υπουργείο Εξωτερικών εξέδωσε την ανακοίνωση
στην οποία χρησιµοποιεί βαρύ λεξιλόγιο και έγινε η ανακοίνωση
αυτή ώρες µετά τη συνάντηση του Προέδρου Ερντογάν µε τον
Πρόεδρο Τραµπ στο Λονδίνο. Οφείλω να σας πω ότι αισθανόµα-
στε ότι η χώρα χρησιµοποιεί τα ερείσµατά της κατά τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο.

Καταλήγω στο ζήτηµα της ασυνεννοησίας, κύριε Πρόεδρε,
στο οποίο είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Και το θέµα της τροµοκρατίας, κύριε
Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ –ΓΕΩΡΓΙΟΣ- ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν είµαστε διατεθειµένοι να συζητήσουµε
µε οποιονδήποτε ότι ελληνικό κόµµα έχει σχέσεις µε τροµοκρα-
τία. Δεν αποτελεί αυτό θέση της Κυβέρνησης της χώρας.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο ζήτηµα των µέτρων οικοδόµησης εµ-
πιστοσύνης του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Κατ’ αρχάς, ξανα-
λέω, είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, αλλά η
ευθύνη της εξωτερικής πολιτικής της χώρας είναι στο Υπουργείο
Εξωτερικών και στον Πρωθυπουργό. Δεν υπήρξε καµµία κυβερ-
νητική πηγή, ούτε από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας ούτε από
το Υπουργείο Εξωτερικών, που να ανακοίνωσε τη διακοπή των
συζητήσεων για τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης αρµοδιό-
τητος του Υπουργείου Άµυνας.

Θα ήταν και λάθος µεγάλο. Έχουµε συµφωνήσει όλοι ότι,
παρά την κρίση, οφείλουµε να συζητάµε, διότι είναι ο µόνος τρό-
πος αποκλιµάκωσης της έντασης. Πράγµατι υπήρξαν δηµοσιο-
γραφικές πληροφορίες -ειλικρινά σας λέω, δεν έχω ιδέα από πού
προερχόµενες- οι οποίες για ένα δίωρο έπαιζαν κάτι το οποίο δεν
υπήρχε ως πραγµατικότητα.

Δεν υπάρχει -και σας παρακαλώ, ελέγξτε το- καµµία κυβερνη-
τική θέση εκφρασµένη από οιονδήποτε στην Κυβέρνηση, από
οποιοδήποτε και από τα δύο Υπουργεία, είτε το Υπουργείο Άµυ-
νας είτε το Υπουργείο Εξωτερικών, που να οµιλεί περί διακοπής
των µέτρων οικοδόµησης εµπιστοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας παρακαλέσω
το εξής, και το λέω ως γενική θέση. Θα επιχειρήσω, κατ’ εντολή
του Πρωθυπουργού, το διάστηµα που ασκώ τα καθήκοντα που
µου ανατέθηκαν, να χρησιµοποιώ λεξιλόγιο, εκφράσεις, ύφος
που προσιδιάζουν στο έργο και στη δυσκολία των στιγµών. Θα
προσπαθήσω επίσης να µην οξύνω την κοµµατική αντιπαράθεση
στο ελάχιστο. Σας παρακαλώ µόνο σταθµίστε αυτά που θα σας
πω. Και τα λέω ως περιγραφή πραγµάτων και όχι ως κριτική. Ό,τι
έγινε, έγινε και εκρίθη στις εκλογές. 

Το προβληµατικό της κατάστασης και της διγλωσσίας της
προηγούµενης κυβέρνησης υφίστατο υπό την εξής έννοια: Το
Υπουργείο Εξωτερικών και το Υπουργείο Άµυνας διαχειρίζονταν
την εξωτερική πολιτική ως δύο διακριτές οντότητες. Είχε άλλη
εξωτερική πολιτική το Υπουργείο Εξωτερικών και άλλη εξωτερική
πολιτική το Υπουργείο Άµυνας. Και οι δύο αυτοί φορείς, και το
ξέρετε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επικοινωνούσαν. Χρει-
αζόταν το γραφείο του πρώην Πρωθυπουργού να λειτουργεί υπό
τον διπλωµατικό σύµβουλο του πρώην Πρωθυπουργού υπό µορ-
φήν πυροσβεστικής εξωτερικής πολιτικής.

Άρα µου επιτρέπετε να σας πω, µε όλο τον σεβασµό, ότι είναι
άδικο να εκπέµπονται κατηγορίες κατά αυτής της Κυβέρνησης
για ασυνεννοησία. Υπερβαίνει. 

Εν πάση περιπτώσει οφείλω να επαναλάβω, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αυτό που είπα και στις προγραµµατικές δηλώσεις
της Κυβέρνησης. Στο θέµα της εξωτερικής πολιτικής η Κυβέρ-
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νηση και ακούει και συνεννοείται µε τα κόµµατα σε όλα προφα-
νώς -απλώς αυτό είναι το χαρτοφυλάκιό µου και γι’ αυτό τοπο-
θετούµαι περιοριστικά γι’ αυτό, δεν έχω τη δυνατότητα να
τοποθετηθώ για τα άλλα, υπάρχουν οι αρµόδιοι Υπουργοί- και
συνεννοείται µε την Αντιπολίτευση.

Η κόκκινη γραµµή για την Κυβέρνηση στον δηµόσιο διάλογο
για την εξωτερική πολιτική είναι ο λαϊκισµός και η πατριδοκαπη-
λία. Από εκεί και πέρα είµαστε απολύτως στη διάθεση και των
κοµµάτων και της Εθνικής Αντιπροσωπείας για συνεννόηση και
συναινέσεις, διότι αυτό είναι απαραίτητο και αυτό είναι το εθνικό
µας συµφέρον.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουν ζητήσει τον
λόγο τέσσερις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µε πρώτον τον κ.
Τσακαλώτο.

Ελάτε, κύριε Τσακαλώτο, στο Βήµα.
Ακολουθούν ο κ. Λοβέρδος, ο κ. Λιβανός και ο κ. Γρηγοριά-

δης.
Μετά θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.
Κύριε Τσακαλώτο, να συµφωνήσουµε στον χρόνο. Επειδή λο-

γίζεται ως δευτερολογία, να πάµε στα πέντε µε έξι λεπτά; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Με λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, πάντα

υπάρχει ανοχή, αλλά ας οριοθετήσουµε τον χρόνο και βλέπουµε. 
Κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σέ-

βοµαι αυτό που είπε ο κ. Δένδιας για την εξωτερική πολιτική.
Άκουσα και τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει ότι η Κυβέρνηση και
ο ίδιος ποτέ δεν θα χρησιµοποιούσαν την εξωτερική πολιτική για
εσωτερική κατανάλωση. 

Θέλω να σας πω ότι τουλάχιστον εµείς, οι συριζαίοι και οι συ-
ριζαίες, δεν έχουµε απώλεια πρόσφατης µνήµης. Δεν το έχουµε,
γιατί θυµόµαστε, όταν ήταν εδώ ο Ερντογάν σε συνάντηση µε
τον κ. Τσίπρα, που ο κ. Μητσοτάκης έλεγε να µην τον δει καν ο
κ. Τσίπρας λόγω προκλητικότητας της Τουρκίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς θυµόµαστε, όταν εγώ ήµουν στο Eurogroup, Βουλευτές

της Νέας Δηµοκρατίας και στελέχη που έχουν πάρει κυβερνητική
θέση να λένε: «Βάστα, Γερούν και βάστα, Βόλφγκανγκ». 

Θυµάµαι, επίσης, το µακεδονικό. Το θυµάµαι λίγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Θυµάµαι πώς το χρησιµοποιήσατε. Θυµάµαι ότι πολλοί από
εσάς δεν πιστεύατε ούτε ότι ήταν προδοτικό ούτε ότι ήταν κακή
συµφωνία και το χρησιµοποιήσατε για να κερδίσετε τις εκλογές. 

Πάµε παρακάτω. Δυστυχώς, δεν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης.
Δεν είναι αναγκασµένος να είναι εδώ, ούτε είναι αναγκασµένος
να παρακολουθεί όλη τη συζήτηση, γιατί ο άνθρωπος έχει χίλια
πράγµατα στο κεφάλι του. Όµως, αφού το Υπουργείο Οικονοµι-
κών δεν απαντά στις βασικές µας ερωτήσεις, από κάπου πρέπει
να πάρουµε και εµείς µια απάντηση. 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι άλλες συντηρητικές κυβερνήσεις,
αλλού, που έχουν µειώσει τον φόρο των επιχειρήσεων µε την
προοπτική να αυξηθούν τα έσοδα και η ανάπτυξη, δεν το πέτυ-
χαν, όπως ο Τράµπ και η Μέι; Έχετε κάποια ανάλυση γι’ αυτό;

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι η ΕΛΣΤΑΤ αναθεώρησε την ανά-
πτυξη του πρώτου τριµήνου από το 1,1% στο 1,4% και το δεύ-
τερο τρίµηνο από το 1,9% στο 2,8%; Μήπως αυτό εξηγεί πώς
κάνατε το δηµοσιονοµικό κενό πλεόνασµα και όχι κάποιο µαγικό
ραβδί που έχουν ο κ. Σταϊκούρας ή ο κ. Μητσοτάκης; 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι στον προϋπολογισµό, που εσείς
στείλατε στην Ευρώπη, λέει για το διαθέσιµο εισόδηµα ότι το
10%, που είναι κάτω, θα πάρει 72 ευρώ και το 10%, που είναι
πάνω, 353 ευρώ; Αυτό θα αντιµετωπίσει την ανισότητα; 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι για τον µεγάλο κορµό των συντα-
ξιούχων και των µισθωτών η φοροελάφρυνση θα είναι από 15
ευρώ τον µήνα; Σε άλλη κατηγορία θα είναι 15 ευρώ τον χρόνο
και σε άλλες κατηγορίες θα είναι µηδέν ευρώ. Αυτό θα αντιµε-
τωπίσει τις ανισότητες; 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι από τα 600 εκατοµµύρια που είναι
για τις επιχειρήσεις, το 80% από αυτά θα πάει στο 2% των επι-

χειρήσεων, δηλαδή περίπου σε έξι χιλιάδες επιχειρήσεις; Αυτό
θα βοηθήσει τις µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις; Πού είναι η
πολιτική σας, για να αντιµετωπίσει την ανισότητα; 

Έχετε παρακολουθήσει καθόλου την ευρωπαϊκή και την παγ-
κόσµια συζήτηση για την ανισότητα, που είναι επιστηµονική, πο-
λιτική; Παντού γι’ αυτά µιλάνε. Έχετε παρακολουθήσει τη
συζήτηση για τη στασιµότητα των µισθών, που ανησυχεί ακόµα
και δεξιές κυβερνήσεις; Αυτό θα το αντιµετωπίσετε, µειώνοντας
τις συλλογικές συµβάσεις, περιορίζοντας τη δυνατότητα των
συνδικάτων να κάνουν διαιτησία; 

Ακούσαµε την οµιλία του Θανάση Παφίλη, µε την οποία συµ-
φωνώ, εκτός από ένα σηµείο. Γιατί, κύριε Παφίλη, εµείς αυξή-
σαµε τους µισθούς στους εργαζόµενους στον τουρισµό µε την
επεκτασιµότητα. 

Γιατί τα κάνετε αυτά; Γιατί φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για τον πε-
ριορισµό της δυνατότητας των διαδηλώσεων και αυτό που κά-
νετε για τις συλλογικές συµβάσεις και για τη διαιτησία; Για να
αυξηθούν οι µισθοί; Για να ξεφύγουµε από τη στασιµότητα των
µισθών; Είναι µια πολιτική, µε την οποία θα συνεχίσουµε να
έχουµε µικρούς µισθούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καταστολή της Κυβέρνησης
δεν είναι τυχαία, γιατί η πολιτική του Τραµπ και της Μέι, όπως
και του κ. Μητσοτάκη, δεν µπορεί να είναι ηγεµονική µε οικονο-
µικούς και κοινωνικούς όρους. Δεν µπορεί να ενσωµατώσει µε
οικονοµικούς και κοινωνικούς όρους ένα µεγάλο κοµµάτι της ερ-
γατικής τάξης και των µεσαίων τάξεων. Γι’ αυτό δεν µπορεί να
είναι ηγεµονική και πρέπει να βασιστεί στην καταστολή. 

Η καταστολή είναι συστατικό στοιχείο της πολιτικής σας. Γιατί,
όπως είπε και ο κ. Παφίλης, εάν είναι τόσο ωραία αυτά τα πράγ-
µατα που κάνετε, εάν θα βοηθήσουν τόσο πολύ τους εργαζόµε-
νους και τα µεσαία στρώµατα, γιατί χρειάζεται να σταµατήσουµε
τις διαδηλώσεις και να τις περιορίσουµε; Γιατί χρειάζεται να
έχουµε περιορισµό των απεργιών; Αφού δεν θα υπάρχουν απερ-
γίες, γιατί όλοι θα είναι ευχαριστηµένοι. 

Αυτό που κάνετε µε τον αυταρχισµό παντού σε σχέση και µε
τους πρόσφυγες και µε τους εργαζόµενους είναι συστατικό στοι-
χείο της πολιτικής σας. Εµείς καλούµε τους εργαζόµενους, τους
νέους, όλο τον κόσµο της εργασίας και τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης, το ΚΚΕ, το ΜέΡΑ25, το Κίνηµα Αλλαγής, για να υπάρξει
ένα σηµαντικό µέτωπο στις δυο διαχωριστικές γραµµές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θέλω ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Η πρώτη διαχωριστική γραµµή είναι οι ανισότητες όλων των

ειδών, είτε είναι εισοδήµατος, είτε είναι πλούτου, είτε είναι περι-
φερειακές ανισότητες, είτε είναι πρόσβαση στα κοινωνικά αγαθά. 

Το δεύτερο µέτωπο, η δεύτερη διαχωριστική γραµµή είναι τα
δικαιώµατα. Δεν µπορούµε εµείς να θυσιάσουµε τα δικαιώµατα
και να φύγουµε από ένα φιλελεύθερο πολίτευµα, γιατί εσάς δεν
σας βγαίνει η οικονοµική πολιτική. Δεν γίνεται αυτό και θα έχετε
αντίσταση µέσα και έξω από τη Βουλή. 

Εµείς ευελπιστούµε σε ένα µεγάλο κίνηµα, που αυτά τα δυο
αιτήµατα, των δικαιωµάτων και της ισότητας, θα έρθουν µαζί, θα
δέσουν, για να ανατρέψουν µια Κυβέρνηση που δεν έχει ούτε
κοινωνικό ούτε αναπτυξιακό σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Λο-
βέρδος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξεκινήσω,
συνδέοντας τη σηµερινή συζήτηση που έγινε στην Αίθουσα για
σηµαντικά θέµατα της εξωτερικής µας πολιτικής µε τη χθεσινή
και να καταδικάσω κάθε πολιτική τοποθέτηση µέσα σε αυτήν την
Αίθουσα, η οποία µε τρόπο ρατσιστικό στρέφεται εναντίον συµ-
πολιτών µας, αλλά και άλλων ανθρώπων, µε κριτήριο του ποια
θρησκεία αποδέχονται και σε τι Θεό πιστεύουν. 

Είναι λάθος εγκληµατικό από δυο πλευρές. Πρώτα απ’ όλα,
γιατί η Ελλάδα είναι ένας χώρος θρησκευτικής ελευθερίας και
δεν µπορείς να στρέφεσαι εναντίον συµπολιτών σου, επειδή δεν
πιστεύουν τα ίδια πράγµατα µε εσένα, δεν ασπάζονται τα ίδια
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θρησκευτικά δόγµατα, δεν οµολογούν την ίδια πίστη και είναι
δευτερευόντως –πρωτευόντως, όµως, σε σχέση µε τα θέµατα
που συζητάµε- και από εθνικής πλευράς εγκληµατικό να στρέ-
φεσαι εναντίον των µουσουλµάνων, όταν ως προς το θέµα που
µας απασχολεί, ως µείζον θέµα της εξωτερικής µας πολιτικής σε
αυτήν τη συγκυρία, σύµµαχοί µας είναι η πλειοψηφία των Λιβύων,
η ίδια η Βουλή τους -και είναι πολύ θετική ενέργεια η πρόσκληση
του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων της Λιβύης στην
Ελλάδα τις επόµενες µέρες- και ο µεγαλύτερος αριθµός των
ισχυρών χωρών του Κόλπου, που στέκονται ενάντια στην Τουρ-
κία και το Κατάρ, αποτελούν τους υποστηρικτές µιας δήθεν κυ-
βέρνησης, που υπέγραψε µια δήθεν συµφωνία. 

Άρα η χθεσινή συζήτηση, που προκλήθηκε από µια τοποθέ-
τηση, είναι απαράδεκτη από την πλευρά του Συντάγµατος και
των δηµοκρατικών δικαιωµάτων και εθνικά ζηµιογόνος, στο
µέτρο που δεν συνεκτιµά τις συνέπειες του λόγου αυτού που τον
αρθρώνει. 

Σε ό,τι αφορά τη σηµερινή συζήτηση, νοµίζω ότι τα θέµατα
έχουν καλυφθεί από πολλές πλευρές. Επαναλαµβάνω την πρό-
τασή µας. Εµείς θεωρούµε ότι αυτή η κρίση που υπάρχει σήµερα
ή το γεγονός ξεπερνά αυτό που επί δεκαετίες αποκαλούµε τουρ-
κική προκλητικότητα. 

Είναι παραβίαση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Και η
φρασεολογία ρουτίνας απέναντι σε αυτήν την παραβίαση δεν
είναι αυτό που χρειάζεται η χώρα. Και επειδή για να απαντήσει
κανείς µε αποφασιστικότητα, για να απαντήσει κανείς µε τον
τρόπο που πρέπει και σε ό,τι αφορά τις δικές του δυνάµεις, δι-
πλωµατικές και αµυντικές, σε µια τέτοια παραβίαση προϋποθέτει
την εθνική ενότητα, αυτή η εθνική ενότητα προϋποθέτει κοινή
πληροφόρηση που προκύπτει µέσα από διαδικασίες συνεννοή-
σεων. Και η ύψιστη µορφή αυτών των συνεννοήσεων είναι το
Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών. 

Αυτό επανέλαβε η κ. Γεννηµατά µετά την οµιλία του Πρωθυ-
πουργού. Υπογράµµισε την ανάγκη ύπαρξης κόκκινων γραµµών,
οι οποίες δεν πρέπει να είναι κόκκινες γραµµές που ανταλλάσ-
σουµε εµείς στον εσωτερικό πολιτικό µας διάλογο, αλλά να
έχουν εκφραστεί µε τον πιο ακριβή τρόπο στον συνοµιλητή µας
και εν προκειµένω, στον συνοµιλητή του Πρωθυπουργού, στον
Τούρκο Πρόεδρο.

Μας έκανε χείριστη εντύπωση η στάση του Πρωθυπουργού
που περιφρόνησε τον δηµιουργικό πολιτικό µας λόγο. Αν δεν
ήθελε να απαντήσει για τις κόκκινες γραµµές για τις οποίες ερω-
τήθηκε, κι αν αυτό θα ειπωθεί στο Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, όπως µας είπε, ή σε κάποιες διµερείς συναντήσεις Πο-
λιτικών Αρχηγών, που ίσως γίνουν, θα µπορούσε να σχολιάσει τα
όσα η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής µε στάση πραγµατικής
ευθύνης και από την πρώτη στιγµή έχει εκφράσει, αλλά εξέ-
φρασε και σήµερα στην Αίθουσα. Στηλιτεύουµε και καταδικά-
ζουµε τη στάση του Πρωθυπουργού.

Τώρα, σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου για το οποίο είµαστε
χθες και σήµερα εδώ συζητώντας επί πάρα πολλές ώρες, θέλω
να κάνω τρεις επισηµάνσεις. Η πρώτη επισήµανση αφορά εσάς,
κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών. Θέλω να πω ότι και στην προ-
ηγούµενη πενταετία, αλλά και σε αυτό το πεντάµηνο που είµαι
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος πρόσεχα να είµαι δίκαιος. Και
παρ’ ότι έχω υποστεί όσα έχω υποστεί από την παρελθούσα πλει-
οψηφία στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, στα θέµατα της άµυ-
νας, αλλά και στα θέµατα της οικονοµίας ενίοτε ο λόγος µου
ήταν ενωτικός, κριτικός βέβαια, αλλά δηµιουργικός. Δεν ήταν
ποτέ υβριστικός.

Άρα πριν ασκήσω κριτική, αναγνωρίζω ότι η χθεσινή σας οµι-
λία, η πρώτη οµιλία Υπουργού Οικονοµικών που άκουσα µετά το
2009, δεν στάθηκε µόνο σε εθνικούς λογαριασµούς. Διότι µέχρι
τώρα, προφανώς υπό την πίεση των µνηµονίων, αλλά και της
οπτικής που κάθε συνάδελφός σας έβλεπε τα θέµατα, οι τοπο-
θετήσεις τους στην Ολοµέλεια ήταν τοποθετήσεις περί των εθνι-
κών λογαριασµών, έσοδα-έξοδα. 

Κάνατε µία τοποθέτηση µε έµφαση στην ιδιωτική οικονοµία,
που είναι ο µοχλός της λειτουργίας της οικονοµίας της χώρας,
της ανάπτυξης, του µέλλοντος των παιδιών µας, της ελληνικής
κοινωνίας. Και αυτό το υπογραµµίζω, το άκουσα πάρα πολύ θε-

τικά και είναι κάτι που σας λέω και από αυτό το Βήµα.
Ωστόσο στην αγωνία µας για δηµοσιονοµικό χώρο -την οποία

εξέφρασα µε µια ερώτηση που έκανα από τα έδρανα ενώ µιλού-
σατε- είχατε την καλοσύνη να µου απαντήσετε µε τρεις εξηγή-
σεις. Συγκεκριµένα, στο ερώτηµα πώς προέκυψε 1
δισεκατοµµύριο δηµοσιονοµικός χώρος για το 2019, παρ’ όλες
τις πολιτικές που ασκείτε, όπως µε τον ΕΝΦΙΑ, µου δώσατε τρεις
εξηγήσεις. Και για να είµαι ακριβής σε αυτά που θα πω, πήρα την
οµιλία σας µετά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Πρώτον, είπατε ότι δεν υπερβαίνουµε τις δαπάνες που έχουν
προϋπολογιστεί. Αυτό, όµως, δεν είναι παραγωγή εσόδων. Είναι
αποφυγή εξόδων. Δεύτερον, είπατε ότι στην οικονοµία υπάρχει
ένα κλίµα που είναι θετικό, κάτι που αναγνωρίζω. Το κλίµα, όµως,
δεν µπορεί να παράγει αµέσως έσοδα. Το κλίµα δίνει τάση στην
οικονοµία. Αν είναι ανοδικό, θα έχεις συνέπειες θετικές στο µέλ-
λον. Αλίµονο, αν παραγνωρίσει η όποια κοινοβουλευτική δύναµη
την έννοια του οικονοµικού κλίµατος. Γι’ αυτό ως προς την οικο-
νοµία πρέπει να υπάρχει εθνική ευθύνη όταν µιλάµε. Και νοµίζω
ότι σε αυτό το θέµα το Κίνηµα Αλλαγής παίρνει άριστα. Επανα-
λαµβάνω, όµως, ότι το κλίµα δεν παράγει αµέσως έσοδα της
τάξης των κάποιων εκατοντάδων εκατοµµυρίων.

Το τρίτο είναι οι εκατόν είκοσι δόσεις, η ρύθµιση δηλαδή προς
την εφορία. Δεν ξέρω αν παράγει 1 δισεκατοµµύριο δηµοσιονο-
µικό χώρο η ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων. Και επειδή δεν
έχουµε τις σχετικές στατιστικές, τους σχετικούς πίνακες, θα σας
παρακαλούσα όταν θα πάρετε τον λόγο, να δώσετε στην Εθνική
Αντιπροσωπεία να καταλάβει πώς προκύπτει αυτό το 1 δισεκα-
τοµµύριο. Μιλάµε για φορολογικό σχέδιο νόµου. Και το ερώτηµά
µας αυτό είναι απολύτως στο πλαίσιο του φορολογικού σχεδίου
νόµου και δεν είναι ζήτηµα προϋπολογισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε
Πρόεδρε. Έχω ακόµη δύο θέµατα. 

Θα περάσω το ένα θέµα πάρα πολύ βιαστικά. Να πω ότι εχθές
είπα ότι σε σχέση µε τα stock options -κύριε Βεσυρόπουλε, απευ-
θύνοµαι σε εσάς- η µείωση του φόρου στα µπόνους στο 15%
αφορά εισοδήµατα εργαζοµένων σε µεγάλες επιχειρήσεις άνω
των 100.000 ευρώ, ενώ στους µεσαίους µε εισοδήµατα 35.000
ευρώ έως 40.000 ευρώ αν προστεθεί ένα µπόνους και έχουµε αλ-
λαγή στη φορολογική κλίµακα, το µπόνους αυτό φορολογείται
µε 36% έως 44%. Αυτό είναι άδικο. Αυτή η διαφορά 15%, 36% µε
44% -αναφέροµαι σε ό,τι σχετίζεται µε τα stock options, όχι γε-
νικά- είπατε ότι δεν ισχύει. Και επειδή µου κάνατε νόηµα ότι δεν
ισχύει, σας είπα ότι η πληροφόρησή µου είναι και πρωτογενής
και δευτερογενής και επιµένω. Όταν θα πάρετε τον λόγο -αν θέ-
λετε- απαντάτε στην κριτική αυτή. 

Τέλος, στην αιτιολογική έκθεση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής επισηµαίνει προβλήµατα.
Και γιατί το λέω τώρα εγώ αυτό εδώ; 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Τα είπαµε και χθες, αλλά δεν απαν-
τούν, κύριε συνάδελφε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το λέω, κύριε συνάδελφε, µε την επί-
γνωση της νοµολογίας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Δεν το
λέω για να κάνω τον έξυπνο ότι διάβασα την έκθεση της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Το λέω διότι η Ολοµέλεια είναι
ο µόνος χώρος για να διορθωθεί το πρόβληµα εάν υπάρχει. 

Όσοι διετέλεσαν Υπουργοί στην προηγούµενη κυβέρνηση -η
κ. Αχτσιόγλου έχει υπ’ όψιν της- ξέρουν τη νοµολογία του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας που κρίνει -ας πούµε- το ασφαλιστικό
µε κριτήριο την επάρκεια της αιτιολογίας µιας συγκεκριµένης πε-
ριοριστικής ρύθµισης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
πρέπει να ολοκληρώσετε. Σας κάνω δεύτερη υπενθύµιση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.  
Έχετε, λοιπόν, εδώ δύο τουλάχιστον διατάξεις που εγώ υπο-

γράµµισα. Το άρθρο 33 παράγραφοι 5 και 6 και το άρθρο 7 που
σχετίζεται µε το 30% που πρέπει να αυξηθούν οι συναλλαγές που
γίνονται ηλεκτρονικά για να υπάρχει και µία σχετική ελάφρυνση.
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Εδώ, έχουµε τις παρατηρήσεις του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου προ ολίγων ηµερών που είπε ότι η χρήση cash χρήµατος
είναι µία νόµιµη χρήση και οι περιορισµοί της χρήσης αυτής πρέ-
πει να είναι εύλογα προσδιορισµένοι. Και έχουµε και τη σχετική,
περίπου ταυτόσηµη, αναφορά στην αιτιολογική έκθεση. Δεν µπο-
ρείτε να αλλάξετε την αιτιολογική έκθεση. Δεν µπορείτε να την
τροποποιήσετε τώρα. Τουλάχιστον αυτό ίσχυε. Αν µπορείτε,
κάντε το. Ο µόνος τρόπος να στηρίξετε τις διατάξεις σας είναι
να πάρετε τον λόγο επ’ αυτού και να δώσετε εκείνες τις διευκρι-
νήσεις που όταν θα κριθεί -και εάν κριθεί- η συνταγµατικότητα
της ρύθµισης, ο δικαστής να βρει στον δικό σας λόγο την εξή-
γηση που χρειάζεται.

Δεν έχω άλλο χρόνο, δυστυχώς, για να ολοκληρώσω τις πα-
ρατηρήσεις µου. Αρκούµαι σε αυτά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λιβανός. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να είµαι πολύ σύντοµος. 

Ο Πρωθυπουργός, όπως θα όφειλε, επανέλαβε σήµερα µε σο-
βαρότητα, µετριοπάθεια, αλλά και αυστηρότητα τις θέσεις της
πατρίδας µας για τα ζητήµατα τα οποία αντιµετωπίζει αυτό το
διάστηµα µε την προκλητικότητα της Τουρκίας. 

Η βάση της οµιλίας του είχε να κάνει µε το διεθνές δίκαιο και
την εθνική αυτοπεποίθηση. Η επιλογή του να έρθει να ενηµερώ-
σει σήµερα την Ολοµέλεια δείχνει και τη σαφή διάθεσή του για
διάλογο και εθνική συνεννόηση. 

Αυτό νοµίζω ότι είναι σαφές. Και στο πλαίσιο αυτό, νοµίζω ότι
ήταν απόλυτα σύµφωνη µε αυτήν τη φιλοσοφία και η τοποθέτηση
του πρώην Προέδρου της Βουλής, ο οποίος µε ήρεµο τρόπο το-
ποθετήθηκε και έδειξε έτσι ότι υπάρχει αυτή η διάθεση από µέ-
ρους του -ευχόµαστε και πιστεύουµε από το σύνολο της
παράταξης που εκπροσώπησε, µιλώντας σήµερα ο κ. Βούτσης-
για να υπάρχει αυτή η εθνική συνεννόηση σε µια κρίσιµη στιγµή
στα εθνικά µας θέµατα. 

Βέβαια, στο πλαίσιο αυτό -και το επαναλαµβάνω ότι κατά τη
γνώµη µας είναι θετικό, το εξήρε και ο Υπουργός Εξωτερικών
που ήταν εδώ πριν από λίγο, ο κ. Δένδιας- είπε ότι η οµιλία του
κ. Μητσοτάκη ήταν ελλειπτική. Ελλειπτική δεν ήταν, αλλά εν όψει
της συνάντησης και της ενηµέρωσης της Τρίτης των κοµµάτων -
που αυτή είναι µια πολιτική επιλογή- ο ίδιος προφανώς δεν θα
ήταν αναλυτικότερος σήµερα, αλλά έδωσε το περίγραµµα και
είπε συγκεκριµένα αυτά τα οποία έπρεπε να ακουστούν εδώ
µέσα. 

Είπε, επίσης, ο κ. Βούτσης ότι ήταν διχαστική η τοποθέτησή
του, διότι καυτηρίασε τη συγκρουσιακή τοποθέτηση - οµιλία του
πρώην Πρωθυπουργού κ. Τσίπρα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα.
Και σε αυτό νοµίζω ότι ξέφυγε λίγο. Δεν ήταν διχαστική η τοπο-
θέτηση, απλά καυτηρίασε το γεγονός ότι σε µια τόσο κρίσιµη
στιγµή και πριν από τη συνάντηση του Έλληνα Πρωθυπουργού
µε τον Τούρκο Πρόεδρο, ο κ. Τσίπρας έκανε αυτή τη φλογερή
και αρνητική τοποθέτηση, ενώ θα έπρεπε να περιµένει τουλάχι-
στον να δει ποια θα ήταν τα αποτελέσµατα αυτής της συνάντη-
σης. 

Χρησιµοποίησε δε το επιχείρηµα ότι στην αντίστοιχη συνάν-
τηση πριν από µερικούς µήνες, δύο χρόνια περίπου, του κ. Τσί-
πρα µε τον κ. Ερντογάν στην Αθήνα είχε κάνει το ίδιο και η Νέα
Δηµοκρατία. Αυτό δεν είναι έτσι. Σέβοµαι τον κ. Βούτση, αλλά
ίσως να µην το θυµάται καλά. Ποτέ ο σηµερινός Πρωθυπουργός
δεν είχε τοποθετηθεί αρνητικά για την επικείµενη τότε συνάν-
τηση. Είχε βέβαια το δικαίωµα στη συνέχεια να τη σχολιάσει η
Νέα Δηµοκρατία. Αλλά αυτό νοµίζω ότι είναι σαφές και θα ήθελα
να καταγραφεί στην Αίθουσα σήµερα. Το επανέλαβε και ο κ. Τσα-
καλώτος στην τοποθέτησή του. Θεωρώ ότι απλά δεν έχουν καλή
µνήµη των γεγονότων όπως έγιναν τότε.

Όσον αφορά στο θέµα της τροµοκρατίας που έθεσε ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Δένδιας απάντησε λέγοντας ότι δεν
διανοούµαστε -και αυτή είναι η θέση και της Κυβέρνησης, αλλά
βεβαίως και της Νέας Δηµοκρατίας- πως κάποιο κόµµα ή η ελ-
ληνική Κυβέρνηση µπορεί να έχει σχέση µε την τροµοκρατία. 

Όµως και πάλι -εντάξει δεν είναι και υποχρέωση του πρώην
Προέδρου της Βουλής- είχε γίνει σχετική ανακοίνωση από τον
Πρωθυπουργό ο οποίος είχε πει συγκεκριµένα ότι οι υπηρεσίες
ασφαλείας της πατρίδας µας λειτουργούν σοβαρά και αποτελε-
σµατικά, εννοώντας ακριβώς αυτό το οποίο είπε και ο κ. Δένδιας. 

Όσον αφορά δε στο ζήτηµα των µέτρων οικοδόµησης εµπι-
στοσύνης -το κουβεντιάσαµε και χθες εδώ σε αυτή την Αίθουσα-
, είναι δεδοµένη η θέση. Νοµίζω το έχουµε καταλάβει όλοι. Αυτά
ήταν κάποιες διαρροές µέσων από τον εαυτό τους. Δεν υπήρχε
τέτοια πρόθεση από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Είπαµε ότι ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας ήταν µε τον Υπουργό Εξωτερικών και
τον Πρωθυπουργό στο Λονδίνο και είναι σαφές ότι η ελληνική
γραµµή είναι ενιαία και δεν υπάρχει ασυνεννοησία ανάµεσα στα
όργανά της και τα Υπουργεία της.

Θα ήθελα απλά για την καταγραφή και την ιστορία, αλλά και
τον διάλογο τον οποίο θα επακολουθήσει τις επόµενες µέρες, να
έρθω λίγο πάλι στο πρώτο, δηλαδή τι είπε ο Πρωθυπουργός σή-
µερα για την οµιλία του κ. Τσίπρα. Χρησιµοποιήθηκε πολύ και
χρησιµοποιείται από πολλούς η κατηγορία απέναντι στην ελλη-
νική Κυβέρνηση ότι δήθεν ακολουθούµε κατευναστική εξωτερική
πολιτική.

Αυτή η κατηγορία πρακτικά πάει να υποδείξει ότι υπάρχει µια
υποχωρητικότητα και αναποτελεσµατικότητα στην εξωτερική
µας πολιτική.

Οι µεγαλύτεροι µπορεί να µε διορθώσουν, αλλά νοµίζω ότι
αυτός ο όρος ξεκινάει από τις παραµονές του Β’ Παγκοσµίου Πο-
λέµου, όταν χρησιµοποιήθηκε για να κατηγορηθεί η Αγγλία τότε
για υποχωρητικότητα έναντι της Γερµανίας. Νοµίζω ότι ειδικά
στις µέρες µας δεν πρέπει να χρησιµοποιούνται τέτοια επιχειρή-
µατα για µικροκοµµατικά και πολιτικά οφέλη, ειδικά όταν το βα-
σικό επιχείρηµα του κ. Τσίπρα, αλλά και του κ. Βούτση πριν, ήταν
ότι κατά τη διάρκεια της δικής τους προσπάθειας σε ζητήµατα
όπως οι Πρέσπες, παραδείγµατος χάριν, δεχόντουσαν κριτική
από την -ας πούµε- δεξιά µε αντίστοιχο τρόπο. Δεν ήταν ανά-
λογο, αλλά αν πάση περιπτώσει αυτό ήταν το επιχείρηµά τους.
Δεν µπορεί µονά-ζυγά δικά µας. Πρώτον, δεν πρέπει να γίνεται
κριτική για ζητήµατα εθνικά κατ’ αυτόν τον τρόπο. Δεύτερον, δεν
υπήρξε από τη µεριά του Πρωθυπουργού τέτοιου είδους τοπο-
θέτηση για κανένα από αυτά τα εθνικά ζητήµατα.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε το ότι έφυγε ο Πρω-
θυπουργός -και έχει δίκιο ο κ. Λοβέρδος να το επισηµαίνει-, η ση-
µερινή παρουσία του εδώ ήταν έκτακτη –κάτι που ξέρουµε όλοι-,
το πρόγραµµά του είναι ασφυκτικό, οι συνθήκες είναι πολύ πιε-
στικές και γι’ αυτό αναχώρησε βιαστικά. Σε καµµία περίπτωση
δεν θα διανοείτο να προσβάλει την κ. Γεννηµατά και βεβαίως, την
παράταξη την οποία εκπροσωπεί. 

Η απάντηση ως προς τις κόκκινες γραµµές δόθηκε από τον
Υπουργό Εξωτερικών και ήταν σαφής, ότι η κόκκινη γραµµή είναι
ο φανατισµός, η πατριδοκαπηλία και ο λαϊκισµός. Νοµίζω ότι θα
έχει και την ευκαιρία το κόµµα σας να τα συζητήσει αυτά την
Τρίτη µε τον Υπουργό Εξωτερικών.

Όσον αφορά για το Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών και τη
δική σας τοποθέτηση, κύριε Λοβέρδο, αλλά και της Προέδρου
του Κινήµατος Αλλαγής, εάν επιλέγει ο Μητσοτάκης να κάνει
Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών ή αν θα ακολουθήσει, αν θα πάρει
µόνος του την ευθύνη, είναι προφανές ότι η ευθύνη έχει αναλη-
φθεί και κινείται στην κατεύθυνση που µας ανέλυσε. Δεν χρει-
άζεται να τα επαναλάβω. Οι συγκυρίες είναι τέτοιες που δεν
εκτιµάει ότι σε αυτήν τη στιγµή χρειάζεται να συγκληθεί το Συµ-
βούλιο Πολιτικών Αρχηγών. Θα γίνει η συνάντησή σας την Τρίτη
και από εκεί και πέρα έπεται συνέχεια, που όλοι ευχόµαστε να
είναι θετική για τα συµφέροντα µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γρηγοριάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσω ότι

για εµάς, για το ΜέΡΑ25, η συµφωνία Τουρκίας - Λιβύης είναι πα-
ράνοµη, αφού δεν είναι σύννοµη µε το Διεθνές Δίκαιο και οποι-
αδήποτε κίνηση ή δράση της Τουρκίας µε βάση αυτήν τη
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συµφωνία αποτελεί για µας, για το ΜέΡΑ25, casus belli. Προφα-
νώς, αυτό που χρειαζόµαστε αυτή τη στιγµή είναι εθνική οµοψυ-
χία και συνεννόηση για το καλό όλων των Ελλήνων, από όπου κι
αν προέρχονται κοµµατικά, για το καλό της χώρας µας.

Τώρα θα κάνω ένα µικρό σχόλιο στον αγαπητό κ. Τσακαλώτο
για τη φράση του: «Όταν εγώ διαπραγµατευόµουν στο Eu-
rogroup, εσείς…», της Νέας Δηµοκρατίας εννοούσε, «…που ζη-
τάτε τώρα εθνική οµοψυχία φωνάζατε «βάστα Γερούν»». Όντως
φωνάζατε. Όµως να υπενθυµίσουµε κι εµείς από την πλευρά µας
στον κ. Τσακαλώτο, ότι δεν είναι ο κ. Βαρουφάκης, είναι ακόµα
ο κ. Τσακαλώτος. Είναι ο ίδιος κ. Τσακαλώτος την υπογραφή του
οποίου φέρει το τρίτο µνηµόνιο, ακριβώς όπως θα ήθελε ο Γε-
ρούν και οι «βάστα, Γερούν».

Τώρα, µετά από αυτά που άκουσα από τον κ. Πρωθυπουργό,
τον οποίο άκουσα µε µεγάλη προσοχή, θα µου επιτρέψετε να
κάνω µερικές παρατηρήσεις για το φορολογικό σας νοµοσχέδιο. 

Αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο, όπως όλοι έχουµε καταλά-
βει, κάνει ένα πολύ απλό πράγµα. Παίρνει το περίσσευµα από το
υπερπλεόνασµα του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο µάλιστα ξεπέρασε και
τους στόχους των δανειστών σχεδόν κατά µία ποσοστιαία µο-
νάδα, και το µοιράζει, υποτίθεται, σε εµάς τους Έλληνες πολίτες. 

Κατ’ αρχάς βεβαίως ό,τι ανακουφίζει έναν πεινασµένο λαό, από
όπου κι αν αυτό προέρχεται, για εµάς στο ΜέΡΑ25, µόνο καλοδε-
χούµενο µπορεί να είναι. Όµως, ποιον ακριβώς λαό ή για την ακρί-
βεια ποιο ακριβώς κοµµάτι του ελληνικού λαού ανακουφίζει το
φορολογικό σας νοµοσχέδιο; Οι αριθµοί εδώ είναι αµείλικτοι. Κατά
περίπου 541.000.000 ευρώ θα ελαφρυνθούν φορολογικώς οι
πλουσιότεροι των Ελλήνων. Συγκεκριµένα, υπολογίζουµε πως από
αυτά τα 541.000.000 ευρώ, ποσό έως 450.000.000 ευρώ θα ελα-
φρύνει φορολογικά αποκλειστικά τους ιδιοκτήτες αλυσίδων σου-
περµάρκετ, τραπεζών, διυλιστηρίων, µεγάλων βιοµηχανιών και
πολύ µεγάλων και πολυτελών ξενοδοχείων.

Όπως ξέρετε όλοι σας -φαντάζοµαι- η συντριπτική πλειοψηφία
των προαναφερθέντων φορολογούµενων µεγαλοεπιχειρηµατιών
όχι απλώς δεν στέναξε καθόλου, όπως σχεδόν όλοι εµείς οι υπό-
λοιποι, κατά τη διάρκεια της δεκαετούς χρεοδουλοπαροικίας των
µνηµονίων σας, αλλά αντιθέτως αύξησε και σε πολλές µάλιστα
περιπτώσεις αύξησε ιλιγγιωδώς τα κέρδη της. Πώς το πέτυχε
αυτό; Κυρίως χάρη στην εξάρθρωση, αν όχι στην εξαφάνιση
κάθε έννοιας κανονικών εργασιακών σχέσεων, γεγονός που της
προσέφερε απελπισµένα και πάµφθηνα εργατικά χέρια, αλλά και
στην επιβολή διαφόρων καρτέλ, µε την ανοχή φυσικά όλων ανε-
ξαιρέτως των µνηµονιακών µας κυβερνήσεων.

Γιατί, κύριε Υπουργέ, επιλέγετε να ελαφρύνετε φορολογικά
τις εταιρείες αυτών των ανθρώπων και όχι τους µισθωτούς και
τους συνταξιούχους; Γιατί επιλέγετε η συντριπτική πλειοψηφία
των µισθωτών και συνταξιούχων να έχει όφελος από 0 έως 15
ευρώ τον µήνα και σε ελάχιστες µόνο περιπτώσεις το όφελος
αυτό να αγγίζει το θηριώδες ποσό των 37,5 ευρώ τον µήνα; 

Γιατί, κύριε Υπουργέ, επιλέγετε τη µείωση της φορολογίας των
µερισµάτων από το ήδη χαµηλό 10% στο εξαιρετικά χαµηλό 5%;
Διότι φοβάµαι, κύριε Πρωθυπουργέ -σ’ αυτόν απευθύνοµαι
αυτήν τη φορά- ότι το φορολογικό σας νοµοσχέδιο είναι πρωτί-
στως ένα βαθιά ταξικό νοµοσχέδιο. 

Ο αντίλογός σας στα επιχειρήµατά µας φαντάζοµαι ότι είναι
πως οι φοροελαφρύνσεις στους µεγαλοεπιχειρηµατίες της
χώρας µας θα προκαλέσουν ανάπτυξη µέσω της διάχυσης αυτού
του νέου και περισσευόµενου πλούτου τους, ο οποίος µοιραία
θα πάρει τελικά τη µορφή επενδύσεων και έτσι θα διαχυθεί µε
τρόπο πολλαπλασιαστικό µέσα στην υπόλοιπη κοινωνία µας. 

Αυτός ο αντίλογος, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν αποτελεί παρά
µια απολογητική ρητορική πλάνη, µιας και κανείς δεν µας εξα-
σφαλίζει ότι οι άνθρωποι αυτοί θα επενδύσουν τα νέα κέρδη από
τις φοροελαφρύνσεις σας, ότι αν τα επενδύσουν, θα τα επενδύ-
σουν εντός της χώρας µας και ότι αν τελικά τα επενδύσουν εντός
της χώρας µας, θα τα επενδύσουν σε οτιδήποτε βιώσιµο. 

Ας θυµηθούµε τις ονοµαζόµενες επιδοτήσεις Καραµανλή κατά
την περίοδο 1977-1981. Αυτές οι επιδοτήσεις προορίζονταν για
την αναβάθµιση του κεφαλαιακού εξοπλισµού των εργοστασίων
µας εν όψει τότε της ένταξής µας, αν θυµάστε, στην Ευρωπαϊκή
Οικονοµική Κοινότητα. Ας θυµηθούµε, λοιπόν, αυτές τις επιδο-

τήσεις, οι οποίες σχεδόν όλες κατέληξαν σε ιδιωτικές καταθέσεις
των επιδοτούµενων στην Ελβετία, δηµιουργώντας αυτές οι ίδιες
επενδύσεις τις λεγόµενες προβληµατικές επιχειρήσεις στη χώρα. 

Ας θυµηθούµε τον κ. Λάτση και τη «LAMDA DEVELOPMENT»
που επενδύουν σήµερα, αυτήν τη στιγµή, στην ανάπλαση του Ελ-
ληνικού 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, το οποίο προέρχεται ολόκληρο
από δάνεια ελληνικών και εντελώς χρεοκοπηµένων συστηµικών
τραπεζών, τις οποίες εµείς, οι χρεοδουλοπάροικοι, ανακεφαλαι-
οποιήσαµε και θα συνεχίζουµε να τις ανακεφαλαιοποιούµε. 

Τέλος, ας θυµηθούµε ότι οι ίδιοι αυτοί µεγαλοεπιχειρηµατίες
ήταν οι πρώτοι, αν όχι και οι µόνοι που έσπευσαν να βγάλουν τα
χρήµατά τους στο εξωτερικό κατά τη διάρκεια της απειλής της
χώρας µας µε έξωση από το ευρώ, συµµαχώντας ουσιαστικά µε
τους εκβιαστές - δανειστές µας και συντελώντας τα µάλα µε
αυτήν την εντελώς αντεθνική συµπεριφορά τους στην ασφυξία
ρευστότητος που όλοι µας ζήσαµε. Αν τα θυµηθούµε όλα αυτά,
θα καταλήξουµε στο αυταπόδεικτο συµπέρασµα ότι ελαφρύνετε
αυτούς απλώς επειδή αυτούς και µόνο εκπροσωπείτε.

Είναι δικαίωµά σας, κύριε Πρωθυπουργέ, να εκπροσωπείτε
όποιους θέλετε, αλλά δεν είναι καθόλου δικαίωµά σας να παρι-
στάνετε εδώ µέσα ότι επιστρέψατε για να ανακουφίσετε τους
φτωχούς και τους αδικηµένους αυτής της χώρας. Είναι προκλη-
τική αυτή η συµπεριφορά σας, κύριε Πρωθυπουργέ, που ως
µόνο στόχο έχει να παραπλανήσει τον ελληνικό λαό ότι τάχα τού
παραστέκεστε, τη στιγµή που αντί να του επιστρέψετε τουλάχι-
στον το αιµατοβαµµένο πλεόνασµα που αυτός µόνος του πέτυχε,
εσείς το επιστρέφετε σε εκείνους που µε την επιχειρηµατική συµ-
περιφορά τους τόσα χρόνια τώρα τον έφεραν σ’ αυτήν τη θέση.

Γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ, επιλέγετε πέντε µήνες τώρα να µην
βλέπετε τον τεράστιο ελέφαντα που κόβει αµέριµνος βόλτες στο
σκοτεινό δωµάτιο της χρεοδουλοπαροικίας µας και που, όπως
πολύ καλά ξέρετε, ονοµάζεται 100% προκαταβολή φόρου; Και
γιατί τώρα ξαφνικά που µόλις τον ανακαλύψατε, επιλέγετε απλώς
να του κόψετε τα νύχια των ποδιών; Μοιάζει σαν σαδιστική ειρω-
νεία προς όλους τους επιχειρηµατίες αυτής της χώρας το να µει-
ώνετε την προκαταβολή του φόρου από το 100% στο 95%. Δεν
ξέρετε ότι αυτή είναι η κεντρική αιτία που δεν πρόκειται να ανα-
κάµψουµε ποτέ; Δεν ξέρετε ότι αυτή είναι η βασική αιτία που εκα-
τοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις έβαλαν και συνεχίζουν να βάζουν
κάθε µέρα λουκέτο; Είστε Πρωθυπουργός και το ξέρετε πολύ κα-
λύτερα από εµένα. Γιατί δεν την καταργείτε, αν όχι άµεσα, έστω
σταδιακά, όπως συγκεκριµένα σας προτείνουµε µε την τροπολο-
γία που σήµερα καταθέτουµε; Γιατί δεν θέλετε; Όχι. Γιατί δεν µπο-
ρείτε. Γιατί προτιµάτε να συνεχίζετε να δίνετε διαπιστευτήρια
ιδανικού αιχµαλώτου αντί να προστατέψετε τον λαό µας. 

Αυτός ο ελέφαντας που τον αφήνετε σήµερα να συνεχίσει να
ποδοπατά µε το αφόρητο βάρος του κάθε επιχειρηµατική προ-
σπάθεια ανάκαµψης των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και, κατ’
επέκταση, κάθε προσπάθεια ανάκαµψης της οικονοµίας αυτής
της χώρας, αυτός ο ελέφαντας µαζί µε τα παράλογα και εξωφρε-
νικά πρωτογενή πλεονάσµατα είναι η πιο τρανή απόδειξη ότι η
χώρα έχει χάσει την εθνική κυριαρχία της και ότι εσείς απλώς
συνεχίζετε να προσποιείστε ότι νοµοθετείτε τα φορολογικά σας
νοµοσχέδια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και ένας εκπαιδευτικός συνο-
δός τους από το Γυµνάσιο Ανατολικού Κοζάνης και από το Γυ-
µνάσιο Περδίκκα Κοζάνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα Υπουργός Οικονοµικών κ. Σταϊκούρας.
Κύριε Σταϊκούρα, προφανώς θέλετε τον λόγο για να απαντή-

σετε σε κάποια ζητήµατα που ετέθησαν από τους Κοινοβουλευ-
τικούς. 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και όχι
µόνο από τους Κοινοβουλευτικούς, αλλά και από Βουλευτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε τον λόγο για
επτά - οκτώ λεπτά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Περίπου
τόσο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα λίγο να µαζέψω κάποια επιχειρήµατα από την πολύ

ενδιαφέρουσα συζήτηση η οποία διεξάγεται σήµερα, αλλά να
απαντήσω και σε κάποιες ανακοινώσεις που γίνονται εκτός Αι-
θούσης, µε περισσότερα στοιχεία σε σχέση µε αυτά που κατέ-
θεσε ο κύριος Πρωθυπουργός.

Πράγµατι, ακούστηκαν ενδιαφέρουσες σκέψεις, θέσεις, προ-
τάσεις. Αρκετές από αυτές έχουν ενσωµατωθεί στο φορολογικό
νοµοσχέδιο κατά  τη διάρκεια των συζητήσεων αυτών των δύο
εβδοµάδων. 

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να σας πω ότι όλοι ουσιαστικά επι-
κεντρωνόµαστε στο εξής: Υπάρχει µια πλειοδοσία µειώσεων
φόρων. Ξαφνικά όλοι θυµήθηκαν τις µειώσεις των φόρων. Και
ακούω από διάφορες κοινοβουλευτικές πτέρυγες να πλειοδο-
τούν σε µειώσεις άµεσων και έµµεσων φόρων για φυσικά και νο-
µικά πρόσωπα.

Εγώ δεν είµαι εδώ για να καλλιεργήσω προσδοκίες οι οποίες
δεν µπορεί να υλοποιηθούν και προφανώς δεν έχω αυταπάτες.
Άλλοι είχαν αυταπάτες. Οφείλω να είµαι υπεύθυνος, σοβαρός
και ειλικρινής.

Ακούω από κάποιους να µιλούν για κοινωνική πολιτική, από αυ-
τούς οι οποίοι µείωσαν το αφορολόγητο -µοναδική µνηµονιακή
κυβέρνηση που µείωσε το αφορολόγητο ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ-, από αυ-
τούς που κατήργησαν το ΕΚΑΣ, από αυτούς που αύξησαν φό-
ρους, από αυτούς που αύξησαν ή επέβαλαν εισφορές υπέρ
υγείας σε κύριες και επικουρικές συντάξεις. Αυτοί, λοιπόν, µιλούν
για κοινωνική πολιτική και λένε ότι δεν έχουν κοντή µνήµη η
ασθενή µνήµη.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς σε αυτήν την Κυβέρνηση ιδεολογικά
είµαστε σταθερά προσανατολισµένοι στον κοινωνικό, ριζοσπα-
στικό φιλελευθερισµό. Και θα το επαναλάβω: Πολιτικές ανεµο-
δούρες εµείς δεν είµαστε. Άλλοι είναι.

Δεύτερη παρατήρηση. Έχουµε έναν περιορισµό. Είµαστε σε
καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας που µας έβαλε η προηγούµενη
κυβέρνηση και µε πρωτογενή πλεονάσµατα 3,5%.

Ακούω, συνεπώς, µε ευκολία από διάφορες πτέρυγες να υπο-
στηρίζουν διάφοροι ότι δήθεν µπορούµε να µειώσουµε έτσι ξαφ-
νικά τα πρωτογενή πλεονάσµατα. 

Ακούω από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να συνεχίζει να το
υποστηρίζει, λέγοντας ότι αυτό θα µπορούσε να στηριχθεί σε κά-
ποια ταµειακά διαθέσιµα που θα µπορούσαν να µπουν σε κά-
ποιον λογαριασµό και θα µπορούσαν να συµφωνηθούν µε τους
Ευρωπαίους εταίρους. 

Δεν θα πω τι λένε οι Ευρωπαίοι εταίροι, απλώς θα πω τι είπε ο
κ. Τσίπρας σε συνέντευξη Τύπου: «Σήµερα έδωσα εντολή…» -7
Μαΐου 2019- «…και ανοίξαµε έναν ειδικό λογαριασµό, έναν es-
crow account, στον οποίο καταθέτουµε τις επόµενες µέρες 5,5
δισεκατοµµύρια ευρώ». Τέτοιος λογαριασµός ποτέ δεν έχει
υπάρξει στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Τι εντολή έδωσε;
Πού την έδωσε; Καµµία εντολή, κανένας λογαριασµός δεν υπάρ-
χει. Άρα να µιλάµε σοβαρά σε αυτήν την Αίθουσα, ειδικά όσοι
έχουν διατελέσει σε θέσεις ευθύνης.

Εµείς έχουµε πει ξεκάθαρα ότι ο στόχος µας είναι, ναι, να µει-
ώσουµε τα πρωτογενή πλεονάσµατα. Αυτό θα γίνει µε τους υψη-
λότερους ρυθµούς οικονοµικής µεγέθυνσης που εκτιµούµε ότι
θα έχει η χώρα το επόµενο χρονικό διάστηµα. Θα γίνει µε το χα-
µηλότερο και διαρκώς χαµηλό κόστος δανεισµού µε την αξιοποί-
ηση των ANFAs και των SNPs, των κερδών από τη διακράτηση
των ευρωπαϊκών οµολόγων για αναπτυξιακούς λόγους, που για
πρώτη φορά µπήκε µέσα στην αναφορά του Eurogroup και µε
την αποπληρωµή του πιο ακριβού τµήµατος του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου, που κάποιοι συζητούσαν, αλλά ούτε αίτηµα
δεν είχαν υποβάλει. Εµείς το υποβάλαµε και το ολοκληρώσαµε. 

Δεύτερη παρατήρηση: Τι βρήκαµε; Όπως ήµουν πάρα πολύ
ειλικρινής στο τι παρέδωσα, έτσι θα είµαι ειλικρινής και στο τι

βρήκαµε. Και µην µπερδεύουν πολλοί τα ταµειακά µε τα δηµο-
σιονοµικά! Μην µπερδεύουµε τα ταµειακά µε τα δηµοσιονοµικά!
Το ακούω διαρκώς τα προηγούµενα χρόνια.

Ειλικρινέστατα, ταµειακά διαθέσιµα πολλά, µε λάθος τρόπο
χτισµένα, αλλά πολλά, τα οποία και θα τα κρατήσουµε επ’ ωφε-
λεία της ελληνικής κοινωνίας. Ήταν µε λάθος τρόπο, µε υπερ-
πλεονάσµατα, µε ακριβές εκδόσεις χρέους, αλλά ναι, πολλά
ταµειακά διαθέσιµα, 35 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα έχετε πειράξει αυτά; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι, δεν

τα έχουµε πειράξει. 
Βρήκαµε, όµως, δηµοσιονοµικό κενό. Και πόσο δηµοσιονοµικό

κενό βρήκαµε; Γιατί αυτά είναι τα µέτρα. Βρήκαµε 396.000.000
ευρώ το 2019 και 1.050.000.000 ευρώ το 2020. Τα επίσηµα στοι-
χεία του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους είναι τα ίδια στον
πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών και στην παρούσα πο-
λιτική ηγεσία.

Ενδεικτικά, τον µήνα Ιούλιο –για να απαντάω και σε ερωτήµατα
που ετέθησαν- τα έσοδα, κύριε Λοβέρδο, ήταν 606 εκατοµµύρια
κάτω από τους στόχους. Τα έσοδα αυξήθηκαν τον µήνα Ιούλιο,
αυξήθηκαν τον µήνα Αύγουστο. Η εικόνα είναι καλή τους επόµε-
νους µήνες. Να µία πηγή! 

Δεύτερη πηγή: Στο σκέλος των δαπανών 300 εκατοµµύρια
ευρώ πιο ορθολογική εκτέλεση. Δεν είπα για περικοπή δαπανών,
αλλά για πιο ρεαλιστική εκτέλεση στις οροφές δαπανών. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είπατε ότι τηρήθηκε ο προϋπολογι-
σµός, δεν αυξήσατε τις δαπάνες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σωστά. 
Και ρεαλιστικές οροφές δαπανών, στοιχείο το οποίο µας ακο-

λουθεί και το 2020. Βεβαίως, για το κλίµα δεν υπάρχει καµµία
διαφωνία. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το πώς έχει αλλάξει το κλίµα από τον
Ιούνιο και µετά, όπως καταθέτω και τους ρυθµούς οικονοµικής
µεγέθυνσης που θα είχε η χώρα αν δεν ερχόταν ο ΣΥΡΙΖΑ, σε
σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ, όχι δικές µας εκτιµήσεις, των θεσµών. 

Καταθέτω, επίσης και τη µεγάλη επιτυχία του ΣΥΡΙΖΑ, την
πτώση της ανταγωνιστικότητας της χώρας κάθε χρόνο από το
2015 και µετά. Κάθε χρόνο πτώση στις θέσεις ανταγωνιστικότη-
τας!

Τα καταθέτω αυτά για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Παράλληλα, κύριε Λοβέρδο, µε τα πρόχειρα στοιχεία τα οποία
έχω, οι θεσµοί εκτιµούσαν κενό από τις εκατόν είκοσι δόσεις 600
εκατοµµύρια ευρώ το 2019. Το τελικό αποτέλεσµα είναι συν 140
εκατοµµύρια ευρώ από τις εκατόν είκοσι δόσεις, όπως τις νοµο-
θέτησε αυτή η Κυβέρνηση, σε αντιδιαστολή µε την προηγούµενη
κυβέρνηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συν 140 εκατοµµύρια ευρώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συν 140

εκατοµµύρια ευρώ από µείον 600 εκατοµµύρια ευρώ που έβλε-
παν οι θεσµοί στις δικές τους εκτιµήσεις για το 2019.

Άρα εµείς δηµιουργήσαµε το περιθώριο για να κάνουµε δια-
νοµή πρωτογενούς πλεονάσµατος –πόσο;- 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ.

Τρίτη παράµετρος, την οποία είπα και χθες, αλλά επειδή είδα
µία ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ την επαναλαµβάνω: Υπήρχε δηµο-
σιονοµικός χώρος για να δώσει αυτή η Κυβέρνηση οτιδήποτε; Το
είπε και ο Πρωθυπουργός. Είχαν αφήσει µηδενικό δηµοσιονοµικό
χώρο. Μην µπερδέψουµε τα ταµειακά µε τα δηµοσιονοµικά. Το
επαναλαµβάνω για πολλοστή φορά, γιατί µπορεί να ακολουθή-
σουν κάποιοι συνάδελφοι που τα µπερδεύουν συχνά τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Άλλο ταµειακά, άλλο δηµοσιονοµικά. 

Ο κ. Τσακαλώτος –το είπα και χθες και πράγµατι και εµείς
πάνω σε αυτό στηριχθήκαµε και ψηφίσαµε τα µέτρα σε αυτή τη
Βουλή τον Μάιο- είχε πει στις 15 Μαΐου 2019 ότι δεν υπάρχει κα-
θόλου δηµοσιονοµικός χώρος για οποιαδήποτε επιπλέον παρέµ-
βαση. Στις 15 Μαΐου 2019: «Τον δηµοσιονοµικό χώρο που υπήρχε
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τον εξαντλήσαµε µε τα µέτρα τα οποία πήραµε». Άρα µηδενικός
δηµοσιονοµικός χώρος! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τόση ώρα τι έλεγα; Τόση ώρα µάλλον δεν παρακολουθείτε

που λέω πώς δηµιουργήθηκε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, συ-

νεχίστε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Λέει τα ίδια ο Υπουργός. Δεν απαντάει

στα καινούργια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τον

Υπουργό να πει αυτά που θέλει να πει, γιατί υπάρχει ο κατάλογος
των οµιλητών, ο οποίος είναι πολύ µεγάλος.

Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ απαντήστε µε βάση όσα έχετε
οργανώσει για την κουβέντα και να είστε σύντοµος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχουµε
καινούργια δεδοµένα και από αναφορές του κόµµατός σας, που
δεν ακούγονται εδώ µέσα. Και είναι προφανές γιατί δεν ακούγον-
ται εδώ µέσα, γιατί υπάρχουν αυτά τα έγγραφα.

Βρήκαµε το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Εξήγησα πώς δηµιουρ-
γήσαµε το 1 δισεκατοµµύριο, εξήγησα πώς χτίστηκε το 1 δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Δεν χτίστηκε σε µία µέρα, σε µία εβδοµάδα ή
σε έναν µήνα. 

Συνεπώς όταν µε ασφάλεια βρίσκαµε δηµοσιονοµικό χώρο, η
επιλογή της Κυβέρνησης ήταν να διανείµει αυτόν τον δηµοσιο-
νοµικό χώρο. Ξεκινήσαµε. Μόλις πήγαινε καλύτερα ο προϋπολο-
γισµός στα έσοδα τον Ιούλιο, µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ, που δεν
προβλεπόταν να µειωθεί, κατά 22%. Επιπλέον δηµοσιονοµικό κό-
στος 205 εκατοµµύρια ευρώ. Στη συνέχεια δηµιουργήθηκε πρό-
σθετος δηµοσιονοµικός χώρος από τους τέσσερις παράγοντες
που ανέπτυξα προηγουµένως. Φέραµε εµπροσθοβαρώς το επί-
δοµα θέρµανσης -68 εκατοµµύρια ευρώ- για τις πιο ευαίσθητες
και ευάλωτες οµάδες, οι οποίες έχουν την ανάγκη επιδόµατος
φέτος, για να µπορέσουν να βάλουν πετρέλαιο θέρµανσης και
όχι να πάρουν το επίδοµα τον Ιούνιο του 2020, όπως έκανε η
προηγούµενη κυβέρνηση. Στη συνέχεια δηµιουργήθηκε πρόσθε-
τος χώρος και πήγαµε και καταβάλαµε 200 εκατοµµύρια στη
ΔΕΗ -τα ΥΚΩ της ΔΕΗ- για να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα
που άφησε η προηγούµενη Κυβέρνηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πότε τα βάλατε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τώρα,

αυτόν τον µήνα, τον Δεκέµβριο, 200 εκατοµµύρια έξτρα για να
σώσουµε τη ΔΕΗ, όπως την παρατήσατε, και 175 εκατοµµύρια
δώσαµε ως έκτακτη ενίσχυση. Επαναλαµβάνω: Δώσαµε έκτακτη
ενίσχυση, την οποία η προηγούµενη κυβέρνηση την είχε δώσει
τρεις ηµέρες πριν από τις εκλογές, ακριβώς για να δείξει κάτι για
να κερδίσει τις εκλογές. Τότε έδωσε το δήθεν κοινωνικό µέρισµα
και τότε ο Υπουργός Οικονοµικών έλεγε ότι «δεν υπάρχει άλλος
χώρος για φέτος, τον εξαντλήσαµε όλο τον χώρο».

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην δια-

κόπτετε.
Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο θα χρειαστείτε ακόµα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τρία, τέσ-

σερα λεπτά. Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Κύριε Μπάρκα, επειδή εσείς σήµερα κάνατε µια οµιλία µε εξώ-
φυλλο εφηµερίδας απ’ ό,τι είδα –την είχατε µαζί σας- σε εσάς
απαντάω τόση ώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Απαντάτε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Προφα-

νώς. Η πρώτη οµιλία που κάνατε σήµερα τι ήταν; Είχατε εξώ-
φυλλο εφηµερίδας και συνεπώς απαντώ µε επιχειρήµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι ανακρίβεια, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ απαντήστε σε ζητήµατα που σας έχουν θέσει. Ας µην
µπαίνουµε σε διάλογο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εγώ προ-
σωπικά µιλάω µε κείµενα. Όποιος θέλει να φέρει κείµενα, είµαι
στη διάθεσή του.

Άκουσα ότι ο προϋπολογισµός του 2020 θα έχει παραπάνω

φορολογικά έσοδα. Ναι, θα έχει παραπάνω φορολογικά έσοδα.
Δεν σηµαίνει αυτό ότι θα έχει παραπάνω φόρους. Τα φορολογικά
έσοδα δηµιουργούνται µε αύξηση φόρων, δηλαδή µε µέτρα λι-
τότητας, µε µείωση της φοροδιαφυγής και µε υψηλότερους ρυθ-
µούς οικονοµικής µεγέθυνσης. Αυτή η Κυβέρνηση θα επενδύσει
στο δεύτερο και στο τρίτο. Ούτε µία αύξηση φόρου. Ούτε ένα
ευρώ παραπάνω φόρους. Τουναντίον µόνο µειώσεις φόρων.

Άκουσα να λένε κάποιοι ότι η Κυβέρνηση δεν βοηθάει τα χα-
µηλότερα και τα µεσαία εισοδηµατικά στρώµατα και επικαλούν-
ται τον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων. 

Κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε ότι και όσον αφορά τον φόρο
εισοδήµατος φυσικών προσώπων όλα τα νοικοκυριά θα δουν µει-
ώσεις φόρων. Η οικονοµική πολιτική, όµως, δεν είναι µόνο ο
φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων. Με τον φόρο εισοδή-
µατος φυσικών προσώπων µειώνεται η φορολογία των πολιτών.
Με τον ΕΝΦΙΑ µειώνεται η φορολογία των πολιτών. Με τη µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών, που θα γίνει το 2020, βελτιώνεται
το διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Με τη µεί-

ωση της φορολογίας όλων των επιχειρήσεων, όλων των µεγεθών
των επιχειρήσεων, βελτιώνεται το διαθέσιµο εισόδηµα νοικοκυ-
ριών και επιχειρήσεων.

Εγώ επαναλαµβάνω, ειδικά σε αυτούς οι οποίοι κουνάνε χέρια,
γιατί ποτέ δεν έχουν καταθέσει ένα στοιχείο εδώ, ότι εγώ θα
απαντάω µε στοιχεία. Όταν κάποιος απαντάει µε ένα, δύο, τρία,
τέσσερα, δεν τα µπερδεύει. Συνήθως κάποιοι άλλοι τα έχουν
µπερδέψει, στο παρελθόν πολλές φορές. 

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του Συµβουλίου Οικονοµικών
Εµπειρογνωµόνων, µε το παρόν σχέδιο νόµου και τη µείωση του
ΕΝΦΙΑ, τα χαµηλότερα εισοδήµατα θα δουν µείωση της φορο-
λογικής επιβάρυνσης κατά 23%, τα µεσαία εισοδήµατα κατά 16%
και τα υψηλότερα εισοδήµατα κατά 7%. Γιατί, πράγµατι, η δική
µας φορολογική και οικονοµική πολιτική δεν έχει ταξικό πρό-
σηµο, είναι για όλη την κοινωνία, είναι ανάπτυξη για όλους, κυ-
ρίως όµως για τα χαµηλότερα και τα µεσαία εισοδηµατικά
στρώµατα.

Και τέλος, θα πω µία τελευταία πρόταση. Ακούω όλους τους
συνοµιλητές και όλους τους συναδέλφους να τοποθετούνται επί
του φορολογικού νοµοσχεδίου, αλλά µένουν σε δύο, τρία άρθρα.
Θα επαναλάβω πού φαίνεται το αναπτυξιακό πρόσηµο αυτού του
φορολογικού νοµοσχέδιου και το οποίο το υποστηρίζουν όλοι
εντός και εκτός Ελλάδος και γραπτώς στις επίσηµες ανακοινώ-
σεις, που δηµοσιοποιήθηκαν προχθές. Για πρώτη φορά στο Eu-
rogroup αναφέρεται ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει αναπτυξιακή
διάσταση, άρα απ’ όλους τους συναδέλφους Υπουργούς Οικο-
νοµικών της Ευρωζώνης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και οι τίτλοι, όχι τα µέτρα, του φορολογικού νοµοσχεδίου -να
τους συγκρατήσουµε!-  είναι η µείωση της φορολογίας φυσικών
προσώπων για όλους τους πολίτες, κυρίως για τα χαµηλότερα
και τα µεσαία εισοδηµατικά στρώµατα, η µείωση της φορολογίας
εισοδήµατος νοµικών προσώπων, η ενίσχυση των εργαζοµένων,
η στήριξη της οικογένειας, η ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής
και προστασίας, η προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων και
κεφαλαίων, η επανεκκίνηση κλάδων της οικονοµίας µε σηµαντική
επίδραση στο ΑΕΠ της χώρας, στον πλούτο της χώρας, όπως
είναι η οικοδοµή, η ενίσχυση της βιώσιµης ανάπτυξης, η ενί-
σχυση της εταιρικής κοινωνικής ευθύνης, η ενίσχυση της διαφά-
νειας, ο περιορισµός της φοροδιαφυγής, η µείωση του
γραφειοκρατικού φόρτου της φορολογικής διοίκησης. Αυτό ση-
µαίνει µία πλήρη φορολογική µεταρρύθµιση µε στόχο την ανά-
πτυξη για όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Τσακαλώτος για τρία λεπτά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µας έκανε ένα

µάθηµα ο κ. Σταϊκούρας να µην µπερδεύουµε τα δηµοσιονοµικά
µε τα ταµειακά.
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Δεν µου λέτε, κύριε Σταϊκούρα, όταν ήσασταν στον Γιώργο
Αυτιά στον «ΣΚΑΪ» και λέγατε ότι το «µαξιλάρι» χτίστηκε από οµό-
λογα, από δανεισµό και από στάση πληρωµών, τι ήταν αυτό;
Ήταν µπέρδεµα των δηµοσιονοµικών µε τα ταµειακά; Ή ήταν ότι
λέµε και κανένα ψεµατάκι, γιατί είναι στον «ΣΚΑΪ» και δεν θα το
καταλάβει κανείς; Εσείς πόσες φορές µας είχατε κάνει µάθηµα
ότι δεν µπορείς να χτίσεις το «µαξιλάρι» µε τέτοιους τρόπους και
στάση πληρωµών; 

Δεύτερον, όταν εµείς κάναµε τους υπολογισµούς µας για τον
δηµοσιονοµικό χώρο, ήταν 1,1% η εκτίµηση ανάπτυξης για το
πρώτο τρίµηνο και 1,9% η εκτίµηση για το δεύτερο τρίµηνο; Δη-
λαδή, ως οικονοµολόγος θεωρείτε ότι αυτή η µεγάλη αναθεώ-
ρηση προς τα πάνω δεν επηρεάζει τα δηµοσιονοµικά; Και
πραγµατικά θεωρείτε ότι µπορεί από το µείον 300 έως το 1 δισε-
κατοµµύριο να βγει από τις 120 δόσεις και από το νοικοκύρεµα
του κράτους; Αυτό µας λέτε; Σοβαρά µας το λέτε; Ως οικονοµο-
λόγος λέτε αυτό το πράγµα; Μήπως η µεγαλύτερη ανάπτυξη από
αυτή που περιµέναµε, ήταν αυτό που δηµιούργησε τον δηµοσιο-
νοµικό χώρο;

Τρίτον, το µόνιµο µέτρο µε το εφάπαξ το κατανοείτε; Κατανο-
είτε τη διαφορά, ότι η στρατηγική του ΣΥΡΙΖΑ δεν ήταν να δώσει
δωράκια πριν από τις εκλογές, ήταν να κάνει µόνιµα µέτρα -αυτό
ήταν µε την δέκατη τρίτη σύνταξη- και είχαµε στόχο να µει-
ώσουµε το µέρισµα; Αυτός ήταν ο δικός µας στόχος.

Και τέταρτο και τελευταίο…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών):Να µει-
ώσετε το µέρισµα. Μάλιστα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Σας παρακαλώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, αφήστε τον να ολοκληρώσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να το
πείτε και στους συναδέλφους σας αυτό, ότι είχατε στόχο να  µει-
ώσετε το µέρισµα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ
πολύ. Από δω και πέρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ, αφήστε τον να ολοκληρώσει.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ:…δεν είναι δυνατόν να γίνεται η
συζήτηση έτσι όπως γίνεται. Δεν είναι δυνατό να σας κάνω εγώ
και ο κ. Αλεξιάδης ερωτήσεις και να µας λέτε για την ανταγωνι-
στικότητα της ελληνικής οικονοµίας τα προηγούµενα χρόνια.

Δεν είναι δυνατό να σας λέω τι είναι αυτό που παραθέσατε στη
Κοµισιόν που λέει τι κερδίζουν οι φτωχοί και οι πλούσιοι και να
σφυράτε κλέφτικα. Δεν είναι δυνατόν. Πρέπει να απαντήσετε.

Δεν είναι δυνατόν να σας δίνω στοιχεία για το πόσο κερδίζουν
από τα 600 εκατοµµύρια τόσες λίγες επιχειρήσεις, το 2%, και να
µου απαντάτε κάτι άλλο. Έχετε οµιλίες που σας τις έχουν προ-
ετοιµάσει και λέτε το ίδιο στην επιτροπή, το ίδιο στην Ολοµέλεια.
Πείτε τους τουλάχιστον να έχουν κάποια διαδραστική σχέση, να
ακούνε, να απαντάνε, να δουν κάτι καινούργιο.

Έχω ακούσει την ίδια οµιλία τέσσερις φορές. Θα απαντήσετε
σε κάποιες από αυτές τις ερωτήσεις; Δεν θα το κάνετε τώρα.
Όµως προτείνω και εγώ και εσείς και εσείς και εµείς, να κάνουµε
αλλιώς αυτή τη συζήτηση, να µην έχουµε οµιλίες που έχουµε
προετοιµάσει πριν και δεν ακούµε και δεν απαντάµε. 

Αυτός ο φορολογικός νόµος δεν θα µειώσει τις ανισότητες,
όπως δεν τις µείωσε στην Αµερική, όπως δεν τις µείωσε στο Ηνω-
µένο Βασίλειο, όπως δεν τις µείωσε στη Γαλλία.

Γιατί νοµίζετε ότι εχθές ο κόσµος, οκτακόσιες χιλιάδες άνθρω-
ποι ήταν στον δρόµο; Γιατί ήταν; Επειδή ο Μακρόν ήταν συρι-
ζαίος ή επειδή έχει δαγκώσει τη λαµαρίνα και αυτός του
νεοφιλελευθερισµού και δεν µπορεί να ανταποκριθεί στα προ-
βλήµατα και των λαϊκών και των µεσαίων στρωµάτων;

Πρέπει να κάνουµε βασική συζήτηση για αυτό. Πόσες κυβερ-
νήσεις έχουν κάνει ακριβώς τα µέτρα που κάνατε εσείς και δεν
οδήγησε ούτε σε αυξηµένα έσοδα ούτε σε ανάπτυξη; 

Μπορείτε κάποτε να µας πείτε την ανάλυσή σας για την οικο-
νοµία, τη σχέση ανάµεσα στα βασικά οικονοµικά µεγέθη και να
µας πείτε τι στόχο βάζετε του χρόνου για τον δείκτη Gini; Τι

στόχο βάζετε για του χρόνου για τους µισθούς τους πάνω από
το 10% και τους κάτω από το 10%; Είναι η ανισότητα εντός των
ραντάρ σας ή είναι ευκολίες και ξέρουµε ποιους βοηθάµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, πρέ-

πει να πάµε στους οµιλητές, να σεβαστούµε και τους ανθρώ-
πους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να απαντήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν γίνεται αυτό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μισό λεπτό, εσείς λέτε να τον αφήσω και εσείς θα λέτε να µην

τον αφήσω. Δεν θα γίνει αυτό. Θα πάρει τον λόγο για ένα λεπτό
και όχι παραπάνω, γιατί είναι ο κατάλογος µεγάλος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αυτό είπε
ο κ. Τσακαλώτος, να απαντάει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Τσακαλώτο, το να έχει κάποιος στοιχεία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε, για µισό λεπτό. Για να µην παρεξηγηθούν οι κύριοι,
θα ήθελα να πω ότι ο Υπουργός δικαιούται τριάντα λεπτά και έχει
µιλήσει πενήντα πέντε. Μην µε θεωρείτε αχάριστο.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πρώτα

από όλα, να ξεκαθαρίσουµε ότι το να παραθέτει και να καταθέτει
κάποιος στοιχεία δεν είναι κακό και δεν είναι κακό να είναι προ-
ετοιµασµένος. Το άσχηµο είναι να είσαι απροετοίµαστος. Και
εσείς φηµίζεστε για το ότι είστε απροετοίµαστος.

Ακούσατε τι είπε πριν από λίγο ο κ. Λοβέρδος στην οµιλία του;
Είπε τουλάχιστον κάναµε µια προσπάθεια –µάλιστα το είπε πιο
ευγενικά, αλλά θέλω να είµαι µετριοπαθής- να καταθέσουµε δέκα
στοιχεία για να ανοίξει ένας διάλογος και να συζητήσουµε. Εσείς
αερολογείτε γενικώς. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εγώ σας είπα για τον προϋπολο-
γισµό που καταθέσατε στην Κοµισιόν. Δικά σας στοιχεία χρησι-
µοποίησα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεύτερη
παρατήρηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε
Τσακαλώτε. 

Κύριε Υπουργέ, όσο πιο σύντοµα µπορείτε, σας παρακαλώ
πολύ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεύτερη
παρατήρηση: Ενηµερώστε τους συναδέλφους σας, που σήµερα
διαµαρτύρονται γιατί δεν δώσαµε τα 600 εκατοµµύρια που δό-
θηκαν πέρυσι, ότι µόλις είπατε ότι στόχος σας ήταν να µειώσετε
το µέρισµα. Μόλις είπατε -και το είπατε ακριβώς, ελπίζω να µην
το διορθώσετε στα Πρακτικά- ότι στόχος ήταν να µειώσετε το
µέρισµα. Άρα µη λέτε ότι φέτος θα δίνατε ό,τι και πέρυσι. 

Άλλωστε, η υπογραφή σας είναι σαφής εδώ ότι δεν υπήρχε
χώρος ούτε για ένα ευρώ. Και όταν σας έλεγαν κάποιες πτέρυ-
γες της Βουλής «µειώστε και άλλον φόρο», ξέρετε τι λέγατε; «Να
µας πείτε από πού θα κόψετε για να κάνετε αυτά». Άρα προσοχή
στο τι λέτε.

Τρίτη παρατήρηση: Ναι, έχουµε διαφορετικό µοντέλο ανάπτυ-
ξης. Το δικό σας µοντέλο ανάπτυξης απέτυχε. Στηρίζονταν στις
αυξήσεις των φόρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, στην
ουσία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εµείς θα
πάµε σε µειώσεις φόρων και θα βελτιώσουµε τη σύνθεση του
πλούτου. Θα δώσουµε µεγαλύτερη έµφαση στο δεύτερο και στο
τρίτο συστατικό του πλούτου, στις επενδύσεις και τις εξαγωγές,
περισσότερο απ’ ό,τι στην κατανάλωση, για να πετύχουµε την
παραγωγική ανασυγκρότηση της οικονοµίας, στην οποία εσείς
είχατε αποτύχει.

Τέταρτη παρατήρηση: Οι δικές σας εκτιµήσεις για να µοιρά-
σετε δεν ήταν µε ανάπτυξη 2%, που εκτιµούµε εµείς στο τέλος
του έτους. Ήταν µε 2,5% και 2,5% δεν θα πετύχετε. Άρα η όποια
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αναθεώρηση είναι για το 2%, όχι για το 2,5%. Εσείς τα κάνατε
τότε µε 2,5% ανάπτυξη και τώρα ευελπιστούµε να πάµε στο 2%.
Άρα οι δικές σας εκτιµήσεις ήταν µε πιο υψηλούς ρυθµούς ανά-
πτυξης. Ο περυσινός προϋπολογισµός φέρει την υπογραφή σας.
Πιστεύω να την αναγνωρίζετε.

Και τελευταίο σηµείο: Δηµοσιονοµικά και ταµειακά. Εµείς τα
µπερδεύουµε; Εσείς δεν λέγατε ότι τα 5,5 δισεκατοµµύρια τα-
µειακά θα χρησιµοποιηθούν για τη µείωση των δηµοσιονοµικών
στόχων; Τα έχετε µπερδέψει; 

Και, ναι, εµείς είπαµε ότι τα ταµειακά διαθέσιµα, που είναι 35
δισεκατοµµύρια ευρώ, χτίστηκαν µε εσφαλµένο τρόπο και, ναι,
σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του ΟΔΔΗΧ έχουν χτιστεί µε
συνεχείς εκδόσεις χρέους, µε εσωτερική στάση πληρωµών.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πώς γίνεται αυτό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Με εσω-

τερική στάση πληρωµών. Τι πώς γίνεται αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, ολο-

κληρώστε αυτό που θέλετε να πείτε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν έχετε

εικόνα των ληξιπρόθεσµων που αφήσατε και άλλων µεγεθών; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ταµειακό είναι αυτό;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι.
Δεν έχετε εικόνα συνεπώς το πόσο δεν καταγράφονταν µέσα

στον προϋπολογισµό; 
Άρα όταν λέτε για δηµοσιονοµικό και ταµειακό µην κάνετε µα-

θήµατα σε εµένα. Εσείς είπατε, και στο εξωτερικό έχουν άποψη,
ότι 5,5 δισεκατοµµύρια ταµειακό για να µειώσετε, δήθεν, πρωτο-
γενή πλεονάσµατα που είναι δηµοσιονοµικό. Άρα πολλή προ-
σοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη. Ζητώ συγγνώµη για όσους πέρα-

σαν µπροστά από εσάς.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετ’

εµποδίων πολλών, παρ’ ότι σέβεστε όλοι τους Βουλευτές. Οι οµι-
λητές, οι ειδικοί αγορητές, οι Υπουργοί, όλοι τους σέβεστε, αλλά
µόνο όταν µιλάνε οι άλλοι το θυµάστε. Όταν µιλάτε εσείς, όχι.

Τελικά, όλα τριγύρω αλλάζουν και όλα τα ίδια µένουν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Και αυτό το λέω µετά λόγου γνώσεως,
διότι είµαστε οι αφ’ ενός και οι αφ’ ετέρου, και ο λαϊκισµός καλά
κρατεί. 

Δυστυχώς, από τη µια µεριά, οι σωτήρες που διανύουν τον
µήνα του µέλιτος και ο Υπουργός ακόµα µπορεί θαρρετά να λέει
για τα αναπτυξιακά. Μα και εσείς, επικριτές προσφάτως; Οι µνή-
µες δεν σας επιτρέπουν να λέτε ότι δάγκωσε τη λαµαρίνα του
φιλελευθερισµού ο Μακρόν την ίδια ώρα που πίσω, στην πλάτη
σας η πιο φιλελεύθερη αριστερά των τελευταίων χρόνων της Ευ-
ρώπης δηµιούργησε αυτήν την παράταξη που κάθεται από πίσω
σας. Μην τα λέτε αυτά, λοιπόν, ειδικά όταν συζητάµε αυτά τα νο-
µοσχέδια. Θεωρώ ότι είναι προσβολή τουλάχιστον στην στοιχει-
ώδη νοηµοσύνη και στην πρόσφατη µνήµη.

Τα κόµµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εναλλάσσονται
στην εξουσία και οι ευχές για ανάπτυξη κατά την εναλλαγή είναι
τουλάχιστον θέσφατο. Οι νουθεσίες από οικονοµικούς, όµως,
αναλυτές είναι πάντα οι ίδιες και στην ίδια κατεύθυνση: «Σταθε-
ροποιήστε το φορολογικό σας σύστηµα, µη µας φέρνετε µπρο-
στά σε απρόοπτα». Όλοι όσοι ενδιαφέρονται να επενδύσουν στη
χώρα αποτρέπονται. Η συχνή αλλαγή φορολογικών ρυθµίσεων
αποτελεί σηµάδι ανασφάλειας και οι αγορές, οι επενδυτές απεχ-
θάνονται την ανασφάλεια, τονίζουν.

Τίποτα, όµως, αυτά από αυτά δεν δείχνει να µας αγγίζει. Είµα-
στε απορροφηµένοι από τις πλειοδοσίες για το ποιος θα φέρει
τις µεγαλύτερες φοροαπαλλαγές, εντελώς τυχαία και ως εκ θαύ-
µατος λίγο πριν τα Χριστούγεννα, λίγο πριν τις εκλογικές αναµε-
τρήσεις, φοροαπαλλαγές που θα πουλήσουν από τα εκάστοτε
φιλοκυβερνητικά δελτία ειδήσεων των 20.00’ -σε όλα τα δελτία,
όλοι φιλοξενηθήκατε- φορολογικές πλειοδοσίες προκειµένου να
χαϊδευτούν τα αυτιά των πολιτών - πελατών, προκειµένου να απο-
σπαστούν από τους πολιτικούς ανταγωνιστές ανεξαρτήτως κα-
τάστασης της οικονοµίας, ανεξαρτήτως δηµοσιονοµικής
κατάστασης της χώρας, το καλύτερο.

Γι’ αυτό, λοιπόν, συνεχίζουµε ως πολιτεία να νοµοθετούµε φο-

ρολογικά µε τη λογική day by day, «τη βγάλαµε και σήµερα». Γι’
αυτό, λοιπόν, έχουµε ως πολιτεία από τη µεταπολίτευση µέχρι
σήµερα πολύ πιο πάνω από διακόσιους πενήντα φορολογικούς
νόµους. Γι’ αυτό οι Ηνωµένες Πολιτείες βρίσκονται στην τρίτη
θέση προσέλκυσης ξένων επενδύσεων διεθνώς, ενώ η Ελλάδα
στην εβδοµηκοστή ένατη.

Προς επίρρωση των όσων λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εσείς µόλις σε πέντε µήνες ως Κυβέρνηση φέρατε δύο αµιγώς
φορολογικά νοµοσχέδια, το ένα µάλιστα εδώ µε τρόπο πανηγυ-
ρικό. Πανηγυρίσατε µε όλους τους τρόπους. Βέβαια, και τα υπό-
λοιπα περιοριστήκατε στις οµιλίες. Τότε διασκεδάζατε µε τον
ΕΝΦΙΑ και λέγατε ότι δεν θα έρθουν τα λοιπά. Έρχονται τώρα τα
λοιπά.

Τώρα φέρνετε ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που θέλει να κα-
λύψει όλα όσα προεκλογικά τουλάχιστον υποσχεθήκατε µε έναν
τίτλο, αλλά µε καθόλου ουσία. Οι καλές προθέσεις και µόνο δεν
πρόκειται να µας βγάλουν από το φαύλο κύκλο των µόνιµων δα-
νεικών, της χαµηλής επενδυτικής δραστηριότητας, δεν θα µας
βγάλουν από το µόνιµο φιγουράρισµα της ελληνικής οικονοµίας
στις τελευταίες θέσεις από τις σχετικές λίστες οικονοµικής ευ-
ρωστίας και προσέλκυσης των επενδύσεων.

Σηµειακά θέλω να αναφέρω κάποια στοιχεία του νοµοσχεδίου,
που θεωρώ ότι είναι σηµαντικά. Θετικά στοιχεία του, τα οποία
συµβάλλουν σε έναν βαθµό, είναι οι φορολογικές ελαφρύνσεις
σε φυσικά πρόσωπα µε εισοδήµατα µέχρι και 10.000 ευρώ, ενώ
παράλληλα µειώνεται ο κατώτερος συντελεστής από 22% σε 9%.
Το αποτέλεσµα βέβαια που προκύπτει για εισόδηµα 9.000 ευρώ
είναι η φορολογική ελάφρυνση ετήσια 47 ευρώ. Σε συνέχεια, για
εισοδήµατα 10.000 ευρώ προκύπτει ελάφρυνση 177 ευρώ, ενώ
για εισοδήµατα µεγαλύτερα των 12.000 ευρώ µέχρι και 20.000
ευρώ η ελάφρυνση για το µισθωτό µε ένα παιδί αποµειώνεται και
µηδενίζεται µε την κατάσταση να γίνεται λίγο καλύτερη για µι-
σθωτό µε δύο παιδιά. Το φέρνω ως παράδειγµα, γιατί θα µου
πείτε οι της Κυβερνήσεως: «Καλά είναι. Βρισκόµαστε ακόµη
στους πρώτους µήνες της κανονικότητας».

Όπως συνάγουµε, όµως και από τη σκέψη του σεβαστού κατά
τα άλλα κυρίου Υπουργού Οικονοµικών, από εκεί και πάνω ξεκι-
νάει η µεγαλοαστική τάξη µάλλον, από τη στιγµή που ο ίδιος θε-
ωρεί πως το κατώτερο όριο της µεσαίας τάξης ορίζεται το ετήσιο
εισόδηµα της τάξης των 6.000 ευρώ.

Ωστόσο, συµβαίνει το εν λόγω φορολογικό νοµοσχέδιο να µην
έρχεται µόνο του. Αυτές τις µέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στις αρµόδιες επιτροπές συζητιέται και ο προϋπολογισµός του
2020. Δεν έχει να κάνει σε τίποτα µε την ευρωπαϊκή σύνδεση, την
οποία επιχείρησε η Κυβέρνηση, τουλάχιστον µε τις πρώτες εξαγ-
γελίες της. Δυστυχώς, δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα για τη µεί-
ωση των υπερπλεονασµάτων της τάξης του 3,5%. Δεν έχουµε δει
πράσινο φως σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Υπάρχει, όµως, δυστυχώς και ένα ζήτηµα ειδικότερο, στο
οποίο επιθυµώ σήµερα να αναφερθώ. Σε ό,τι αφορά τους αγρό-
τες είναι απαραίτητη η αναπροσαρµογή στα πραγµατικά δεδο-
µένα της διάταξης που αφορά σε ζηµίες των αγροτών κατά την
άσκηση της αγροτικής δραστηριότητας. Διαµαρτυρόµαστε έν-
τονα. Θα πρέπει να µπορεί να συµψηφιστεί η ζηµιά µε κέρδη από
λοιπές επιχειρηµατικές δραστηριότητες τόσο εντός του ίδιου φο-
ρολογικού έτους όσο και στα επόµενα από τη στιγµή που η αγρο-
τική δραστηριότητα στον κώδικα φορολογίας εισοδήµατος
θεωρείται εισόδηµα από επιχειρηµατική δραστηριότητα. Είναι
άδικο.

Σήµερα αυτό που ισχύει είναι ότι η ζηµία από αγροτική επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα δύναται να συµψηφιστεί µόνο µε κέρδη
από αγροτική επιχειρηµατική δραστηριότητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πού είναι ο κύριος Υπουργός;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μισό λεπτό, κυρία

Λιακούλη.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εδώ είναι ο κ. Βεσυρόπουλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, ναι είναι εδώ ο

κύριος Υφυπουργός. Ζητώ συγγνώµη. Συνεχίστε, κυρία συνά-
δελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τι έγινε; Δεν σας άκουσα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κάτι διαδικαστικό.
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ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Διαδικαστικό, κύριε Παππά, ενώ µια
συνάδελφός σας µιλάει στο Βήµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ): Κυρία Λιακούλη,
δεν φταίει ο κ. Παππάς. Εγώ φταίω. Δεν φταίει ο κ. Παππάς. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Με τροµάξατε µε τη φωνή σας. Γιατί
φωνάζετε έτσι; Ποια ανάγκη σας κάνει να φωνάζετε συνέχεια;
Ποια ανάγκη σας κάνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ): Κυρία Λιακούλη,
εγώ φταίω. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Για διαδικαστικά, κύριε συνάδελφε,
ανεβαίνετε στο Βήµα, όπως ανεβαίνουµε εµείς όταν θέλουµε να
µάθουµε κάτι και να το πληροφορηθούµε. Φαντάζοµαι, όµως, ότι
έχετε παρεξηγήσει και το πολιτικό savoir vivre.

Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα σας δώσω όσο θέ-

λετε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Μίλαγα για τα αγροτικά, λοιπόν, και

έλεγα ότι είναι άδικο αυτό που συµβαίνει µε τους αγρότες, να
µην µπορεί να συµψηφιστεί η ζηµία µε κέρδη από λοιπές επιχει-
ρηµατικές δραστηριότητες, τόσο µέσα στο ίδιο φορολογικό έτος
όσο και τα επόµενα, από τη στιγµή που η αγροτική δραστηριό-
τητα στον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος θεωρείται εισόδηµα
από επιχειρηµατική δραστηριότητα.

Επιπλέον, πρέπει να επισηµάνω και ένα ακόµη ζήτηµα το οποίο
είναι πολύ σοβαρό. 

Είναι ένας καίριος τοµέας ο αγροτικός, κύριε Υπουργέ, που
µπορεί να βοηθήσει σηµαντικά, για να βγει η χώρα από τον
φαύλο κύκλο που περιέγραφα νωρίτερα.

Οι αγρότες για τα λίγο-πολύ δίκαια αιτήµατά τους στήνουν
ξανά µπλόκα στις εθνικές οδούς, αρχής γενοµένης από τον νοµό
µου, τη Λάρισα, και τη γενέτειρα µου, τον κόµβο Πλατυκάµπου.
Και πώς να µην είναι στα µπλόκα από τη στιγµή που το αγροτικό
εισόδηµα µειώνεται συνεχώς, το κόστος παραγωγής συνεχώς
αυξάνει, τα προϊόντα τους πωλούνται σε εξευτελιστικές τιµές;

Ορίστε, λοιπόν, ένα πεδίο δόξης λαµπρό, να ελεγχθεί η αλυ-
σίδα από την παραγωγή µέχρι το ράφι του σουπερµάρκετ και
µπορούν δικαιολογηµένα αφορολόγητο πετρέλαιο, όπως βέβαια
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τους είχε υποσχεθεί από την Ελασ-
σόνα. 

Είναι µία ρύθµιση που δεν βλέπουµε πουθενά στο υποτιθέµενο
φιλόδοξο φορολογικό σας νοµοσχέδιο. Είναι µία ρύθµιση, που
αν είχατε επεξεργαστεί, όπως υποσχόσασταν προεκλογικά
στους ανθρώπους αυτούς, προφανώς και θα µας έβρισκε εµάς
απολύτως σύµφωνους. 

Η Νέα Δηµοκρατία, όµως, προεκλογικά, επίσης, από τη Λάρισα
και από την Ελασσόνα είπε πως όταν πάρει την Κυβέρνηση θα
δώσει ιδιαίτερα κίνητρα στους αγρότες για να συνεταιριστούν. 

Είναι γεγονός ότι πολλές αιτίες οδήγησαν τους αγρότες της
χώρας στο να απέχουν από τις συλλογικές µορφές δράσης. Ιδι-
αίτερα, όµως, µε τις τελευταίες αποφάσεις της προηγούµενης
κυβέρνησης, αυτής που φωνάζει, που συνέδεσε τα ασφαλιστικά
µε το εισόδηµα, αύξησε τη φορολογία, µε αποτέλεσµα οι αγρό-
τες να επιλέξουν να είναι µακριά από συνεταιριστικές οργανώ-
σεις, για να αποφύγουν την τιµολόγηση των προϊόντων που
παράγουν και πωλούν. 

Έτσι, λοιπόν, οι συνεταιριστικές οργανώσεις, δυστυχώς ή ευ-
τυχώς, δεν µπορούν να εµπορευτούν προϊόν χωρίς τιµολόγηση. 

Στην παραπάνω, λοιπόν, λογική η Νέα Δηµοκρατία έλεγε ότι
θα θεσµοθετήσει φορολογικά και άλλα µέτρα, ώστε να έχουν κί-
νητρα οι αγρότες για να συνεταιριστούν. Στο παρόν νοµοσχέδιο
το κίνητρο που λέει η Κυβέρνηση για τους συνεταιρισµένους
αγρότες είναι στην παράγραφο 2 του άρθρου 2.

Στο άρθρο αυτό, λοιπόν, αναφέρεται ότι τα κέρδη από επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα που αποκτούν οι αγροτικοί συνεταιρι-
σµοί φορολογούνται µε συντελεστή 10%.

Το µέτρο, όµως, αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν δίνει κανένα κίνη-
τρο στον αγρότη να συνεταιριστεί, αφού για το τιµολόγιο πώλη-
σης των προϊόντων τους στον συνεταιρισµό αυτός θα
φορολογηθεί κανονικά και αν ο συνεταιρισµός έχει κέρδη και τα
διανείµει στα µέλη του, τότε αυτά θα φορολογηθούν κατά 10%
και το κάθε µέλος που θα πάρει το µέρισµα θα ξαναφορολογη-

θεί. Αν αυτό, λοιπόν, η Κυβέρνησή σας το θεωρεί κίνητρο, τότε
µάλλον εγώ το φαντάζοµαι τελείως διαφορετικά.

Ολοκληρώνοντας την τοποθέτησή µου, έστω και µετά πολλών
εµποδίων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφέρω ότι
το συζητούµενο φορολογικό νοµοσχέδιο, κατά τη δική µας αντί-
ληψη, απέχει πολύ από το να χαρακτηριστεί µεταρρυθµιστικό. 

Απέχει από το να χαρακτηριστεί αναπτυξιακό, παρ’ ότι άκουσα
τον κύριο Υπουργό να το χαρακτηρίζει έτσι και ότι του δηµοσί-
ευσαν µελέτες και έρευνες που λένε ότι έχει αναπτυξιακή διά-
σταση και πρόσηµο. Είναι κάτι που αναφέρεται, όµως, στο
µέλλον, δεν έχει δοκιµαστεί. 

Με αυτά και µε αυτά, όµως, την κανονικότητα τη δική σας
εµείς δεν µπορούµε να την αντιληφθούµε. Διότι περνάει κάτω
από τον πήχη των όσων εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής ορίζουµε ως
κανονική οικονοµία, ως κανονική ζωή και ως κανονικό άνθρωπο. 

Προφανώς, αισθανόµαστε πολύ διαφορετικά απέναντι σε απο-
λύτως ίδια πράγµατα. Γι’ αυτό νοµίζω ότι όταν µας ακούτε κάτι
από µας θα πάρετε πολύτιµο και σηµαντικό, τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά την ανθρωποκεντρική πολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Ευχαριστούµε πολύ την κ. Λιακούλη. 
Ζητώ και πάλι συγγνώµη, κυρία Λιακούλη. Ο κ. Παππάς δεν

φταίει. Πείτε του και ένα «χρόνια πολλά» που γιορτάζει σήµερα. 
Χρόνια πολλά, κύριε Παππά. 
Να έρθει στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Βασιλειάδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία και την όµορφη Πέλλα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε το

σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυ-
ξιακή διάσταση για την Ελλάδα του αύριο». Είναι σαφές από τον
τίτλο ακόµα ότι το νοµοσχέδιο αυτό έχει στόχευση. Σκοπός είναι
η ανάπτυξη και η δηµιουργία νέου πλούτου σε σύντοµο µάλιστα
χρονικό ορίζοντα και όχι απλά η αναδιανοµή του. 

Φιλοδοξεί να πετύχει τον στόχο αυτό αρχικά ελαφρύνοντας τα
νοικοκυριά, τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις από περιττά φο-
ρολογικά βάρη. Την ίδια στιγµή δηµιουργεί κίνητρα για προσέγ-
γιση άµεσων ξένων επενδύσεων και ενισχύει την εταιρική
κοινωνική ευθύνη. Τέλος, µετατρέπει το φορολογικό σύστηµα και
το καθιστά πιο δίκαιο, διαφανές και πιο λειτουργικό.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε µερικά σηµεία τα οποία
θεωρώ πως αποτελούν τον πυρήνα του νοµοσχεδίου αυτού. Ανα-
φορικά µε τη φορολογική ελάφρυνση, χαίροµαι ιδιαίτερα επειδή
αφορά κυρίως τις οµάδες εκείνες που αποτελούν τον πυρήνα
της οικονοµίας της περιφέρειας µου, της Πέλλας. 

Καθιερώνεται εισαγωγικός φορολογικός συντελεστής 9% για
φυσικά πρόσωπα, ελεύθερους επαγγελµατίες, αγρότες, µισθω-
τούς και συνταξιούχους από 22% που είναι σήµερα. Ευνοούνται
κυρίως, αλλά όχι αποκλειστικά, τα χαµηλά εισοδήµατα κάτω των
10.000 ευρώ. Επίσης, οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι της κατη-
γορίας εισοδήµατος από 12.000 έως 18.000 ευρώ, θα έχουν µεί-
ωση φόρου από 80 έως 200 ευρώ και ο µέσος ελεύθερος
επαγγελµατίας θα έχει µείωση φόρου έως 1.300 ευρώ. 

Επιπλέον, για τους αγρότες καθιερώνεται χαµηλός φορολογι-
κός συντελεστής 10% για τα συνεταιριστικά σχήµατα. Ενισχύεται
έτσι ο πρωτογενής τοµέας και ειδικότερα ο Έλληνας αγρότης,
ο οποίος έχει δει δυσανάλογη µείωση του εισοδήµατός του µέσα
στην κρίση. 

Δίνονται κίνητρα, λοιπόν, για σύσταση αγροτικών σχηµάτων
και σε µελλοντικό χρόνο θα πρέπει να εξετάσουµε κίνητρα και
στους αγρότες ως φυσικά πρόσωπα για τη συµµετοχή τους σε
αυτά, για παράδειγµα να φορολογούνται µε 10% όσοι αγρότες
είναι συνεταιριζόµενοι.

Δεσµευτήκαµε και σήµερα µειώνεται ο φόρος των επιχειρή-
σεων από 28% σε 24% για το 2019. Προβλέπεται αύξηση του
αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για κάθε προστατευόµενο
τέκνο, ανεξαρτήτως αριθµού αυτών. Προβλέπεται, επίσης, απαλ-
λαγή από την εισφορά αλληλεγγύης όλων των ΑΜΕΑ µε ποσοστό
αναπηρίας από 80% και άνω, ανεξαρτήτως της µορφής της ανα-
πηρίας.

Προβλέπεται µείωση του ΦΠΑ για τα βρεφικά είδη από 24%
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που είναι σήµερα σε 13%. Επίσης, προβλέπεται µείωση του ΦΠΑ
για τα κράνη και τα παιδικά καθίσµατα από 24% σε 13% και
τέλος, αύξηση του µέγιστου αριθµού των δόσεων της ρύθµιση
οφειλών από δώδεκα σε είκοσι τέσσερα.

Πέρα από τις ελαφρύνσεις, το σχέδιο νόµου αυτό φιλοδοξεί
να προσελκύσει άµεσες ξένες επενδύσεις και κεφάλαια και την
ίδια στιγµή να ενδυναµωθεί η ανταγωνιστικότητα της χώρας για
τη διακράτηση επενδύσεων µέσω ελληνικών επενδυτικών σχη-
µάτων. 

Σε αυτό το πλαίσιο αποσαφηνίζεται και απλουστεύεται η νο-
µοθεσία για τη φορολογική κατοικία. Θεσπίζεται εναλλακτικός
τρόπος φορολόγησης των εισοδηµάτων αλλοδαπής προέλευ-
σης. Μειώνεται ο συντελεστής φορολόγησης των µερισµάτων
από το 10% στο 5%. Προβλέπεται απαλλαγή από το φόρο εισο-
δήµατος και την εισφορά αλληλεγγύης των τόκων εταιρικών οµο-
λόγων εισηγµένων σε οργανωµένη αγορά. 

Επιπροσθέτως, εισάγονται µέτρα για την επανεκκίνηση της οι-
κονοµίας σε σηµαντικούς και παραδοσιακούς κλάδους της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Ειδικότερα, αναστέλλεται η επιβολή ΦΠΑ
στις οικοδοµές µε άδεια από 1-1-2006 και εφεξής, ενώ η ανα-
στολή του ΦΠΑ καταλαµβάνει και την αντιπαροχή. Αναστέλλεται
η επιβολή του φόρου υπεραξίας στη µεταβίβαση ακινήτων για
τρία χρόνια. Εισάγονται κίνητρα για την ενεργειακή, λειτουργική
και αισθητική αναβάθµιση κτιρίων. 

Πέραν του χαρακτήρα ελάφρυνσης των περισσότερων µέ-
τρων, το σχέδιο περιλαµβάνει και φορολογικά µέτρα για την ενί-
σχυση της βιώσιµης ανάπτυξης, όπως η προώθηση χρήση των
µέσων µαζικής µεταφοράς και οχηµάτων µηδενικών ή χαµηλών
ρύπων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µαζική ηλεκτροκίνηση στις πό-
λεις είναι πολύ πιο κοντά µας από όσο πιστεύουµε και πρέπει να
είναι.

Τέλος, προτείνονται παρεµβάσεις µε στόχο τη διαφάνεια και
τη λειτουργικότητα του συστήµατος. Περιορίζεται η φοροδια-
φυγή µε την επέκταση των ηλεκτρονικών συναλλαγών. Μειώνεται
ο γραφειοκρατικός φόρτος της φορολογικής διοίκησης και των
επιχειρήσεων µε ταυτόχρονη ωφέλεια των φορολογουµένων. Γί-
νεται εφάπαξ διαγραφή των πολύ µικρών οφειλών, θεσπίζεται η
περιοδική διαγραφή µικροοφειλών. Πάνω από πεντακόσιες χιλιά-
δες φορολογούµενοι θα αποκτήσουν και πάλι τη δυνατότητα έκ-
δοσης φορολογικής ενότητας. Τέλος, δίνεται στις επιχειρήσεις
η δυνατότητα να διαγράφουν ποσά ληξιπρόθεσµων οφειλών από
πελάτες τους ύψους έως 300 ευρώ, χωρίς να χρειάζεται να
έχουν ασκήσει προηγουµένως όλες τις νόµιµες διαδικασίες για
την είσπραξή τους. Όσοι έχουµε δραστηριοποιηθεί στο λιανεµ-
πόριο, µπορούµε να αντιληφθούµε αµέσως τη σηµασία αυτής
της πρόβλεψης.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω πως το σχέ-
διο νόµου «Φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διάσταση
για την Ελλάδα του αύριο» αποτελεί και την υλοποίηση της
θέσης της Νέας Δηµοκρατίας ότι ο φιλελευθερισµός και η κοι-
νωνική αλληλεγγύη πάνε µαζί, θέση η οποία εκφράστηκε ξανά
σε ανώτατο επίπεδο στο 13ο συνέδριο του κόµµατος και που εξα-
σφαλίζει την ελευθερία του ατόµου µέσα σε ένα περιβάλλον κοι-
νωνικής προστασίας, έτσι ώστε να µπορέσει να δηµιουργήσει.
Γιατί η ατοµική ελευθερία σηµαίνει πρωτίστως ίσες ευκαιρίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
για την τήρηση του χρόνου. Η Πέλλα δείχνει τον δρόµο.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κοµνηνάκα, από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιας και κοντεύουµε στις γιορτές, η Κυβέρνηση µάλλον εµ-

πνεύστηκε από τα φανταχτερά χριστουγεννιάτικα περιτυλίγµατα
που κερδίζουν τις εντυπώσεις, ακόµα κι αν το περιεχόµενο του
πακέτου δεν είναι το ίδιο ευφάνταστο. Κάπως έτσι µόνο θα µπο-
ρούσε κανείς να ερµηνεύσει τον τόσο µεγαλεπήβολο τίτλο για
το φορολογικό νοµοσχέδιο µε αναπτυξιακή, λέει, διάσταση για
την Ελλάδα του αύριο.

Κι αν κάποιος δεν έπιασε ακόµα το νόηµα για το πώς ονειρεύε-

ται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την ανάπτυξη και την
Ελλάδα του σήµερα και του αύριο, όνειρο που έγινε φανερό από
τις ρυθµίσεις του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου, που έλυσαν τα
χέρια στους επιχειρηµατικούς οµίλους να παρακάµπτουν συλλο-
γικές συµβάσεις, περιβαλλοντικούς όρους και άλλα τέτοια ενο-
χλητικά για τα κέρδη τους εµπόδια, να πούµε βέβαια την
αλήθεια. Δεν απέχουν πολύ και τα όνειρα αυτά από τα όνειρα
της προηγούµενης κυβέρνησης. Μάλλον από το ίδιο πλευρό κοι-
µούνται. Μπορεί, λοιπόν, κάποιος και να θαµπωθεί από αυτό το
εντυπωσιακό περιτύλιγµα του νοµοσχεδίου, γιατί αυτό έχει επεν-
δυθεί και µε τις ανάλογες τυµπανοκρουσίες ότι το νοµοσχέδιο
αυτό προχωράει σε δίκαιη αναδιανοµή για την ελάφρυνση των
πολλών από τα φορολογικά βάρη.

Όλη αυτή τη γιορτινή ατµόσφαιρα έρχονται, όµως, να χαλάσουν
τα ενοχλητικά για όλους µαθηµατικά που ξεπροβάλουν πεισµατά-
ρικα µόλις προχωρήσεις στο περιεχόµενο του φανταχτερού πα-
κέτου. Εκεί τα νούµερα, όσες φορές κι αν τα προσθέσεις από
πάνω προς τα κάτω ή αντίστροφα, δεν πρόκειται να καταλήξουν
σε ίση φορολογική ελάφρυνση εργαζόµενων, µικρών και µεσαίων
αγροτών και αυτοαπασχολουµένων µε αυτή που για άλλη µια
φορά θα έχουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Για άλλη µια φορά το
«πάρ’ τα όλα» έπεσε στο κεφάλαιο και για τα λαϊκά στρώµατα µο-
νότονα τόσα χρόνια η σβούρα καταλήγει στο «δώστε όλοι». Το
93% των φορολογικών εσόδων πληρώνει ο λαός και η φιλική συµ-
µετοχή των επιχειρηµατικών οµίλων µόλις το 7%. Όση χρυσό-
σκονη και να βάλεις, τέτοια διαφορά δεν κρύβεται.

Και τι λέτε τώρα; Αυτό το 7% να µειωθεί περισσότερο. Δεν
θέλει µεγάλη φαντασία να σκεφτείς ποιος θα πληρώσει και πάλι
τη διαφορά. Οι εργαζόµενοι, οι συνταξιούχοι, τα λαϊκά στρώµατα
που δέκα χρόνια τώρα πληρώνουν τα µατωµένα πρωτογενή πλε-
ονάσµατα µε τους έκτακτους δήθεν φόρους που τους φορτώ-
σατε µε τη σειρά ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ. Κι έρχεστε
σήµερα να τα µονιµοποιήσετε. Είναι αυτά τα εφάπαξ, κύριε Τσα-
καλώτο, που έγιναν µόνιµα. Οι κυβερνήσεις φεύγουν, αλλά οι
φόροι µένουν.

Δεν µένουν, βέβαια, για όλους τα ίδια. Φέρνει το νοµοσχέδιο
σηµαντικές φοροελαφρύνσεις για τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους µε την παραπέρα µείωση των φορολογικών συντελεστών
τους από το 28% στο 24%. Μειώνετε και στο µισό τη φορολογία
στα κέρδη των µετόχων των ανωνύµων εταιρειών. Το µείωσε ο
ΣΥΡΙΖΑ από το 15% στο 10% και εσείς τώρα το φέρνετε στο 5%.
Μάλιστα, η ελάφρυνση αυτή θα ισχύσει αναδροµικά από τα
κέρδη του 2019.

Από αυτές και µόνο τις δύο φοροαπαλλαγές που προβλέπει
το παρόν νοµοσχέδιο, που προστίθενται βέβαια στα δώρα και τις
διευκολύνσεις που µε κάθε ευκαιρία τους κάνετε, οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι θα βγουν κερδισµένοι κατά 615 εκατοµµύρια ευρώ.
Με σταθερά τα πρωτογενή πλεονάσµατα, ψάξτε ποιος θα πλη-
ρώσει το µάρµαρο. Αυτοί που πλήρωσαν για να δηµιουργηθεί και
αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος που όλοι ξιφουλκείτε των 1,2 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ, που τώρα θα µοιράσετε, δίνοντας πάλι τη
µερίδα του λέοντος σε µια χούφτα επιχειρηµατικούς οµίλους
πάνω από το 50% των εσόδων αυτών και τα υπόλοιπα θα φτάσει
τελικά σταγόνα στον ωκεανό στο λαϊκό εισόδηµα.

Περίσσεψαν οι τυµπανοκρουσίες για τη βαθιά ανάσα που θα
πάρουν οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, οι αυτοαπασχολού-
µενοι. Ακούγεται, αλήθεια, πιο µαλακά, αντί να πεις ότι διατη-
ρούµε την απαράδεκτη προκαταβολή φόρου για την επόµενη
χρονιά, που µπορεί και να µη βγάλεις ποτέ, αλλά το µειώσαµε
από το 100% στο 95%. 

Όµως και αυτή την ανάσα που λέτε ότι δόθηκε στα χαµηλά ει-
σοδήµατα, φροντίζετε να τους την κόψετε πριν καν την πάρουν.
Τι να πρωτοπληρώσουν µε την ελάφρυνση, που στην καλύτερη
των περιπτώσεων θα φτάνει στα 15 ευρώ τον µήνα; Την αύξηση
των τιµολογίων της ΔΕΗ, που ψηφίσατε πριν από λίγες µέρες;
Την αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών που έρχεται να βυθίσει
σε ακόµα µεγαλύτερη φτώχεια τους χιλιάδες αυτοαπασχολού-
µενους που ζουν καθηµερινά υπό την απειλή των κατασχέσεων;
Τον ΕΝΦΙΑ που δήθεν µειώσατε για να επαναφέρετε σε λίγο στα
ίδια επίπεδα µε την αύξηση των αντικειµενικών αξιών των ακινή-
των; Τον ΕΝΦΙΑ που ήρθε σαν έκτακτος φόρος µε τα µνηµόνια,
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για να γίνει τελικά µονιµότερος από το ίδιο το δικαίωµα στην κα-
τοικία, που καθηµερινά αµφισβητείται; Τα άλλα έκτακτα, που έγι-
ναν τακτικά τέλη επιτηδεύµατος, εισφορές αλληλεγγύης, τους
ειδικούς φόρους κατανάλωσης και τους αυξηµένους συντελε-
στές ΦΠΑ, ακόµα και στα βασικά είδη ευρείας λαϊκής κατανάλω-
σης, ή τις παροχές στην υγεία, παιδεία και πρόνοια που ακόµη
µια φορά πετσοκόβονται στον προϋπολογισµό;

Συνεχίζετε να ξεχνάτε επιµελώς τα συσσωρευµένα βάρη που
όλοι µαζί φορτώσατε στα λαϊκά στρώµατα στα τόσα χρόνια της
κρίσης. Αυτά, βέβαια, δεν αναιρούνται µε ελαφρύνσεις που εξα-
νεµίζονται, πριν προλάβουν να µπουν στο πορτοφόλι για τους
εργαζόµενους και καµµιά βέβαια σχέση δεν έχουν µε τα δώρα
που αφειδώς κάνετε στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Δεν µιλάµε βέβαια για τους εφοπλιστές, γιατί σε αυτούς έχετε
δώσει εφ’ όρου ζωής φορολογική ασυλία µε τη συνταγµατική κα-
τοχύρωση, την οποία κανένας σας δεν τόλµησε να ακουµπήσει
ούτε σε αυτή τη συνταγµατική Αναθεώρηση, όπως σταθερά προ-
τείνει το ΚΚΕ. Και έχουµε το οξύµωρο, να έχουν αφορολόγητο
πετρέλαιο οι εφοπλιστές, κάτι που ούτε στα όνειρά τους δεν βλέ-
πουν οι αγρότες.

Και ενώ οι εφοπλιστές φορολογούνται συµβολικά και σε εθε-
λοντική βάση, οι νησιώτες έχασαν στα χρόνια της κρίσης και
αυτό το αυτονόητο δικαίωµα των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ,
που θα έπρεπε να είναι η ελάχιστη διευκόλυνση, λόγω του αυξη-
µένου κόστους µεταφοράς, αλλά και των λοιπών δυσκολιών που
αντικειµενικά υπάρχουν στα νησιά. Παραµένει βέβαια τουλάχι-
στον προκλητική η απαράδεκτη σύνδεση των µειωµένων συντε-
λεστών µε το προσφυγικό, που πρώτος ο ΣΥΡΙΖΑ εµπνεύστηκε,
για τα πέντε νησιά που έχετε µετατρέψει σε αποθήκες ψυχών,
κατάσταση που θέλετε τώρα και να νοµιµοποιήσετε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, µην προσπαθείτε να κρύψετε τη σταθερή σας
µεροληψία προς τους επιχειρηµατικούς οµίλους µε δήθεν ωραία
λόγια για εξασφάλιση -µ’ αυτόν τον τρόπο- πολλών και καλοπλη-
ρωµένων θέσεων εργασίας. Και αυτό σας το επιχείρηµα το έχει
καταρρίψει ήδη η µέχρι τώρα πορεία σας. Το έχετε αποδείξει µε
τον νόµο που ψηφίσατε πριν λίγες µέρες για τη ΔΕΗ, που υποχρε-
ωτικά οι νεοπροσλαµβανόµενοι θα δουλεύουν µε χειρότερους
όρους από ότι οι µέχρι τώρα εργαζόµενοι, µε το αναπτυξιακό νο-
µοσχέδιο που έδωσε δώρο στις επιχειρήσεις, για να επικαλούνται
οικονοµικές δυσκολίες για να µειώνουν ανεξέλεγκτα τους µισθούς
των εργαζοµένων, αλλά το έχει αποδείξει και η ίδια η πραγµατικό-
τητα της αγοράς εργασίας, µε πιο κραυγαλέα τα παραδείγµατα
των εργαζοµένων στον τοµέα του τουρισµού, που παραµένει σε
εργασιακό µεσαίωνα, παρά τα ρεκόρ κερδών που καταγράφουν
οι επιχειρήσεις του κλάδου. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο δείξατε για ακόµα µια φορά πως η πο-
λιτική σας είναι βαθιά εχθρική για τους εργαζόµενους, τους συν-
ταξιούχους, τα λαϊκά στρώµατα, τους νέους εργαζόµενους που
δεν έχουν τίποτα να περιµένουν από τη µεγαλοκαρδία των επι-
χειρηµατικών οµίλων που διαφηµίζετε και τους οποίους αφειδώς
ενισχύουν όλες οι κυβερνήσεις. Δικαιούνται και πρέπει να διεκ-
δικήσουν ολόκληρο τον πλούτο που οι ίδιοι παράγουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Κοµνηνάκα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος Σωκράτης από τον ΣΥΡΙΖΑ και

στη συνέχεια ζήτησε και θα λάβει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρουφάκης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγάλη και συµβολική  µέρα σή-

µερα. Είναι µια µέρα πρώτα απ’ όλα που ανήκει στον Αλέξη και
στη δέσµευση όλων µας να µη νιώσει τον αυταρχισµό η νέα
γενιά. Γιατί αν γλιτώσει το παιδί, υπάρχει ελπίδα. Είναι µια µέρα
µε «χρόνια πολλά» για τους εορτάζοντες, αλλά και µια µέρα που
η χώρα µας µετά την απέλαση του Λίβυου Πρέσβη, µετά την ανυ-
πόστατη και παράνοµη συµφωνία Τουρκίας - Λιβύης, απαιτεί
πράξεις οι οποίες θα προστατεύσουν τη χώρα µας έναντι παρα-
βιάσεων του Διεθνούς Δικαίου.

Είναι γεγονός ότι υπάρχει µια αναβάθµιση της προκλητικότη-
τας των γειτόνων. Είναι ξεκάθαρο ότι η συµφωνία αυτή είναι µια
πράξη παραβίασης του Διεθνούς Δικαίου. Σ’ αυτή την κατεύ-

θυνση δεν επιτρέπονται πολυγλωσσίες, καθυστερήσεις, µικρο-
κοµµατική διαχείριση εδώ στην Ελλάδα, ασάφειες και υποτίµηση
που είδαµε να γίνονται το προηγούµενο διάστηµα. Απαιτείται µια
ισχυρή πίεση στους διεθνείς θεσµούς κι ένας ανοιχτός διάλογος.
Απαιτείται σοβαρότητα στη διαχείριση. Δεν είναι θέµα καλής διά-
θεσης. Δεν είναι θέµα αµοιβαίων υποχωρήσεων. Η Ελλάδα απαι-
τεί τη ρητή τοποθέτηση της διεθνούς κοινότητας και την
εφαρµογή κυρώσεων για όλα αυτά που γίνονται. 

Υπάρχει όµως συζήτηση για το φορολογικό. Διαπίστωσα ότι
και ο κύριος Υπουργός που είναι εδώ σήµερα και ο εισηγητής
της Νέας Δηµοκρατίας χρησιµοποίησαν ένα non-paper για την
υπερφορολόγηση του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως διαπίστωσα ότι έτσι ταυ-
τόχρονα βάζουν κι ένα «αυτογκόλ» οι ίδιοι οι Βουλευτές και ο
Υπουργός που ήρθε εδώ. 

Ένα προετοιµασµένο σενάριο έχει η Νέα Δηµοκρατία ότι τάχα
ο ΣΥΡΙΖΑ υπερφορολόγησε. Το ακύρωσε ο ίδιος ο κ. Σταϊκούρας,
ο οποίος για να υπερασπιστεί τη Νέα Δηµοκρατία είπε ότι τα
µέτρα της Νέας Δηµοκρατίας δεν ήταν πολύ πιο ακριβά από τα
µέτρα του ΣΥΡΙΖΑ. Όµως, προσέξτε. Τα δικά σας µέτρα, κύριε
Σταϊκούρα, έχωσαν την Ελλάδα µέχρι το 2014 βαθύτερα στην
κρίση και δεν την έβγαλαν από το µνηµόνιο. Εµείς, παρ’ ότι αναγ-
καστήκαµε, κατορθώσαµε και βγάλαµε τη χώρα από το µνηµόνιο
και η χώρα σήµερα έχει περιθώριο για φοροελαφρύνσεις γιατί
υπήρξε µια Κυβέρνηση τίµια, η οποία δούλεψε για τους Έλληνες
-κάτι που δεν κάνατε εσείς για το σύνολο της κοινωνίας- και σή-
µερα έχουµε αποτελέσµατα. 

Και πρέπει να πω ότι τότε βάλαµε πλάτη όλοι. Ο κ. Γρηγοριά-
δης προηγουµένως είπε κάτι. Είναι εδώ και ο κ. Βαρουφάκης.
Όλοι τότε είχαµε συµφωνήσει. Θυµάµαι και µια επιστολή του κ.
Βαρουφάκη στις 10-7-2015, ο οποίος συνηγορούσε υπέρ εκείνης
της συµφωνίας και το είχε στείλει εδώ στη Βουλή. 

Η χώρα, λοιπόν, βγήκε από το µνηµόνιο γιατί αναγκάστηκε να
χρεοκοπήσει εξαιτίας δικών σας πολιτικών, κύριε Σταϊκούρα. Σ’
αυτό να είµαστε ξεκάθαροι. Συνεχίζετε την ίδια συνταγή του πε-
λατειακού και κρατικοδίαιτου µοντέλου ανάπτυξης που δεν δίνει
παραγωγή στην Ελλάδα. Επειδή δεν έχετε αφήγηµα, δεν µπο-
ρείτε να δηµιουργήσετε άλλη ιδεολογική βάση. Για ποιον λόγο; 

Αν ήσασταν συνεπής, θα ερχόσασταν, κύριε Σταϊκούρα -κι
αυτό είναι το δεύτερο «αυτογκόλ»- να πείτε ότι είχατε δίκιο τον
Ιούνιο του 2019 όταν λέγατε µαζί µε τον κ. Στουρνάρα ότι χρει-
άζεται πιστοληπτική γραµµή στήριξης και δεν βγαίνει δηµοσιο-
νοµικά το πρόγραµµα. Όµως, βάζετε δεύτερο «αυτογκόλ» και
έρχεστε τώρα και λέτε ότι το πρόγραµµα έβγαινε και ότι το εί-
πατε αυτό στους θεσµούς από τον Ιούλιο που αναλάβατε. 

Αποδεικνύεται, λοιπόν, εν τοις πράγµασι, η δεύτερη ή η τρίτη
µεγάλη εξαπάτηση -µετά το µακεδονικό, µετά το προσφυγικό-
και όλα αυτά τα ψέµατα που έχετε πει στον ελληνικό λαό για να
βγείτε. 

Έρχεστε σήµερα µε το τρίτο «αυτογκόλ» που κάνετε να µας
πείτε ότι παραλάβατε τη χώρα µε δηµοσιονοµικό κενό και γι’
αυτό ήσασταν και θαυµάσιοι στην πολιτική σας. Ρωτάω: Πώς γί-
νεται µέσα σε µια εβδοµάδα από την ανάληψη των καθηκόντων
να βρήκατε 250 εκατοµµύρια για να δώσετε στον ΕΝΦΙΑ και µά-
λιστα στην υψηλή και στη µεγάλη ακίνητη περιουσία; Τρίτο «αυ-
τογκόλ», κύριε Σταϊκούρα και µεγάλο ψέµα! 

Το είπατε κι εσείς κι αν δεν κάνω λάθος το είπε κι ο κ. Μητσο-
τάκης. Πώς όµως αξιοποιείτε τα µεγάλα περιθώρια που η Ελλάδα
έχει χάρη στη δική µας διακυβέρνηση; Δίνοντας αµνηστία στους
τραπεζίτες για τα θαλασσοδάνεια; Απελευθερώνοντας τις κατα-
θέσεις από κακουργήµατα του οικονοµικού εγκλήµατος; Διορί-
ζοντας προέδρους στα νοσοκοµεία για να πάρετε ανταλλάγµατα
τις ψήφους τους; Μειώνοντας τον ΕΝΦΙΑ για τη µεγάλη ακίνητη
περιουσία; Ή κάνοντας άλλη πολιτική συναλλαγή µ’ αυτόν τον
fake άριστο Υφυπουργό Εξωτερικών; Τον είδα σήµερα να συνε-
χίζει την περιοδεία στην Αυστραλία και να τουιτάρει, µάλιστα, τη
βράβευσή του από τον εκεί ανώτερο της Εκκλησίας! Θέλω να
µας διευκρινίσετε µε τι έξοδα τελικά πήγε στην Αυστραλία, αν
ήταν σε αποστολή ή όχι κι αν παραιτήθηκε ή όχι. 

Πάντως, το δικό σας µοντέλο ανάπτυξης -ό,τι και να λέµε- το
έχει πει ο κ. Στουρνάρας ποιο είναι: Το µοντέλο ανάπτυξης της
Νέας Δηµοκρατίας -µε έγγραφο της Τράπεζας της Ελλάδος-
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οδηγεί σε µείωση µισθών. Αυτή είναι η δική σας ανάπτυξη. Το
έχετε πει ξεκάθαρα εσείς οι ίδιοι. Διότι στο νοµοσχέδιο ξεκαθα-
ρίσαµε τρία πράγµατα. Από 0 έως 17 ευρώ το όφελος για την
πλειοψηφία µισθωτών και συνταξιούχων. Ωφελείται µόνο το 2,5%
των επιχειρήσεων και µόνο το 1% των φορολογουµένων. Και σε
αυτό το νοµοσχέδιο βρήκατε τρύπα να περάσετε τη φοροαπαλ-
λαγή των ΠΑΕ για τα συµβόλαια των ποδοσφαιριστών και των
παικτών του µπάσκετ. Μπράβο σας! Βρήκατε παράθυρο να πε-
ράσετε τέτοιες φοροαπαλλαγές στο νοµοσχέδιο αυτό. 

Να πούµε όµως και δυο-τρία πράγµατα για τα περιβαλλοντικά
ζητήµατα. 

Πρώτο ζήτηµα. Με την παράγραφο 7 του άρθρου 67 καταρ-
γείται η διάταξη του άρθρου 22 του ν.4613 που προβλέπει την
καταβολή ελεγκτικής αποζηµίωσης σε επιθεωρητές περιβάλλον-
τος. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές; Διώχνει το
µόνο επίδοµα που δινόταν, µόνο αυτό, στους επιθεωρητές περι-
βάλλοντος και απαξιώνει την Επιθεώρηση Περιβάλλοντος, σε αν-
τίθεση µε άλλες υπηρεσίες που κάνει χατίρια, όπως στη δική του
υπηρεσία µέσα ο κ. Σταϊκούρας, και έχει καταγγελθεί αυτό από
το αντίστοιχο συνδικαλιστικό όργανο. Αµβλύνει δηλαδή τη δυνα-
τότητα να έχουν αυτή τη µεταχείριση οι επιθεωρητές περιβάλ-
λοντος και καθαιρεί τη λειτουργία του Σώµατος Επιθεωρητών
Περιβάλλοντος, απαξιώνοντάς το και µειώνοντας και τα κίνητρα
για να πάει ένας νέος επιστήµονας εκεί. 

Και προσέξτε, οι επιθεωρητές περιβάλλοντος είναι ειδικοί ανα-
κριτικοί υπάλληλοι, αυξηµένων τυπικών προσόντων, που ελέγ-
χουν σοβαρές περιβαλλοντικές δραστηριότητες και του
δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα. Είναι το µόνο Σώµα Επιθεώ-
ρησης που δεν λαµβάνει καµµία άλλη αποζηµίωση και η κατάρ-
γηση της ελεγκτικής αποζηµίωσης αυτή αφορά και τα µεταλλεία
και την ενέργεια και τη δόµηση. 

Ουσιαστικά, προσπαθείτε να απαξιώσετε πλήρως τον έλεγχο
στο περιβάλλον και αυτό γιατί είστε από τις πιο αντιπεριβαλλον-
τικές κυβερνήσεις που υπάρχουν. Και λειτουργείτε αποτρεπτικά,
θέλοντας να βάλετε «δυναµίτη» στην Επιθεώρηση Περιβάλλον-
τος. Θέλω να µας πείτε λοιπόν ρητά: Θα πάρετε πίσω την παρά-
γραφο αυτή ή θέλετε να βάλετε «δυναµίτη» στην Επιθεώρηση
Περιβάλλοντος; 

Και βέβαια ακόµα κι αν το πάρει τελευταία στιγµή πίσω ο κ.
Σταϊκούρας, -γιατί όλα να τα περιµένεις-, θέλω να σας πω το
εξής: Είναι σχέδιό τους. Το ξαναέφεραν στο νοµοσχέδιο του επι-
τελικού κράτους και το πήραν πάλι πίσω. Υπάρχει, λοιπόν, κά-
ποιος µέσα στο Υπουργείο Οικονοµικών ή στην Κυβέρνηση που
έχει δώσει την εντολή να καταργηθεί η Επιθεώρηση Περιβάλλον-
τος και να µην υπάρχει η δυνατότητα των ελέγχων;

Να µας πείτε, κύριε Σταϊκούρα, λοιπόν ποιος έχει στοχοποιήσει
την Επιθεώρηση, για ποιον λόγο, διότι η Κυβέρνησή σας από τα
πρώτα µέτρα που πήρε ήταν να καταργήσει και την Ειδική Γραµ-
µατεία Περιβάλλοντος. 

Και βέβαια όλα αυτά είναι πολύ, αν θέλετε, συνδεδεµένα και
µε µια καταγγελία που µας ήρθε πρόσφατα, χθες, από τις περι-
βαλλοντικές οργανώσεις ότι η Κυβέρνηση έχει παραλάβει νέο
επενδυτικό σχέδιο για την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» και έχει απο-
κρύψει από την ελληνική κοινωνία ότι έχει παραλάβει αυτό το
σχέδιο.

Μας το είπαν οι µη κυβερνητικές οργανώσεις σε σύσκεψη που
καλέσαµε. Και µάλιστα, το υπερδραστήριο γραφείο Τύπου και ο
Υπουργός που δεν χάνει ευκαιρία να πάει σε µέσα ενηµέρωσης
να µιλήσει για την τάχα χρεοκοπηµένη ΔΕΗ δεν έχει ενηµερώσει
την ελληνική κοινωνία για ένα µείζον θέµα που συνδέεται µε την
επιδίωξη της Κυβέρνησης να αναθεωρήσει τη σύµβαση, αποδει-
κνύοντας ότι δεν είναι συνεπής η εταιρεία µε τη σύµβαση που
και πάρα πολλά της έδινε από το 2004 και είχαµε δίκιο εµείς που
λέγαµε ότι η εταιρεία αυτή δεν µπορούσε να ολοκληρώσει µε τη
µεταλλουργία χρυσού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εξαπάτηση και συναλλαγή είναι τα χαρακτηριστικά αυτής της

Κυβέρνησης και όλα αυτά αποδεικνύονται σε όλα τα επίπεδα. 

Τέλος, θα ήθελα να πω για το άρθρο 16, για τις απαλλαγές και
τα θέµατα της αναβάθµισης των κτιρίων, αλλά και την ηλεκτρο-
κίνηση. Έτσι όπως είναι το µέτρο, δεν δίνεται κανένα κίνητρο στο
να προχωρήσει πραγµατικά η εξοικονόµηση ενέργειας. Πέρα
από το γεγονός ότι το συνδέετε µε την αισθητική αναβάθµιση,
πέρα από το ότι κλείνετε το µάτι σε εταιρείες real estate, δεν το
συνδέετε µε ενεργειακά πιστοποιητικά, δεν το συνδέετε µε την
ενίσχυση των ανθρώπων που δεν έχουν τη δυνατότητα να πλη-
ρώσουν, γιατί αυτό έκανε το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ», δεν το
συνδέετε δηλαδή ούτε µε την ενεργειακή φτώχεια ούτε µε το
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα και δεν αποδεικνύει ότι γί-
νεται εξοικονόµηση ενέργειας και άρα δεν θα µετράει στην από-
δοση της χώρας που είναι πάρα πολύ σηµαντική και έχουµε ένα
τεράστιο πρόγραµµα εξοικονόµησης ενέργειας. 

Δεν ξέρουµε τι θα απαιτηθεί µέσα από την ΚΥΑ που προβλέ-
πεται να εκδώσετε, όµως θα πρέπει να υπάρχουν κριτήρια ώστε
να υπάρχει ενεργειακή αναβάθµιση τουλάχιστον δύο επιπέδων
και µηδενική κατανάλωση στα κτήρια αυτά και χρειάζεται να το
συνδέσετε µε εισοδηµατικά κριτήρια και όχι κλείνετε το µάτι
µόνο σε όποιους έχουν να καταβάλουν τα λεφτά για να πάρουν
µετά τη φοροαπαλλαγή. Διότι στο δικό µας πρόγραµµα, ανάλογα
µε το εισόδηµα, αυξανόταν η επιδότηση και µπορέσαµε πάνω
από το 66% των αιτήσεων να είναι για τους ασθενέστερους οι-
κονοµικά που κινδυνεύουν από ενεργειακή φτώχεια. 

Το ίδιο θα πω και για τα οχήµατα. Γιατί στα οχήµατα δεν δίνετε
κίνητρα για τους πολίτες για την ηλεκτροκίνηση, αλλά µόνο σε
εταιρείες και σε εταιρικά, χωρίς να βάλετε εταιρικούς στόλους
που επιβαρύνουν, όπως τα ταξί, τα λεωφορεία, τα βανάκια µετα-
φορών και µάλιστα, προσέξτε, χωρίς να συνδεθεί µε την από-
συρση! Δηλαδή έρχεται µε το άρθρο 14 να επιδοτήσει κίνητρα
για «εταιρικούς στόλους», πιθανά για επαγγελµατίες και τις επι-
χειρήσεις τους, όχι όµως για το σύνολο της κοινωνίας, χωρίς να
αφαιρέσει αυτοκίνητα από την Αθήνα και Θεσσαλονίκη, άρα µε-
γεθύνοντας τα προβλήµατα που δηµιουργούνται στο περιβάλ-
λον. 

Είναι ξεκάθαρο ότι δεν έχετε σχέδιο για το περιβάλλον ούτε
για την ηλεκτροκίνηση. Και είναι ξεκάθαρο ότι σε κάποιους κλεί-
νετε το µάτι µε τα µέτρα αυτά. Είναι γνωστό ότι κάνετε τέτοια
πολιτική γιατί έχετε βήµατα που κινητροδοτούν τους λίγους και
µάλλον σκοπεύετε να µεταφέρετε το κόστος της απανθρακοποί-
ησης στην κοινωνία, χωρίς να λάβετε κανένα µέτρο, γιατί δεν
έχετε πολιτική δίκαιης µετάβασης. 

Ακόµα και αυτή η δηµοσιοσχετίστικη ανακοίνωση για την απο-
λιγνιτοποίηση, που είναι απολύτως ψευδής του κ. Μητσοτάκη,
γιατί δεν έχει κανένα σχέδιο να την υλοποιήσει, µάλλον θα µετα-
φέρει επιπλέον κόστος στην κοινωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για ποιον λόγο, όµως, κύριε Πρό-
εδρε -και είναι πραγµατικά η τελευταία πρόταση- είναι πραγµα-
τικά αντιπεριβαλλοντική αυτή η Κυβέρνηση; 

Θα σας διαβάσω τέσσερα ονόµατα. Η κ. Ασηµακοπούλου, ο κ.
Κεφαλογιάννης, η κ. Βόζεµπεργκ και ο κ. Κύρτσος δεν ψήφισαν
την ιστορική απόφαση του Ευρωκοινοβουλίου για την κήρυξη
της Ευρώπης σε κατάσταση έκτακτης κλιµατικής ανάγκης. Νο-
µίζω ότι αφήνουµε στην κοινωνία να καταλάβει πόσο αντιπερι-
βαλλοντική είναι η Νέα Δηµοκρατία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, µετά από κάθε οµιλητή

θα παίρνετε τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, θέλω

να σας πω κάτι. Δεν βοηθάτε τη διαδικασία, εάν απαντάτε στον
καθένα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για δέκα
δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μόνο για δέκα δευτε-
ρόλεπτα, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Επειδή ο
κύριος συνάδελφος µίλησε για πολλά «αυτογκόλ», έχω απαντή-
σει, αλλά είπε και κάτι ακόµα. Είπε ότι το 2019 έχω τοποθετηθεί
εγώ και ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας υπέρ της προληπτι-
κής γραµµής πίστωσης. Να φέρει µια δήλωση µέχρι το τέλος της
συνεδρίασης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Στουρνάρας τοποθετήθηκε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κ.

Στουρνάρας είναι άλλο κοµµάτι. Είναι Τράπεζα της Ελλάδος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το διαψεύδετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κ.

Στουρνάρας το είπε. Η Νέα Δηµοκρατία, ο Πρόεδρός της και εγώ
ουδέποτε το είπαµε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ούτε ο κ. Μητσοτάκης; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Φέρτε µια

δήλωση του 2019.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Σταϊκούρας

είπε «υλοποιούµε τέταρτο µνηµόνιο». 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Την προ-

ληπτική γραµµή! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25, ο κ. Βαρου-
φάκης, για δεκαπέντε λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ο κ. Σταϊκούρας είπε «υλοποιούµε
τέταρτο µνηµόνιο».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τα έχει
µπερδέψει, κύριε Πρόεδρε.

Φέρτε µου, κύριε Φάµελλε, µια δήλωση µέχρι το τέλος της συ-
νεδρίασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, να µην κά-
νετε διάλογο. Έχω καλέσει τον κ. Βαρουφάκη.

Κύριε Βαρουφάκη, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, εγώ πραγµατικά

θέλω να σας δώσω µια αίσθηση αλληλεγγύης, γιατί πραγµατικά
πρέπει να είναι άσχηµο για εσάς δεύτερη φορά µέσα σε µερι-
κούς µήνες να πρέπει να νοµοθετήσετε εφαρµοστικό νόµο για
το τέταρτο µνηµόνιο του ΣΥΡΙΖΑ, διότι πρέπει να λειτουργήσετε
µε το 3,5% που κληρονοµήσατε.

Βέβαια, δεν δείξατε την ίδια αλληλεγγύη σε εµένα, όταν µου
παραδίδατε µε τον κ. Χαρδούβελη το Υπουργείο Οικονοµικών,
όταν µου δώσατε πρωτογενή στόχο 4,5% για πάντα.

Σας άκουσα πριν, που σωστά είπατε ότι έχετε δεσµευθεί ως
Κυβέρνηση στο πλαίσιο της ενισχυµένης εποπτείας. Παρεµπι-
πτόντως τι σηµαίνει «ενισχυµένη εποπτεία»; Σηµαίνει κανονικό-
τατο µνηµόνιο. Όπως η CIA µεταγλώττισε, για να µην πω
µετέφρασε, τον όρο «βασανιστήρια» σε «ενισχυµένη ανάκριση»,
έτσι και η τρόικα, που δεν έχει καν τη φαντασία να σκεφθεί κά-
ποιον άλλο επιθετικό προσδιορισµό ή µετοχή, χρησιµοποίησε τον
όρο «ενισχυµένη εποπτεία». Αυτό έχετε. Έχετε ένα µνηµόνιο, στο
οποίο πορεύεστε.

Αυτό που σας συνδέει µε την προηγούµενη κυβέρνηση δεν
είναι µόνο ότι εφαρµόζετε το µνηµόνιο, είναι και κάτι άλλο, ότι
προσπαθείτε να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι έχετε βαθµούς
ελευθερίας, για να ασκήσετε αναπτυξιακή φορολογική πολιτική. 

Την έχετε; Πείστε µας ότι απέδρασε η Ελλάδα από τη χρεο-
δουλοπαροικία πριν από έναν ή δυο µήνες ή το καλοκαίρι του
2018, όπως λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Είναι πολύ απλό να το κάνετε. Ενστερ-
νιστείτε την τροπολογία που προτείνει το ΜέΡΑ25 για πλήρη,
άµεση και χωρίς περιστροφές κατάργηση της προπληρωµής
φόρου τόσο των επιχειρήσεων όσο -και αυτό είναι το πολύ ση-
µαντικό- και των σύγχρονων ειλώτων µε το µπλοκάκι, παιδιών,
νέων ανθρώπων ή όχι και τόσο νέων, που αναγκάζονται να δου-
λέψουν χωρίς καµµία προστασία στην αγορά εργασίας, προπλη-
ρώνοντας φέτος τον φόρο της επόµενης χρονιάς. Αντ’ αυτού,
προβαίνετε -επιτρέψτε µου να χρησιµοποιήσω µια σκληρή έκ-
φραση- στην ύβρι της µείωσης της προπληρωµής κατά 5%, η
οποία από το 100% πάει στο 95%. 

Ξέρω ή τουλάχιστον θέλω να πιστεύω, κύριε Σταϊκούρα, ότι
ντρέπεστε γι’ αυτό. Θέλετε, αλλά δεν τολµάτε να υιοθετήσετε
την τροπολογία µας για πλήρη κατάργηση της 100% προπληρω-
µής. Δεν το τολµάτε, γιατί είναι πολλά τα λεφτά. Είναι
2.760.000.000, δηλαδή 1,4% του ΑΕΠ. 

Δεν είναι ότι διαφωνείτε πως αυτό έπρεπε να γίνει χθες, δεν
είναι ότι θεωρείτε πως είναι σώφρων πολιτική για την Ελλάδα να
µην προβεί στην κατάργηση της προπληρωµής του φόρου. Στο
δικό σας κείµενο του σχεδίου του προϋπολογισµού, που θα συ-
ζητήσουµε όπου να ’ναι, επαναλαµβάνετε αυτό που έλεγα από
το 2010 ξανά και ξανά και που το ΜέΡΑ25 επαναλαµβάνει συνε-
χώς σήµερα. 

Με τα δικά σας λόγια, κύριε Υπουργέ, τουλάχιστον µε το κεί-
µενο του προϋπολογισµού, λέτε ότι η µείωση των πρωτογενών
πλεονασµάτων αποτελεί προϋπόθεση ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας. Αµήν! Τότε, γιατί δεν κάνετε αυτό που θα επαναφέ-
ρει τη λογική και αποτελεί προαπαιτούµενο; Γιατί δεν δέχεστε
την τροπολογία µας; 

Δεν το κάνετε, επειδή όπως οι προηγούµενες κυβερνήσεις
τους µνηµονιακού τόξου -και όσο και να προσπαθείτε να πολώ-
σετε την κατάσταση ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, Νέα Δηµοκρα-
τία και ΣΥΡΙΖΑ-, δεν µπορείτε να κρύψετε το γεγονός ότι έχετε,
ουσιαστικά, συµπαραταχθεί στη στρατηγική των υποδειγµατικών
κρατούµενων της τρόικας, του Eurogroup, όπου πριν από µερι-
κές ηµέρες µας ενέπαιξαν -σας ενέπαιξαν- άλλη µια φορά, όσον
αφορά τις επιστροφές των κερδών της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, κέρδη που -µην ξεχνάµε τι είναι αυτά τα κέρδη- βγή-
καν πάνω στην πτώχευση του ελληνικού κράτους. 

Το Eurogroup δεν δέχεται να συζητήσει µαζί σας τη µείωση
των πλεονασµάτων. Συνεχίζει να το αναβάλει. Και θα το αναβάλει
µέχρι που θα έρθει το 2023, όταν σύµφωνα µε το τέταρτο µνη-
µόνιο, το οποίο εφαρµόζετε, θα µειωθούν, έτσι κι αλλιώς, στο
απαράδεκτα υψηλό 2,2%. 

Και να ήταν απλά η επιλογή να είστε τα καλά παιδιά των δα-
νειστών ή οι υποδειγµατικοί κρατούµενοι της τρόικας; Εσείς την
ανεύθυνη υπακοή την πήγατε παρακάτω. Η Κυβέρνησή σας, ο κ.
Κικίλιας, αν δεν κάνω λάθος, διόρισε ως εκπρόσωπο µας -εκπρό-
σωπό σας, θα έλεγα- στον ΟΟΣΑ για θέµατα υγείας εκείνον τον
κύριο, ο οποίος τότε που παλεύαµε εναντίον του Eurogroup, της
τρόικας, στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών θεσµών µαζί µε κάποιους
από τους Υπουργούς τότε Οικονοµικών, οι οποίοι -δηµοσίως δεν
το έλεγαν- κεκλεισµένων των θυρών συµφωνούσαν για τη µείωση
των πλεονασµάτων στο 1% µε 1,5%, αυτός ο κύριος, ο συγκεκρι-
µένος που εσείς στείλατε στο Παρίσι έβγαλε το γνωστό «Γερούν,
γερά». Και αυτόν τον κύριο εσείς τον στείλατε σήµερα να σας
εκπροσωπήσει. 

Είναι περίεργο ότι δεν σας δίνουν τίποτα οι δανειστές όταν
αναδεικνύετε ως στελέχη σας τις εγχώριες µαζορέτες των πιο
ανόητων και αδίστακτων υποκόµων του κ. Σόιµπλε, του κ. Ντάι-
σελµπλουµ; Είναι περίεργο ότι σας αντιµετωπίζουν µε περιφρό-
νηση, όπως πρέπει στους «Yes, men», όπως προειδοποιούσε τη
δεκαετία του ’70 ο Ανδρέας Παπανδρέου, ακόµα και ο Κωνσταν-
τίνος Καραµανλής που τους «Γερούν, γερά» δεν θα τους ήθελε
δίπλα του και ούτε καν θα τους έστελνε βέβαια στο Παρίσι να
τον αντιπροσωπεύουν; 

Με αυτά και µε αυτά, έρχεστε εδώ παραδοµένοι να ενστερνι-
στείτε την πολιτική φιλοδωρηµάτων των προηγούµενων, τους
χρεοδουλοπάροικους. Μοιράζετε στους καταληστευµένους πο-
λίτες και επιχειρηµατίες µικροµεσαίους από τα κλοπιµαία που
τους πήραν.

Στον προϋπολογισµό σας, πολύ σωστά καταδικάσατε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τα υπερπλεονάσµατα, τα οποία χρησιµοποιούσαν για
να δίνουν φιλοδωρήµατα. Όµως, κάνετε ακριβώς τα ίδια σήµερα.
Το κοινωνικό µέρισµα τι είναι; Είναι ακριβώς η ίδια πολιτική.
Όπως ο Ντενγκ Σιαοπίνγκ ονόµασε τον πιο σκληρό καπιταλισµό
που έφερε στην Κίνα σοσιαλισµό µε κινέζικα χαρακτηριστικά,
έτσι και εσείς φέρνετε ένα εφαρµοστικό συριζαϊκό νοµοσχέδιο,
το οποίο ονοµάζετε «νεοδηµοκρατικό», όσον αφορά τα χαρακτη-
ριστικά του, για να µην πω «νέο-ολιγαρχικό» για να είµαι ακριβέ-
στερος. 

Ας πάµε, όµως, στα απαραίτητα που δεν κάνετε. Και ένα το ξέ-
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ρετε. Και νοµίζω ότι κατά βάθος συµφωνούµε. Το απαραίτητο
είναι η κατάργηση αυτής της απεχθέστατης 100% προπληρωµής
του φόρου. Δεν τολµήσατε να το κάνετε. 

Ας πάµε σε αυτά που κάνατε. Πάνω από έξι εκατοµµύρια φο-
ρολογούµενοι ζουν µε εισόδηµα κάτω των 10.000 ευρώ. Τους
µειώνετε τον συντελεστή από το 22% στο 9%. Στο 0% έπρεπε.
Τέλος πάντων, καλά κάνετε. 

Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Ας δούµε ένα παράδειγµα που
αφορά 7 εκατοµµύρια φορολογούµενων από τα 8,9 εκατοµµύρια
φορολογούµενων: µια οικογένεια µισθωτών µε ένα παιδί και ει-
σόδηµα 12.000 ευρώ. Από τα 690 ευρώ που θα πλήρωναν, τώρα
θα πληρώσουν 530 ευρώ, δηλαδή ένα όφελος των 13 ευρώ το
µήνα, ένα ασήµαντο ποσό που και αυτό θα εξαφανιστεί, εάν υπο-
κύψετε -και ελπίζω να µην το κάνετε- στις πιέσεις του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου για µείωση του αφορολόγητου. 

Δεύτερο παράδειγµα: Μια ακριβώς ίδια οικογένεια µε ένα
παιδί και το ίδιο εισόδηµα, 12.000 ευρώ που όµως, το εισόδηµα
προκύπτει από ελεύθερο επάγγελµα. Εδώ έχουµε µια πολύ µε-
γαλύτερη µείωση. Έχουµε µείωση της τάξης των 108 ευρώ το
µήνα. Αυτό είναι καλό, κύριε Υπουργέ. Χαιρετίζουµε αυτήν την
ανάσα στους µικροµεσαίους. Όµως, γιατί τέτοια εντυπωσιακή
διαφορά; Από 108 ευρώ τον µήνα σε αυτούς οι οποίοι βγάζουν
τα εισοδήµατά τους από ελεύθερο επάγγελµα, και µόνο 13 ευρώ
τον µήνα για τους µισθωτούς και συνταξιούχους; Πρέπει να το
ξανασκεφτείτε αυτό. 

Εκεί που η αδικία της φιλοδωρηµατικής σας πολιτικής χτυπάει
«κόκκινο» και γίνεται αβάσταχτη είναι αν συγκρίνουµε αυτά τα
δεδοµένα µε έναν από τους δεκατέσσερις χιλιάδες ευκατάστα-
τους Έλληνες που δηλώνουν πάνω από 100.000 ευρώ εισόδηµα. 

Ας δούµε ένα τέτοιο παράδειγµα ενός προνοµιούχου. Είναι
ένας φορολογούµενος ή µία φορολογούµενη µε 200.000 ευρώ
τον χρόνο -υπάρχουν τέτοιοι, ελάχιστοι, αλλά υπάρχουν- µε ένα
παιδί πάλι. Και έστω ότι τα 100.000 είναι από µισθό, 50.000 είναι
από µερίσµατα και άλλα 50.000 είναι από ενοίκια. Το όφελος
αυτής της οικογένειας ποιο είναι; Είναι 288 ευρώ το µήνα. Ενώ
το όφελος για τα επτά εκατοµµύρια των Ελλήνων, των χρεοδου-
λοπάροικων, είναι 13 ευρώ, είναι 288 ευρώ µηνιαία για τους κα-
τέχοντες. Κι αν µάλιστα, όπως είπε ο Πρωθυπουργός ότι θα
κάνετε, καταργήσετε και την εισφορά αλληλεγγύης, το µηνιαίο
όφελος φτάνει τα 1.567 ευρώ, 18.811 ετησίως.

Γνωρίζω το επιχείρηµα, το νέο ολιγαρχικό επιχείρηµα υπέρ
µιας τέτοιας κατάφωρης αδικίας. Είναι το επιχείρηµα ότι αυτοί
οι άνθρωποι, οι ελάχιστοι που θα έχουν χρήµατα είναι αυτοί που
σηκώνουν το µεγαλύτερο φορολογικό βάρος. Είναι αλήθεια
πράγµατι, το 95% του συνολικού φόρου εισοδήµατος το κατα-
βάλει το 5% των πιο ευκατάστατων πολιτών, δηλαδή για να το
πούµε και µε νούµερα: Τετρακόσιες τριάντα επτά χιλιάδες εκα-
τόν πενήντα οκτώ φυσικά πρόσωπα πέρυσι κατέβαλαν περίπου
το 50%, το 49,39% του συνολικού φόρου εισοδήµατος των 8,3
δισεκατοµµυρίων, δηλαδή έδωσαν 4,1 δισεκατοµµύρια. Τι σηµαί-
νει αυτό; Σηµαίνει ότι οι κατέχοντες είναι οι Άτλαντες, που στους
ώµους τους σηκώνουν το κράτος και πληρώνουν για τον λαου-
τζίκο, για τον υπόλοιπο λαό; Όχι, βέβαια. 

Αυτή η εικόνα που µόλις περιέγραψα αντανακλά την εικόνα
της φτωχοποίησης της συντριπτικής πλειοψηφίας ενός λαού από
το 2009 για την ακρίβεια µέχρι το 2014. Πιο συγκεκριµένα έχουµε
τρία δεδοµένα: Στη χρεοδουλοπαροικία «η Ελλάς» ο ταξικότατος
ΦΠΑ αποδίδει 225% σε σχέση µε το φόρο εισοδήµατος. Το ξέ-
ρετε αυτό. Με άλλα λόγια το κράτος το χρηµατοδοτούν βασικά
και πολύ δυσανάλογα οι ασθενέστεροι, αυτοί µε εισόδηµα µέχρι
10.000, 11.000, 12.000 ευρώ.

Δεύτερον, η κοινωνία µας επωµίσθηκε 360 δισεκατοµµύρια δα-
νείων υπέρ της διεθνούς της ολιγαρχίας, από τα οποία µην ξε-
χνάµε ότι τα 50 δισεκατοµµύρια δόθηκαν στους τραπεζίτες, για
να µην ξεχνάµε ότι επιπλέον υπάρχουν άλλα 55 δισεκατοµµύρια
κρατικών εγγυήσεων στις τράπεζες.

Τρίτον, την ίδια στιγµή που οι πολλοί χάνουν τα σπίτια τους
και τα µαγαζιά τους στο όνοµα της επιστροφής στην κανονικό-
τητα, πίσω από αυτήν την επιστροφή στην κανονικότητα κρύβον-
ται τα εντυπωσιακότατα ποσοστά κέρδους των αρπακτικών
ταµείων που αγοράζουν αυτά τα κόκκινα δάνεια, στα οποία αρ-

πακτικά ταµεία συµµετέχουν και κάποιοι από αυτούς, στους
οποίους θα δίνετε πίσω 288 ευρώ το µήνα. Επιλέξατε, λοιπόν, σε
αυτή τη χώρα 288 ευρώ πίσω στους πολύ πλούσιους και γύρω
στα µηδέν µε 13 ευρώ στη συντριπτική πλειοψηφία των πολλών.

Περνώ τώρα στον φόρο των επιχειρήσεων. Θα το πω άλλη µία
φορά, εφόσον δεν καταργείτε την προπληρωµή που στέλνει τον
ουσιαστικό συντελεστή πάνω του 50%, η µείωση από 28% στο
24% είναι άνευ ουσίας. Είναι κοροϊδία, κύριε Υπουργέ και το ξέ-
ρετε αυτό. 

Θυµίζω ότι σε τούτη τη χώρα, για να µην ξεχνιόµαστε, µιλάµε
για 28%, για 24% κ.λπ.. Το 99% των επιχειρήσεων δεν έχει κέρδη
ή έχει τόσο πενιχρά κέρδη, που δεν είναι άξια λόγου. Το 99% των
επιχειρήσεων! Μόνο µερικές, λίγες επιχειρήσεις έχουν σηµαντικά
κέρδη, λόγω της µονοπωλιακής, δεσπόζουσας θέσης, σουπερ-
µάρκετ, διυλιστήρια και βέβαια τράπεζες, που µε εξασφαλισµένη
την κεφαλαιοποίησή τους από το δηµόσιο, τόσο το ελληνικό όσο
και το ευρωπαϊκό, τους ευρωπαίους φορολογούµενους µέσα
από τον ESM, τον EFSF, κερδοσκοπούν εις βάρος του ελληνικού
λαού µε τις χρεώσεις που βλέπουµε συνεχώς να αυξάνονται στις
τραπεζικές υπηρεσίες.

Σε αυτή τη χώρα, λοιπόν, επιλέξατε, κύριε Υπουργέ, να µει-
ώσετε στους τραπεζίτες, στα διυλιστήρια, στους πετρελαιάδες,
στις ασφαλιστικές εταιρείες, στα σουπερµάρκετ, το ποσοστό
από το 28% στο 24%; 

Το ΜέΡΑ25 προτείνει κάτι πολύ απλό, που πιστοποιεί ότι θα
έπρεπε να µπορούµε να συµφωνήσουµε ανεξάρτητα από τη δια-
φορετική µας τοποθέτηση. Ο φορολογικός συντελεστής για τις
µικρές επιχειρήσεις στο 15% όχι στο 24%, για τις µεσαίες το
20%, να µείνει στο 28%, εκεί που είναι, για τις µεγάλες. Αν θέλετε
να κάνετε κάτι για τις µεγάλες, καταργήστε την προπληρωµή του
φόρου. Μόνο έτσι θα µπορέσετε να περισυλλέξετε και µέρος των
προσόδων της διαπλοκής και να το διαθέσετε στα θύµατά της.

Κύριε Υπουργέ, είναι προφανές ότι εσείς και εµείς εκφράζουµε
δύο διαφορετικούς κόσµους, διαφορετική ανάλυση, φιλοσοφία,
πολιτικές προτεραιότητες και ηθικές αξίες. Εσείς είστε µε τους
λίγους, εµείς δεν είµαστε θιασώτες της ανεύθυνης υπακοής στην
ολιγαρχία, είτε αυτή είναι ο κ. Ντάισελµπλουµ είτε ο κ. Σούλτς ή
ο κ. Βαρδινογιάννης. Έστω, έχουµε αυτές τις διαφορές µας.

Αυτό που δεν καταλαβαίνω, κύριε Σταϊκούρα, είναι γιατί σ’
αυτό το νοµοσχέδιο δεν κάνετε βασικά πράγµατα που κάνουν
οµοϊδεάτες σας σε άλλες χώρες της Ευρωζώνης, της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Να σας δώσω ένα παράδειγµα τι θα µπορούσατε να κάνετε και
στο οποίο θα συµφωνούσαµε και θα επικροτούσαµε και θα ήταν
και µέσα στο ιδεολογικό και τεχνοκρατικό σας πλαίσιο; Όταν η
Νέα Δηµοκρατία έριχνε χρήµα αρκετό στην προεκλογική πε-
ρίοδο στο Facebook, για προώθηση της δικής σας προπαγάν-
δας, όπως κάναµε κι εµείς µε ελάχιστα χρήµατα, συνεισφέρατε
στα κέρδη του κ. Ζούκερµπεργκ από την Ελλάδα, από τα οποία
ο κ. Ζούκερµπεργκ ή το Facebook δεν πλήρωσε ούτε ένα ευρώ
φόρο. Το ίδιο µε τη Google, την Αmazon, τη Netflix που κάνουν
«χρυσές» δουλειές σ’ αυτήν τη χώρα. Με ποιο δικαίωµα κερδί-
ζουν στην ελληνική αγορά αυτές οι επιχειρήσεις, αυτά τα µεγα-
θήρια, χωρίς να πληρώνουν ένα ευρώ στα κέρδη τους; 

Πριν εκτεθείτε λέγοντάς µου ότι δεν γίνεται να εφαρµοστεί η
πρόταση του ΜέΡΑ25, ποια είναι η πρότασή µας; Φορολόγησή
τους επί του τζίρου στην ελληνική επικράτεια. Μη µου πείτε ότι
αυτό δεν γίνεται ή ότι είναι ένας εξτρεµισµός του Βαρουφάκη
και του ΜέΡΑ25, γιατί γίνεται. Έγινε στην Αυστρία µε ποσοστό
5% επί του τζίρου των FANGs, Facebook, Amazon, Netflix,
Google. Έγινε στην Ιταλία, 3%. Έγινε στη Γαλλία, 3%, για να µη
µιλήσω για την Τουρκία που πήγε στο 7,5% και την Ινδονησία,
κυρίες και κύριοι, που πήγε στο 25%. 

Το ΜέΡΑ25 προτείνει σήµερα, εδώ και τώρα, να περάσουµε
µια τροπολογία που θα φορολογεί µε 5% τα έσοδα των λεγόµε-
νων FANGs. Πάρτε µια φωτοτυπία του νόµου της Αυστρίας, που
είναι και οµοϊδεάτες σας. Γιατί δεν το τολµάτε αυτό, κύριε
Υπουργέ; Ανεύθυνη υπακοή τόσο στην τρόικα όσο και στις προ-
σταγές του κ. Τραµπ µήπως;

Μιας και µιλώ για τους φορολογικούς παραδείσους της διε-
θνούς ολιγαρχίας, ας περάσω σ’ ένα ερώτηµα µε το οποίο θα
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ολοκληρώσω. Τι είναι αυτά που κάνετε µε τη φορολογική κατοι-
κία, κύριε Υπουργέ; Θέλετε να µας εκθέσετε διεθνώς, σε µια διε-
θνή κοινή γνώµη που είναι έξαλλη µε τα τερτίπια των
φοροφυγάδων; 

Το άρθρο 2 του νοµοσχεδίου σας έναν στόχο έχει, τη διευκό-
λυνση φοροφυγάδων από ύποπτες περιοχές της γης κατά τα
πρότυπα των Cayman Islands και δυστυχώς και της Κύπρου και
της Πορτογαλίας που τους αντιγράφουν και µας στερούν τη δυ-
νατότητα να στοχοποιούµε το απαράδεκτο Λουξεµβούργο µόνο
ή την Ολλανδία ή την Ιρλανδία.

Γιατί λέω ότι διευκολύνετε φοροφυγάδες µε την υιοθέτηση της
φορολογικής κατοικίας για άτοµα που δεν έχουν σχέση µε την
Ελλάδα, αλλά θα προέρχονται από ύποπτα µέρη; Είναι απλό. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι ένας Αµερικανός πολίτης δεν πρόκειται να
το κάνει αυτό, για τον απλούστατο λόγο ότι φορολογείται επί του
οικουµενικού εισοδήµατός του ή της. Άρα δεν πρόκειται για Αµε-
ρικανό πολίτη, δεν πρόκειται για Γάλλο πολίτη, δεν πρόκειται για
Γερµανό πολίτη, δεν πρόκειται για Άγγλο πολίτη. 

Για τι πρόκειται; Πρόκειται για σκοτεινούς χαρακτήρες από τις
Ουκρανίες, από τα Καζακστάν, από τη Ρωσία, από τη Μέση Ανα-
τολή. Γιατί να έλθουν; Διότι τους δίνεται η δυνατότητα να «σκά-
σουν» εκατό χιλιάρικα και να πηγαίνουν στις κοινωνίες τους, τις
οποίες καταληστεύουν -τις δικές τους κοινωνίες- και να λένε ότι
«καθάρισαν» γιατί είναι φορολογικοί κάτοικοι Ελλάδας. 

Κάποιοι θα πουν: «Αν είναι, βρε Βαρουφάκη, να εισπράξει το
ελληνικό πτωχευµένο κράτος µερικά φράγκα, εσένα τι σε πειρά-
ζει;». Πέραν τού ότι αυτό έρχεται σε αντίθεση µε το άρθρο 25
του δικού σας νοµοσχεδίου, µε το οποίο υποτίθεται ότι προσπα-
θείτε να βάλετε µια τάξη στο θέµα της φορολόγησης φορολογι-
κών κατοίκων, που φορολογούνται µέσα από offshore, κύριε
Σταϊκούρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της συµπολίτευσης,
στην παγκόσµια ζοφερή συγκυρία που ζούµε, είδατε την εικόνα
του κ. Μητσοτάκη δίπλα στον κ. Ερντογάν. Δεν θα πω τίποτα πα-
ραπάνω. Γνωρίζω την αγωνία όλων για τα γεωπολιτικά. Σε αυτήν
την παγκόσµια ζοφερή συγκυρία οι Έλληνες και οι Ελληνίδες ζη-
τούµε ερείσµατα όπου µπορούµε να τα βρούµε. 

Ποια είναι τα δύο ζητήµατα που ενώνουν νέους και µεγαλύτε-
ρους σ’ όλον τον κόσµο, ιδίως στην Ευρώπη και στη βόρεια Αµε-
ρική; Ποια είναι τα δύο ζητήµατα που θα κρίνουν εάν η Ελλάδα
µεσοµακροπρόθεσµα θα βρει τα ερείσµατα που έχει ανάγκη
στους λαούς του πλανήτη; Πρώτον, η καταπολέµηση της κλιµα-
τικής καταστροφής, αφήνοντας τα ορυκτά καύσιµα στα έγκατα

της γης. Δεύτερον, η καταπολέµηση της διεθνούς φοροδιαφυ-
γής µε το κλείσιµο των φορολογικών παραδείσων. 

Τι επιλέγετε να κάνουµε για να αναδείξουµε την πατρίδα µας
ως χώρα που βρίσκεται σ’ αυτά τα µεγάλα ζητήµατα στη µεριά
της ιστορίας, στο πλευρό των νέων, της ανθρωπότητας;

Επιλέγετε να συνεχίσετε αυτό που ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ, οι
οποίοι τώρα κόπτονται για τα θέµατα της κλιµατικής αλλαγής,
αλλά εκείνοι έφεραν τις εξορύξεις. Επιλέγετε τις εξορύξεις σε
Ελλάδα και Ανατολική Μεσόγειο και επιλέγετε την εξιλέωση της
οικουµενικής φοροδιαφυγής, µετατρέποντας την Ελλάδα σε τρι-
τοκλασάτη όαση σκοτεινών φοροφυγάδων.

Επιλέγετε την τρόικα, τους «Γερούν γερά», τους κατέχοντες
ολιγάρχες, τα αρπακτικά ταµεία, τις πετρελαϊκές πολυεθνικές και
αποξενώνετε τη διεθνή κοινή γνώµη, η οποία τι θέλει να ακούσει
από πολιτισµένες χώρες; Δίκαιη φορολογία, περιορισµό των ολι-
γαρχών, εκδηµοκρατισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κατάργηση
της τρόικας, άµεσο τερµατισµό των εξορύξεων και κατάργηση
φορολογικών παραδείσων.

Είναι προφανές ότι η προσήλωσή σας στον λάθος δρόµο για
τα µεγάλα ζητήµατα είναι δεδοµένη. Τουλάχιστον, κύριε
Υπουργέ, αδράξτε την ευκαιρία που σας δίνουµε ως ΜέΡΑ25 για
έναν κοινό τόπο σε τρία βασικά πράγµατα: Κατάργηση της προ-
πληρωµής φόρου. Τίποτα άλλο, κάντε αυτό. Δεν θέλετε να το κά-
νετε αυτό; Είστε έτσι αλυσοδεµένοι από την τρόικα; Βάλτε
φορολογικό συντελεστή στις µικρές-µικρές επιχειρήσεις, που
υποφέρουν, 15% και στις µεσαίες 20%. Και αφήστε τη διαπλοκή
να πληρώνει 28%. Κάντε το και 30%. Και αυτό που σας είπα και
πριν, 5% φόρος επί του ελληνικού τζίρου των Facebook, Ama-
zon, Netflix και Google. Θα το τολµήσετε; Φοβάµαι πως όχι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Θα δώσω τον λόγο για δέκα δευτερόλεπτα στον Υπουργό για

να καταθέσει τις νοµοτεχνικές.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Θα ήθελα

να καταθέσω προσθήκες - αναδιατυπώσεις για το νοµοσχέδιο,
όπως είχα πει και χθες. Δεν έχει έρθει καµµία άλλη τροπολογία.
Επίσης, να πω πως καµµία βουλευτική τροπολογία δεν γίνεται
δεκτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κύριοι συνάδελφοι, να κάνουµε µία συµφωνία για να βοηθή-
σουµε τους συναδέλφους που είναι από την επαρχία; Έχουµε
ξεφύγει χρονικά και θα πάµε µέχρι τις 19.00. Έξω υπάρχουν οι
πορείες, οπότε κάποιοι δεν θα µπορέσετε να ταξιδέψετε ή θα εγ-
κλωβιστείτε. Θέλετε να τον κάνουµε πεντάλεπτο τον χρόνο οµι-
λίας από εδώ και πέρα ή να συνεχίσουµε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
Πάντα είναι εις βάρος των Βουλευτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εντάξει, όπως θέλετε.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφαλά από τη Νέα Δη-

µοκρατία, που είναι και το γούρι της ελληνικής οµάδας ποδο-
σφαίρου!

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται
τεχνική γνώση του αντικειµένου, αλλά ούτε πολιτική σκοπιµότητα
για να διαπιστώσει κανείς ότι το παρόν νοµοσχέδιο επιδιώκει την
επανεκκίνηση της ελληνικής οικονοµίας σε όλο το φάσµα των
δραστηριοτήτων της.

Με µέτρα-ανάσα και µόνιµες ελαφρύνσεις, το νοµοσχέδιο
αυτό έρχεται να αναδείξει για ακόµα µία φορά την ξεκάθαρη
αναπτυξιακή πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου, που έχει ως στόχο την ενίσχυση
της οικονοµικής ανάπτυξης και την τόνωση της κοινωνικής δι-
καιοσύνης.

Συνεχίζουµε τον κύκλο των φοροελαφρύνσεων, που ανοίξαµε
µε τον ΕΝΦΙΑ, µε µειώσεις φόρου εισοδήµατος, µειώσεις στον
ΦΠΑ και παροχές σε ιδιοκτήτες ακινήτων και εργαζόµενους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο δια-
µορφώνουµε ένα πλαίσιο χαµηλότερης φορολόγησης, τόσο για
τα φυσικά πρόσωπα -δηλαδή τους µισθωτούς, τους συνταξιού-
χους, τους αγρότες και τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που τα
τελευταία έτη επιβαρύνθηκαν σηµαντικά και δυσανάλογα από τις
µνηµονιακές δεσµεύσεις- όσο και για τα νοµικά πρόσωπα κάθε
µορφής.

Συγκεκριµένα, καθιερώνουµε εισαγωγικό φορολογικό συντε-
λεστή 9% στην πρώτη κλίµακα για τα φυσικά πρόσωπα από 22%
που είναι σήµερα. Με τη µείωση αυτή θα ευνοηθούν όχι µόνο
όσοι έχουν εισόδηµα κάτω των 10.000 ευρώ, αλλά το σύνολο των
φορολογουµένων, αφού το εισόδηµά τους φορολογείται κλιµα-
κωτά.

Με τις φοροελαφρύνσεις που επέρχονται µε το παρόν νοµο-
σχέδιο ανακουφίζουµε άµεσα το σύνολο των πολιτών από δυ-
σβάσταχτες φορολογικές υποχρεώσεις, αλλά και ενισχύουµε
έµµεσα τοµείς όπως η κατανάλωση, η αποταµίευση και η απα-
σχόληση.

Στη χώρα µας την τελευταία διετία δυστυχώς, κόντρα σε όλες
τις τάσεις, αυξήθηκαν υπέρµετρα φόροι και εισφορές, µε απο-
τέλεσµα να κατατάσσεται πρώτη στις αυξήσεις φόρων µεταξύ
των τριάντα τεσσάρων χωρών-µελών του ΟΟΣΑ.

Μάλιστα, ενώ οι περισσότερες χώρες του κόσµου προχώρη-
σαν την τελευταία δεκαετία σε σηµαντικές µειώσεις φορολογι-
κών συντελεστών για τις επιχειρήσεις, η Ελλάδα αύξησε τους
συντελεστές κατά τρεις ποσοστιαίες µονάδες. 

Γι’ αυτό µε το παρόν νοµοσχέδιο µειώνουµε για τις επιχειρή-
σεις τον συντελεστή φορολογίας εισοδήµατος των επιχειρήσεων
από 28% στο 24%, τον συντελεστή φορολόγησης των µερισµά-
των κατά τη διανοµή των κερδών από το 10% στο 5%, καθώς και
την προκαταβολή του φόρου εισοδήµατος των επιχειρήσεων
κατά 5% του φόρου που προκύπτει. 

Ενισχύουµε κατ’ αυτόν τον τρόπο όλες τις εταιρίες ανεξαρτή-
τως του µεγέθους και του τζίρου τους, καθώς θα αποκοµίσουν
τριπλό όφελος και θα καταβάλουν το 2020 µειωµένους φόρους
κατά περίπου 30%.

Η εξέλιξη αυτή αναµένεται να λειτουργήσει θετικά όχι µόνο
στην αγορά εργασίας, αλλά και στην αύξηση του ρυθµού ανά-
πτυξης της ελληνικής οικονοµίας από τον χαµηλό ρυθµό του
1,4% του 2018 σε 1,8% για το 2019 και 2,2% για το 2020. 

Δηµιουργούµε προϋποθέσεις για αναπτυξιακή επιτάχυνση και

αύξηση της απασχόλησης. Τα φορολογικά κίνητρα και η ενί-
σχυση της απασχόλησης και της ανταγωνιστικότητας των ελλη-
νικών επιχειρήσεων µπορούν να αποτελέσουν κύριο εργαλείο
αντιστροφής του brain drain, ώστε αφ’ ενός να κρατήσουµε τους
νέους µας στη χώρα και αφ’ ετέρου να ενθαρρύνουµε όλους
όσους έχουν φύγει, να επιστρέψουν. 

Ταυτόχρονα, µε τη βραχυπρόθεσµη, αλλά και µεσοπρόθεσµη
βελτίωση του οικονοµικού κλίµατος της χώρας, αυτή ελκύει όλο
και περισσότερες επενδύσεις. Ήδη παγκόσµιου βεληνεκούς
εταιρεία επιδιώκει την επέκταση του κέντρου της στη Θεσσαλο-
νίκη, µε τριπλασιασµό του προσωπικού της από πενήντα µηχανι-
κούς σε εκατόν πενήντα, αλλά και δεύτερη πολυεθνική εταιρεία
προτίθεται να προσλάβει σαράντα πέντε µηχανικούς πληροφο-
ρικής και των υποδοµών πληροφορικής, ενισχύοντας τη θέση της
Ελλάδας στο στρατηγικό και αναπτυξιακό πλάνο της. Είναι φα-
νερό ότι η Ελλάδα γίνεται πόλος έλξης επενδύσεων εταιρειών,
που παρέχουν εργασία και σύγχρονο εργασιακό περιβάλλον.

Η φορολογική πολιτική πρέπει να είναι προσαρµοσµένη στους
κοινωνικούς όρους της χώρας µας. Ενισχύουµε για τον λόγο
αυτό τις δράσεις εταιρικής κοινωνικής ευθύνης, παρέχοντας κί-
νητρα µε εκπιπτόµενες δαπάνες στο πλαίσιο αυτό, γιατί πάντοτε
οι νόµοι πρέπει να υπηρετούν την κοινωνία και να έχουν στο επί-
κεντρο τον άνθρωπο.

Παράλληλα µε όλα αυτά, καθιερώνουµε χαµηλό φορολογικό
συντελεστή 10% για τα αγροτικά συνεταιριστικά σχήµατα, γιατί
στόχο µας αποτελεί η δυναµική ανάπτυξη της υπαίθρου και η ενί-
σχυση του πρωτογενή τοµέα της ελληνικής οικονοµίας. Θέλουµε
να αναβαθµιστούν οι αγροτικές επιχειρήσεις και να βελτιωθεί το
επιχειρηµατικό περιβάλλον και η παραγωγικότητα στον αγροτικό
τοµέα τόσο στα Ιωάννινα, την περιφέρειά µου, και την Ήπειρο
όσο και σε ολόκληρη την Ελλάδα.

Στηρίζουµε έµπρακτα, λοιπόν, τη σύσταση νέων αγροτικών
σχηµάτων, ώστε να υποβοηθηθεί η οικονοµική δραστηριότητα
του παραγωγικού σκέλους της ελληνικής κοινωνίας, ώστε να
ανακτηθεί η ανταγωνιστικότητά µας στο ευρωπαϊκό και διεθνές
οικονοµικό περιβάλλον.

Με το παρόν νοµοσχέδιο στηρίζουµε, επίσης, την ελληνική οι-
κογένεια και ενισχύουµε την κοινωνική συνοχή και προστασία,
αυξάνουµε το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ για κάθε προστα-
τευόµενο τέκνο ανεξαρτήτως του αριθµού αυτών, ώστε να στα-
µατήσει η αφαίµαξη της ελληνικής οικογένειας και να δυναµώσει
το ελληνικό νοικοκυριό, απαλλάσσουµε από την εισφορά αλλη-
λεγγύης όλα τα άτοµα µε αναπηρία µε ποσοστό 80% και άνω
ανεξαρτήτως της µορφής αυτής, µειώνουµε τον ΦΠΑ για τα βρε-
φικά είδη, τα κράνη των δικυκλιστών και τα παιδικά καθίσµατα
από το 24% στο 13%, προασπίζοντας τη δηµόσια υγεία και την
ασφάλεια, αυξάνουµε, από την άλλη πλευρά, τον µέγιστο αριθµό
δόσεων της πάγιας ρύθµισης οφειλών από δώδεκα σε είκοσι τέσ-
σερις και σε ειδικές περιπτώσεις εκτάκτων οφειλών από είκοσι
τέσσερις σε σαράντα οχτώ, ανάλογα µε την ικανότητα αποπλη-
ρωµής του οφειλέτη, διευκολύνοντάς τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι η
αποτύπωση της ελπίδας και της αισιοδοξίας στη δηµοσιονοµική
πολιτική της χώρας. Αποτελεί νοµοσχέδιο-τοµή και για πρώτη
φορά µετά την είσοδο της χώρας στην κρίση, κατατίθεται προς
ψήφιση στη Βουλή φορολογικό νοµοσχέδιο, µε το οποίο µειώνε-
ται δραστικά η φορολογία.

Σήµερα υπερψηφίζουµε ένα σχέδιο νόµου, που θέτει νέα πο-
ρεία πλεύσης της χώρας µας προς θάλασσες κοινωνικής πολιτι-
κής, ενίσχυσης της υγιούς επιχειρηµατικότητας, δηµιουργίας
νέων θέσεων απασχόλησης και προσέλκυσης επενδύσεων, ένα
σχέδιο νόµου συνεπές τόσο ως προς τις προεκλογικές όσο και
ως προς τις προγραµµατικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βολουδάκης Μανούσος - Κωνσταντίνος από

τη Νέα Δηµοκρατία και τα όµορφα Χανιά.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε και για το κοµπλιµέντο για τα Χανιά.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που ζούµε κατά τη συζή-
τηση αυτού του νοµοσχεδίου πραγµατικά µοιάζει µε ανέκδοτο,
δηλαδή ο ΣΥΡΙΖΑ να εγκαλεί τη Νέα Δηµοκρατία ότι δεν ελαφρύ-
νει αρκετά τους φόρους. Αυτό οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης
το ακούει, αν έλειπε λίγο καιρό, νοµίζω ότι θα πιστέψει πως βλέ-
πει θέατρο του παραλόγου ή µία σουρεαλιστική κωµωδία. Δεν
χρειάζεται να εξηγήσουµε γιατί είναι έτσι. Το έκανε ο Υπουργός
νωρίτερα µε στοιχεία που έδειξαν ποια ήταν η φορολογική επι-
βάρυνση.

Επειδή θέλω να απευθυνθώ και σε όσους δεν έχουν µπροστά
τους όλους τους αριθµούς ούτε και θέλουν να τους παρακολου-
θούν, θα µεταφέρω αυτό, που νοµίζω ότι είναι το συµπέρασµα,
η περίληψη των συζητήσεων για τα φορολογικά πριν και σήµερα.

Πριν, αυτό που συζητούσαµε ήταν ποιος είναι ο καινούργιος
φόρος, πόσο επιβαρύνει ποιους, αν επιβαρύνεται περισσότερο
ο άλφα ή ο βήτα. Τώρα συζητάµε από πού έρχεται η ελάφρυνση
και αν είναι αρκετή ή αν θα έπρεπε να είναι λίγο περισσότερη ή
λίγο διαφορετικά στοχευµένη.

Άρα µπήκαµε στον σωστό δρόµο, γιατί η υπερφορολόγηση
ήταν αυτή, που οδηγούσε στα υπερπλεονάσµατα και στον
στραγγαλισµό της αναπτυξιακής προοπτικής της ελληνικής οι-
κονοµίας.

Ήταν για εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
στρατηγική επιλογή, ιδεολογική επιλογή, γιατί το έχετε εξηγήσει.
Εσείς πιστεύατε ότι η δουλειά σας είναι να επιβάλλετε φόρους,
να µαζεύετε φόρους, ακόµα και παραπάνω από τους στόχους
των πλεονασµάτων που µε την τρόικα συµφωνούσατε και µετά
να τα διανέµετε κατά τρόπους, που εσείς πιστεύατε ότι είναι δί-
καιοι.

Εµείς έχουµε, πράγµατι, µία άλλη φιλοσοφία, µία φιλοσοφία
που λέει ότι πρέπει να ελαφρύνεις τους φόρους, να απελευθε-
ρώσεις τις παραγωγικές δυνάµεις γιατί έτσι θα έρθει η ευηµερία.
Και αυτό γίνεται. Όµως, αυτό δεν δηµιουργεί την αδικία που θέ-
λετε να δώσετε την εντύπωση ότι δηµιουργεί. Γιατί; Με πολύ
απλά λόγια, ό,τι κάνατε εσείς προεκλογικά, ό,τι εξαγγείλατε -για
την ακρίβεια- λίγο πριν τις ευρωεκλογές ως ελαφρύνσεις των πο-
λιτών, ως παροχές και λοιπά, για να βοηθήσετε αυτούς που ήταν
οι αδύναµοι, αυτούς που ήταν η στόχευσή σας, όλα αυτά γίνον-
ται. Δεν ακυρώθηκε τίποτα από όλα αυτά. Έρχονται και πρόσθε-
τες ελαφρύνσεις για άλλους, έρχεται ένα µέρισµα από µία
διαφορετική πολιτική που ήδη έχει αρχίσει να υλοποιείται.

Δεν θα πω πολλά. Η µείωση του εισαγωγικού φορολογικού
συντελεστή από το 22% στο 9% είναι ένα χαρακτηριστικό σηµείο.
Και πραγµατικά µου φαίνεται αδιανόητο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ουσιαστικά
φαίνεται να ενοχλείται από το γεγονός πως ξεκινάµε από τη στό-
χευση στα χαµηλότερα εισοδήµατα και µας κατηγορείτε γιατί
δεν υπάρχει επαρκής ελάφρυνση για τα µεσαία. Θα πω και γι’
αυτό. 

Μείωση, λοιπόν, του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή
από το 22% στο 9%, αύξηση του αφορολόγητου για κάθε παιδί
1.000 ευρώ -πολύ σηµαντικό, δεδοµένων των δηµογραφικών
συνθηκών- και µείωση του φορολογικού συντελεστή των επιχει-
ρήσεων από το 28% στο 24%.

Εδώ θέλετε να δώσετε την εντύπωση ότι είναι κάτι που αφορά
µόνο τους κολοσσούς, το µεγάλο κεφάλαιο, τις πολυεθνικές.
Αφορά και αυτούς και πράγµατι είναι ένας τρόπος να προκαλέσει
κάνεις ένα θετικό σοκ επενδύσεων στην οικονοµία, αλλά αυτό
δεν αφορά µόνο αυτούς. Αφορά και τις µικρές επιχειρήσεις. Ένα
κατάστηµα στην επαρχία, που βγάζει 15.000 ευρώ τον χρόνο θα
έχει από αυτό όφελος 600 ευρώ. Δεν είναι µεσαία τάξη ο κατα-
στηµατάρχης των 15.000 ευρώ; Δεν θέλω, όµως, να επεκταθώ
περαιτέρω σε αυτό. 

Θα πω µόνο για τους ελεύθερους επαγγελµατίες -γιατί και εδώ
γίνεται µία στρέβλωση ως προς το αν ελαφρύνεται ή όχι η µεσαία
τάξη- ναι, πράγµατι υπάρχει µεγαλύτερη έµφαση στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, ελαφρύνονται περισσότερο σε αυτό το νο-
µοσχέδιο από ό,τι οι µισθωτοί για έναν πολύ απλό λόγο, οι
ελεύθεροι επαγγελµατίες επιβαρύνονται µε το 100% προκατα-
βολής για τον φόρο της επόµενης χρονιάς. Άρα, λοιπόν, αυτό
έπρεπε να γίνει και βέβαια, από εκεί και πέρα και οι µισθωτοί πρέ-
πει, καθώς θα πηγαίνουν τα πράγµατα καλύτερα, να ελαφρυν-

θούν ακόµα περαιτέρω. Ήδη έχουν ελαφρύνσεις.
Θέλω, όµως, στον λίγο χρόνο που µου µένει, κύριε Υπουργέ,

να αναφερθώ στην ανάγκη περαιτέρω διεύρυνσης της φορολο-
γικής βάσης, κάτι που είναι διακηρυγµένος στόχος αυτής της Κυ-
βέρνησης και τον υπηρετεί επαρκώς µέχρι τώρα. 

Υπάρχει, όµως -και θα ήθελα την προσοχή σας- µια µεγάλη δε-
ξαµενή χρήµατος στην Ελλάδα η οποία µένει µέχρι σήµερα ανέ-
λεγκτη. Αναφέροµαι στα χρήµατα, που µεταφέρονται στο
εξωτερικό µέσω των εταιρειών, που έχουν αναπτυχθεί και στην
Ελλάδα και στο εξωτερικό ειδικά γι’ αυτόν τον σκοπό, εταιρειών
που δεν είναι τράπεζες, είναι αυτές που ονοµάζονται «ιδρύµατα
πληρωµών» επισήµως και έχουν καταστήµατα πια σε όλες τις πό-
λεις της χώρας. 

Είναι ένας δρόµος εξαγωγής κεφαλαίου, που χρησιµοποιείται
κατ’ εξοχήν από µετανάστες -νόµιµους και παράνοµους- και βέ-
βαια και από όποιον άλλο θέλει. Στα καταστήµατα αυτά µπορεί
να πάει όποιος θέλει και να εµβάσει χρήµατα στο εξωτερικό επι-
δεικνύοντας απλώς και µόνο την ταυτότητα ή το διαβατήριό του.
Σήµερα οι τραπεζικές κινήσεις αποτελούν βάση ελέγχου φορο-
λογικού. Προτεραιοποιούνται οι έλεγχοι των Ελλήνων φορολο-
γουµένων και επί τη βάσει των τραπεζικών τους συναλλαγών.
Όποιος, όµως, µεταφέρει χρήµατα από ένα τέτοιο κατάστηµα,
επιδεικνύοντας µόνο την ταυτότητά του ή µόνο το διαβατήριό
του αν είναι αλλοδαπός, δεν ελέγχεται ποτέ. Δεν µπορεί να υφί-
σταται αυστηρότερο έλεγχο αυτός που όλη η οικονοµική δρα-
στηριότητά του µένει στη χώρα από αυτόν που εργάζεται εδώ,
ενδεχοµένως φοροδιαφεύγει και στέλνει τα χρήµατά του στο
εξωτερικό. 

Δεν προτείνω να απαγορευτεί ή να καταργηθεί αυτή η δρα-
στηριότητα ούτε και θα ήταν σωστό. Λέω, όµως, κύριε Υπουργέ,
ότι πρέπει -σας το είπα και στην επιτροπή- να επιβληθεί η υπο-
χρέωση από τον νόµο οι µεταβιβάσεις χρηµάτων µε αυτό τον
δρόµο να γίνονται µε υποχρεωτική υποβολή φορολογικών στοι-
χείων, όχι µόνο µε ταυτότητα. Να υποβάλεις υποχρεωτικά και τον
ΑΦΜ σου και µετά να ελέγχεται δειγµατοληπτικά και µε την προ-
τεραιοποίηση, που κάνει η εφορία και αυτός ο δρόµος. Διαφο-
ρετικά, αδικούµε στην πραγµατικότητα τους Έλληνες πολίτες και
τους Έλληνες φορολογούµενους. Και επειδή µπορεί κάποιος να
πει «µα πώς θα ελέγξεις µετανάστες µε αυτόν τον τρόπο;» προ-
τείνω, αν είναι για λίγο καιρό εδώ, να µπορεί αντί για τον ΑΦΜ
αν δεν έχει ακόµα να υποβάλει αίτηση παροχής ασύλου. Έτσι και
διευρύνεται η φορολογική βάση και δικαιότερη γίνεται τελικά η
κατανοµή των φορολογικών βαρών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς να ευχηθώ σε όλους

χρόνια πολλά γιατί σήµερα είναι η µεγάλη γιορτή του Αγίου Νι-
κολάου. Χρόνια πολλά και στον αγαπητό συνάδελφο τον κ. Νίκο
Παππά, ο οποίος παρακολουθεί, όπως βλέπω µε προσήλωση όλη
τη διαδικασία. Αυτό είναι πάρα πολύ παρήγορο, ότι υπάρχουν
κάποιοι που παρακολουθούν όλη τη διαδικασία, όπως και ο Υφυ-
πουργός, ο κ. Βεσυρόπουλος.

Άκουσα προηγουµένως -θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από
αυτό- µία πολύ ενδιαφέρουσα παρέµβαση από την Πρόεδρο του
Κινήµατος Αλλαγής, την κ. Φώφη Γεννηµατά, που αναφέρθηκε
στη βία. 

Επειδή σήµερα είναι µία πολύ δύσκολη µέρα για όλους µας
λόγω της επετείου από τη δολοφονία του Αλέξη Γρηγορόπου-
λου, συµφωνώ µε την κ. Γεννηµατά ότι όλοι πρέπει να είµαστε
εναντίον της βίας από όπου και αν αυτή προέρχεται, είτε είναι η
αποτρόπαιη δολοφονία του Γρηγορόπουλου, είτε είναι η απο-
τρόπαιη δολοφονία που έγινε από τη «17 Νοέµβρη» είτε είναι η
αποτρόπαιη δολοφονία των υπαλλήλων της Μarfin.

Θα ήθελα γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο -θα µου επιτρέψετε να
το πω αυτό γιατί το έχω βάρος µέσα µου- κάποια στιγµή να µπο-
ρέσουµε όλοι, από όλες τις πτέρυγες της Βουλής, να βγούµε σε
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µία ειρηνική διαδήλωση και να τιµήσουµε τα θύµατα κάθε µορ-
φής βίας και τον Γρηγορόπουλο και της «17 Νοέµβρη» και της
Μarfin. Να µπορούσαµε όλοι µαζί, από τον Κυριάκο Μητσοτάκη
µέχρι τον Δηµήτρη Κουτσούµπα, να βγούµε όλοι στους δρόµους
και να πούµε «όχι» στη βία από όπου και αν αυτή προέρχεται. Δυ-
στυχώς φοβάµαι ότι η κοινωνία µας σήµερα δεν είναι έτοιµη
ακόµα γι’ αυτό και αυτό είναι, φοβάµαι, ένα έλλειµµα της δηµο-
κρατίας µας. Κακώς.

Θα πω τώρα δύο λόγια για το φορολογικό νοµοσχέδιο, που
συζητάµε σήµερα. 

Μου έχει κάνει εντύπωση, παρακολουθώντας τις οµιλίες των
Βουλευτών της Αντιπολίτευσης, ότι όλοι εγκαλούν την Κυβέρ-
νηση -αυτό που είπε και ο κ. Βολουδάκης προηγουµένως- ότι δεν
είναι επαρκείς οι φορολογικές ελαφρύνσεις και ταυτόχρονα λένε
ότι δεν υποστηρίζονται τα χαµηλά εισοδήµατα. 

Εγώ αντίθετα θα έλεγα ότι κατ’ εξοχήν τα χαµηλά εισοδήµατα
υποστηρίζονται από αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο και προσω-
πικά εγώ, επειδή είµαι φιλελεύθερος, θα ήθελα να υπήρχε ακόµη
µεγαλύτερη ελάφρυνση των µεσαίων εισοδηµάτων, δηλαδή από
τις 20.000 µέχρι τις 50.000. Και πιστεύω -και επειδή γνωρίζω
πολύ καλά ότι µε τον ίδιο τρόπο σκέφτεται και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης- όταν δοθεί η δυνατότητα, θα γίνουν και µεγαλύτερες
παρεµβάσεις εκεί.

Όµως, για να είµαστε ρεαλιστές, αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει
ελαφρύνσεις φορολογικών συντελεστών σε όλα τα εισοδήµατα.
Τα µεγαλύτερα βέβαια και τα πολύ χαµηλά είναι µε το 9% στις
πρώτες 10.000 ευρώ εισοδήµατος. Όµως, σε όλους τους φορο-
λογικούς συντελεστές υπάρχει έστω µία µικρή µείωση. Ακόµα
και για τα εισοδήµατα πάνω από 50.000 υπάρχει µία µικρή, µιας
µονάδας µείωση. Είναι θετικό, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.
Και αυτό θέλουµε ως κοινωνία.

Χαίροµαι, τουλάχιστον, που παραδέχεστε ότι για να υπάρξει
ανάπτυξη στην οικονοµία, χρειάζονται γενναίες φορολογικές
ελαφρύνσεις, µία γενναία φορολογική µεταρρύθµιση, την οποία
ελπίζω ότι θα πετύχουµε όταν µας δοθεί ο δηµοσιονοµικός
χώρος, ελπίζω πάλι, µε τη συνεργασία όλων. Να προσπαθήσουµε
όλοι προς αυτή την κατεύθυνση, να µειώσουµε κι άλλο βαθιά
τους φόρους.

Ωστόσο, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο -που
εγώ προσωπικά θα το ήθελα, σας είπα, ακόµα πιο τολµηρό- είναι
το πρώτο νοµοσχέδιο, που φέρνει µετά από χρόνια µειώσεις
φόρων. Είναι το πρώτο νοµοσχέδιο µετά από µία δεκαετία κατα-
στροφική για τη χώρα µας. Έρχονται επιτέλους κάποιες µει-
ώσεις. Δεν είναι επαρκείς; Μαζί σας! Να γίνουν µεγαλύτερες; Να
γίνουν µεγαλύτερες! Είναι, όµως, το πρώτο που οδηγεί σε µία
µείωση φορολογίας και αυτό είναι σηµαντικό. Γιατί δεν το παρα-
δεχόµαστε; Γιατί δεν λέµε ότι ναι, είναι καλό, τουλάχιστον ανοί-
ξαµε έναν δρόµο;

Και όσον αφορά τις επιχειρήσεις, µειώνεται ο φόρος από το
28% στο 24% µε σκοπό να πάει στο 20% -εγώ ελπίζω να πέσει
και κάτω από το 20%, να πάει στο 15%, αυτός είναι και ο διακη-
ρυγµένος στόχος της Κυβέρνησης- για όλες τις επιχειρήσεις και
για τις µικρές και για τις µεσαίες και για τις µεγάλες. Γιατί στην
Ελλάδα δεν έχουµε κατά βάση µεγάλες επιχειρήσεις. Έχουµε µι-
κροµεσαίες. Και όταν λέµε µικροµεσαίες, σε παγκόσµια πρότυπα
θα έλεγα ότι είναι µικροµικρές, αλλά αυτό είναι µία άλλη ιστο-
ρία.

Πάµε, λοιπόν, παρακάτω. Αυτό είναι το πρώτο βήµα και είναι
θετικό βήµα. Θα σας έλεγα ότι είναι η πρώτη φορά που αποκτή-
θηκε και δηµοσιονοµικός χώρος, χάρη στην αλλαγή της Κυβέρ-
νησης. Δεν λέω ότι έκανε θαύµατα η Κυβέρνηση. Προς θεού, δεν
θα πω τέτοιες υπερβολές εγώ. Αλλά χάρη στην αλλαγή της Κυ-
βέρνησης βρέθηκε ο δηµοσιονοµικός χώρος. 

Θυµάστε τον αγαπητό κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο, που έλεγε πέ-
ρυσι -όταν µειώσατε πράγµατι τον ΦΠΑ στην εστίαση- ότι δεν
υπάρχει ο δηµοσιονοµικός χώρος για να τον µειώσετε και στο
κατ’ εξοχήν κοµµάτι της εστίασης, που είναι τα ροφήµατα; Δεν
τον µειώσατε στο 13% και ελπίζω να το κάνει η δική µας Κυβέρ-
νηση στο εγγύς µέλλον. 

Βρέθηκε αυτός ο δηµοσιονοµικός χώρος χάρη στη µείωση των
επιτοκίων, χάρη στις εκατόν είκοσι δόσεις, που αύξησαν τα φο-

ρολογικά έσοδα, χάρη σε άλλες κινήσεις και δόθηκαν κάποια
πράγµατα. Δόθηκε αυτό το κοινωνικό µέρισµα που δεν επρόκειτο
να δοθεί, γιατί το είχατε εξαντλήσει τον περασµένο Μάιο µε την
περιβόητη δήθεν δέκατη τρίτη σύνταξη, που δεν ήταν δέκατη
τρίτη σύνταξη. Βρέθηκε, λοιπόν, και δόθηκε σε κάποιες λίγες οι-
κογένειες. Είναι εννιακόσιες χιλιάδες µόνο και θα θέλαµε να το
πάρουν πολλοί περισσότεροι.

Προσωπικά θα δεχόµουν την κριτική, αν την κάνατε ως εξής:
Όχι άλλα επιδόµατα, να δοθούν στην ανάπτυξη µέσω επενδύ-
σεων και φοροελαφρύνσεων. Εγώ θα συµφωνούσα µαζί σας,
γιατί -όπως σας είπα- είµαι φιλελεύθερος. Και χαίροµαι που επι-
τέλους ακούω ότι ζητάτε περισσότερες ελαφρύνσεις. Μακάρι και
αυτός είναι ο στόχος µας και αυτόν τον στόχο θα υπηρετήσει
αυτή η Κυβέρνηση. 

Επιτέλους ήρθε µία κυβέρνηση πραγµατικά φιλελεύθερη στη
χώρα, που µε σιγανά βήµατα -δεν χρειάζονται απότοµες αλλα-
γές, γιατί δεν τις αντέχει η οικονοµία- θα µπορέσουµε επιτέλους
να βάλουµε τις βάσεις για µία µεγάλη ανάκαµψη της ελληνικής
οικονοµίας µέσα από την ενίσχυση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας
και της επιχειρηµατικότητας που χρειάζεται ο τόπος.

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ θερµά!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λοβέρδο.

Κα ήρθε η ώρα του εορτάζοντα, κ. Νίκου Παππά από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο οποίος βιάζεται -θα τελειώσει σε επτά λεπτά- να πάει να
κεράσει την παρέα του. Τον βλέπω! 

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα

είναι µία οδυνηρή επέτειος, µια ηµεροµηνία η οποία δεν µπορεί
και δεν πρέπει να σβήσει από τη µνήµη της κοινωνίας, η επέτειος
της δολοφονίας του Αλέξη Γρηγορόπουλου. Η δολοφονία του
Αλέξη Γρηγορόπουλου οδήγησε σε ένα ξέσπασµα της ελληνικής
νεολαίας το οποίο αποδείχθηκε λίγο καιρό µετά ότι ήταν το προ-
ανάκρουσµα ενός γιγαντιαίου νέου ξεσπάσµατος του συνόλου
του λαού µας, που συγκλόνισε την κοινωνία και την πολιτική ζωή
του τόπου µετά.

Η χώρα µας πέρασε δύσκολες στιγµές και είναι καλό να µην
ξεχνάµε για να µην γυρίσουµε. Όµως, δυστυχώς, η πολιτεία της
Κυβέρνησης µέχρι στιγµής δεν µας κάνει αισιόδοξους.

Επιτρέψτε µου να κάνω µία υπόµνηση. Είναι ένα θέµα που έχει
να κάνει µε το χαρτοφυλάκιο, που είχα την τιµή να υπηρετήσω
κατά τη διάρκεια της δικής µας διακυβέρνησης. Φέρατε τροπο-
λογία η οποία καταργεί την επιτροπή, που θα αξιολογήσει τις συ-
νέπειες του «µαύρου» στην ΕΡΤ. 

Τι φοβάστε; Γιατί; Όταν κλείσατε βιαίως την ΕΡΤ, η αρχή του
τέλους της κυβέρνησης Σαµαρά, υπήρχαν εκκρεµότητες, συµ-
βάσεις και υποχρεώσεις τις οποίες καλείται να εξυπηρετήσει το
ελληνικό δηµόσιο. Ποιες ευθύνες πάτε να καλύψετε; Και µην µου
πείτε ότι δεν ξέρετε, διότι Πρόεδρος στην ΕΡΤ είναι ο πρώην δι-
ευθυντής του Γραφείου Τύπου του κ. Μητσοτάκη. Τον αφορά
απευθείας η ευθύνη, δεν υπάρχουν ενδιάµεσοι. Εδώ πρέπει να
είµαστε ξεκάθαροι. 

Δεν ξέρω αν αυτό σας ενοχλεί, γιατί άκουσα πάρα πολλούς
οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας να λένε ότι δεν είναι θέµα επι-
καιρότητας ο κ. Διαµατάρης. Βεβαίως, δεν είναι θέµα της επικαι-
ρότητας ο κ. Διαµατάρης, δεν ήταν θέµα της επικαιρότητας ο κ.
Κοντολέων, δεν ήταν θέµα της επικαιρότητας ο κ. Πατέρας. Αυτά
να µην τα συζητάµε. Καταλαβαίνουµε γιατί δεν θέλετε να τα συ-
ζητάτε, γιατί υπάρχει ο κοινός παρονοµαστής γύρω από αυτά τα
τρία πρόσωπα. Στον πρώτο -η περίπτωση του κ. Κοντολέοντα-
άλλαξε ο νόµος, διότι η θέση στην οποία θέλατε να τον τοποθε-
τήσετε είχε την προϋπόθεση του πτυχίου. Ο άλλος αντάλλαξε χί-
λιες διακόσιους ψήφους µε µία διοίκηση νοσοκοµείου και ο
τρίτος έλεγε ψέµατα από τα πτυχία µέχρι και την ηλικία του.
Ποιος είναι ο κοινός τους παρονοµαστής; Ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης. Σε απευθείας συµφωνία µε τον ίδιο έγιναν και τα τρία. 

Και όταν µιλάµε για brain drain εδώ πέρα, πρέπει να κρατάµε
λίγο χαµηλά τους τόνους. Διότι αν αυτό είναι το µήνυµα, που
στέλνουµε στα νέα παιδιά, ότι ξεκίνα, φτιάξε κανέναν τοπικό
στρατό µπας και γίνεις διοικητής νοσοκοµείου, λέγε ψέµατα για
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το πτυχίο σου, πάρε δάνεια από κρατικές τράπεζες στο εξωτε-
ρικό, κάνε φιλίες µε κανένα πολιτικό τζάκι µήπως γίνεις Υφυ-
πουργός για την οµογένεια κάποια στιγµή, λυπάµαι πάρα πολύ.
Είναι οδυνηρά επίκαιρη η ιστορία του Διαµατάρη, διότι συζητάτε
για την ψήφο των οµογενών. Η ελληνική οµογένεια δεν έχει
ανάγκη από τέτοιους ψεύτες. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αν ψάξουµε τα πτυχία, θα πά-
θουµε τρέλα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έρχοµαι και στο νοµοσχέδιο, κύριε Χα-
τζηδάκη, το οποίο ακριβώς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χατζηδάκη, σας
παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να τα ψάξουµε τα πτυχία. Εµείς δεν
ήµασταν τόσο πονηρεµένοι, πρέπει να σας το οµολογήσω. Προ-
φανώς, τώρα υπάρχουν κάποιοι που τα ψάχνουν όλα τα πτυχία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Παππά, έχετε
τρία λεπτά εκτός θέµατος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Γενικό Κρατικό Νίκαιας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αµυρά, σας πα-

ρακαλώ. Αφήστε τον να συνεχίσει και ας τον κρίνει ο κόσµος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μάλιστα, για να µην τρώµε χρόνο, έρ-

χονται, λοιπόν, αυτά τα γεγονότα όταν αποκαλύπτεται και η µε-
γαλύτερη απάτη της δικής σας πολιτείας. Και η µεγαλύτερη
απάτη της δικής σας πολιτείας είναι η απάτη απέναντι στη µεσαία
τάξη, στην οποία µεσαία τάξη τάξατε την απαλλαγή από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µε την εκλογή σας την απαλλάσσετε και από την δέκατη
τρίτη σύνταξη και από την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγ-
γύης.

Άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να λέει τη δέκατη τρίτη σύνταξη
υπεξαίρεση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πολιτική υπεξαίρεση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Είπε υπεξαίρεση; Κλοπιµαία δώσαµε

στους συνταξιούχους; Αντί να τον εγκαλέσετε εκείνη την ώρα,
σηκωθήκατε και χειροκροτούσατε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Fake! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Fake; Αν είναι fake, να τη δώσετε και

εσείς τον επόµενο χρόνο τη δέκατη τρίτη σύνταξη και εδώ είµα-
στε να το υπερψηφίσουµε και εµείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πολιτική υπεξαίρεση τρεις µέρες πριν
από τις εκλογές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Αµυρά, θα κληθείτε να ψηφίσετε
προϋπολογισµό που την καταργεί. Θα πάνε και στον κάλαθο των
αχρήστων όλα αυτά, που µας λέγατε για ψίχουλα. Ξεχάσαµε, βε-
βαίως, και τη µείωση της προκαταβολής φόρου οι άνθρωποι της
µεσαίας τάξης και τη µείωση του ΦΠΑ του µεσαίου συντελεστή
από το 13% στο 11%. Θέλω να σας παρακαλέσω το εξής: Μην
προσπαθείτε πάρα πολύ. Δεν γίνεται ούτε να τετραγωνίσετε τον
κύκλο ούτε να βγει ο ήλιος από τη δύση. Είστε 2.000.000 ευρώ
πίσω από εµάς.

Τα µέτρα τα οποία ψηφίσαµε και όταν βγήκαµε από το µνηµό-
νιο και τα µέτρα, που δροµολογήσαµε τον Μάιο ήταν µέτρα
επειδή µειώσαµε το πλεόνασµα, µειώσαµε τα απαιτούµενα πλε-
ονάσµατα. 

Λέει τώρα διάφορα άρρητα ρήµατα ο κ. Σταϊκούρας και ότι δεν
µπορεί να χρησιµοποιηθεί το µαξιιλάρι. Σοβαρά; Σοβαρά, δεν
µπορεί να χρησιµοποιηθεί το µαξιλάρι όταν µιλάµε για δηµοσιο-
νοµικό χώρο, αλλά είµαστε έτοιµοι να δώσουµε περί τα 12 δισε-
κατοµµύρια για το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ»; Αλήθεια; 

Περιµένουµε το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ». Εδώ να είµαστε να το συ-
ζητήσουµε, να δούµε εάν υπάρχει κοινωνικό πρόσηµο, αν υπάρ-
χει αναπτυξιακό πρόσηµο, αν εγγυάται την ευστάθεια του
τραπεζικού συστήµατος. Και βεβαίως πόσο αγγίζει και το µαξι-
λάρι, διότι θα την αναζωπυρώσουµε την κουβέντα για τον δηµο-
σιονοµικό χώρο και αυτό θέλουµε να σας το υποσχεθούµε. 

Και έρχεστε εδώ και µας λέτε 28% σε 24%, η κορωνίδα της πο-
λιτικής σας. Το 66% των επιχειρήσεων είναι µε ζηµιές ή µε µηδε-
νικά κέρδη, άρα µηδέν εις το πηλίκο. Από τις υπόλοιπες, το 14%
δηλώνουν µέχρι 10.000, άρα ελάχιστη πραγµατικά η ωφέλεια.
Και από όλη την ελάφρυνση, τα 550 εκατοµµύρια, το 80% πάει
στο 2,5% των ελληνικών επιχειρήσεων. 

Αυτό είναι ένα µίγµα, θα σας έλεγα, Reaganomics της δεκαε-

τίας του 1980 µε την παραδοσιακή αναπτυξιακή στρατηγική, την
αποτυχηµένη στην Ελλάδα, που λέει µόνο «τουρισµός και οικο-
δοµή». Εκεί γυρνάτε. 

Βεβαίως οι ευκατάστατοι άνθρωποι στην Ελλάδα θα αισθάνον-
ται έτσι λίγο πιο καλόβολα από τους ευκατάστατους στη Γερµα-
νία, στη Γαλλία ή στην Αυστραλία, που ζήτησαν εδώ και δέκα
χρόνια να φορολογούνται περισσότερο. Είναι ιδέες οι οποίες
έχουν πραγµατικά χρεοκοπήσει.

Όσον αφορά στην αναπτυξιακή στρατηγική -και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε-, δεν υπάρχει. Υπάρχει η κεντρική σας φιλελεύ-
θερη αποτυχηµένη ιδέα ότι µειώνοντας τους φόρους έρχονται
επενδύσεις. Διότι στα µεγάλα έργα αυτό που έχουµε αυτή τη
στιγµή είναι πάγωµα. 

Τα πάτε καλά µε τους δηµάρχους αυτούς, που πρόσκεινται
στη Νέα Δηµοκρατία; Έχετε παγώσει τον «ΦΙΛΟΔΗΜΟ». Τι γίνε-
ται εκεί; Έχετε παγώσει τον Βόρειο Οδικό Άξονα της Κρήτης,
έχετε παγώσει το Πάτρα - Πύργος, έχετε παγώσει το µετρό της
Θεσσαλονίκης και περιµένω να δω τι θα γίνει και µε τα µεγάλα
έργα για την ανάπτυξη των δικτύων των οπτικών ινών. Τα έχετε
παγώσει αυτά τα έργα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Καταθέτετε έναν προϋπολογισµό ο οποίος θα βγει αν και
µόνον αν πιάσετε 2,5 δισεκατοµµύρια από ιδιωτικοποιήσεις, αν
και µόνον αν εξοικονοµήσετε 800 εκατοµµύρια από τη λειτουργία
του δηµοσίου, αν και µόνον πιάσετε 550 εκατοµµύρια από τις
ηλεκτρονικές συναλλαγές και την πάταξη της φοροδιαφυγής, αν
και µόνον αν η οικονοµία µας αναπτυχθεί µε 2,8%. Υπάρχουν και
κάποιες βεβαιότητες στον προϋπολογισµό, όπως -το είπε ο προ-
ηγούµενος οµιλητής εδώ, δεν είναι υπέρ των επιδοµάτων, λέει,
γι’ αυτό- το ότι κόβετε 350 εκατοµµύρια από τα επιδόµατα.

Ήδη αρχίζετε τέσσερις µήνες µετά τις εκλογές να έχετε πάρα
πολύ σοβαρά προβλήµατα και τα προβλήµατα αυτά η ηγεσία σας
τα έχει δει. Και µην θεωρείτε τυχαίο ότι πυροδοτεί την εκλογο-
λογία από µόνη της και µας λέει για διπλές εκλογές. Οι εκλογές,
µάλλον, θα γίνουν νωρίτερα απ’ ό,τι πιστεύτε και πιστέψτε µε δεν
θα είναι διπλές, διότι οι προοδευτικές δυνάµεις θα δώσουν τη
λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον κ.

Παππά.
Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσης Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρό-

εδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα ακούσατε από τον Νίκο Παππά,
τώρα θα τα ακούσετε και από εµένα. Είναι εορτάζων σήµερα,
χρόνια του πολλά!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Του κ. Παππά λόγω της εορτής
του το επιτρέπουµε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Επιτρέπεται
στο πλαίσιο της δηµοκρατίας να τα ακούσετε και από εµένα,
κύριε Χατζηδάκη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εσύ λέγεσαι «Διονύσης» και γιορ-
τάζεις στις 17 Δεκέµβρη. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Στις 17 Δε-
κέµβρη, λοιπόν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ένα πολύ ενδιαφέρον διή-
µερο, ένα αποκαλυπτικό διήµερο, γιατί αποκαλύφθηκε άλλη µία
εξαπάτηση του ελληνικού λαού από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Δηµιουργήσατε προεκλογικά προσδοκίες, που έρχονται σή-
µερα να διαψευστούν. Χτίσατε όλη την προεκλογική σας ρητο-
ρική στην ενίσχυση της µεσαίας τάξης. Δεν µπορείτε, όµως, να
αποδράσετε από αυτό που πραγµατικά εκπροσωπείτε. Το οικο-
νοµικό πεδίο και η φορολογική πολιτική, ως µορφή αναδιανοµής
του εισοδήµατος, είναι ένα πεδίο που σας εκθέτει ανεπανόρ-
θωτα, αποκαλύπτει το πραγµατικό σας πρόσωπο, που δεν µπορεί
να κρυφτεί πίσω από την προπαγάνδα των φιλικών σας µέσων
ενηµέρωσης.

Αφού πρώτα διαλύσατε τις εργασιακές σχέσεις, αφού χτίζετε
µε τον πιο απροκάλυπτο και αναξιοκρατικό τρόπο το επιτελικό
κράτος των ηµετέρων, αφού ξεκινήσατε το ξήλωµα όλων των φι-
λολαϊκών µέτρων της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, τώρα ήρθε η

6492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σειρά να υλοποιήσετε µια πολιτική άδικη για τα µεσαία και χα-
µηλά εισοδήµατα.

Κάνετε µία ατελέσφορη επικοινωνιακή προσπάθεια να εµφα-
νιστείτε ως προστάτες της µεσαίας τάξης, όµως η συντριπτική
πλειοψηφία του λαού κινδυνεύει από τις ακραίες νεοφιλελεύθε-
ρες πολιτικές σας. Για παράδειγµα πέρσι τέτοια εποχή µάς λοι-
δορούσατε, µας συκοφαντούσατε για τη χορήγηση του
κοινωνικού µερίσµατος. Λέγατε ότι είναι «ψίχουλα». Τώρα δίνετε
σε διακόσιες πενήντα χιλιάδες νοικοκυριά ένα κοινωνικό µέρισµα
πολύ κουτσουρεµένο. Οι πολίτες θα θυµηθούν τι έλαβαν πέρσι
µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τι θα λάβουν φέτος µε τη Νέα Δηµοκρατία. 

Και γίνοµαι συγκεκριµένος: Το 2016 δόθηκαν 629 εκατοµµύρια
σε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες δικαιούχους. Το 2017 δό-
θηκαν 750 εκατοµµύρια σε τρία εκατοµµύρια εξακόσιες πενήντα
χιλιάδες δικαιούχους. Το 2018 δόθηκαν 780 εκατοµµύρια σε τρία
εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες δικαιούχους. Αυτά επί ΣΥΡΙΖΑ.

Έρχοµαι τώρα στη Νέα Δηµοκρατία. Δόθηκαν 175 εκατοµµύ-
ρια σε διακόσιες πενήντα χιλιάδες νοικοκυριά. Το ότι καταναλώ-
σαµε το πλεόνασµα µε την 13η σύνταξη δεν ισχύει, είναι ένα
σαθρό επιχείρηµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ο Τσακαλώτος το είχε πει.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Δεν είναι έτσι,

θα σας πω γιατί. Άλλο πράγµα είναι η σύνταξη, άλλο πράγµα η
13η σύνταξη και άλλο πράγµα το κοινωνικό µέρισµα. Η 13η σύν-
ταξη δόθηκε σε µερική αποκατάσταση των δώρων και επιδοµά-
των, που είχατε κόψει εσείς µε τον ν.4093. Υπήρξε απόφαση του
Συµβουλίου Επικρατείας και γι’ αυτό αποκατεστάθη µερικώς η
13η σύνταξη. Και µάλιστα σας λέω να διαβάσετε τον ν.4611, που
ορίζει ότι θα δίνεται κάθε χρόνο. Είναι θεσµοθετηµένο, ψηφί-
στηκε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και πρέπει να δίνεται κάθε
χρόνο. Για το κοινωνικό µέρισµα προβλέπεται ότι θα βλέπουµε
στο τέλος του χρόνου τι πλεόνασµα υπάρχει και αναλόγως θα
δίνουµε.

Εσείς, όµως, φροντίσατε από τον Ιούλιο και µετά να ξεκοκκα-
λίσετε το πλεόνασµα αυτό, γιατί; Για να δώσετε 205 εκατοµµύρια
ευρώ αύξηση της µείωσης του ΕΝΦΙΑ. Δηλαδή είχε ψηφιστεί από
τον ΣΥΡΙΖΑ µία µείωση στον ΕΝΦΙΑ, ήρθατε εσείς και δώσατε
205 εκατοµµύρια επιπλέον µείωση και 10% µείωση στον ΕΝΦΙΑ
σε όποιον έχει περιουσία άνω του 1 εκατοµµυρίου.

Επιλέξατε, λοιπόν, να φροντίσετε τις µεγάλες και πολύ µεγά-
λες περιουσίες, γι’ αυτό τώρα λέτε ότι δεν φτάνουν τα χρήµατα
να τα δώσετε στα χαµηλότερα στρώµατα. Ο λαός, όµως, αντι-
λαµβάνεται.

Επίσης, είχαµε αυτό το διήµερο και την οµολογία στις επιτρο-
πές του Υπουργού κ. Σταϊκούρα. Τί είπε ο κ. Σταϊκούρας; Τελεί-
ωσε και τον µύθο περί υπερφορολόγησης του ΣΥΡΙΖΑ. Τα
νούµερα ήταν συγκεκριµένα: 10 συν 35 δισεκατοµµύρια µέτρα
από την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ την περίοδο 2010-2012, 10 δισεκα-
τοµµύρια µέτρα από τη συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµοκρατία
την περίοδο 2012-2014 και 10 δισεκατοµµύρια από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Πού είναι, λοιπόν, η υπερφορολόγηση από τον ΣΥΡΙΖΑ; Χρεοκο-
πήσατε τη χώρα το 2010 µε τις πολιτικές σας, φέρατε µέτρα 55
δισεκατοµµύρια και κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ για υπερφορολό-
γηση µε τα 10.

Σήµερα έρχεστε και δίνετε κάποιες παροχές. Πολύ καλά κά-
νετε. Γιατί µπορείτε και τις κάνετε; Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ έβγαλε τη
χώρα τα µνηµόνια, άφησε γεµάτα ταµεία, µαξιλάρι ασφαλείας
37 δισεκατοµµυρίων, δέκα συνεχή τρίµηνα ανάπτυξης και µάλι-
στα το τελευταίο τρίµηνο 2,8% η ανάπτυξη. Δεν είναι καθόλου
καχεκτική ανάπτυξη, γιατί αυτή προβλέπεται και εσείς στον νέο
προϋπολογισµό. Συνεπώς µπορείτε και το κάνετε γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ
έφερε τη χώρα εδώ που την έφερε.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, µε το φορολογικό νο-
µοσχέδιο γίνεται φανερό ότι τα χαµηλά και µεσαία στρώµατα δεν
έχουν τίποτα να ελπίζουν, τίποτα να περιµένουν από την πολιτική
της Νέας Δηµοκρατίας.

Ποια είναι η µεγάλη φοροελάφρυνση; Είναι 17 ευρώ. Τι λέει η
ΓΣΕΒΕΕ, τι λένε οι επαγγελµατίες, τι λένε οι βιοτέχνες, τι λένε οι
έµποροι για αυτό το σπουδαίο νοµοθέτηµα το φορολογικό, που
φέρνετε σήµερα; Λένε ότι συνολικά διευρύνει τις ανισότητες µε-
ταξύ των µεσαίων και χαµηλών εισοδηµάτων από τη µία και των

µεγάλων εισοδηµάτων από την άλλη, ότι ουσιαστικά οδηγεί σε
ανακατανοµή των επιβαρύνσεων ή καλύτερα των ελαφρύνσεων
υπέρ των ευπορότερων τµηµάτων του πληθυσµού. 

Αντίστοιχες διαπιστώσεις ότι δεν ωφελούνται από αυτό το νο-
µοθέτηµα τα µεσαία στρώµατα κάνουν και η ΠΟΜΙΔΑ αλλά και
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», εφηµερίδα που σας στηρίζει. 

Όµως ακόµα και αυτές οι µικρές ελαφρύνσεις, που προβλέ-
πονται ακυρώνονται γιατί επιβάλλετε πρόσθετες επιβαρύνσεις.
Ήδη έχετε αυξήσει την τιµή του ρεύµατος. Έχετε επιβάλει επι-
πλέον φόρο 22% για όσους δεν µπορούν να συγκεντρώσουν το
30% του εισοδήµατός τους σε ηλεκτρονικές συναλλαγές. Αυτό
το ποσοστό είναι πάρα πολύ µεγάλο.

Η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής -και σας καλώ να
διαβάσετε την έκθεσή της- λέει ότι ο φόρος 22%, «η επιβαλλό-
µενη επιβάρυνση δεν παρίσταται συνταγµατικώς ανεκτή ούτε
υπό την εκδοχή ότι δεν συνιστά φόρο αλλά κύρωση, εξεταζόµενη
ως εκ τούτου και υπό το πρίσµα της αρχής της αναλογικότητας».
Και συνεχίζει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, λέγοντας
«ως εκ τούτου, η προτεινόµενη ρύθµιση δεν φαίνεται να βρίσκε-
ται σε αρµονία ούτε προς τις αρχές της ισότητας και της αναλο-
γικότητας». Επισηµάνσεις συγκεκριµένες που καλό είναι να τις
λαµβάνετε υπ’ όψιν. 

Συνεχίζοντας την αναφορά µου στις επιβαρύνσεις, που εξανε-
µίζουν τις ελάχιστες ελαφρύνσεις, σας λέω το εξής: Έρχονται
αυξήσεις άνω του 20% στις ασφαλιστικές εισφορές για οκτώ
στους δέκα µη µισθωτούς, επαγγελµατίες και επιστήµονες. 

Την ίδια ώρα, ακυρώνετε µέτρα, που είχε δροµολογήσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.  Ακυρώνετε τη µείωση της προκαταβολής του φόρου στο
50%, ακυρώνετε την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης για
εισοδήµατα έως 20.000 ευρώ, ακυρώνετε την επιπλέον µείωση
του ΕΝΦΙΑ και την επιπλέον µείωση του ΦΠΑ. 

Αυτό που έχουµε, δηλαδή, είναι επιπλέον επιβαρύνσεις για τα
µεσαία και χαµηλότερα εισοδήµατα, ώστε να µπορείτε να χαρί-
σετε ελαφρύνσεις σε µεγάλες επιχειρήσεις και υψηλά εισοδή-
µατα. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, οι µεγάλοι κερδισµένοι του φορολο-
γικού νοµοσχεδίου είναι µεγάλες κερδοφόρες επιχειρήσεις και
τα ατοµικά εισοδήµατα πάνω από 100.000 ευρώ. Τα εισοδήµατα
αυτά τα δηλώνει λιγότερο από το 1% των φορολογουµένων.
Είναι χαρακτηριστικό ότι από τα 750 εκατοµµύρια ελαφρύνσεων,
που προβλέπονται τα 450 εκατοµµύρια πηγαίνουν στο 2,5% των
επιχειρήσεων µε πολύ µεγάλο εισόδηµα. Το υπόλοιπο 97,5% των
επιχειρήσεων θα µοιραστούν τα υπόλοιπα 100 εκατοµµύρια
ευρώ. Αυτές είναι οι πολιτικές επιλογές που κάνετε.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στη φορολόγηση των παρά-
κτιων αλιέων. Δεκαπέντε χιλιάδες νοικοκυριά ψαράδων επιβαρύ-
νονται. 

Θα µπορούσατε να το αποφύγετε, θα µπορούσατε να δώσετε
περισσότερα στα µεσαία εισοδήµατα, θα µπορούσατε να κάνετε
λιγότερα «δώρα» στα πολύ υψηλά εισοδήµατα και στις κερδο-
φόρες επιχειρήσεις, δεν σας αφήνει, όµως, η νεοφιλελεύθερη
εµµονή. Αυτή σας επιβάλλει να δίνετε πολλά στους λίγους και
λίγα στους πολλούς. Είστε αντίπαλοι της µεγάλης κοινωνικής
πλειοψηφίας, γι’ αυτό θα είµαστε απέναντι. Δεν µπορείτε, όµως,
να παραπλανάτε τον ελληνικό λαό για πολύ καιρό ακόµα. Τάξατε
πολλά σε πολλούς. Αποδεικνύετε µε τη διακυβέρνησή σας ότι
φροντίζετε µόνο για τους λίγους και ισχυρούς. Οι πολλοί θα
απαντήσουν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Συνεχίζουµε µε ΣΥΡΙΖΑ και από την Ηλεία πάµε στο Ηράκλειο.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαµουλάκης Χαράλαµπος. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο επί του οποίου
καλούµαστε σήµερα να τοποθετηθούµε αποτελεί µία πρώτη
εφαρµογή των βασικών αξόνων πάνω στους οποίους κινείται ο
πρώτος προϋπολογισµός της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 
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Ο πρώτος, δηλαδή, προϋπολογισµός που συντάχθηκε έξω από
τις συνθήκες ασφυκτικής µνηµονιακής επιτήρησης, εξαιτίας της
δηµοσιονοµικής διαχείρισης της προηγούµενης κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ.

Ο πρώτος επεκτατικός, µετά από έντεκα χρόνια, προϋπολογι-
σµός. 

Ο πρώτος προϋπολογισµός τον οποίο όποια κυβέρνηση τον
συνέτασσε θα έπρεπε να αποφασίσει ποια κοινωνικά στρώµατα
και ποιες κοινωνικές κατηγορίες θα επωφεληθούν από τους
«καρπούς» των τριών πρώτων χρόνων συνεχούς αύξησης του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος της ελληνικής οικονοµίας.

Ο πρώτος προϋπολογισµός που ο Υπουργός Οικονοµικών,
που θα τον συνέτασσε θα έδινε ένα στίγµα αναφορικά µε τους
κλάδους που θα αποτελέσουν την «ατµοµηχανή» της ελληνικής
οικονοµίας τη δεκαετία που έρχεται. 

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο µας
αποκαλύπτει τις επιλογές της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη αναφορικά µε τα παραπάνω δύο φλέγοντα ζητήµατα. 

Από τον επιπλέον 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ δηµοσιονοµικό
χώρο τα 700 εκατοµµύρια τα καρπώνονται είτε οι πολύ µεγάλες
επιχειρήσεις είτε τα πολύ υψηλά εισοδηµατικά στρώµατα. 

Η µείωση του συντελεστή της φορολογίας νοµικών προσώπων
από το 28% στο 24%, η µείωση της φορολογίας των µερισµάτων
από το 10% στο 5%, η µείωση της φορολογίας εταιρειών, που
επενδύουν σε ακίνητη περιουσία δεν επιτυγχάνουν τίποτε άλλο
παρά την ελάφρυνση των πλέον ευκατάστατων κοινωνικών κα-
τηγοριών στη χώρα µας. Δεν επιτυγχάνουν τίποτε άλλο παρά τη
διευκόλυνση µίας συγκεκριµένης κατηγορίας άµεσων ξένων
επενδύσεων που αποσκοπούν όχι στις FDI, στις τεχνολογίες αιχ-
µής, ούτε στη βιοµηχανία, αλλά συγκεκριµένα στην τόνωση της
κτηµαταγοράς και του κατασκευαστικού κλάδου, µέσα στη ροή
ξένων κεφαλαίων στην ελληνική αγορά ακινήτων. 

Επιτρέψτε µου εδώ να εστιάσω σε ορισµένα σηµεία του κατα-
τεθειµένου φορολογικού νοµοσχεδίου που ως πολιτικός µηχανι-
κός αισθάνοµαι ότι εστιάζουν στον κατασκευαστικό κλάδο και
στις προσδοκίες χιλιάδων συναδέλφων µου. Κάποια από τα
µέτρα, που περιλαµβάνονται στο σηµερινό νοµοσχέδιο είναι θε-
τικά, όπως για παράδειγµα η δροµολογηµένη ήδη από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση µείωση του ΕΝΦΙΑ, την οποία βέβαια θα
την πάρετε πίσω µέσα από τις επικείµενες αντικειµενικές αξίες
και την αύξηση αυτών των ακινήτων, ή η επιχορήγηση των υπη-
ρεσιών, που σχετίζονται µε την ενεργειακή λειτουργική και αι-
σθητική αναβάθµιση των κτηρίων. 

Όµως, η πλειονότητα των παραπάνω ρυθµίσεων έχει τον χα-
ρακτήρα της προνοµιακής µεταχείρισης όχι του µικρού κατα-
σκευαστικού τοµέα της χώρας, αλλά της στήριξης των
πολυεθνικών εταιρειών διαχείρισης ακίνητης περιουσίας, όπως
είναι για παράδειγµα οι απαλλαγές από τον ειδικό φόρο ακινήτων
σε πληθώρα επενδυτικών εταιρειών. Το ίδιο είναι και η ευνοϊκή
φορολόγηση όσων θα µεταφέρουν τη φορολογική έδρα στην Ελ-
λάδα, µε την προϋπόθεση ότι θα επενδύσουν πάνω από 500.000
ευρώ σε µετρητά. 

Ακόµα και οι ρυθµίσεις, που έχουν διαφηµιστεί από την Κυβέρ-
νηση ως «φιλί της ζωής» για τους συναδέλφους µηχανικούς, νο-
µίζω ότι είναι εξόχως προβληµατικές. Για παράδειγµα, έχω την
αίσθηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι ρυθµίσεις για την
τριετή αναστολή του ΦΠΑ στα ακίνητα θα αποδειχθούν πολύ επι-
κίνδυνες για το µέλλον του κατασκευαστικού τοµέα της χώρας
µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ) 

Ως γνωστόν, σήµερα υπάρχουν τρεις συντελεστές ΦΠΑ: 24%
για τις νεόδµητες κατοικίες, 0% για την πρώτη κατοικία και βέ-
βαια 3% για τις υπόλοιπες µεταβιβάσεις ακινήτων. Άρα η ρύθ-
µιση αφορά µόνο όσους πρόκειται να αγοράσουν τη δεύτερη
κατοικία, οι οποίοι όµως και αυτοί τελικά δεν θα δουν το όφελος,
διότι απλούστατα ο εργολάβος θα µετακυλίσει το κόστος στην
εµπορική αξία του ακινήτου. Έτσι το µέτρο όντως θα δώσει
άµεσα σηµαντική ώθηση για την ανέγερση ακινήτων εντός της
προσεχούς τριετίας. Αλλά όταν παρέλθει το χρονικό αυτό διά-
στηµα, θα ακολουθήσει η κατακόρυφη πτώση της οικοδοµικής

δραστηριότητας µε καταστροφικές συνέπειες για τον κλάδο. 
Υπό αυτή την έννοια, αν η Κυβέρνηση ήθελε να ευνοήσει την

οικοδοµή µέσω της µείωσης του ΦΠΑ, θα ήταν λογικότερο να
προχωρούσε σε µια µικρή και λελογισµένη µείωση της σχετικής
φορολόγησης, στο µέτρο που το επιτρέπουν τα δηµόσια οικονο-
µικά, παρά να προβεί µε τυµπανοκρουσίες, όπως έκανε τώρα, σε
ένα πρόσκαιρο µέτρο που αποσκοπεί στη δηµιουργία µιας νέας
φούσκας ακινήτων.

Εδώ επιτρέψτε µου να κάνουµε µία επιπλέον παρατήρηση. Το
άρθρο 29 του παρόντος νοµοσχεδίου εισάγει τη δυνατότητα στο
Υπουργείο Οικονοµικών να απαιτήσει από εταιρείες, όπως η γνω-
στή Airbnb, να κοινοποιήσουν τα στοιχεία των συναλλαγών τους
προς τις φορολογικές αρχές της χώρας και αν δεν το πράξουν,
θα αντιµετωπίσουν αυστηρά πρόστιµα. 

Η διάταξη αυτή έχει συνάφεια µε όλες τις σηµερινές και προ-
ηγούµενες ρυθµίσεις οι οποίες προσπαθούν να υποβοηθήσουν
αναφορικά µε την φούσκα των ακινήτων που έχει δηµιουργηθεί
γύρω από την οικονοµία διαµοιρασµού και την στρέβλωση της
τουριστικής αγοράς της χώρας µας, που έχει προκληθεί από το
άνισο φορολογικό καθεστώς µεταξύ των τουριστικών καταλυµά-
των και των βραχυχρόνιων µισθώσεων. Η διάταξη αυτή, λοιπόν,
κινείται σε θετική κατεύθυνση, αλλά υποψιάζοµαι ότι αποτελεί
κατ’ εξοχήν ρύθµιση που εισάγεται για να µην υλοποιηθεί και δυ-
στυχώς να παραµείνει κενό γράµµα. 

Hic Rhodus, hic salta, κύριε Υφυπουργέ! Λαµπρή ευκαιρία να
µας διαψεύσετε ευχάριστα πιέζοντας τις εταιρείες διαµοιρα-
σµού. 

Παρεµπιπτόντως, αν θέλετε πραγµατικά να µας εκπλήξετε,
µπορείτε να υλοποιήσετε και τις διατάξεις του σχετικού νόµου
της προηγούµενης κυβέρνησης και να περιορίσετε την εξά-
πλωση του φαινοµένου αυτού σε περιοχές, που δέχονται πάρα
πολύ έντονη πίεση στο οικιστικό τους απόθεµα, ενώ έχουν κατα-
στεί απαγορευτικές οι τιµές των ενοικίων για τα λαϊκά στρώµατα.
Αναφέροµαι πιο συγκεκριµένα σε περιοχές του κέντρου της πό-
λεως των Αθηνών, αλλά και σε περιοχές και πόλεις της Κρήτης.

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο σας, κυρία Πρόεδρε, κλεί-
νοντας αυτή τη σύντοµη τοποθέτησή µου θα ήθελα να πω το
εξής: Το παρόν νοµοσχέδιο αφήνει ένα ξεκάθαρο, ένα καθαρό
στίγµα. Απαντάει ξεκάθαρα στο ερώτηµα: Ποιανού είναι αυτή η
Κυβέρνηση; Και η απάντηση που δίνει, πέρα από επιµέρους πα-
ρατηρήσεις σε µονωµένα άρθρα, είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση
είναι των πλουσίων και της διεθνούς κτηµατοµεσιτικής αγοράς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν προτίθεται να στηρίξει τα συµφέροντα αυτών
και γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η συνάδελφος κ. Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα αρχίσω µε

την τροπολογία του κοινωνικού µερίσµατος. Το υπερπλεόνασµα
του 2019 είναι, όπως και του 2018, 2 δισεκατοµµύρια. Για πρώτη
φορά φέτος, που έχουµε βγει από τα µνηµόνια, µπορούσαµε εγ-
καίρως να προγραµµατίσουµε την καταβολή του, δηµιουργών-
τας µόνιµου και θεσµικού χαρακτήρα ελαφρύνσεις, που θα
εγγράφονταν την επόµενη χρονιά στον τακτικό προϋπολογισµό
και να υπολογίσουµε στο τέλος το εύρος και το ποσό του κοινω-
νικού µερίσµατος. Αυτή ήταν η πολιτική µας.

Δώσαµε, λοιπόν, το πρώτο 1 δισεκατοµµύριο ως εξής: Τα 800
εκατοµµύρια θεσµοθετώντας τη 13η σύνταξη. Όπως θυµάστε, το
2012 το ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία έκοψαν τη 13η και τη 14η

σύνταξη. Για να µην ξεχνιόµαστε. Τα υπόλοιπα 200 εκατοµµύρια
τα δώσαµε για µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 22% µεσοσταθµικά.
Όπως θυµάστε, τον ΕΝΦΙΑ τον επέβαλαν η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ το 2013, για να µην ξεχνιόµαστε.

Η Νέα Δηµοκρατία τώρα, µετά από αυτό, το υπόλοιπο 1 δισε-
κατοµµύριο το σπατάλησε ως εξής: Όπως µας είπε ο κ. Σταϊκού-
ρας, έδωσε από εκεί τον επιπλέον ΕΝΦΙΑ 250 εκατοµµύρια, και
τα 60 µε 70 εκατοµµύρια του πετρελαίου θέρµανσης, δηλαδή
320 εκατοµµύρια. Πού είναι τα υπόλοιπα 680; Πείτε µας αναλυ-
τικά πού τα δώσατε. Αντ’ αυτών, εξοικονοµήσατε, λοιπόν, 175
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εκατοµµύρια για το µέρισµα έναντι 780, που είχαµε δώσει εµείς
πέρυσι. Δεν θα µείνω στη σύγκριση των αριθµών, γιατί βέβαια
είναι συντριπτική. Διακόσιες πενήντα χιλιάδες οικογένειες φέτος,
ένα εκατοµµύριο επτακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά πέρυσι. Με
απλά λόγια, επτά στους οκτώ πολίτες που πήραν πέρυσι µέρι-
σµα, δεν θα πάρουν φέτος. Και όσοι θα το πάρουν, θα το πάρουν
µετά τις γιορτές. Κι αυτό δείχνει τη φροντίδα σας. Δεν σας νοι-
άζει να το πάρουν πριν από τα Χριστούγεννα, γιατί εγκαίρως δεν
φτιάξατε, εσείς του ψηφιακού επιτελικού κράτους, το πρό-
γραµµα της ΗΔΙΚΑ για να το πάρουν οι άνθρωποι εγκαίρως.

Θέλω, όµως, να σχολιάσω κάτι για µένα πολύ σηµαντικό, το
οριζόντιο επίδοµα των 700 ευρώ. Αυτό πώς προέκυψε; Προ-
έκυψε πολύ απλά από µία διαίρεση: 175 εκατοµµύρια έχω, δια-
κόσιες πενήντα χιλιάδες είπε ο Πρωθυπουργός ότι θα το πάρουν,
άρα 700 ευρώ το κάθε νοικοκυριό. Είναι αυτό φροντίδα για τί-
ποτα; Είναι καµµία σκέψη για την ιδιαιτερότητα, παραδείγµατος
χάριν, της πολύτεκνης οικογένειας, 700 ευρώ για τα τέσσερα
παιδιά, 700 και για τα έξι; Είναι καµµία σκέψη για τον ανάπηρο,
700 µε ανάπηρο παιδί και τίποτα αν ο γονιός είναι ανάπηρος και
έχει τρία παιδιά; Τι δείχνουν αυτά τα παραδείγµατα: Άγνοια της
πραγµατικότητας και υπεροψία.

Είναι η υπεροψία της Νέας Δηµοκρατίας, που συµπεριφέρεται
προς τους αδύναµους συµπολίτες µας σαν να είναι όλοι ίδιοι,
σαν να έχουν όλοι τις ίδιες ανάγκες. Συµπεριφέρεται µε την υπε-
ροψία της αριστοκρατίας αυτολεξεί, δηλαδή των αρίστων που
κρατούν, που εξουσιάζουν. Τι ειρωνεία όταν µιλάµε για τη Νέα
Δηµοκρατία και τους άριστους!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέντε µήνες µετά την ανάληψη
της εξουσίας από τη Νέα Δηµοκρατία έχουµε συνηθίσει πια την
τυπολογία, τη µεθοδολογία κατάρτισης και προπαγάνδισης κάθε
νόµου και την τυπολογία του νόµου του ίδιου. Πρώτον, τυµπα-
νοκρουσίες ότι τηρείτε τις προεκλογικές σας υποσχέσεις. Κάνετε
ακριβώς το αντίθετο, τα µαύρα, άσπρα. Ως γνήσιοι λαϊκιστές
υποσχεθήκατε όσα ήθελε ή νοµίζατε ότι ήθελε να ακούσει ο λαός
και τα εγκαταλείψατε την εποµένη της ανάληψης της εξουσίας
από σας.

Αυτή είναι η επιτοµή του λαϊκισµού, δηλαδή «προσφυγικό»,
«Πρέσπες», «ελληνοτουρκικά», «ανάπτυξη 4%», «µείωση πρωτο-
γενών πλεονασµάτων κάτω του 3,5%», «καλές και πολλές δου-
λειές», «ενίσχυση της µεσαίας τάξης, που κατέστρεψε ο ΣΥΡΙΖΑ»,
«αξιοκρατία για τους άριστους», «λιγότερο κοµµατικό κράτος».
Μέσα σε πέντε µήνες εξευτελίσατε όλες τις έννοιες, αφού είχατε
επιχειρήσει να διχάσετε το κοινωνικό σώµα τα προηγούµενα χρό-
νια.

Με αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο αναιρείτε όσα λέγατε
προεκλογικά για την υπερφορολόγηση του ΣΥΡΙΖΑ. Πού είναι οι
είκοσι εννιά άδικοι φόροι, που έβαλε ο ΣΥΡΙΖΑ και θα τους κα-
ταργούσατε; Ποιον καταργήσατε; Τους διατηρήσατε όλους επί
της ουσίας. Και όπως προβλέπεται στον προϋπολογισµό του
2020, οι πολίτες θα πληρώσουν 733 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον
φόρους. Σε κάθε νόµο αποτυπώνεται η ταξική σας µεροληψία
υπέρ του µεγάλου κεφαλαίου, των µεγάλων επιχειρήσεων, υπέρ
των υψηλών εισοδηµάτων. Γι’ αυτούς είναι οι όποιες φοροελα-
φρύνσεις στον συγκεκριµένο νόµο.

Προφανώς δεν σας ενδιαφέρουν τα µεσαία στρώµατα. Υπουρ-
γοί και Βουλευτές σας ερίζουν για τα εισοδήµατα των µεσαίων
στρωµάτων. Επιτέλους θα αποφασίσετε; Είναι 1.500 ή 563 τον
µήνα τα εισοδήµατα; Να πούµε για άλλη µια φορά και να επανα-
λάβουµε από αυτό το Βήµα, το έχουµε καταθέσει εκατό φορές
στα Πρακτικά, ότι µε βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ από το 2009
µέχρι το 2015 τα µεσαία στρώµατα έχασαν το 40% των εισοδη-
µάτων τους και οκτακόσιοι πολίτες µετεπήδησαν στα φτωχά
στρώµατα, δηλαδή ένας στους πέντε των µεσαίων στρωµάτων
πέρασε στη φτώχεια, γιατί η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ φτω-
χοποίησαν τα µεσαία στρώµατα.

Το 2015, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ, όταν αναλάβαµε, τα εισο-
δήµατα για ένα άτοµο των µεσαίων στρωµάτων ήταν 7.500 έως
10.800 τον χρόνο. Το 2018 ήταν 7.860 έως 11.200 τον χρόνο. Αύ-
ξηση! Μικρή; Πάντως αύξηση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Τι επιφυλάσσετε
γι’ αυτά τα στρώµατα; Ακριβώς δεν γνωρίζουµε, γιατί τον πήχη
τον βάλατε στις 50.000 ευρώ εισόδηµα τον χρόνο για ένα άτοµο.

Σ’ αυτό το δυσθεώρητο εισόδηµα, η φοροελάφρυνση θα είναι 20
ευρώ τον µήνα, δηλαδή 240 ευρώ τον χρόνο. Όποιος, όµως, έχει
τα διπλάσια εισοδήµατα, δηλαδή 100.000 ευρώ, η φοροελά-
φρυνση δεν θα είναι διπλάσια, 500 ευρώ, αλλά τετραπλάσια.
Αυτή είναι, µε απλά λόγια, η ταξική µεροληψία. Όσο πιο πλού-
σιος, µεγαλύτερη η φοροελάφρυνση. 

Λέµε, λοιπόν, ότι αν συµβαίνει αυτό µε τη φορολογία φυσικών
προσώπων, µισθωτών, συνταξιούχων, ας δούµε τι συµβαίνει µε
τις επιχειρήσεις. Εκεί οι συνολικές φοροαπαλλαγές υπολογίζον-
ται σε 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ εκ των οποίων τα 600 εκατοµ-
µύρια ευρώ αφορούν τις επιχειρήσεις. Πώς, όµως; Όχι
βοηθώντας τους µικροµεσαίους, που είναι ο βασικός κορµός της
οικονοµίας της χώρας µας, που καταγγέλλει και η ΓΣΕΒΕΕ, αλλά
τα 480 εκατοµµύρια ευρώ από τα 600 εκατοµµύρια ευρώ τα δί-
νετε σε 6.000 επιχειρήσεις σε σύνολο 250.000 επιχειρήσεων.

Εντείνετε, λοιπόν, τις κοινωνικές ανισότητες µε ένα άδικο κοι-
νωνικό φορολογικό νοµοσχέδιο, τα αποτελέσµατα του οποίου θα
τα δει η κοινωνική πλειοψηφία.

Αυτό, µαζί µε το κοινωνικό µέρισµα, είναι η απόδειξη της ταξι-
κής σας µεροληψίας. Γη και ύδωρ στους πλούσιους, στους κα-
τέχοντες, σε αυτούς οι οποίοι, πραγµατικά, είναι οι φίλοι σας και
αυτοί οι οποίοι σας έφεραν και στην εξουσία. Καµµία ελάφρυνση
στα µεσαία στρώµατα, φιλοδωρήµατα και γενικά µια ιστορία
στην οποία όλος ο λαός, η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία θα τα
δει στην τσέπη της πολύ σύντοµα και τότε θα απαντήσει.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κυρία συνά-
δελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρούλης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Πίσω από τα αναφερόµενα στην αιτιολογική έκθεση του νοµο-
σχεδίου περί δίκαιης φορολογικής πολιτικής για τους πολίτες και
τις επιχειρήσεις, περί δικαιότερης κατανοµής των βαρών, περί
βιώσιµης ανάπτυξης και άλλα, η πραγµατικότητα είναι πως στό-
χος του όλου κουρνιαχτού και της φασαρίας, που σηκώνει η Κυ-
βέρνηση είναι η κάλυψη της αντιλαϊκής της πολιτικής,
συνεχίζοντας από εκεί που παρέλαβε από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Συγχρόνως, από πίσω κρύβεται και η προ-
σπάθεια κατά τη γνωστή συνταγή όλων των προηγούµενων
κυβερνήσεων να µονιµοποιήσει στη συνείδηση του λαού και να
καλλιεργήσει την αντίληψη ότι όλοι µετέχουν στα φορολογικά
βάρη. Προσπαθεί να συγκαλύψει, δηλαδή, τον βαθύτατα αντι-
λαϊκό ταξικό χαρακτήρα της πολιτικής, που ασκείται µέσω του
φορολογικού συστήµατος, που γίνεται διαρκώς όλο και χειρό-
τερο, πιο επιθετικό σε βάρος του λαού.

Έτσι οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αφορούν σε νέες προκλη-
τικές φοροαπαλλαγές στους επιχειρηµατικούς οµίλους οι οποίες
θα φορτωθούν στον λαό, που ήδη πληρώνει το 93% και πλέον
των έµµεσων και άµεσων φόρων. Κι αυτό το παρουσιάζει η Κυ-
βέρνηση ως µια εκδοχή της καπιταλιστικής ανάπτυξης για όλους,
µε το υποτιθέµενο αντίβαρο των ελαφρύνσεων-ψίχουλα για ορι-
σµένα τµήµατα του λαού. Την ίδια ώρα όµως τα κλέβει από την
άλλη τσέπη µέσα από τον προϋπολογισµό του 2020 αφού τη νέα
χρονιά τα λαϊκά στρώµατα θα κληθούν να πληρώσουν επιπλέον
400 εκατοµµύρια φόρου εισοδήµατος και άλλα 470 εκατοµµύρια
επιπλέον από την αύξηση του ΦΠΑ. Οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, µε
τις προβλέψεις να µιλάνε για µεγαλύτερη κερδοφορία, θα πλη-
ρώσουν ακόµα λιγότερα, περίπου 4 δισεκατοµµύρια από τα 52
δισεκατοµµύρια της συνολικής φορολογίας. 

Τα περί ελάφρυνσης για όλους αποτελούν κοροϊδία και εµ-
παιγµό µε το τριπλό όφελος των άµεσων διευκολύνσεων, δηλαδή
την παραπέρα µείωση των φορολογικών συντελεστών από 28%
σε 24%, τη µείωση της φορολογίας των µερισµάτων στο 5% από
το 10%, που είχε µειώσει βεβαίως και η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
από το 15% στο 10% και τη µείωση της προκαταβολής φόρου
στο 95%. 

Προβλέπει, επίσης, έµµεσες ελαφρύνσεις για τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους. Για παράδειγµα, µέτρα για την αναθέρµανση
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κλάδων στην οικονοµία, το τάισµα των πράσινων οµίλων, κίνητρα
φοροαπαλλαγής για τους εργοδότες που θα αντικαθιστούν
µέρος του µισθού των εργαζοµένων µε προσφορές σε είδος,
αποτελούν το κύριο µέρος των ελαφρύνσεων του 1,2 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ, που θα πληρωθούν στο ακέραιο από τον λαό µε τα
ισοδύναµα µέτρα που προβλέπει ο κρατικός προϋπολογισµός.
Αυτό επιτυγχάνεται και µέσω της περαιτέρω µείωσης δαπανών
για τις λαϊκές ανάγκες, υγεία, παιδεία, πρόνοια κ.λπ., τη διεύ-
ρυνση της φορολογικής βάσης, τον εξορθολογισµό των αντικει-
µενικών τιµών για τα ακίνητα που θα συµπαρασύρει το χαράτσι
του ΕΝΦΙΑ κ.α..

Μάλιστα, αποτελεί θράσος αφού δέκα χρόνια τώρα όλες οι κυ-
βερνήσεις διαδοχικά, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ γδέρ-
νετε µε την άγρια φοροληστεία δισεκατοµµυρίων τον λαό και η
οποία θα συνεχιστεί προκειµένου να εξυπηρετηθούν τα συµφέ-
ροντα και οι ανάγκες για κερδοφορία των επιχειρηµατιών, των
οµίλων. Έρχεστε και παρουσιάζετε τις νέες φορολογικές κλίµα-
κες ψίχουλα ως τάχα βαθιά ανάσα για τον λαό.

Στόχος είναι το τσουβάλιασµα των προκλητικών φοροαπαλλα-
γών υπέρ του κεφαλαίου µε τα ελάχιστα ψίχουλα για τα λαϊκά
στρώµατα µέσα από το νούµερο του 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ.
Το ίδιο έκανε εξάλλου και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Αλήθεια, αυτό αποτελεί δίκαιη πολιτική και δικαιότερη κατα-
νοµή για τους πολίτες όταν, σύµφωνα µε πρόσφατη έρευνα, το
44% του µηνιαίου εισοδήµατος των εργαζοµένων πηγαίνει σε φό-
ρους και λογαριασµούς και στο τέλος του µήνα τα περισσότερα
λαϊκά νοικοκυριά µένουν πανί µε πανί, ενώ ένας στους δέκα κα-
ταφεύγει στον δανεισµό για να µπαλώσει τρύπες; Ή πόσο δίκαιο
είναι µισθωτός ή συνταξιούχος µε εισόδηµα 12.000 ευρώ, που
ήταν αφορολόγητο µέχρι το 2010, να πληρώνει 563 ευρώ φόρο
εισοδήµατος για το 2020 µετά την ελάφρυνση; Αλήθεια, το καλό
οικονοµικό κλίµα και η εµπιστοσύνη των αγορών, όπως λέτε, που
η Κυβέρνηση αλλά και όλα µαζί τα άλλα αστικά κόµµατα κοµπά-
ζουν, ανατρέπουν µήπως, βελτιώνουν την κατάσταση και τα προ-
βλήµατα, που αντιµετωπίζει ο λαός ή αντίθετα προϋποθέτουν τη
συνέχιση και ένταση της αντιλαϊκής πολιτικής των µεταµνηµονια-
κών δεσµεύσεων; 

Την ώρα που έχουµε συνεχώς δωράκια στους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους µε φοροελαφρύνσεις, απαλλαγές και κίνητρα, τα
στοιχεία του ΕΦΚΑ καταγράφουν την τεράστια αύξηση της µερι-
κής απασχόλησης και την καθήλωση των µισθών στα εξευτελι-
στικά επίπεδα που διαµορφώθηκαν τα τελευταία χρόνια. 

Συγχρόνως, παραµένουν οι εκατοντάδες αντεργατικoί, αντι-
λαϊκοί νόµοι, η κλιµάκωση της επίθεσης στην κοινωνική ασφά-
λιση, οι έκτακτοι φόροι –ο ΕΝΦΙΑ, ο φόρος επιτηδεύµατος, η
εισφορά αλληλεγγύης, που από έκτακτοι έγιναν µόνιµοι- η καθή-
λωση των κλαδικών και του µέσου µισθού, που θα ενταθεί το επό-
µενο διάστηµα περαιτέρω µε τις πρόσφατες αντεργατικές
ρυθµίσεις της Κυβέρνησης για τις συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας.

Παράλληλα, παραµένουν για παράδειγµα οι δεκατέσσερις
µορφές ευελιξίας στον τουρισµό ή το 20% των εργαζοµένων στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας που δουλεύουν µε τέτοιους όρους, ενώ
οι απολύσεις οργιάζουν. Έχουµε ένταση της καταστολής και ποι-
νικοποίηση της συνδικαλιστικής δράσης.

Όλα αυτά και άλλα αποτελούν στοιχεία της περίφηµης «επι-
στροφής στην κανονικότητα» για την οποία µιλούσε πριν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία. Μόνο που η εξασφάλιση της
κανονικότητας σηµαίνει περισσότερα κέρδη για τους λίγους, ενώ
για τα εργατικά λαϊκά στρώµατα µεταφράζεται σε µόνιµη πηγή
δυστυχίας.

Να γιατί απέναντι στην επιχείρηση παραπλάνησης και εγκλω-
βισµού της συνείδησης των εργαζοµένων, των συνταξιούχων,
των αυτοαπασχολούµενων, των αγροτών, της νεολαίας που επι-
χειρείται, και από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που
πήρε τη σκυτάλη από την προηγούµενη του ΣΥΡΙΖΑ, ο λαός δεν
πρέπει να τσιµπήσει.

Να µη δεχθεί να ζει µε µικρότερες απαιτήσεις. Πρέπει να προ-
τάξει την ικανοποίηση και κάλυψη του συνόλου των αναγκών του,
µέσα από ένα οργανωµένο, µαζικό, ανασυγκροτηµένο εργατικό
κίνηµα, µε ταξικό προσανατολισµό, το οποίο θα συγκρούεται µε

τα συµφέροντα του κεφαλαίου µέχρι τις συνολικότερες ρήξεις
και ανατροπές, για να µπορεί ο λαός να ζει µε βάση τις δυνατό-
τητες που υπάρχουν σήµερα και όχι µε αυτές που υπήρχαν πριν
από έναν αιώνα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα έχει ο κ. Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το πρώτο

ολοκληρωµένο φορολογικό νοµοσχέδιο αυτής της Κυβέρνησης,
τη δεύτερη σηµαντική φορολογική παρέµβαση µετά τις εκλογές
και τη µεσοσταθµική µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 22%, που ήδη υλο-
ποιήθηκε.

Και µε το νοµοσχέδιο αυτό αποδεικνύουµε πως ό,τι είχαµε πει
προεκλογικά το κάνουµε πράξη. Δεσµευτήκαµε έναντι των πολι-
τών για µία ριζικά διαφορετική προσέγγιση στα δηµόσια οικονο-
µικά από αυτήν που χαρακτήρισε την περίοδο 2015-2019.

Θυµίζω την παραδοχή των στελεχών της προηγούµενης κυ-
βέρνησης ότι η φοροεπιδροµή εναντίον της µεσαίας τάξης απο-
τελούσε στρατηγική επιλογή. Διότι ακούµε όλη µέρα σήµερα -και
χθες- τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να µιλούν για τη µεσαία
τάξη, χωρίς, όµως, να λένε ότι ήταν στρατηγική επιλογή η υπερ-
φορολόγηση από την πλευρά τους και από την πολιτική τους.

Θυµίζω τα αποτελέσµατα στην εθνική οικονοµία, στην ανά-
πτυξη, στα εισοδήµατα, στο νοικοκυριό, στο brain drain που είχαν
οι πολιτικές της προηγούµενης κυβέρνησης, η οποία εξελέγη
υποσχόµενη τα πάντα, για να καταλήξει τελικά να φορτώσει νέα
ασήκωτα βάρη στις πλάτες των Ελληνίδων και των Ελλήνων, των
νοικοκυριών, των αγροτών και των επαγγελµατιών, των µικρών
και µεσαίων επιχειρήσεων, των µισθωτών και των συνταξιούχων.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα διέπεται από µία διαµε-
τρικά αντίθετη λογική. Για εµάς η φορολογική πολιτική πρέπει να
είναι δίκαιη, απλή, ήπια και εφαρµόσιµη στις προβλέψεις της, να
έχει αναπτυξιακό σκέλος, αναπτυξιακή στόχευση και να παράγει
βιώσιµα θετικά αποτελέσµατα για την εθνική οικονοµία, την κοι-
νωνική συνοχή, την απασχόληση, τη στήριξη των αδύναµων.

Αυτό καταδεικνύεται πρώτα απ’ όλα από τη σηµαντική µείωση
των φορολογικών βαρών που υπερβαίνει το 1,2 δισεκατοµµύριο
ευρώ. Ανάµεσα στα άλλα, θέλω να υπογραµµίσω τη µείωση του
κατώτατου συντελεστή για τα εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ,
από το 22% στο 9%, που θα δώσει ανάσες στους φορολογούµε-
νους µε τη µεγαλύτερη ανάγκη.

Επίσης, θέλω να υπογραµµίσω τις προβλέψεις για τη στήριξη
της ελληνικής οικογένειας, µε την αύξηση του αφορολογήτου
κατά 1.000 ευρώ για κάθε παιδί, τη µείωση του ΦΠΑ από το 24%
στο 13% για βρεφικά είδη και παιδικά καθίσµατα αυτοκινήτου,
αλλά και για φάρµακα στο 6%, όπως και την ενεργοποίηση του
επιδόµατος των 2.000 ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέται.

Σε ό,τι αφορά στον επαγγελµατικό και επιχειρηµατικό κόσµο,
θέλω να υπογραµµίσω τη µείωση του συντελεστή φορολογίας
των επιχειρήσεων στο 24% από το 28%, τη µείωση της προκατα-
βολής του φόρου εισοδήµατος κατά 5%, που από το 100% πη-
γαίνει στο 95%. Είναι µία µικρή µείωση, που αποτελεί όµως
περισσότερο µια ένδειξη της βούλησης για περαιτέρω διόρθωση
αυτής της αδικίας στο εγγύς µέλλον, όταν οι συνθήκες το επι-
τρέψουν. Να θυµίσω, επίσης, και τα κίνητρα για τη διανοµή µε-
τοχών σε εργαζόµενους και για παροχές, όπως η κάρτα
µετακινήσεων µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς.

Σηµαντική είναι, ακόµη, για τον αγροτικό κόσµο η πρόβλεψη
για χαµηλούς φορολογικούς συντελεστές 10% για τα συνεταιρι-
στικά σχήµατα, αλλά και η αποδέσµευση των ασφαλιστικών ει-
σφορών από το εισόδηµα, ώστε να πάψουν επιτέλους αυτές τις
εισφορές να έχουν οιονεί φορολογικό χαρακτήρα.

Θετικό αναπτυξιακό αποτέλεσµα θα έχουν τα µέτρα για την
ενίσχυση της οικοδοµής, ενός κρίσιµου κλάδου για την εθνική
µας οικονοµία, στον οποίο κλάδο εµπλέκονται πάρα πολλά επαγ-
γέλµατα, έναν κλάδο που είχε «παγώσει» τα τελευταία χρόνια της
κρίσης. 

Η µείωση, λοιπόν, του ΕΝΦΙΑ συµπληρώνεται από την τριετή
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αναστολή του ΦΠΑ και του φόρου υπεραξίας στις αγοροπωλη-
σίες, όπως και τη µείωση του φόρου εισοδήµατος κατά 40% για
τις δαπάνες εργασίας αναβάθµισης των ακινήτων, αλλά και τη
δυνατότητα του συµψηφισµού των οφειλών του ΕΝΦΙΑ από το
τίµηµα των αγοραπωλησιών ακινήτων.

Ανάσα, εξάλλου, αποτελεί για τους οφειλέτες η νέα δυνατό-
τητα ρύθµισης των χρεών σε έως και σαράντα οκτώ δόσεις, ενώ
µε την πρώτη ευκαιρία πρέπει να καταργηθεί και το «χαράτσι»
της εισφοράς αλληλεγγύης, που επιβλήθηκε επί δικαίων και αδί-
κων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική της υπερφορολόγη-
σης, των υπερπλεονασµάτων, του στραγγαλισµού των δηµιουρ-
γικών δυνάµεων της χώρας κράτησε τα τελευταία πέντε χρόνια
τη χώρα χαµηλά. Δεν της επέτρεψε να ξεφύγει γρήγορα από την
κρίση και να αξιοποιήσει το ευνοϊκό διεθνές κλίµα, για να ανα-
πτύξει περισσότερο τις δυνατότητες που έχει ο δηµιουργικός
Έλληνας, να ενισχύσει την απασχόληση και έτσι τα εισοδήµατα
των νοικοκυριών.

Η προηγούµενη κυβέρνηση επεδίωκε ενεργά να κρατά εκατον-
τάδες χιλιάδες εγκλωβισµένους πολίτες στην ανάγκη και την
οµηρία των επιδοµάτων. Εµείς εφαρµόζουµε µία εντελώς διαφο-
ρετική πολιτική, που ως πρώτο στόχο έχει τη δηµιουργία νέων
καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας µέσα από την ανάπτυξη και
τις επενδύσεις. Γιατί αυτό που ζητάει ο Έλληνας είναι αξιοπρέ-
πεια. Θέλει αξιοπρέπεια και αξιοπρέπεια είναι το δικαίωµά του
για δουλειά, αξιοπρέπεια είναι µία θέση εργασίας. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κάνουµε ένα ακόµη βήµα.
Χρειάζονται πολλά περισσότερα, βεβαίως, αλλά αποδεικνύουµε
έµπρακτα τη βούλησή µας να ενισχύσουµε το πραγµατικό εισό-
δηµα των Ελληνίδων και των Ελλήνων και να ενισχύσουµε τις δυ-
νάµεις της δηµιουργίας και της προκοπής, να ενισχύσουµε τη
δυνατότητα των ελληνικών οικογενειών να σχεδιάζουν µε αισιο-
δοξία και αυτοπεποίθηση το αύριο, να ενισχύσουµε τους νέους
ανθρώπους στην απόφασή τους να µείνουν και να προκόψουν
στην πατρίδα τους.

Αυτό το νοµοσχέδιο είναι το πρώτο βήµα. Δείχνει την κατεύ-
θυνση. Βεβαίως, πολλά ακόµη πρέπει να γίνουν για την αποκα-
τάσταση της κανονικότητας και στα δηµόσια οικονοµικά. Όµως,
το σηµαντικό είναι πως το καράβι επιτέλους στρίβει στη σωστή
πορεία και ο ενάρετος κύκλος, που θα επιτρέψει τη διαρκή βελ-
τίωση του φορολογικού µείγµατος στη χώρα µας, έχει ήδη ξεκι-
νήσει. Είναι στο χέρι µας και είναι χρέος µας να ανοίξουµε
ταχύτητα προς το µέλλον, που ανήκει σε εµάς και τα παιδιά µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής
για επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, ξεκινώ από µία διαπί-
στωση, ότι το νοµοσχέδιο για τη φορολογική µεταρρύθµιση, που
φέρνει η Κυβέρνηση, ακολουθεί τις προεκλογικές δεσµεύσεις
της Νέας Δηµοκρατίας για µειώσεις στους φόρους.

Και εδώ, µπαίνει το ερώτηµα αν αρκεί αυτό, για να αποδοθεί
σ’ αυτή τη µεταρρύθµιση η αναπτυξιακή της διάσταση που ως
Κυβέρνηση επικαλείται. Είναι ερώτηµα που χρήζει απάντησης.
Και περιµένω τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Υπουργέ, η διεθνής εµπειρία έχει δείξει ότι τα οφέλη
από µία γενικευµένη µείωση φόρων είναι µικρής διάρκειας και
αφορούν συγκεκριµένες και µικρές κοινωνικές οµάδες. Το ζητού-
µενο, όµως, είναι η ορθή κατανοµή του φορολογικού βάρους.
Και τούτο, για να χτυπηθούν οι µεγάλες ανισότητες. Ωστόσο, µε
το παρόν νοµοσχέδιο θα έλεγα, δυστυχώς, δεν επιχειρείται κάτι
τέτοιο. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να αναφερθώ στην έµµεση φορολογία
που είναι η πιο άδικη, διότι όλοι, έχοντες και µη, βαρύνονται µε
το ίδιο ποσοστό φόρου. Βλέπουµε στον προϋπολογισµό ότι το
2014 τα φορολογικά έσοδα από έµµεσους φόρους ήταν 23 δι-
σεκατοµµύρια. Η εκτίµηση για το 2019 φτάνει τα 30 δισεκατοµ-
µύρια. Το, δε, 2020 φτάνει τα 31 δισεκατοµµύρια. Εδώ,

καταλαβαίνουµε όλοι ότι επεκτείνονται οι έµµεσοι φόροι που επέ-
βαλε η προηγούµενη κυβέρνηση, του ΣΥΡΙΖΑ, στα µεσαία και χα-
µηλά κοινωνικά στρώµατα, στη µεσαία τάξη, την οποία η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υποσχέθηκε ότι θα την ανα-
τάξει οικονοµικά και ηθικά. 

Αντιθέτως, σήµερα, κύριε Υπουργέ, βλέπουµε ότι έχετε αυξή-
σεις φόρων επί βασικών αγαθών και υπηρεσιών και αυξήσεις
στον φόρο εισοδήµατος ιδιαίτερα στα φυσικά πρόσωπα. 

Είναι προφανές, λοιπόν, θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, ότι τα µε-
σαία και χαµηλά στρώµατα και χαµηλά εισοδήµατα είναι αυτά
που θα τραβήξουν και πάλι το κάρο. Είναι αυτά που θα στηρίξουν
και πάλι τα υπερβολικά πλεονάσµατα που φτάνουν στα 7 δισε-
κατοµµύρια. Και όλα αυτά, θα είναι παράγωγα των υψηλών πρω-
τογενών πλεονασµάτων που εσείς είχατε υποσχεθεί τη µείωσή
τους. 

Ωστόσο, εµείς είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Βλέπουµε, δη-
λαδή, να συνεχίζεται και σήµερα η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Να θυ-
µίσω την πολιτική της υπερφορολόγησης, όπου προκειµένου να
επιτευχθούν οικονοµικοί στόχοι, µειώθηκε το αφορολόγητο και
ταυτοχρόνως, είχαµε τη φοροεπιδροµή που βαφτίζονταν «ανα-
πτυξιακή µεταρρύθµιση». Το αποτέλεσµα ήταν τα µεγάλα πρω-
τογενή πλεονάσµατα και το «στέγνωµα» της αγοράς, φυσικά µε
αναδιανοµή της φτώχειας.

Έρχοµαι ξανά στο νοµοσχέδιο. Προς θετική κατεύθυνση –θα
έλεγα- είναι η µείωση του ΦΠΑ και οι φορολογικές ρυθµίσεις που
έχουν να κάνουν µε το δηµογραφικό. Είναι επιτακτική ανάγκη να
παρθούν αποφάσεις που έχουν να κάνουν µε το δηµογραφικό.
Και τις χαιρετίζω.

Εδώ, θα ήθελα να επισηµάνω, ωστόσο ότι οφείλουµε να αντι-
µετωπίσουµε το δηµογραφικό όχι ως πρόβληµα, αλλά ως πρό-
κληση. Διότι η Ελλάδα γηράσκει και χρήζει άµεσων
πρωτοβουλιών µας. Γι’ αυτό, πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα
που θα ανακουφίσουν και θα προστατεύσουν την οικογένεια,
τους πολύτεκνους και τους τρίτεκνους. 

Είναι, επίσης -θα έλεγα- θετική η καθιέρωση του χαµηλού φο-
ρολογικού συντελεστή 10% για τα αγροτικά συνεταιριστικά σχή-
µατα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, για την πραγµατική στήριξη των αγρο-
τών, εµείς προτείνουµε την έκπτωση κατά 30% από τα έσοδα του
αγρότη µε βάση την αξία των προϊόντων που παραδίδει στον συ-
νεταιρισµό. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση για την επιβολή
φόρου 22% επί του ποσού, όπου οι δαπάνες του φορολογουµέ-
νου υπολείπονται κατά 30% του εισοδήµατός του. Εδώ, η Επι-
στηµονική Υπηρεσία, κύριε Υπουργέ, επισηµαίνει στην έκθεσή
της για το νοµοσχέδιο ότι, σύµφωνα µε το σχέδιο που προτάσ-
σετε και το άρθρο 78 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αντικεί-
µενο του φόρου µπορεί να είναι το εισόδηµα, η περιουσία, οι
δαπάνες και οι συναλλαγές του φορολογούµενου. Δεν µπορεί,
όµως, να είναι αντικείµενο φόρου η µη διενέργεια δαπάνης. Και
αυτό, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν.

Έρχοµαι στην τροπολογία που καταθέσαµε. Πρόκειται για ένα
συγκεκριµένο αναπτυξιακό σχέδιο, στο οποίο το φορολογικό σύ-
στηµα αποτελεί βασικό πυλώνα για τη βιώσιµη ανάπτυξη και την
κοινωνική συνοχή. Το βασικό µέρος του σχεδίου αυτού έχει ήδη
αποτυπωθεί θεσµικά στις τρεις προτάσεις νόµου που έχουµε κα-
ταθέσει. 

Η τροπολογία διαρθρώνεται σε 8 άρθρα, τα οποία αφορούν:
Πρώτον, τη µείωση συντελεστών ΦΠΑ, ώστε οι έµµεσοι φόροι να
εκλογικεύονται προς όφελος των πολλών. Δεύτερον, την κατάρ-
γηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης στα φυσικά πρόσωπα.
Τρίτον, την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος. Τέταρτον, τη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα µε κίνη-
τρο τη µείωση της φορολογίας. Εµείς είπαµε ότι για κάθε 100
ευρώ που αφορά πρόσληψη από µία επιχείρηση να φοροαπαλ-
λάσσεται την ίδια στιγµή η επιχείρηση µε 150 ευρώ. Πέµπτον,
τους αυξηµένους συντελεστές φορολογικής απόσβεσης σε
επενδύσεις µε υψηλή τεχνολογική σηµασία. Έκτον, την ελά-
φρυνση των αγροτικών εισοδηµάτων, την ενίσχυση των συλλο-
γικών ενώσεων αγροτών και την εξαίρεση των αγροτεµάχιων από
τον συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ. 
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Έβδοµον, τη στήριξη των νέων επαγγελµατιών µε πλήρη απαλ-
λαγή φορολογίας του εισοδήµατός τους και από τις εισφορές
για την κύρια σύνταξη για τρία έτη και στη συνέχεια, κατά 50%
για τα επόµενα δύο έτη. Και τέλος, όγδοον, η θέσπιση ειδικού
ακατάσχετου τραπεζικού λογαριασµού επαγγελµατιών και επι-
χειρήσεων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα µέτρα αυτά θα εκλογικεύσουν τη φο-
ρολογία, θα δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας, θα στηρίξουν
την ανάπτυξη. Γι’ αυτό σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε
αποδεκτή την τροπολογία µας.

Τέλος, θα ήθελα να κλείσω µε µερικές σκέψεις µου που απορ-
ρέουν από την παραβίαση του διεθνούς δικαίου και την παρά-
νοµη συµφωνία περί ΑΟΖ Λιβύης-Τουρκίας. Αγαπητοί
συνάδελφοι, ξεκάθαρη πλέον επιδίωξη της Τουρκίας είναι να
αποτελέσει γεωπολιτικά την περιφερειακή δύναµη της Ανατολι-
κής Μεσογείου και της Μέσης Ανατολής. Ο τρόπος όµως που το
επιχειρεί αυτό προσκρούει στα εθνικά µας συµφέροντα και τους
εθνικούς µας αγώνες. Ταυτόχρονα, προσκρούει σε θεµελιώδεις
αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κι εδώ πρέπει να ξεκαθαριστεί απ’ όλους τους Ευρωπαίους
εταίρους ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει να προχωρήσει σε ένα
πολυµερές σύστηµα διακυβέρνησης που ως πρόταγµα θα έχει
την ενίσχυση των διεθνών οργανισµών και κανόνων. Έτσι δίνεται
απάντηση και δηµιουργείται ανάχωµα στην καταστρατήγηση
τους Διεθνούς Δικαίου που επιχειρεί σήµερα η Τουρκία.

Τέλος, οι Ευρωπαίοι εταίροι µας θα πρέπει επιτέλους να κα-
ταλάβουν ότι τα σύνορα της Ελλάδος είναι σύνορα της Ευρώ-
πης, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Εµείς αυτό απαιτούµε και δεν
απαιτούµε τίποτε περισσότερο από τον σεβασµό στο Διεθνές Δί-
καιο και το δίκαιο της θάλασσας.

Για όλους εµάς, για την Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν
υπάρχει διάλογος µε εκπτώσεις, καθώς και διαβούλευση µε υπο-
χωρήσεις. Η προάσπιση των συνόρων µας και των κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων αποτελούν το άλφα και το ωµέγα για εµάς. Η
καταστρατήγηση αυτών αποτελεί casus belli. Εδώ το µήνυµα
είναι ένα: Η Ελλάδα ούτε υποχωρεί ούτε παραχωρεί, δεν κάνει
βήµα πίσω. 

Χρέος όλων µας είναι να χαράξουµε την εθνική στρατηγική
που θα αποτελεί για όλους µας την εθνική µας γραµµή σε θέµατα
εξωτερικής πολιτικής και άµυνας µε άξονα τη διασφάλιση της ει-
ρήνης, της σταθερότητας και των εθνικών µας συµφερόντων.
Εθνική γραµµή για την Ελλάδα και τους Έλληνες χωρίς φυσικά
λαϊκισµούς, πατριδοκαπηλίες και κοµµατικές κορώνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα

νοµοσχέδιο τοµή µε το οποίο επιδιώκεται η επανεκκίνηση της οι-
κονοµίας, η άµεση βελτίωση των οικονοµικών δεικτών της χώρας
και η ανακούφιση των Ελλήνων πολιτών. 

Βασικός πυλώνας του σχεδίου νόµου είναι η ελάφρυνση της
φορολογίας φυσικών προσώπων και επιχειρήσεων, αλλά και µια
έµπρακτη βοήθεια της οικονοµικής δραστηριότητας του παρα-
γωγικού σκέλους της ελληνικής οικονοµίας, ώστε να εξοµαλυν-
θεί η επιβάρυνση των τελευταίων ετών.

Θέλω να συγχαρώ τον Υπουργό Οικονοµικών για τη σκληρή
δουλειά του, όπως και ολόκληρο το οικονοµικό επιτελείο της Κυ-
βέρνησης. Έχει αξία να τονίσω ότι ο Υπουργός συµπεριέλαβε
στο νοµοσχέδιο όλες τις αλλαγές και προσθήκες που προέκυψαν
τόσο από τη δηµόσια διαβούλευση όσο και από τη συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Ωστόσο, επί της αρχής έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, αφού
υπέρ τάχθηκαν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ κατα-
ψήφισαν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλαγής, του
ΚΚΕ και του ΜέΡΑ25. Το να απορρίπτετε επί της αρχής αυτό το
νοµοσχέδιο φανερώνει πολλά για τον τρόπο σκέψης, τις διαθέ-
σεις και τις προθέσεις της Αντιπολίτευσης. Είναι βέβαιο ότι οι
Έλληνες βλέπουν, ακούν, κρίνουν και δικάζουν. 

Όταν κατά κοινή οµολογία τα µέτρα που εισάγονται αναµένε-
ται να λειτουργήσουν µε πολλαπλασιαστικά οφέλη, διαµορφώ-
νοντας ένα νέο οικονοµικό περιβάλλον µε ευκαιρίες και
δυνατότητες για όλους τους πολίτες και τις επιχειρήσεις, η γε-
νική άρνηση καταδεικνύει την πολιτική µικροψυχία, τη φθηνή µι-
κροπολιτική και την αθεράπευτη ανωριµότητα που σας
διακατέχει. Αλλά δείχνει, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης,
και το µέγεθος της υποκρισίας σας.

Εµείς προχωράµε, αλλά δεν ξεχνάµε. Εσείς θυµάστε όταν µει-
ώσαµε το ΦΠΑ στην εστίαση δέκα µονάδες το 2013 ότι το χαρα-
κτηρίζατε «µικροδωράκι» και τον Σαµαρά «κοµµατάρχη του
Σόιµπλε», µε αρµοδιότητες λιγότερες από τον δήµαρχο της Κάτω
Σαξονίας, όπως έλεγε τότε ο κ. Τσίπρας; Και τι ειρωνεία; Όταν
αναλάβατε, το ανεβάσατε στο 24%.

Τον ίδιο πολιτικό τυχοδιωκτισµό δείχνετε και µε το µέρισµα.
Εµείς το καθιερώσαµε. Το χαρακτηρίζατε τότε «ψίχουλα» που
προέρχονται από το «µατωµένο» πλεόνασµα. Αναλάβατε και ξε-
χάσατε τα περί «µατωµένου» πλεονάσµατος. Υπερφορολογή-
σατε και τα πλακάκια που πατάµε. Δώσατε προεκλογικό επίδοµα
τον Ιούνιο 800 εκατοµµύρια, τα χρήµατα που προορίζονταν για
το κοινωνικό µέρισµα στο τέλος του έτους. Δεν αφήσατε περίσ-
σευµα ούτε για ροφήµατα, όπως οµολόγησε ο κ. Τσακαλώτος,
ώστε να δυσκολέψετε τη θέση της νέας Κυβέρνησης.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης είχε ξεκαθαρίσει και είπε και σήµερα
ότι αφού το µέρισµα δόθηκε από εσάς τότε, δεν υπήρχε δυνα-
τότητα δεύτερης διανοµής. Όµως, λόγω της βελτίωσης της οι-
κονοµίας από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
εξοικονοµήθηκαν πόροι ώστε να δοθούν σε οικονοµικά ασθενέ-
στερους συµπολίτες µας. Μας εγκαλείτε. Να υποθέσω ότι ξεπε-
ράσατε την υποκρισία και πουλάτε τρέλα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά την είσοδο της χώρας
στην οικονοµική κρίση, πριν από δέκα χρόνια και πλέον, αυτό
είναι το πρώτο νοµοσχέδιο που µειώνει τη φορολογία των επιχει-
ρήσεων και ανακουφίζει τα φυσικά πρόσωπα από δυσβάσταχτες
φορολογικές υποχρεώσεις. 

Τελικά πρέπει να διευκρινίσετε τη θέση σας και να µας πείτε:
Είστε κατά της ελάφρυνσης φόρων πολιτών και επιχειρήσεων;
Είστε ενάντια σε κίνητρα για την προσέλκυση άµεσων ξένων
επενδύσεων και κεφαλαίων που θα καταστήσουν την Ελλάδα ελ-
κυστικό επενδυτικό προορισµό; Αρνείστε µια φορολογική µεταρ-
ρύθµιση µε ξεκάθαρα αναπτυξιακή διάσταση για την Ελλάδα του
αύριο; Μήπως θέλετε δυσπραγία των επιχειρήσεων και εξαντλη-
τική φορολόγηση των πολιτών; Μήπως τελικά είστε νοσταλγοί
της οικονοµικής κρίσης που σας εξέθρεψε και απλά δεν µας το
λέτε; Μήπως βλέπετε τον Κυριάκο Μητσοτάκη να εξουδετερώνει
µεθοδικά το τέρας της υπερφορολόγησης που εκθρέψατε και
αγχώνεστε; Δεν µπορώ να εξηγήσω διαφορετικά τον αρνητισµό
σας. 

Αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο είναι στον πυρήνα των δε-
σµεύσεων της Κυβέρνησης. Τηρούµε στο ακέραιο όλα όσα υπο-
σχεθήκαµε στη φορολογική πολιτική. Υπάρχει και αυτό, ξέρετε,
σε σοβαρές και υπεύθυνες κυβερνήσεις, δηλαδή να τηρούν αυτά
που υπόσχονται και να τιµούν την εµπιστοσύνη των πολιτών.
Εξάλλου γι’ αυτό µας ψήφισε ο ελληνικός λαός, του οποίου τα
συµφέροντα υποτίθεται ότι κι εσείς τα υπηρετείτε. 

Εµείς µειώνουµε τους φόρους, δηµιουργούµε βιώσιµη ανά-
πτυξη, επιδιώκουµε την προσέλκυση επενδύσεων, τη διαφάνεια
στις συναλλαγές, τον περιορισµό της φοροδιαφυγής µε την επέ-
κταση των ηλεκτρονικών µέσων, τη µείωση της γραφειοκρατίας
της φορολογικής διοίκησης. 

Εσείς πού ακριβώς διαφωνείτε; Στην καθιέρωση εισαγωγικού
φορολογικού συντελεστή 9% για φυσικά πρόσωπα, ελεύθερους
επαγγελµατίες, αγρότες, µισθωτούς και συνταξιούχους από 22%
που το είχατε; Διαφωνείτε µε τον χαµηλό συντελεστή 10% για τα
αγροτικά συνεταιριστικά σχήµατα; Δηλαδή να µην προχωρή-
σουµε στην ελάφρυνση των γεωργών και των κτηνοτρόφων µας;
Να µη δώσουµε κίνητρα για ανάπτυξη και εκσυγχρονισµό του
πρωτογενούς τοµέα, του τοµέα της παραγωγής, του µόχθου,
που απασχολεί περίπου ένα εκατοµµύριο συµπολίτες µας, τη
βάση της µεταποίησης και των εξαγωγών, που συνεισφέρει
πολλά στην εθνική οικονοµία, που κρατά ζωντανή την ύπαιθρο
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χώρα και που πάντα λειτουργούσε καταλυτικά στις δύσκολες οι-
κονοµικά εποχές για τη χώρα; Διαφωνείτε µε τη µείωση φορολο-
γίας επιχειρήσεων από το 28% στο 24%; Είναι λίγο, συµφωνώ κι
εγώ, αλλά είναι µια αρχή. 

Διαφωνείτε µε την αύξηση του αφορολόγητου κατά 1.000
ευρώ για κάθε προστατευόµενο τέκνο; Διαφωνείτε µε τη απαλ-
λαγή από την εισφορά αλληλεγγύης όλων των ΑΜΕΑ σε ποσοστό
αναπηρίας 80% και άνω; Μήπως διαφωνείτε µε τη µείωση του
ΦΠΑ για τα βρεφικά είδη, για τα κράνη των µοτοσικλετιστών και
τα παιδικά καθίσµατα από το 24% που είναι σήµερα στο 13%; 

Ακούστε, κύριοι της Αντιπολίτευσης: Τάσσεστε ενάντια σ’
αυτές τις φορολογικές ελαφρύνσεις και δείχνετε σε ολόκληρη
την κοινωνία το πραγµατικό σας πρόσωπο και βεβαίως και προς
τους επενδυτές που σχεδόν τους µισείτε. Μην κρυβόµαστε.
Είστε σαφώς ενάντια στα µέτρα που εισάγουµε για την επανεκ-
κίνηση της οικονοµίας σε σηµαντικούς κλάδους του ΑΕΠ, όπως
για παράδειγµα η οικοδοµή.

Αναστέλλουµε την επιβολή ΦΠΑ στις οικοδοµικές άδειες από
1-1-2006 και εφεξής όπως και για τις αντιπαροχές. Αναστέλλουµε
την επιβολή φόρου υπεραξίας στη µεταβίβαση ακινήτων για τρία
χρόνια. Εισάγουµε κίνητρα για δαπάνες ενεργειακής, λειτουργι-
κής και αισθητικής αναβάθµισης κτηρίων.

Ήθελα να ήξερα, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, αδια-
φορείτε πλήρως για τα δεκάδες επαγγέλµατα της οικοδοµής;
Δεν ξέρετε ότι χτυπήθηκαν πρώτα και αλύπητα από την κρίση;
Όλα τα παραπάνω σας βρίσκουν απέναντι. Αλλιώς, θα υπερψη-
φίζατε έστω επί της αρχής.

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, δέσµευσή µας ήταν και παραµένει
η ελληνική οικονοµία να ανακτήσει την ανταγωνιστικότητά της,
να καθιερωθεί δυναµικά στο ευρωπαϊκό και διεθνές οικονοµικό
περιβάλλον. Αυτή είναι η ουσία για εµάς, για τη χώρα, για όλους
τους Έλληνες. Αυτό προσπαθούµε και αυτό θα το πετύχουµε
ακόµα και χωρίς εσάς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µετά από εννιά χρόνια κρίσης και στασιµότητας, αυτό που χρει-
άζεται η Ελλάδα και η κοινωνία είναι ένα συνεκτικό σχέδιο ανά-
πτυξης µε ισχυρές πολιτικές κοινωνικής συνοχής. Βασική
προτεραιότητα είναι η άµβλυνση των κοινωνικών ανισοτήτων που
διευρύνθηκαν την περίοδο της κρίσης και οξύνθηκαν την περίοδο
του ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτό, όµως, προϋποθέτει αλλαγή πολιτικής και στις 7 Ιουλίου
οι πολίτες ψήφισαν αλλαγή πολιτικής. Όµως, η Νέα Δηµοκρατία
ως Κυβέρνηση διατηρεί τον σκληρό πυρήνα των επιλογών του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των υπογραφών του κ. Τσίπρα και ακολουθεί την πεπα-
τηµένη, δηλαδή υψηλά πλεονάσµατα, υπερφορολόγηση, αµείωτοι
άµεσοι φόροι -ο ΦΠΑ και οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης-, υπερτα-
µείο και δηµόσια περιουσία υπό τη διοίκηση και τη διαχείριση των
ξένων. Το ίδιο πράττει η Κυβέρνηση και µε το µεταναστευτικό,
αλλά και την άρνηση συνεννόησης για τη διαµόρφωση εθνικής
γραµµής, όπως ο κ. Τσίπρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιµένουµε στη σύγκληση του
Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών, το οποίο, βεβαίως, δεν θα πρέ-
πει να συγκαλείται για ψύλλου πήδηµα, αλλά όχι και εξ ανάγκης
µετά από ενδεχόµενες κρίσεις και δυσάρεστα γεγονότα.

Τα µείζονα ζητήµατα που καλείται να αντιµετωπίσει η χώρα
λόγω της προκλητικότητας της Τουρκίας, η οποία έχει ξεπεράσει
το όριο της ρητορικής, είναι καθαυτό αντικείµενο της συνεννόη-
σης. Εφιστούµε τον κίνδυνο να υπάρξουν τετελεσµένα και, όπως
είπε η Πρόεδρός µας στον Πρωθυπουργό το πρωί, χρειάζεται να
δώσουµε ενωµένοι ένα ισχυρό µήνυµα διεθνώς: Η Ελλάδα είναι
αποφασισµένη και έχει κόκκινες γραµµές. Αναµένουµε τις πρω-
τοβουλίες και τη γραµµή της Κυβέρνησης.

Τώρα ως προς το νοµοσχέδιο, η δική µας πρόταση είναι ένα
φορολογικό σύστηµα που θα προωθεί τη βιώσιµη ανάπτυξη και
θα διέπεται από κοινωνική δικαιοσύνη, προκειµένου, πρώτον, να
ανατρέπει τη δυσµενή σχέση µεταξύ έµµεσων και άµεσων φόρων

και να αποκλιµακώνει τον ΦΠΑ και τους ειδικούς φόρους κατα-
νάλωσης που επιβαρύνουν δυσανάλογα και πολύ περισσότερο
τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα, δεύτερον, να περιλαµβάνει κί-
νητρα για επενδύσεις και να µειώνει επιπλέον φόρους όταν δη-
µιουργούνται νέες θέσεις εργασίας, τρίτον, να ενισχύει πολιτικές
αντιµετώπισης της περιβαλλοντικής κρίσης, τέταρτον, να προ-
ωθεί τον συγχρονισµό µε την ψηφιακή εποχή για την τέταρτη βιο-
µηχανική επανάσταση, πέµπτον, να  ανατρέπει τη στρεβλή
θεωρία και άποψη ότι η αποκλιµάκωση των φόρων µπορεί να
γίνει µόνο αφού πετύχουµε ανάπτυξη.

Εµείς πιστεύουµε ότι η µείωση των φόρων, η άρση των βαρών
για την επιχειρηµατικότητα, ταυτόχρονα µε κοινωνικές ρήτρες
είναι κίνητρο για την ανάπτυξη, είναι κίνητρο για τη δηµιουργία
νέου πλούτου και τη βιωσιµότητα του κοινωνικού κράτους.

Δυστυχώς, το φορολογικό νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρ-
νηση και συζητούµε δεν υπηρετεί το παραπάνω σχέδιο. Απέχει
πολύ από τον βαρύγδουπο τίτλο του που αναφέρεται σε «Φορο-
λογική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διάσταση για την Ελλάδα
του αύριο».

Γι’ αυτό ψηφίζουµε «όχι» επί της αρχής. Τις επιµέρους θετικές
ρυθµίσεις που περιέχει, τις οποίες ψηφίζουµε, δεν αποδείχθηκε
ότι έχει συνολικά το νοµοσχέδιο τη δυναµική εκείνη για να απε-
λευθερώσει τις οικονοµικές και κοινωνικές δυνάµεις και να πυ-
ροδοτήσει ανάπτυξη. Είναι δέσµιο των υψηλών πλεονασµάτων
που υπέγραψε ο κ. Τσίπρας και διατηρεί ο κ. Μητσοτάκης.

Η συνέπεια αυτής της πεπατηµένης είναι να διατηρείται ο
σκληρός πυρήνας της υπερφορολόγησης. Είναι χαρακτηριστικό
ότι διατηρεί το 95% της προκαταβολής φόρου, επιδεινώνει την
άδικη για τους πολλούς σχέση έµµεσων και άµεσων φόρων για
την οποία ήδη µίλησα. Διατηρεί την υπερφορολόγηση, τους
φραγµούς που επιβλήθηκαν το προηγούµενο διάστηµα για την
παραγωγή νέων εισοδηµάτων. Δεν περιλαµβάνει κίνητρα για τη
δηµιουργία νέων θέσεων απασχόλησης.

Δύο επιµέρους θέµατα: Υποστηρίζετε ότι µε τη µείωση του ει-
σαγωγικού συντελεστή στο 9% για εισοδήµατα ως 10.000 ευρώ
θα υπάρχει σηµαντική µείωση φόρου, θα ήταν έτσι, αν στην
πράξη µε τους φραγµούς, τους κόφτες και την αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών που βάζετε, δεν τα παίρνατε από την
άλλη τσέπη. Χαρίζετε µε το ένα χέρι, τα παίρνετε µε το άλλο, δυ-
στυχώς.

Το δεύτερο θέµα αφορά τους ελεγκτικούς µηχανισµούς. Προ-
σέξτε: Επεκτείνετε το ελεγκτικό επίδοµα σε µια πλειάδα υπαλ-
λήλων των ελεγκτικών µηχανισµών και σωστά το κάνετε, κύριε
Υπουργέ. Όµως, γιατί το κόβετε από τους ελεγκτές των ελεγ-
κτών, τους οικονοµικούς επιθεωρητές; Δεν έχετε υπ’ όψιν σας,
κύριε Υπουργέ, το υπόµνηµα των επιθεωρητών του Υπουργείου
Οικονοµικών; Είναι στο Υπουργείο σας. Οφείλετε να διορθώσετε.
Οι ελεγκτές των ελεγκτών δεν πρέπει να παίρνουν επίδοµα, που
πρέπει να παίρνουν οι ελεγκτές! Έλεος σ’ αυτήν τη λογική!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα και το κοινωνικό µέρισµα
η Κυβέρνηση το διαθέτει µε τρόπο που δείχνει ότι δεν αντιλαµ-
βάνεται την ανάγκη για αποτελεσµατική κοινωνική πολιτική.

Δύο χαρακτηριστικά παραδείγµατα: Για την Κυβέρνηση φαί-
νεται ότι δεν υπάρχουν παιδιά µε αναπηρία άνω των είκοσι τεσ-
σάρων ετών. Δεν δικαιούνται µέρισµα.

Δεύτερον, τα παιδιά των τριτέκνων και των άλλων οικογενειών
δεν δικαιούνται στήριξη από το κοινωνικό µέρισµα. 

Καταργείται ο φόρος πολυτελείας για τα αυτοκίνητα των πο-
λυτέκνων -και καλώς- αλλά διατηρείται για τους τρίτεκνους που
προµηθεύονται τα αυτοκίνητα για τον ίδιο ακριβώς λόγο µε τους
πολύτεκνους και µε τον ίδιο νόµο.

Το Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε συγκεκριµένη τροπολογία µε την
οποία προκρίνουµε τις κρίσιµες επιλογές µας για τη σταδιακή
µεταµόρφωση του ελληνικού φορολογικού συστήµατος από φο-
ροµπηχτικό σε ένα σύγχρονο φιλοαναπτυξιακό εργαλείο που βα-
σίζεται στις παραγωγικές δυνατότητες της χώρας και στοχεύει
στην κοινωνική πρόοδο.

Ζητούµε τη σαφή τοποθέτηση της Κυβέρνησης στις προτάσεις
µας και σ’ ένα-ένα τα άρθρα της τροπολογίας. Η τροπολογία
προβλέπει κατάργηση για όλους της ειδικής εισφοράς αλληλεγ-
γύης και του τέλους επιτηδεύµατος, µείωση κατά µία µονάδα των
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συντελεστών ΦΠΑ και για τις τρεις κατηγορίες, παροχή φορολο-
γικών κινήτρων σε επιχειρήσεις που δηµιουργούν νέες θέσεις ερ-
γασίας ή µετατρέπουν τις θέσεις µερικής απασχόλησης σε
πλήρη εργασία και για κάθε δαπάνη 1.000 ευρώ για εργασιακά
επιπλέον θα έχουµε αφαίρεση φόρων για 1.500 ευρώ, φορολο-
γική απαλλαγή για τρία χρόνια στους νέους ανθρώπους σε συν-
δυασµό µε την ασφαλιστική απαλλαγή, αυξηµένο συντελεστή
απόσβεσης για επενδύσεις στη σύγχρονη τεχνολογία και την αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης, µείωση των φόρων του
αγρότη στην αγροτική παραγωγή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω. 
Επιπλέον, προβλέπεται µείωση του φόρου 35% για όλα τα

προϊόντα που διακινούνται µέσα από οµάδες παραγωγής. Δεν
έχει ανάγκη µείωσης του φόρου η οµάδα παραγωγών -τα σχή-
µατα που λέτε- ο αγρότης-παραγωγός έχει ανάγκη αποµείωσης
του βάρους, όταν διακινεί τα προϊόντα µέσα από την οµάδα πα-
ραγωγών. Είναι τόσο δύσκολο να το καταλάβετε, κύριε Υπουργέ; 

Αυτά χρειάζεται η χώρα και η κοινωνία σήµερα στο πλαίσιο,
βέβαια, µιας ευρύτερης κοινωνικής συµφωνίας για ανάπτυξη,
υγιή επιχειρηµατικότητα, εργασιακή ειρήνη και κοινωνική συ-
νοχή. Αυτό, όµως, δεν επιτεύχθηκε τεσσεράµισι χρόνια µε τον
ΣΥΡΙΖΑ, απέδειξε ότι δεν ήθελε. Και η Νέα Δηµοκρατία, που πήρε
εντολή στις 7 Ιουλίου γι’ αυτό ακριβώς, φαίνεται ότι δεν µπορεί
να ξεφύγει ούτε από το παρελθόν της, αλλά ούτε από την πεπα-
τηµένη του ΣΥΡΙΖΑ.

Το Κίνηµα Αλλαγής µε την ολοκληρωµένη πρότασή του για το
φορολογικό δείχνει τον δρόµο που µπορεί να φέρει καλύτερα οι-
κονοµικά και κοινωνικά αποτελέσµατα. Μελετήστε την! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε τον τίτλο του

νοµοσχεδίου που δύο µέρες συζητάµε: «Φορολογική µεταρρύθ-
µιση µε αναπτυξιακή διάσταση για την Ελλάδα του αύριο». 

Θα µου επιτρέψετε να πω, κύριε Υπουργέ, ότι µιλάµε για την
επιτοµή του λαϊκισµού, της διάψευσης προσδοκιών και µιας µε-
γάλης εξαπάτησης της µεσαίας τάξης, της µεσαίας επιχειρηµα-
τικότητας. 

Και εξηγούµαι: Πρώτον, δεν είναι φορολογική µεταρρύθµιση.
Είναι µια ξεκάθαρη αναδιανοµή υπέρ των λίγων, υπέρ των ισχυ-
ρών, µε ένα ξεκάθαρο ταξικό πρόσηµο. Δεν έχει αναπτυξιακή
διάσταση, διότι η αναπτυξιακή διάσταση της πολιτικής σας βυ-
θίστηκε σε ένα αναπτυξιακό νοµοσχέδιο που ήρθε, τράβηξε συγ-
κεκριµένες φωτογραφίες συµφερόντων και δεν είναι πουθενά
µέσα σε αυτή η µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα της χώρας. 

Και βεβαίως η Ελλάδα τού αύριο που οραµατίζεστε, λυπάµαι
που το λέω, αλλά από τις αποφάσεις σας και τη νοµοθέτηση και
του αναπτυξιακού νόµου και του φορολογικού νοµοσχεδίου και
κατ’ επέκταση του προϋπολογισµού, που συζητήσαµε στην επι-
τροπή και θα συζητήσουµε και την επόµενη εβδοµάδα στη
Βουλή, φαίνεται ότι είναι η Ελλάδα των υπόδικων αεριτζήδων και
µεταπρατών επιχειρηµατιών, που βεβαίως τους προσφέρετε
πίσω τους λογαριασµούς τους και τα περιουσιακά τους στοιχεία. 

Είναι οι τραπεζίτες η δική σας Ελλάδα, η Ελλάδα του αύριο,
όχι γι’ αυτά που έκαναν, µε την αλλαγή που κάνατε, αλλά κυρίως
γι’ αυτά που θα κάνουν στον χώρο της ελληνικής οικονοµίας και
το πώς ένα µεγάλο κοµµάτι της οικονοµίας θα αλλάξει χέρια το
επόµενο διάστηµα. 

Είναι η Ελλάδα της αριστείας - «µαϊµού», του Πατέρα, του Δια-
µατάρη, του Κοντολέοντος, που έρχεται και ισοπεδώνει όλο το
αφήγηµα, στο οποίο είχατε επενδύσει προεκλογικά και αυτές τις
δύο ηµέρες ακριβώς αυτό αποκαθηλώνετε. Αποκαθηλώνετε όλο
το αφήγηµα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτός ο οποίος κατέστρεψε την
Ελλάδα, υπερφορολόγησε τη µεσαία τάξη, ότι ήταν ένας ΣΥΡΙΖΑ
αντιεπενδυτικός.

Αυτό το οποίο θα πρέπει να βάλουµε όλοι καλά στο µυαλό µας
είναι το εξής: Θεωρώ ότι το µεγαλύτερο µέρος των πολιτών, βλέ-
ποντας πως ξεδιπλώνεται η πολιτική σας, πλέον το έχει καθαρό
στο µυαλό του πως ο ΣΥΡΙΖΑ σας παρέδωσε ένα µαξιλάρι 37 δι-
σεκατοµµυρίων, έβγαλε τη χώρα από το µνηµόνιο, το ΑΕΠ στο
2%, η ανεργία έπεσε δέκα µονάδες, οι άµεσες ξένες επενδύσεις
το 2017 και το 2018 έκαναν ρεκόρ στη χώρα και ότι βεβαίως ένα
µιντιακό σύστηµα και ένα πολιτικό µέτωπο αντισυριζαϊκό το τε-
λευταίο διάστηµα προσπάθησε και προσπαθεί ακόµα και τώρα,
ενώ εσείς κυβερνάτε, να ρίχνει όλο το βάρος στην κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα µου πείτε: Η φορολογική σας µεταρρύθµιση είναι η πρώτη
σας κυβίστηση; Όχι, βέβαια. Έχει προηγηθεί η µεγάλη κωλο-
τούµπα στο προσφυγικό. Ανακαλύψατε τη νέα γεωπολιτική πραγ-
µατικότητα µετά τις εκλογές, το Μάτι για το οποίο ο
Πρωθυπουργός θυµήθηκε στον ΟΗΕ να µας πει ότι οφείλεται
στην κλιµατική αλλαγή και βεβαίως τις Πρέσπες, µια «προδοτική»
συµφωνία που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν παίζατε µε πατριδοκάπη-
λους και µακεδονοµάχους, όταν διχάζατε τον ελληνικό λαό, µε
λόγια όπως «να θυµάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εξής:
Θα παρακαλάτε σε λίγους µήνες να βγει ο Ζάεφ για να µην επι-
στρέψουµε ξανά στον όρο “Μακεδονία”».

Έρχοµαι τώρα µε συγκεκριµένα παραδείγµατα στο φορολο-
γικό νοµοσχέδιο, για να εξηγήσω και όλους τους τίτλους που
έβαλα. Ποιοι λένε, λοιπόν, ότι δεν δίνετε τίποτα και δεν κοιτάζετε
τη µεσαία επιχειρηµατικότητα και τη µεσαία τάξη; Τα σωµατεία
τα οποία ήρθαν στην επιτροπή µας, οι οµοσπονδίες, δικά σας
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Ο τίτλος είναι: «Λίγα έως καθόλου
οφέλη». Συνολικά οι Έλληνες φορολογούµενοι θα πληρώσουν
τη φορολογική σας µεταρρύθµιση µε 323 εκατοµµύρια περισσό-
τερη φορολογία, µια επιβάρυνση που συνειδητά επιλέγετε να
τους φορτώσετε. Η φορολογική ελάφρυνση για την πλειοψηφία
των µισθωτών και των συνταξιούχων –το είπαν πάρα πολλοί συ-
νάδελφοι- δεν θα ξεπεράσει τα 20 ευρώ τον µήνα και για πάρα
πολλούς θα είναι µηδενική και θα µπορούσα να φέρω πάρα
πολλά παραδείγµατα. 

Θα µείνω, όµως, στην αύξηση των εσόδων από τον ΦΠΑ και
τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα αγαθά και τις υπηρεσίες κατά
563 εκατοµµύρια, σε σχέση µε την εκτίµηση του 2019. Στην
ουσία ενισχύετε την έµµεση φορολογία σε προϊόντα που έχουν
ανελαστική ζήτηση και χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν τα εισο-
δηµατικά κριτήρια.

Έρχοµαι στο τσουχτερό άρθρο 7 –που πάρα πολλοί συνάδελ-
φοι αναφέρθηκαν σ’ αυτό- και στις ηλεκτρονικές συναλλαγές. Τι
βλέπουµε εδώ; Και µε τον ΦΠΑ και µε τον Ειδικό Φόρο Κατανά-
λωσης, αλλά ακριβώς και αυτό που κάνετε µε τις συναλλαγές,
κοροϊδεύετε τον κόσµο. Από τη µία πλευρά, τους λέτε ότι τους
ελαφρύνετε κατά 20 ευρώ, κατά 30 ευρώ, κατά 50 ευρώ και έρ-
χεστε µε αυτές τις δύο συγκεκριµένες πολιτικές και µε τις ηλε-
κτρονικές συναλλαγές και την αύξηση των παραπάνω εσόδων
και τους τα παίρνετε από την άλλη τσέπη, ακριβώς.

Η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής το χαρακτήρισε αντι-
συνταγµατικό. Είµαι σίγουρος ότι ούτε καν το λαµβάνετε υπ’ όψιν
σας. Δεν σας αφορά.

Μία άλλη κατηγορία τώρα. Ποιος δεν θυµάται τις µεγάλες κου-
βέντες και τις µεγάλες δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού, αλλά και
πολλών στελεχών σας, όταν γυρίζατε την ύπαιθρο στην Ελλάδα;
Και οι µεγάλες κουβέντες, ήταν για τους αγρότες. 

Δεν θα πάω στο αγροτικό πετρέλαιο. Δεν θα πάω σε άλλες µε-
γάλες υποσχέσεις. Θα µείνω σ’ αυτό που λέγατε. Σας υπερφο-
ρολόγησε η προηγούµενη κυβέρνηση. Σας υπερφορολόγησε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Η µείωση που θα δουν στην προκαταβολή φόρου, θα
είναι µόλις 5%, ενώ αυτή του εισαγωγικού φορολογικού συντε-
λεστή σε 9% έως τις 10.000, τι αφορά; Κύριε Υπουργέ, το ξέρετε
πολύ καλά. Αφορά το 10% των αγροτών.

Στους αλιείς υπήρχε κάποιος λόγος να τους βάλετε σε µία δύ-
σκολη περίοδο αυτό το χαράτσι, το οποίο τους επιβάλλετε; Όχι
βέβαια.

Έχω πολύ λίγο χρόνο και θέλω να κλείσω µε το εξής, το οποίο
το θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι ξεκάθαρο πλέον ότι µπο-
ρεί ο ΣΥΡΙΖΑ να έβαλε φόρους, αλλά κατάφερε και έκλεισε έναν
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δύσκολο κύκλο στη χώρα. Άφησε πίσω τα µνηµόνια και πλέον εί-
χαµε και τον δηµοσιονοµικό χώρο να επιλέξουµε και µία άλλη πο-
λιτική. Εσείς από τους είκοσι εννέα φόρους που υπερφορολόγησε
ο ΣΥΡΙΖΑ την οικονοµία, κρατήσατε τους είκοσι οκτώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Μισό λεπτό θέλω.
Η βασική µας, όµως, διαφορά είναι µία και µοναδική. Φαίνεται

ποιους υπερασπίζεται και µε ποιους είναι ο καθένας. Εµείς υπε-
ρασπιζόµαστε τη µεσαία επιχειρηµατικότητα, τους µικρούς και
µεσαίους, που δίνουν σήµερα στην οικονοµία µας τις έξι από τις
δέκα θέσεις εργασίας. Είµαστε µε τις επιχειρήσεις οι οποίες κρα-
τήθηκαν όρθιες στην κρίση, κατάφεραν και αύξησαν τις εξαγω-
γές τους, τις µικρές µεταποιητικές µονάδες, τις βιοτεχνίες, τους
εµπόρους που έδωσαν έναν δύσκολο αγώνα. 

Δεν είµαστε, όµως, ούτε µε τους µεταπράτες ούτε µε το πα-
ρασιτικό κεφάλαιο, που µε τροπολογίες –από τις πρώτες, θέλω
να σας θυµίσω, ήταν για τον ΣΕΒ- αρχίζατε να ξηλώνετε όλα τα
εργασιακά κεκτηµένα και ακολούθησε ο αναπτυξιακός νόµος.
Αυτή είναι η βασική µας διαφορά.

Είµαστε µε τις υγιείς παραγωγικές δυνάµεις αυτού του τόπου.
Πιστεύουµε ότι αυτός είναι ο µικρός γίγαντας της ελληνικής οι-
κονοµίας. Και ακριβώς αν θέλουµε να υπηρετήσουµε τη βιώσιµη
ανάπτυξη, θα πρέπει να ενσκήψουµε µε πολιτικές πάνω στη στή-
ριξη αυτής της κατηγορίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Χιονίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΣΑΒΒΑΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω το προνόµιο να µιλώ τελευ-

ταίος σήµερα, χωρίς αυτό να σηµαίνει, κυρία Πρόεδρε, ότι θα
εκµεταλλευτώ κάτι περισσότερο από τον χρόνο.

Είναι αλήθεια ότι η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά είχε κανόνα
το «περισσότερη ασφάλεια, περισσότερες δουλειές, λιγότεροι
φόροι». Με το παρόν νοµοσχέδιο ερχόµαστε να συµπληρώσουµε
ένα µεγάλο κοµµάτι του παζλ συστηµατικά, στοχευµένα και χρο-
νοπροσδιορισµένα, να συµπληρώσουµε όλες αυτές τις δράσεις
που αφορούν στην ελάφρυνση των Ελλήνων και συγχρόνως να
δώσουµε το αναπτυξιακό εκείνο υπόβαθρο, το οποίο θα φέρει
ανάπτυξη και δουλειές. 

Βέβαια, θέλω να τονίσω το εξής. Ο κοινοβουλευτικός βίος
κάθε κυβέρνησης είναι χίλιες πεντακόσιες ηµέρες. Σήµερα κλεί-
νουµε τις πρώτες εκατόν πενήντα ηµέρες διακυβέρνησης, δη-
λαδή από τα εκατό βήµατα που έχουµε µπροστά µας διανύουµε
σήµερα τα δέκα πρώτα. Αυτό δεν το λέω τυχαία, γιατί πρέπει να
κρίνουµε όλο αυτό το πλέγµα των δράσεων και νόµων που απο-
τύπωσαν την πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας η οποία ήταν δε-
σµευτική ευθύς εξ αρχής από τις εξαγγελίες της. Γίνεται πράξη
και ο χρόνος έχει τεράστια σηµασία. 

Άρα, όταν µιλούµε και έχουµε µια θέση διαφορετική είναι εύ-
λογο, αλλά δεν µπορείς να µιλάς σε µια κυβέρνηση, µια νέα κυ-
βέρνηση των εκατόν πενήντα ηµερών σαν να έχει ολοκληρώσει
τον κύκλο των χιλίων πεντακοσίων ηµερών. 

Όσον αφορά στο κοµµάτι των συγκεκριµένων βηµάτων: Είναι
αποσπασµατικό αυτό το νοµοσχέδιο; Δεν θέλω να πω καθόλου,
γιατί ελέχθη τουλάχιστον εκατόν δέκα φορές σ’ αυτή την Αί-
θουσα κάθε άρθρο, είτε υποστηριζόµενο από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας είτε καταγγελλόµενο κατ’ άρθρο από την
άλλη πλευρά και έγιναν αναλύσεις.

Εποµένως, για εµάς είναι ένα µεγάλο βήµα για την ανάπτυξη
και κυρίως, αφορά στο σύνολο των πολιτών, αφορά στα µεσαία
και κατώτερα στρώµατα, ώστε να µπορέσει να βοηθήσει στην
κοινωνική συνοχή που είναι το µείζον και το µεγάλο θέµα. 

Αυτό που, επίσης, θέλω να πω είναι ότι η πολιτική ή οι πολιτικοί
είναι µια έννοια παρεξηγηµένη, µια έννοια για την οποία έχει ελ-
λειµµατική αίσθηση εµπιστοσύνης ο µέσος πολίτης. 

Το µείζον, λοιπόν, κλείνοντας µ’ αυτό το σχέδιο νόµου και πριν
το τέλος του χρόνου µε αυτά που έρχονται, εκτιµούµε ότι αυτό
που κτίζεται από αυτή την Κυβέρνηση είναι η συνέπεια και η αξιο-

πιστία, γιατί το να κτίσεις την εικόνα των πολιτικών και της πολι-
τικής που γκρεµίστηκε, χωρίς να θέλουµε να πάµε στο παρελθόν,
αλλά κοιτάζοντας το µέλλον, είναι πολύ δύσκολο και ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κτίζει αυτή
την αξιοπιστία, µέρα µε τη µέρα µε όλες τις δυσκολίες, µε όλες
τις δυσµενείς συνθήκες, διεθνείς και εθνικές.

Το τρίτο, στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ, είναι ότι στις επό-
µενες ηµέρες εκτός αυτής της αξιοπιστίας που χτίζεται, που είναι
το µεγάλο πολιτικό µήνυµα και αφορά όλους τους Βουλευτές,
όλους τους πολιτικούς της χώρας, είναι η πίστη του κόσµου. Συ-
ζητώ µε απλούς ανθρώπους στη δική µου περιοχή, στην Πιερία
και βλέπω ότι καλά πάνε. Τι θα κάνει το πρόγραµµα; Και τα µισά
να κάνει, θα είναι πολύ σηµαντικό. Μα, εδώ γίνονται περισσότερα
από αυτά που υποσχεθήκαµε. 

Ας πάρουµε, λοιπόν, γράµµα-γράµµα το πρόγραµµα και τις δε-
σµεύσεις του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας
για να δούµε ότι γίνονται περισσότερα. 

Λέµε για το κοινωνικό µέρισµα. Δεν είχε υποσχεθεί ποτέ ότι θα
δώσει κοινωνικό µέρισµα και ούτε υποσχέθηκε ποτέ ότι θα τελει-
ώσουν τα capital controls και µια σειρά άλλες δράσεις. Άρα, χτί-
ζουµε προσδιορισµένα όλο το προφίλ αυτής της Κυβέρνησης το
οποίο είναι αυτό για το οποίο δεσµεύτηκε. Έχουµε να κάνουµε
πλέον µε το χτίσιµο ξανά της πίστης των πολιτών προς τους πο-
λιτικούς.

Επίσης, επειδή πέρασαν εκατόν πενήντα ηµέρες, αισθάνοµαι
την άνεση να πω, αλλά και όλοι οι συνάδελφοί µας που στηρί-
ζουµε αυτή την Κυβέρνηση δεν θα πούµε ότι δεν ήµασταν έτοιµοι
να κυβερνήσουµε τις πρώτες εκατόν πενήντα ηµέρες, όπως ελέ-
γετο. Και έτοιµοι ήµασταν και συνεπείς και σήµερα είµαστε αξιό-
πιστοι κοιτάζοντας στα µάτια τον ελληνικό λαό. 

Βεβαίως, έχουν να γίνουν πολλά. Αυτό είναι γεγονός. Έχουν
να γίνουν πολύ περισσότερα. Ναι, οι αγρότες πρέπει να ελα-
φρυνθούν περισσότερο. Όµως, στις πρώτες εκατόν πενήντα ηµέ-
ρες; Έρχεται, µπροστά είµαστε. Ας κριθούµε σε κάθε εξάµηνο
τι είναι αυτό που θα κάνουµε και να µην ντραπούµε ότι δεν ήµα-
σταν έτοιµοι να διοικήσουµε. 

Τα µικρά προβλήµατα που προκύπτουν στη διάρκεια του βίου
µιας κυβέρνησης από διάφορους ανθρώπους, οι οποίοι συµµε-
τέχουν, αυτά δεν είναι το κύριο. Το κυρίαρχο είναι ότι κτίζεται η
µεγάλη αξιοπιστία.

Και βεβαίως είµαστε έτοιµοι να πούµε το εξής: Σήµερα είναι
εύλογο το ερώτηµα που θα µπορούσαµε να βάλουµε στο Κοινο-
βούλιο «ψηφίζετε ή όχι το παρόν σχέδιο νόµου;». Μα, αυτό το
είπε η πλευρά της Μειοψηφίας, της Αντιπολίτευσης και προεκλο-
γικά. Είναι κατά αυτού του σχεδίου, κατέθεσε το δικό της σχέδιο. 

Αν, όµως, βάζαµε στην ψηφοφορία «είναι αξιόπιστο αυτό το
οποίο φέρνει συστηµατικά η Κυβέρνηση από τον Ιούλιο µέχρι σή-
µερα, µε ένταση και συγκεκριµένο ρυθµό;» είµαι σίγουρος ότι θα
ήταν τριακόσια «ναι». Ναι, είναι αξιόπιστη η Κυβέρνηση, ναι αυτό
το πρόγραµµα ψήφισε ο ελληνικός λαός, ναι χτίζουµε όλοι µαζί
την αξιοπιστία βλέποντας στο αύριο. 

Γιατί δεν έχει καµµία αξία και σηµασία να αναλωνόµαστε σε
αντιπαραθέσεις και να γυρίζουµε πίσω. Πλέον πρέπει να γίνει κα-
τανοητό ότι η Ελλάδα πάει µπροστά. Δεν υπάρχει Αριστερά ή
Δεξιά. Υπάρχει κοινή λογική. Ή κοιτάµε µπροστά ή κοιτάµε πίσω.
Γι’ αυτό και δεν αναφέροµαι σε τίποτα από το παρελθόν. 

Ας κοιτάξουµε όλοι µαζί να πάµε µπροστά. Αυτό στηρίξαµε,
αυτό στηρίζει ο ελληνικός λαός και αυτό πρέπει να προσπαθή-
σουµε όλοι, µε δυναµισµό έξω και πέρα από αντιπαραθέσεις και
στενή αντιµετώπιση των ζητηµάτων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει, και κλείνουµε µε τους συναδέλφους, ο κ. Μεϊ-
κόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά οι εισηγητές από δύο
λεπτά, αυστηρά, για να πάµε και στον κύριο Υπουργό και να κλεί-
σει η διαδικασία.

Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
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Κατ’ αρχάς χρόνια πολλά στους εορτάζοντες και στις εορτά-
ζουσες.

Θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι σήµερα είναι πραγµατικά µια
οδυνηρή ηµέρα. Σαν σήµερα δολοφονήθηκε, πυροβολήθηκε
ένας νεαρός άνθρωπος δεκαέξι χρόνων πληγώνοντας µία για
πάντα, κατά τη γνώµη µου, την ελληνική νεολαία, αλλά και συνο-
λικά όλους µας ως κοινωνία. Πραγµατικά εύχοµαι ως πολιτικό
σύστηµα, ως κοινωνία, ως χώρα να έχουµε πάρει το µάθηµά µας
από εκείνη την εποχή και στο µέλλον να µην ξαναζήσουµε τέ-
τοιες ηµέρες.

Για να γίνει, όµως, κάτι τέτοιο πραγµατικότητα θα πρέπει η
συντεταγµένη πολιτεία να λειτουργεί µε βάση τις αρχές της δη-
µοκρατίας, της κοινωνικής δικαιοσύνης, της ίσης µεταχείρισης
και της αναλογικότητας. 

Και για να σπεύσω να προλάβω ορισµένους πονηρούς και κα-
κοπροαίρετους, οι οποίοι σπεύδουν ήδη σήµερα να συσχετίσουν
τον δικό µου πολιτικό χώρο µε φαινόµενα έκνοµα, εµείς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν αντιπαραβά-
λουµε στο δόγµα «νόµος και τάξη» τα µπάχαλα και τα άβατα,
αλλά αντιπαραβάλουµε τον άρρηκτο δεσµό µεταξύ ασφάλειας
και κοινωνικής ειρήνης. 

Γιατί ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν συµβάλλουν στην
κοινωνική ειρήνη οι µολότοφ, οι πέτρες και τα παλούκια. Δεν συµ-
βάλλουν, όµως, ούτε τα χηµικά, ούτε οι κρότου λάµψης, ούτε ο
αυταρχισµός στον οποίο πολλές φορές -και στο πρόσφατο πα-
ρελθόν- είδαµε τα όργανα της πολιτείας να υποπίπτουν.

Θα ήθελα επίσης να απευθύνω µία έκκληση προς την πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας ζητήσω ή µάλλον να απαι-
τήσω καλοπροαίρετα να αποσύρετε κατ’ αρχάς τη διάταξη που
αφορά στα τέλη για τα παράκτια σκάφη, για την παράκτια αλι-
εία.

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε εικόνα του προφίλ των πα-
ράκτιων αλιέων. Προέρχοµαι από µια παραθαλάσσια πόλη, τον
Βόλο, όπου οι άνθρωποι αυτοί, αυτήν τη στιγµή, τα βγάζουν πολύ
δύσκολα πέρα και µόνο τα προς το ζην τους εξασφαλίζουν
ασκώντας αυτήν τη δραστηριότητα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να σας ενηµερώσω, όπως έχει ήδη σπεύσει
και ο Αλιευτικός Σύλλογος Βόλου µε τον Χρήστο Ξηραδάκη, τον
Πρόεδρό του, αλλά και η Ένωση Παράκτιων Πλοιοκτητών Ελλά-
δος να σας κρούσουν τον κώδωνα του κινδύνου, ότι µε τη διά-
ταξή σας αυτή οδηγείτε σε αφανισµό δέκα χιλιάδες περίπου
οικογένειες ανά την Ελλάδα, αλλά και πολύ κόσµο στον Βόλο.

Αποσύρετέ την, κύριε Υπουργέ, γιατί αλλιώς θα πρέπει και
εσείς και οι Βουλευτές, συνάδελφοι της Συµπολίτευσης που προ-
έρχονται από τη Μαγνησία, να εξηγήσουν σ’ αυτόν τον κόσµο
γιατί τον οδηγούν στον αφανισµό.

Ας αφήσουµε, όµως, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, λίγο τη ρητορική περί κανονικότητας και ας
επανέλθουµε στη σοβαρότητα.

Διαµορφώσατε ένα αφήγηµα και στηρίξατε την προεκλογική
σας εκστρατεία επιλέγοντας πάρα πολύ προσεκτικά ζητήµατα
που καίνε, διατυµπανίζοντας µάλιστα, από άκρη σε άκρη µέσα
σε αυτήν τη χώρα, την ετοιµότητά σας να διαχειριστείτε και να
δώσετε άµεσα λύσεις, από την ανάπτυξη µέχρι το προσφυγικό,
από την εξωτερική πολιτική µέχρι την οικονοµία. 

Πέντε µήνες στην εξουσία πλέον, εγώ παρακολουθώ ότι µέχρι
στιγµής η αµηχανία υπερισχύει της ετοιµότητας. Παρακολουθώ
να είστε άνευροι στα µετόπισθεν των εξελίξεων και σίγουρα, κα-
θόλου µα καθόλου, έτοιµοι. Στο µεταξύ να σας πληροφορήσω
και να σας ενηµερώσω ότι το επιχείρηµα πως είστε νέα Κυβέρ-
νηση, αλλά και το να κυβερνάτε αντιπολιτευόµενοι την προηγού-
µενη θητεία της προηγούµενης κυβέρνησης, νοµίζω ότι αυτό
σιγά-σιγά τελειώνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το σηµερινό νοµο-
σχέδιο αποτελεί φυσική συνέχεια των πρώτων δειγµάτων γρα-
φής αυτής της Κυβέρνησης δείχνοντας ξεκάθαρα τη στόχευσή
του. Ποια ήταν αυτά τα πρώτα βήµατα; Ήταν το επιτελικό κράτος
και το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο. 

Πρώτα, µε το επιτελικό κράτος που πλέον λειτουργεί ως «ετσι-
θελικό» κράτος, βάζουµε σε εκείνον τον µεγάλο οργανισµό, που

βαφτίσατε Προεδρία της Κυβέρνησης, όσο κόσµο είναι φίλος,
εκλεκτός και συγγενής. Όσοι δεν χωράνε, τους παρκάραµε φυ-
σικά στο χώρο της δηµόσιας υγείας. Στο µεγάλο ζήτηµα ουσίας,
αυτό της ανάπτυξης, πάλι λειτουργήσατε ως µοναδικός κάτοχος
της αλήθειας για το πώς θα έρθει αυτή η πολυαναµενόµενη ανά-
πτυξη σε αυτό τον τόπο, δηµιουργώντας όµως, ένα νοµοσχέδιο
«δούρειο ίππο» για τα εργασιακά και ολίγη ανάπτυξη για τους λί-
γους και για τους εκλεκτούς.

Το συµπέρασµα και το αποτέλεσµα ποιο είναι; Ότι ο περισσό-
τερος κόσµος, προς το παρόν τουλάχιστον, δεν έχει νιώσει στην
καθηµερινότητά του τα αποτελέσµατα των πολιτικών αυτών.
Όµως, νοµίζω ότι η ώρα της αλήθειας έχει έρθει, γιατί το φορο-
λογικό, το ασφαλιστικό που επίκειται να έρθει τον Ιανουάριο, ο
προϋπολογισµός, όλα αυτά λειτουργούν σαν καθρέφτης των επι-
λογών σας, γιατί νοµίζω ότι πλέον έρχεστε αντιµέτωποι µε τις
ίδιες τις επιλογές σας, οι οποίες προέκυψαν -κατά τη γνώµη µου-
από έναν υπέρµετρο, πολιτικό εγωισµό. 

Ποιες ήταν αυτές οι επιλογές; Πρώτον, δεν επαναδιαπραγµα-
τεύεστε -το είχατε ως σηµαία- το ύψος των πρωτογενών πλεο-
νασµάτων 3,5%, που λέγατε ότι µπορείτε να το πάτε στο 2,5% ή
στο 2%. Παραπέµπετε τη διαπραγµάτευση αυτή για το 2021. Νο-
µίζω ότι το χειρότερο από όλα είναι –πού δηλαδή λειτούργησε ο
εγωισµός;- το γεγονός ότι ακυρώνετε τον εγγυητικό λογαριασµό
της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. 

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα αυτών των επιλογών; Δεν επέτρεψαν
τη δηµιουργία πρόσθετου δηµοσιονοµικού χώρου για δραστικές
ελαφρύνσεις µεσαίας τάξης ενώ, για άλλη µία φορά, αποκαλύ-
ψατε την ιδεολογική εµµονή. Ποια είναι αυτή; Να διοχετεύουµε
λίγα χρήµατα που µπορούµε να εξασφαλίσουµε, για µία ακόµη
φορά, σε πολύ λίγους ανθρώπους και εκλεκτούς.

Άρα, το φορολογικό νοµοσχέδιο που φέρατε σήµερα στη
Βουλή έχει κατά πλειοψηφία διατάξεις που αφορούν στα µεγάλα
εισοδήµατα, που αντιστοιχούν σε λιγότερο από το 1% των φο-
ρολογουµένων και τις µεγάλες κερδοφόρες επιχειρήσεις, ενώ ο
µεγάλος χαµένος είναι τα χαµηλά και τα µεσαία στρώµατα.

Θα ήθελα σ’ αυτό το σηµείο να σταθώ λίγο περισσότερο στη
µεσαία τάξη, γιατί πραγµατικά έκπληκτος παρακολούθησα τον
κ. Σταϊκούρα να κάνει µία επαναταυτοποίηση του τι ακριβώς εν-
νοείτε ως Νέα Δηµοκρατία «µεσαία τάξη». Προεκλογικά, βέβαια,
είχατε παραλείψει τεχνηέντως να ορίσετε τι εννοείτε µεσαία
τάξη, προτού την πάρετε φυσικά υπό την κηδεµονία σας. Μαθαί-
νουµε, λοιπόν, σήµερα ότι η µεσαία τάξη είναι τα άτοµα µε εισό-
δηµα 525 ευρώ περίπου και πάνω.

Μάλιστα. Έµεινε ξανά «ορφανή» η µεσαία τάξη, γιατί τη θέση
των δεσµεύσεων για πάταξη της υπερφορολόγησης της µεσαίας
τάξης, παίρνουν οι ισχνές µειώσεις για συνταξιούχους και µισθω-
τούς. Η εικόνα φαίνεται όντως, ελαφρώς καλύτερη για τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, µόνο προσωρινά, γιατί επίκεινται και
αυξήσεις σε ασφαλιστικές εισφορές, υπάρχουν και αυξήσεις στα
τιµολόγια της ΔΕΗ, αυξήσεις στον ΕΝΦΙΑ από τον Απρίλιο, τρι-
πλασιασµός των αναγκαίων ηλεκτρονικών συναλλαγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Και έρχοµαι λίγο στην οριζόντια επιβολή του 30% στις ηλε-
κτρονικές συναλλαγές. Γιατί αποτελεί παγίδα; Γιατί απλούστατα
εξαιρούνται οι δαπάνες ενοικίου, η αποπληρωµή στεγαστικού
δανείου, αλλά και τα έξοδα για πληρωµή φόρων, που αποτελούν
στην ουσία τις βασικές δαπάνες του ελληνικού νοικοκυριού. Μη
µου πείτε ότι δεν γνωρίζετε τι ποσοστό του εισοδήµατος διαθέτει
ένα µέσο ελληνικό νοικοκυριό για την κατανάλωση. 

Και να σας δώσω ένα απλό παράδειγµα. Ένας γονιός που πλη-
ρώνει το ενοίκιο του παιδιού του που είναι φοιτητής σε άλλη
πόλη και το ενοίκιο της οικογένειάς του, δεν θα µπορεί να συνυ-
πολογίζει τα ενοίκια και αν δεν πιάσει το στόχο του 30%, θα πλη-
ρώσει φυσικά ένα πέναλτι 22%. Αντίθετα, όµως, για τα πολύ
µεγάλα εισοδήµατα άνω των 110.000 ευρώ απαιτούνται λιγότε-
ρες ηλεκτρονικές συναλλαγές.

Έγινε απόρριψη, λοιπόν, του εγγυητικού λογαριασµού που
είχε θεσπίσει, είχε συµφωνήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Απευθύνοµαι σε σας,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίοι λέγατε προ-
εκλογικά ότι ακούτε την αγορά. Πώς ακούτε την αγορά, λοιπόν,
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όταν ακυρώνετε την προκαταβολή φόρου που θα ψηφίζαµε για
το 2020 από το 100% στο 50%;

Πώς ακούτε την αγορά όταν δεν καταργείτε την εισφορά αλ-
ληλεγγύης έως 20.000 ευρώ και την µειώνετε δραστικά για τα
υψηλότερα εισοδήµατα; Πώς ακούτε την αγορά όταν δεν δίνετε
περαιτέρω µείωση στον ΕΝΦΙΑ 50%, όπως θα γινόταν από 1-1-
2020; Πώς ακούτε την αγορά όταν ακυρώνετε τη µείωση του
ΦΠΑ για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις από το 13% στο 11%;

Εγώ έναν τίτλο σκέφτοµαι και µου έρχεται στο µυαλό µετά από
την ανάγνωση όλων των άρθρων και των διατάξεων του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου. «Silver Alert! Η µεσαία τάξη αγνοείται, η µεσαία
τάξη αναζητείται». 

Εκτός κι αν µου πείτε ότι από τα 550 εκατοµµύρια ευρώ που
κοστολογεί η Κυβέρνηση την µείωση του φόρου των επιχειρή-
σεων, τα 450 εκατοµµύρια θα διοχετευθούν σε 6.000 επιχειρή-
σεις, δηλαδή το 80% της ελάφρυνσης αφορά στο 2,5% των
επιχειρήσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σε αυτήν την εικόνα βλέπετε
τον µικροκαταστηµατάρχη ενός µίνι µάρκετ σε έναν εµπορικό
δρόµο της ελληνικής περιφέρειας, έναν ιδιοκτήτη µιας µικρής
βιοτεχνίας, έναν µικροµαγαζάτορα ο οποίος αυτήν τη στιγµή
πνέει τα λοίσθια; Δεν νοµίζω ότι αυτή η εικόνα αφορά αυτούς
τους ανθρώπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε,
κλείνω.

Νοµίζω ότι το φορολογικό νοµοσχέδιο δεν έχει εκπλήξεις,
είστε πιστοί στις προτιµήσεις σας και στις ταξικές εµµονές σας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µισό
λεπτό. Θεωρώ ότι αδικώ συναδέλφους σας όταν βρίσκοµαι στην
Έδρα και κάποιοι τελειώνουν ακριβώς στην ώρα τους, κάποιοι
παίρνουν το λεπτό, που πάντα έχουµε τη δυνατότητα να τους
δώσουµε και κάποιοι άλλοι παραχρησιµοποιούν τον χρόνο και
αυτό δεν είναι σωστό. Γι’ αυτό και συγχωρείστε µε και µένα για
τη διακοπή, δεν έπρεπε, όµως θα πρέπει να είµαστε συνεπείς
στο χρόνο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Συνέβη πολλές φορές πάν-
τως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το ξέρω. Προσπα-
θούµε να κρατήσουµε µια ισονοµία εδώ µέσα. Δεν θέλουµε να
αδικούµε κανέναν συνάδελφο και γι’ αυτό δεν είναι σωστό κά-
ποιος να µιλάει επτά, οκτώ ή δέκα λεπτά. 

Πάµε τώρα να δώσουµε τον λόγο στους ειδικούς αγορητές και
στους εισηγητές. Όποιος θέλει µπορεί να πάρει τον λόγο. Ξεκι-
νώντας από το ΜέΡΑ25, ρωτώ τον κ. Αρσένη, αν θέλει να µιλήσει.
Έχει τη δυνατότητα να µιλήσει για τρία λεπτά.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτό το νοµοσχέδιο πραγµατικά δείχνει την

προσπάθειά σας να δείξετε στους δανειστές ότι όλα είναι εντά-
ξει. Μην ανησυχείτε, δεν πρόκειται να σας πιέσουµε, δεν πρόκει-
ται να διαπραγµατευτούµε για κάποια αλλαγή που να σας
πονέσει.

Δίνετε τα διαπιστευτήρια υπακοής σας προς την ολιγαρχία, δί-
νοντας όλα αυτά τα δωράκια, την ίδια στιγµή που µοιράζετε ψυ-
χούλα στις µάζες, γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Σας καλέσαµε να ψηφίσετε την τροπολογία για ένα από τα χι-
λιάδες µνηµονιακά µέτρα που κανονικοποιείτε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο για τη µείωση του ΦΠΑ στα νησιά. Και δυστυχώς ούτε στη
συγκυρία αυτή µε την Τουρκία και µε όλες τις πιέσεις που δέχον-
ται από τον κ. Ερντογάν αυτές οι περιοχές της Ελλάδας, ούτε
και τώρα θα το κάνετε.

Θέλω, όµως να σταθώ και σε ένα άλλο ζήτηµα. Θα ήθελα να
σας καλέσω, έστω την ύστατη στιγµή, να αποσύρετε τις προβλέ-

ψεις σας για το άρθρο που αφορά τα ΑΜΕΑ. Αυτήν τη στιγµή,
αυτό που προτείνετε για τα ΑΜΕΑ είναι µόνο οι συµπολίτες µας
που είναι άτοµα µε ειδικές ανάγκες και έχουν 80% αναπηρία,
µόνο αυτοί να λαµβάνουν το τµήµα αυτό του µερίσµατος, µόνο
αυτοί…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν είναι
µέσα σε διάταξη που συζητάµε ούτε σε τροπολογία.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Είναι κοµµάτι του νοµοσχεδίου
που φέρατε και είναι η πρότασή σας αυτή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για τα
ΑΜΕΑ το µέρισµα δεν είναι ούτε στην τροπολογία. Είναι µετά,
υπουργική απόφαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Στο µικρόφωνο, κύριε
Υπουργέ, σας παρακαλώ για να καταγράφεστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Αυτό που
περνάµε είναι…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αυτό που εισάγετε είναι ότι τα
ΑΜΕΑ θα παίρνουν αυτήν την επιδότηση µόνο εφόσον υπάρχει
80% αναπηρία, µόνο εφόσον είναι κάτω των 24 χρόνων, γιατί η
επιδότηση πάει στις οικογένειές τους. Αυτό αποτελεί µείωση της
προστασίας και σας καλώ, έστω και τώρα, να δηλώσετε ότι δεν
θα ισχύσει και να το αποσύρετε από κάθε επίπεδο συζήτησης.

Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Όλες οι οργανώσεις των αν-
θρώπων µε ειδικές ανάγκες, αυτήν τη στιγµή, σ’ όλη την Ελλάδα,
το ζητάνε. Νοµίζω είναι αναλγησία το να µην το κάνετε και σας
καλώ να το κάνετε, να το αποσύρετε τώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κατ’

αρχάς, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι καταλήξατε µε µια λίγο
βαριά έκφραση, αναλγησία. Μιλάτε για αναλγησία της Κυβέρνη-
σης, αν, όµως, δείτε το κύριο σώµα και τις τροπολογίες του νο-
µοσχεδίου, θα δείτε ότι συµβάλλει στην καθηµερινότητα των
συνανθρώπων µας µε ειδικές ικανότητες.

Αυτό, όµως, που µου ζητάτε να αποσύρω είναι να αποσύρω τα
175 εκατοµµύρια έκτακτη ενίσχυση. Δεν υπάρχουν εδώ οι κατα-
νοµές. Οι κατανοµές έπονται. Ζητάτε, λοιπόν, να αποσυρθεί αυτή
η διάταξη; Θα έχει ενδιαφέρον να το ακούσουµε. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τι θα θέλατε, κύριε

Αρσένη; 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Επειδή είπε ο κύριος Υπουργός

ότι ζητάω κάτι το οποίο δεν ισχύει, όχι, δεν ζητάω να βγει µία διά-
ταξη που αυξάνει. Αυτό, όµως, που ζητάω είναι να σταµατήσει
οποιαδήποτε συζήτηση για τον περιορισµό του επιδόµατος στα
ΑΜΕΑ. Αυτό είναι που ζητάνε όλες οι οργανώσεις ΑΜΕΑ αυτή τη
στιγµή στην Ελλάδα. Μάλλον, παρερµηνεύσαµε όλοι τις διατά-
ξεις σας. 

Το πρόβληµα είναι ότι σε κάθε νοµοσχέδιο φέρνετε διατάξεις
πάρα πολύ προβληµατικές, πάντα µαζί µε διατάξεις που µπορεί
να είναι σε κάποια σηµεία θετικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Βασίλειος Βι-
λιάρδος από την Ελληνική Λύση έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να αναφερθώ στο σχόλιο του Βουλευτή

της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά στη γερµανική διαφθορά,
σύµφωνα µε το οποίο ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης χθες
υπερέβαλε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε µένα το λέτε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Όχι.
Δυστυχώς, έχει άδικο, αφού οι ίδιοι οι Γερµανοί το αποδέχον-

ται, όπως στην περίπτωση του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος
της τάξης των 100 δισεκατοµµυρίων ευρώ ετησίως κατά τους ίδι-
ους τους εφοριακούς της χώρας, σηµειώνοντας πως αποτελεί
τον αγαπηµένο προορισµό της ιταλικής µαφίας για το ξέπλυµα
των χρηµάτων της από παράνοµες δραστηριότητες.

Οι εφοριακοί της Γερµανίας διαµαρτύρονται για τον περιορι-
σµένο αριθµό των δηµοσίων υπαλλήλων που ασχολούνται µε το
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ξέπλυµα για τη δυνατότητα αγοράς ακινήτων µε µετρητά κ.ο.κ.,
ενώ κατηγορούν την κυβέρνησή τους πως το κάνει σκόπιµα, θέ-
λοντας να εκµεταλλευτεί τα έσοδα από τα χρήµατα που εισρέουν
παράνοµα στη χώρα. 

Εκτός αυτού, είναι γνωστό πως η Deutsche Bank κατηγορείται
από τη γερµανική αστυνοµία ως εγκληµατική συµµορία. Η Γερ-
µανία κατατάχτηκε σχετικά πρόσφατα στην τέταρτη θέση παγ-
κοσµίως όσον αφορά το ξέπλυµα. Οι γερµανικές
αυτοκινητοβιοµηχανίες συνελήφθησαν για τη γνωστή απάτη των
ρύπων. Πολλές άλλες βιοµηχανίες της χώρας συµπεριλαµβάνον-
ται στους µεγαλύτερους διαφθορείς παγκοσµίως, όπως η
«SIEMENS» και τόσα πολλά άλλα. 

Σε σχέση µε τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ που διαµαρτυρήθηκε
για το θέµα του Ισλάµ, προφανώς σεβόµαστε το Σύνταγµα που
στηρίζει την ανεξιθρησκεία στην Ελλάδα. Αναφερθήκαµε, όµως,
µόνο στο ακραίο Ισλάµ και στις απάνθρωπες µεθόδους του.
Ασφαλώς όχι στη θρησκεία των µουσουλµάνων. 

Τονίσαµε, επιπλέον, και τονίζουµε συνεχώς πως αποδεδειγ-
µένα ένας πολύ µεγάλος αριθµός µεταναστών δεν θέλει να αφο-
µοιωθεί στις χώρες που µεταναστεύει, νόµιµα ή παράνοµα, αλλά
να τις αφοµοιώσει, ενώ δεν σέβεται τους νόµους, τα ήθη και τα
έθιµά τους.

Θλιβερό παράδειγµα εδώ η Σουηδία, που υποδέχθηκε πάνω
από εκατό πενήντα χιλιάδες ξένους το 2015, µε αποτέλεσµα σή-
µερα την έξαρση της εγκληµατικότητας, τη δηµιουργία άνω των
πενήντα απαγορευµένων ζωνών στα γκέτο που δηµιουργούν οι
µετανάστες, τις συµµορίες που συγκρούονται µεταξύ τους και
πολλά άλλα.

Ειδικά όσον αφορά τη χρεοκοπηµένη Ελλάδα, που ασφαλώς
δεν είναι σε θέση να φιλοξενήσει µετανάστες, πόσο µάλλον πα-
ράνοµους, είναι αντιµέτωπη, αφ’ ενός µεν µε τον σκόπιµο εποι-
κισµό της από την Τουρκία, αφ’ ετέρου µε τον οικονοµικό
αφελληνισµό της, επειδή ξεπουλάει όλες τις επιχειρήσεις της σε
ξένους, οι οποίοι εύλογα θα θελήσουν να απασχολήσουν σε
αυτές δύστυχους φθηνούς µετανάστες, µε καταστροφικά απο-
τελέσµατα για τον εγχώριο πληθυσµό, που µαστίζεται επιπλέον
από δηµογραφικά προβλήµατα, από τη φυγή των νέων µας στο
εξωτερικό και άλλα πολλά.

Σε αυτά που ανέφερε τώρα ο Υπουργός Οικονοµικών θεω-
ρούµε αστεία την αιτιολόγηση του δηµοσιονοµικού χώρου ύψους
-αν δεν κάνω λάθος- 1,4 δισεκατοµµυρίου ευρώ, που δηµιούρ-
γησε η Κυβέρνησή του µέσα σε τέσσερις µόνο µήνες µε την υιο-
θέτηση των εκατό είκοσι δόσεων και µερικά άλλα. 

Απλούστατα, οι Γερµανοί είναι πιο χαλαροί µε τη Νέα Δηµο-
κρατία, επειδή τους έχει υποσχεθεί πως θα ξεπουλήσει τα πάντα
ακολουθώντας πιστά τις εντολές τους. Οπότε, της επιτρέπουν
κάποιες παραχωρήσεις, µεταξύ άλλων, για να µην επαναστατή-
σουν οι Έλληνες βιώνοντας δέκα χρόνια βαθιάς κρίσης, χάνον-
τας τα σπίτια τους και τα υπόλοιπα περιουσιακά τους στοιχεία,
χωρίς καµµία προοπτική για το µέλλον τους.

Το χειρότερο όλων, όµως, ήταν η αναφορά του στη δόση των
700 περίπου εκατοµµυρίων ευρώ από τα κέρδη των ευρωπαϊκών
κεντρικών τραπεζών µε τα δικά µας οµόλογα, επιβεβαιώνοντας
πως η Ελλάδα συνεχίζει να βρίσκεται υπό καθεστώς µνηµονίων,
εκβιαζόµενη µε δόσεις από τα δικά της χρήµατα.

Δυστυχώς, δεν ανέφερε πως τα κέρδη των ευρωπαϊκών κεν-
τρικών τραπεζών από τα δικά µας οµόλογα υπερβαίνουν τα 14
δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ υποσχέθηκαν να µας επιστρέψουν
µόνο τα κέρδη µετά το 2017, παρακρατώντας τα 10 δισεκατοµ-
µύρια της πρώτης περιόδου. Ως εκ τούτου, το να θριαµβολογεί
κάποιος σε σχέση µε αυτά, δεν είναι τόσο σωστό. 

Κλείνοντας, όταν κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος αν-
τιλαµβάνεται ότι θίγεται η παράταξη του, µπορεί να επεµβαίνει
για δύο λεπτά. Εντούτοις, χθες δεν επετράπη η παρέµβαση του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Ελληνικής Λύσης για ένα
πολύ σηµαντικό θέµα. Το θεωρούµε, λοιπόν, µεροληψία εναντίον
της Ελληνικής Λύσης, ενώ δεν είναι η πρώτη φορά. Θυµηθείτε
το κλείσιµο του µικροφώνου από τον κ. Αθανασίου που ζητήθηκε
µεν συγγνώµη, αλλά συνέβη. Ελπίζουµε να µην ξανασυµβεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στον κ. Νίκο Καραθανασόπουλο από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας και να του ευχηθούµε χρόνια πολλά για τη
γιορτή του.

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Βέβαια, δικαιολογηµένα ο καθένας έχει την πετριά του. 
Δεν θα πω πολλά πράγµατα, µόνο µια κουβέντα µόνο για το

νοµοσχέδιο. Από τη στιγµή που φορολογεί τους παράκτιους αλι-
είς και αφήνει στο αφορολόγητο τους εφοπλιστές, καταλαβαί-
νουµε ποια είναι η φορολογική πολιτική της Κυβέρνησης.

Όµως, θα πάω σε κάτι άλλο προς το Προεδρείο. 
Κύριε Πρόεδρε, έχουµε πει αλλεπάλληλες φορές στη Διά-

σκεψη των Προέδρων ότι δεν µπορεί να έρχονται τροπολογίες
µε πολλαπλά άρθρα που έχουν είτε θετική είτε αρνητική επί-
πτωση -είτε γιατί κάποια τα βλέπουµε θετικά και κάποια αρνη-
τικά- και να ψηφίζεται ενιαία η τροπολογία. Γι’ αυτό πρέπει
κάποια στιγµή το Προεδρείο να λάβει µέριµνα, γιατί κάνουµε µια
προσπάθεια στο πώς ακριβώς θα εκφραστεί η ψήφος σε µια τρο-
πολογία που άλλα άρθρα θέλουµε να ψηφίσουµε και άλλα άρθρα
δεν θέλουµε να ψηφίσουµε. Αυτό είναι ένα πρόβληµα. Το κατα-
λαβαίνετε πάρα πολύ καλά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Καραθανασόπουλο. 
Τον λόγο έχει από το Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Αρβανιτίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ολοκληρώνεται σήµερα, κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για

το φορολογικό νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που καλεί τους Έλ-
ληνες πολίτες για µια ακόµη φορά να σηκώσουν στις πλάτες
τους τα 7 δισεκατοµµύρια του υπερπλεονάσµατος. Αυτή είναι η
ουσία του νοµοσχεδίου. Για ακόµη µία φορά, είτε το επιθυµεί κά-
ποιος είτε όχι, αυτή ήταν η προσπάθεια που καταβάλατε, αυτό
ζητάτε από τον ελληνικό λαό και αυτό είναι το πλαίσιο µέσα στο
οποίο γίνεται η συζήτηση. Για ποιον λόγο εξανίσταται η Κυβέρ-
νηση όταν λέγαµε πάντα ότι η προηγούµενη κυβέρνηση έπαιρνε
πέντε και έδινε ένα; Είµαστε, λοιπόν, στο ίδιο έργο θεατές. 

Στην οµιλία και της Προέδρου της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας κ. Γεννηµατά και του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου κ.
Λοβέρδου προσπαθήσαµε διά της τροπολογίας και των επιχει-
ρηµάτων µας να αναπτύξουµε το τι χρειάζεται η Ελλάδα για να
προχωρήσει, το πώς πετυχαίνουµε την ανάπτυξη. Είπε ο κ. Χιο-
νίδης προηγούµενα: «Μα, είναι µόλις εκατόν πενήντα, διακόσιες
µέρες». Μα, το φορολογικό νοµοσχέδιο καθορίζει το τι θα γίνει
τις επόµενες τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες. Αυτό είναι το ερ-
γαλείο µε το οποίο καλείται κάποιος να πετύχει τους στόχους
του προϋπολογισµού που βάζει.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι σε µία, δύο ακόµα παρατηρήσεις. Για
παράδειγµα, η χώρα έχει σαν στόχο την εξοικονόµηση ενέργειας
32,5% από την ενεργειακή βελτίωση των κτηρίων. Για να το πε-
τύχουµε αυτό, σύµφωνα µε αυτά που ο κύριος Πρωθυπουργός
βάζει ως στόχους, όπως τη φιλοπεριβαλλοντική µας διάσταση,
τα επόµενα επτά χρόνια πρέπει να επιδιώξουµε ιδιωτικές και δη-
µόσιες επενδύσεις στα κτήρια, δηµόσια και ιδιωτικά, 500 εκατοµ-
µυρίων. Η ρύθµιση που φέρνετε το εξυπηρετεί; Είναι σε αυτή την
κατεύθυνση; Είναι δηλαδή µια ρύθµιση που διά του φορολογικού
νοµοσχεδίου θα προκαλέσει αυτόν τον στόχο; Σας λέω όχι και
θα δούµε τα επόµενα χρόνια πώς θα εξελιχθεί αυτός ο στόχος.
Και αυτό είναι που σας λέµε: Μετρήσιµοι στόχοι, οδικός χάρτης,
µέσα για να το πετύχουµε.

Δυστυχώς, αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο ήρθε για να υπη-
ρετήσει το αφήγηµά σας: «Μειώνω τους φόρους». Και τι λέει
στους Έλληνες πολίτες; «Μειώνω τον ΕΝΦΙΑ;». Όλοι οι οµιλητές
σας αυτό ανέπτυξαν. Μα, τα έσοδα θα είναι µεγαλύτερα. Το συγ-
κεκριµένο άτοµο που του µειώθηκε ο ΕΝΦΙΑ αν θα πληρώσει; Ο
προϋπολογισµός λέει ότι ζητάτε περισσότερα έσοδα από τον
φόρο. Αυτό θα πληρωθεί µε τη διεύρυνση της φορολογικής
βάσης. Τι σηµαίνει αυτό; Από την αγορά δεν θα είναι; Από τους
Έλληνες πολίτες δεν θα είναι αυτό το επιπλέον, αν θα είναι αγρο-
τεµάχια; Ποια θα είναι; 
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Αυτή είναι η αντίληψη της πολιτικής, όπως την περιγράφουµε.
Τα λεφτά, όµως, είναι αυτά, τα έσοδα αυτά και αυτά προσδοκάτε
και λέτε.

Όσον αφορά, επίσης, το θέµα µε την κατάργηση του επιδόµα-
τος στους ελεγκτές περιβάλλοντος, που είναι ένας κρίσιµος το-
µέας, δεν αντιλαµβάνοµαι τον λόγο, όταν ακριβώς ο στόχος µας
τα επόµενα χρόνια είναι να προασπίσουµε το περιβάλλον.

Κλείνοντας, θέλω κι εγώ να θίξω το θέµα που έβαλε ο ειδικός
αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος για τον τρόπο που νο-
µοθετείτε. Πραγµατικά, υπάρχει διάταξη που από τη µία µειώνει
τα φάρµακα και δίνει κάποια µπόνους σχετικά µε τα φορολογικά
των αυτοκινήτων των ΑΜΕΑ και από την άλλη, έρχονται από
δίπλα οι φορολογικές ελαφρύνσεις των ποδοσφαιριστών. Δεν
µας δίνει επιλογή να ψηφίσουµε το ένα ή το άλλο. Όταν, λοιπόν,
ο κ. Γεραπετρίτης και η Κυβέρνησή σας εδώ µίλησε για επιτελικό
κράτος, για µια άλλη αντίληψη, δεν νοµίζω ότι εννοούσε αυτό.
Ούτε µεταρρυθµιστικό είναι ούτε εκσυγχρονιστικό. Νοµίζω δεν
εξυπηρετεί το αφήγηµά σας για µια µεταρρυθµιστική και εκσυγ-
χρονιστική κυβέρνηση που θέλετε να αναπτύξετε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα

ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Τρύφωνας Αλεξιάδη.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Την ηµέρα µνήµης στον Αλέξη Γρηγορόπουλο δεν µπορούν

µείνουν αναπάντητα στη Βουλή τα όσα ακραία και ρατσιστικά
ακούστηκαν χθες. Και δεν µπορούν να µείνουν αναπάντητα ει-
δικά από κάποιους που θέλουν να µιλούν για αυτά τα ζητήµατα
ως χριστιανοί. Θυµίζω, λοιπόν, κατά Ματθαίον 25,35 «Διότι πεί-
νασα και µου δώσατε να φάω, εδίψασα και µε ποτίσατε, ήµουν
ξένος που δεν είχα τόπο να µείνω και µε πήρατε στο σπίτι σας.
Ξένος ήµην και συνηγάγετέ µε.». Αυτά για όσους θέλουν να µι-
λούν εδώ εκ µέρους του Χριστιανισµού γι’ αυτά τα ζητήµατα µε
ακραίες απόψεις.

Δεν µπορεί να µιλούν και εκ µέρους του ελληνικού πολιτισµού
αυτοί που δεν καταλαβαίνουν τι σηµαίνει «Ξένιος Ζευς» ή το τι
άποψη είχαµε ανέκαθεν εµείς οι Έλληνες για το θέµα της φιλο-
ξενίας. Δεν µπορεί να παίζουν µε αυτά τα ζητήµατα και την ισλα-
µοφοβία, όταν έχουµε πολλές χριστιανικές εκκλησίες σε χώρες
µε πλειοψηφία ισλαµικών πληθυσµών και δεν καταλαβαίνουν το
τι κάνουν στην Ελλάδα και το τι επίπτωση έχει εκεί.

Ας έρθουµε, όµως, στα τετριµµένα του νοµοσχεδίου. Έπρεπε
να είναι εδώ σήµερα ο κ. Γεραπετρίτης. Έπρεπε να είναι εδώ ο
κ. Γεραπετρίτης, όχι επειδή εσείς δεν έχετε οικονοµική, επιστη-
µονική και πολιτική επάρκεια, αλλά ακούγαµε στις προγραµµα-
τικές δηλώσεις -και είχα εντυπωσιαστεί- για «επιτελικό κράτος»,
για κανόνες ορθής νοµοθέτησης, για ουσιαστικό διάλογο. Θεω-
ρούσαµε ότι υπήρχε νοµική τεκµηρίωση. Ακούσαµε πάρα πολλά
κι είχα εντυπωσιαστεί πραγµατικά και είπα ότι τουλάχιστον σε
αυτό τον τοµέα κάτι καλύτερο θα γίνει. Και µετά ήρθε το νοµο-
σχέδιο, για το οποίο σας ευχαριστούµε πάρα πολύ. Είναι ένα
πολύ καλό πολιτικό δώρο στον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ένα πολύ καλό
δώρο, το οποίο εγώ προβλέπω ότι ανοίγει και πολιτικές εξελίξεις,
διότι κλείνει µία σελίδα, τα ωραία παραµύθια που λέγατε -τα
οποία και δεν έχουν δράκο και δεν πείθουν πλέον κανέναν- και
το τι πραγµατικά κάνετε.

Είπε κάτι ο Πρωθυπουργός και σας παρακαλώ να µας το ξε-
καθαρίσετε. Ισχύει ή όχι το 1.000 ευρώ για κάθε παιδί; Για το
πρώτο παιδί θα είναι 1.000 ευρώ ή θα είναι λιγότερα; Ή ο Πρω-
θυπουργός λέει ψέµατα ή κάποιος άλλος λέει ψέµατα. Διότι θυ-
µίζω ότι το νοµοσχέδιο περί των κανόνων νοµοθέτησης ήταν µε
τριάντα εννέα άρθρα στη διαβούλευση, µε εξήντα επτά που κα-
τατέθηκαν στη Βουλή, προστέθηκαν δεκαοκτώ άρθρα µε τρεις
τροπολογίες και δύο άρθρα µε τροπολογίες Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή σύνολο ογδόντα επτά. 

Περίµενα τον κ. Γεραπετρίτη να απαντήσει τουλάχιστον γι’
αυτά τα οποία λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής για τα
νοµικά θέµατα, αλλά δεν υπήρξε καµµία απάντηση. Περίµενα
εσάς, κύριοι Υπουργοί. Δεν θέλετε να απαντήσετε στα υπόλοιπα,
δεν θέλετε να φέρετε πίνακες, δεν θέλετε να αποκαλύψετε κά-
ποια πράγµατα, καταλαβαίνω και την πολιτική αµηχανία, κατα-
λαβαίνω και το πολιτικό σας πρόβληµα, αντιλαµβάνοµαι και τον

περίγυρο. Όµως, θα δώσετε κάποια απάντηση σε αυτό το τε-
χνικό που λέει η ΓΣΕΒΕΕ -οι κατ’ εξοχήν εκπρόσωποι των µικρο-
µεσαίων-, δηλαδή στο «θα πρέπει να ληφθεί µέριµνα για τις
ατοµικές επιχειρήσεις και ελεύθερους επαγγελµατίες που έχουν
δεσµευµένους λογαριασµούς και δεν δύνανται να προβούν σε
ηλεκτρονικές συναλλαγές»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα είµαι πολύ συνοπτικός, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα πάρω τον
χρόνο σας. Σε ό,τι αφορά, κύριε Σταϊκούρα, τα όσα είπατε για
τη µεσαία τάξη, έχουµε µπερδευτεί. Καταλαβαίνουµε το πρό-
βληµα στην πολυκατοικία τη Δεξιά, άλλα η κ. Μπακογιάννη, άλλα
εσείς, άλλα διάφορα στελέχη. Ερώτηµα, όµως: Κάνετε κριτική
στον ΣΥΡΙΖΑ για υπερφορολόγηση της µεσαίας τάξης και ακόµα
δεν την έχετε ορίσει;

Πείτε, τέλος πάντων, ποια είναι αυτή η µεσαία τάξη, για να
βγούµε και να πούµε µετά ότι η µεσαία τάξη, την οποία εµείς
υπερφορολογήσαµε, όπως λέγατε, ελαφρύνθηκε από εσάς. Διότι
τεκµηριώσαµε εδώ το τι ακριβώς λέγατε, αλλά δεν έχουν καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Όµως, µετά καταλάβαµε τι είναι η µεσαία τάξη, καταλάβαµε
από αυτή την τροπολογία την οποία δεν φέρατε σε διαβούλευση,
την οποία δεν φέρατε στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων.
Πρέπει να µας πείτε εδώ ποιος την ξεκίνησε.

Να σας θυµίσω ότι περίεργες τροπολογίες του Υπουργείου Οι-
κονοµικών που ξεκίνησαν και ήρθαν εδώ, έγιναν αντικείµενο ει-
σαγγελικών και άλλων διαδικασιών µετά. Μην µπλέξετε το όνοµά
σας µε κάτι τέτοιο. Πείτε µας µε σαφήνεια, ποιος πρότεινε αυτή
την τροπολογία -κάντε το εδώ για να µην χάνουµε τον χρόνο µε
ερωτήσεις- µε την οποία ελαφρύνετε τη µεσαία τάξη των ιδιο-
κτητών ΠΑΕ και ΚΑΕ, δηλαδή αυτών που έχουν χρήµα, µειώνον-
τας µε αυτόν τον τρόπο αυτούς οι οποίοι δεν έχουν καµµία
ανάγκη να ελαφρυνθούν, δηλαδή αυτούς οι οποίοι έχουν µεγά-
λες αµοιβές από αθλητικά συµβόλαια; Με την τροπολογία σας
θα πληρώσουν 22% αντί για 45%. Και παράκληση, κάντε το, διότι
είχατε ένα σωστό επιχείρηµα. Όταν σας είπαµε για τις 800.000
ευρώ εισόδηµα που θα έχει έκπτωση 9.100 ετήσια, το επιχείρηµά
σας ήταν -συγκλονιστικό πολιτικό επιχείρηµα- το εξής: «Μα, τι
αυτά που λέτε, κύριε Αλεξιάδη; Αυτοί είναι πολύ λίγοι. Είναι τε-
τρακόσιοι». Αποσύρετε την τροπολογία για τις ΠΑΕ και τις ΚΑΕ,
για να δώσετε σε τετρακόσιους επιπλέον δικαιούχους λίγο πα-
ραπάνω µέρισµα. Λίγοι θα είναι, αλλά κάτι θα είναι.

Μια τελευταία κουβέντα µόνο για το θέµα του ΣΔΟΕ. Υποβαθ-
µίσατε το ΣΔΟΕ -καταλαβαίνουµε τους πολιτικούς λόγους- από
την αρχή. Στην ουσία το καταργήσατε. Από το καλοκαίρι είπατε:
«Δεν θα έχει πολιτικό πρόσωπο ο επικεφαλής, θα βάλουµε γενικό
διευθυντή». Παράκληση, πείτε µας πότε επιτέλους θα τοποθετη-
θεί γενικός διευθυντής στο ΣΔΟΕ, διότι ακόµα δεν το έχετε κάνει.
Το λέω αυτό, διότι στην τροπολογία 107/21, στην επιτροπή του
άρθρου 1, ξεχάστηκε ή δεν µπήκε ή για κάποιον άλλο λόγο ο γε-
νικός διευθυντής που θα πρέπει να τοποθετηθεί κάποια στιγµή
στο ΣΔΟΕ.

Σε ό,τι αφορά την ψηφοφορία επί των άρθρων, κύριε Πρόεδρε
-διότι θα χρειαζόµασταν πάρα πολύ χρόνο, αλλά κάτι πρέπει να
πούµε γι’ αυτό-, δεν µπορούµε να πούµε τι ψηφίζουµε και γιατί
για κάθε ένα άρθρο, γιατί θα τρώγαµε πάρα πολύ ώρα. Τα είπαµε
στην τοποθέτησή µας.

Εµείς συνολικά ψηφίζουµε σε είκοσι έξι άρθρα «υπέρ», σε εί-
κοσι άρθρα «παρών» και σε είκοσι ένα άρθρα «κατά». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα φανούν αυτά,
κύριε Αλεξιάδη. Δεν χρειάζεται να τα εξηγήσετε.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Τα λέω, κύριε Πρόεδρε, γιατί εάν είχαν
δοθεί οι απαντήσεις που είχαµε ζητήσει στη διαδικασία των επι-
τροπών και της Ολοµέλειας από τους Υπουργούς, θα είχαµε
υπερψηφίσει πολλά περισσότερα άρθρα.

Ευχαριστώ για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Αµυράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνουµε στο τέλος µιας εξαντ-
λητικής διήµερης συζήτησης. Εκατό Βουλευτές πήραν τον λόγο.
Θα σας έλεγα ότι το ρεζουµέ είναι διπλό και θετικό. Έχουµε δύο
θετικές διαπιστώσεις.

Η πρώτη είναι ότι όποιος φορολογείται στην Ελλάδα, χάρη σ’
αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο, θα πληρώσει λιγότερο φόρο,
είτε είναι νοικοκυριά, είτε είναι συνταξιούχος, είτε είναι επιχειρή-
σεις, είτε είναι αγρότης, είτε είναι µισθωτός. Λιγότερο φόρο για
πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια! Αυτή είναι η µία καλή είδηση.

Η δεύτερη καλή είδηση του φορολογικού νοµοσχεδίου είναι
ότι επιτέλους ο ΣΥΡΙΖΑ ανακάλυψε τη µεσαία τάξη. Αφήνω στην
άκρη, βέβαια, τη γύµνια των επιχειρηµάτων τους: «Μειώστε την
προκαταβολή του φόρου των επιχειρήσεων στο 50%», µας έλεγε
ο ΣΥΡΙΖΑ µέχρι πριν από λίγο, όταν ο ίδιος ο ΣΥΡΙΖΑ πήρε την
προκαταβολή του φόρου από το 50% και την πήγε στο 100%.
Τώρα που εµείς τη µειώνουµε και την αποκλιµακώνουµε, έστω
και κατά 5%, λέει: «Όχι, εγώ θέλω να αφήσεις την προκαταβολή
φόρου εκεί που τη βρήκαµε εµείς -δηλαδή οι συριζαίοι- και µετά
την εκτοξεύσαµε στη στρατόσφαιρα».

Να πω για το κρασί; Πραγµατικά γελάω για το κρασί. Λένε ότι
µείωσαν -οι συριζαίοι- φόρους και ότι έβγαλαν το φόρο από το
κρασί. Ε, αυτό είναι λαϊκισµός. Το Συµβούλιο της Επικρατείας
είναι αυτό που έβγαλε το χαράτσι που ο ΣΥΡΙΖΑ επέβαλλε στο
κρασί µε την απόφαση 1734/2018. Μα, ούτε αυτό δεν θέλουν να
αντιµετωπίσουν ως αλήθεια; 

Όµως, είναι επίσης καλό και σηµαντικό ότι οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ άρχισαν να διαβάζουν «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». Μεγάλο άλµα,
και πνευµατικό και ψυχολογικό. Έφυγαν από την «ΑΥΓΗ» και
πήγαν στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» για να µας κάνουν κριτική για τη µε-
σαία τάξη. Λοιπόν, θα σας πω εγώ ποια είναι η µεσαία τάξη. Ή
µάλλον θα σας το πει ο κ. Τσακαλώτος, διότι έβγαλε στοιχεία ο
κ. Τσακαλώτος τον Ιούνιο που µας πέρασε, επίσηµα στοιχεία του
Υπουργείου Οικονοµικών, για την επιβάρυνση των εισοδηµάτων
για την τετραετία 2015, 2016, 2017, 2018. 

Τι µας είπε, λοιπόν, το Υπουργείο Οικονοµικών επί κ. Τσακα-
λώτου; Ότι όσοι δήλωναν εισόδηµα από 10.000 ως 20.000 ευρώ
λιγόστεψαν κατά εκατό χιλιάδες άτοµα. Εκατό χιλιάδες άνθρω-
ποι λιγότεροι που µπορούσαν να έχουν αυτό το εισόδηµα. Μας
έδωσε, επίσης, και ένα ακόµα στοιχείο. Όσοι δήλωναν από 1
ευρώ ως 10.000 ευρώ αυξήθηκαν κατά διακόσιες πενήντα χιλιά-
δες. Να το πω απλά; Οι φτωχοί έγιναν και περισσότεροι και φτω-
χότεροι επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Το ζήτηµα είναι αλλού. Το ζήτηµα είναι το κοινωνικό µέρισµα
που δίνει η Κυβέρνησή µας για να ανακουφίσει πολύτεκνες οικο-
γένειες, οικογένειες µε παιδιά µε αναπηρία…

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μέχρι µια ηλικία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα τη δούµε την ηλικία. Ξέρει το Υπουρ-

γείο. 
Επίσης, το µέρισµα που δίνει η Κυβέρνησή µας για να ανακου-

φίσει τους µακροχρόνια ανέργους. 
Θα την ψηφίσετε αυτή τη διάταξη; 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δεν θα κάνουµε ό,τι κάνατε εσείς το

2016. Βεβαίως και θα την ψηφίσουµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Πάµε παρακάτω. 
Δεν ήθελα να ασχοληθώ µε την Ελληνική Λύση. Όµως, κύριε

συνάδελφε, είπατε: «Μου είπε ο ένας…», «άκουσα τον άλλον που
λέει για τη Γερµανία, για την Κεντρική Τράπεζα…». Μα, έτσι κά-
νετε πολιτική εσείς; Ξέρετε τη Διεθνή Διαφάνεια ή δεν την ξέ-
ρετε; Σας προκαλώ να µπείτε τώρα στο site της Διεθνούς
Διαφάνειας transparency.org και να δείτε τα στοιχεία. 

Κύριε συνάδελφε, για εσάς που θέλετε να χαϊδεύετε τα αυτιά
ενός εθνικιστικού ακροατηρίου µε φράσεις, όπως «η καηµένη η
Ελλάδα είναι η καλύτερη, είναι η αθώα και κάποιοι κακοί Γερµα-
νοί διαρκώς τη χτυπάνε και τη βάζουν στο πάτωµα», σύµφωνα
µε τους δείκτες της διαφθοράς παγκοσµίως, δυστυχώς η Ελ-
λάδα -µε στοιχεία για το 2018- είναι η δεύτερη πιο διεφθαρµένη
χώρα της Ευρώπης. Πρώτη είναι η Βουλγαρία, δεύτερη η Ελ-
λάδα. Η Γερµανία είναι µέσα στην ενδεκάδα των λιγότερο διε-
φθαρµένων χωρών ανάµεσα σε εκατόν ογδόντα χώρες. 

Γιατί τα λέω αυτά; Για να υπερασπιστώ εγώ τη Γερµανία; Όχι
βέβαια. Αλλά για να πω ότι αν θέλουµε να βελτιώσουµε τη θέση

µας, αν θέλουµε να πάµε την Ελλάδα πιο ψηλά, πρέπει να στα-
µατήσουµε να χρησιµοποιούµε συνωµοσιολογίες και να λέµε τα
UFO φταίνε, τα elf φταίνε και εµείς είµαστε οι αθώοι του αίµα-
τος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φορολογικό νοµοσχέδιο της
Κυβέρνησης είναι πραγµατική µεταρρύθµιση. Ανοίγει το δρόµο
για την πάταξη της φοροδιαφυγής µε τη διάχυση των ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών παντού. Όπως σας είπα ξανά, είναι το πρώτο
νοµοσχέδιο, η πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια, που ελαφραί-
νει φορολογικά βάρη από την πλάτη των πολιτών όποιου ενεργεί,
όποιου επιχειρεί, όποιου παράγει, όποιου εξάγει, όποιου δηµι-
ουργεί σ’ αυτή τη χώρα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, καλώ τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να µην
κρύβονται πίσω από ένα φύλλο συκής που δεν τους χωράει και
να υπερψηφίσουν αυτό το σχέδιο νόµου, έτσι ώστε ο φορολογι-
κός νόµος που θα αρχίσει να εφαρµόζεται από αύριο να έχει την
σφραγίδα όλων των Ελλήνων. 

Όµως, όπως είχα πει και στην αρχή της οµιλίας µου, στην
πρώτη επιτροπή «εδώ σε θέλω κάβουρα, να περπατάς στα κάρ-
βουνα». Δυστυχώς, δεν έχω καµµία ελπίδα ότι ειδικά η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ, θα αναµετρηθεί µε τις ευθύνες του
και θα σταθεί στο ύψος των περιστάσεων. Όµως, η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη το κάνει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε. 
Κύριε Λοβέρδο, θέλετε τον λόγο; Ρωτάω µη τυχόν δεν σας

είδα και σας αδικήσω. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινάω ανάποδα. Είπατε κάτι για τις τροπολογίες, κύριε ειση-

γητά του ΣΥΡΙΖΑ. Αν θέλαµε να κρύψουµε κάτι, θα φέρναµε τρο-
πολογία σήµερα, όχι χθες. Δεσµεύθηκα χθες ότι δεν θα έρθει
άλλη τροπολογία σήµερα. Και δεν ήρθε. Άρα από χθες έχετε
πλήρη εικόνα των τροπολογιών. Είναι βασική διαφορά από εσάς,
όταν κρύβατε. 

Δεύτερον, εγώ δεν ξέρω κάποια τακτική µε την οποία να κρύ-
βεις και ταυτόχρονα να κάνεις οριζόντια ρύθµιση για όλους. Μι-
λήσατε για τον αθλητισµό. Η ρύθµιση που επικαλείστε είναι
οριζόντια, για όλες τις ΠΑΕ. Άλλοι έφερναν τροπολογίες για επι-
χειρηµατία. Συνεπώς προσοχή στο τι λέτε.

Έρχοµαι και σε άλλη παρατήρηση πάλι στην ίδια τροπολογία,
στο άρθρο 7. Στο άρθρο 7 τι γίνεται; Επεκτείνουµε σε όλα τα κοι-
νωφελή ιδρύµατα, σε όλους τους εκπαιδευτικούς οργανισµούς,
σε όλους τους πολιτιστικούς φορείς, σε όλους τους θρησκευτι-
κούς σκοπούς στην Ελλάδα ένα πλαίσιο κανόνων. Εσείς είχατε
για έναν φορέα. Άρα για να το ξεκαθαρίσουµε, είναι οριζόντια η
πολιτική και αφορά το σύνολο των παραγόντων που επηρεάζει η
κάθε ρύθµιση. Κάποιοι άλλοι έφερναν φωτογραφικές ρυθµίσεις
την τελευταία στιγµή και όχι την προηγούµενη µέρα. Για να τα
ξεκαθαρίσουµε αυτά.

Μία ακόµα παρατήρηση: Είπατε ότι έχουµε πολιτικό πρό-
βληµα. Πρώτη φορά έχω ακούσει να έχει πολιτικό πρόβληµα µία
Κυβέρνηση και µια κοινοβουλευτική Πλειοψηφία και να µειώνει
φόρους. Δεν µπορώ να το καταλάβω. Μειώνουµε φόρους, όλοι
οι πολίτες θα δουν µειωµένους φόρους και εσείς λέτε ότι έχουµε
πολιτικό πρόβληµα.

Λέτε παρακάτω: «Ναι, έχετε πολιτικό πρόβληµα, γιατί δεν θα
είστε αξιόπιστοι». Σε τι δεν είµαστε αξιόπιστοι; Λέγαµε ή δεν λέ-
γαµε προεκλογικά ότι από το 22% θα πάµε στο 9% µέχρι 10.000;
Λέγαµε ή δεν λέγαµε ότι για τις επιχειρήσεις θα το πάµε από το
28% στο 24%; Ό,τι είπαµε πριν τις εκλογές, το έχουµε υλοποι-
ήσει. Λέγαµε ή δεν λέγαµε ότι θα µειώσουµε τον ΕΝΦΙΑ και τον
µειώσαµε; Και µάλιστα εµπροσθοβαρώς και περισσότερο;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Λέγατε για τους αλιείς; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για τους

αλιείς; Πολύ ενδιαφέρον.
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ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Δεν το βρήκα στο πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ίσως
απλά δεν έχετε δει την επιστολή του κ. Τσακαλώτου του 2017.
Να προσέχετε τι λέτε. Δεν απάντησα. Στις 21 Δεκεµβρίου 2017
δεσµεύεστε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή Ανταγωνισµού να φορο-
λογήσετε περισσότερο από ό,τι έκανε η Κυβέρνηση αυτή την κα-
τηγορία. Γλιτώνουµε 0,7%. Θα βάζατε 3,5% φόρο!

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Για όσο θέλετε δεσµεύεστε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να τα

πρακτικά απέναντι στην «DIGICOM». Συνεπώς να προσέχετε,
γιατί έχω στοιχεία για όλα. Δεν τα έχω χρησιµοποιήσει όλα. Με
προκαλέσετε. Θέλετε να φέρουµε τη ρύθµιση του κ. Τσακαλώ-
του; Δεν έχω αντίρρηση. Παραπάνω φορολόγηση.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Να µην φορολογήσετε τους αλιείς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κ. Τσα-

καλώτος στις 21 Δεκεµβρίου του 2017 θέλει µεγαλύτερη φορο-
λόγηση στους αλιείς. Το υποστηρίζετε;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Σας απήντησα. Δεν µπορείτε να επιλέ-
γετε τι θα ψηφίσετε…(δεν ακούστηκε)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να προ-
σέχετε!

Έρχοµαι και σε µία άλλη παρατήρηση: Είπατε για τη µεσαία
τάξη. Εµείς µειώνουµε φόρους. Έδωσα πλήρη στοιχεία χθες για
τη µεσαία τάξη. Αν παρακολουθούσατε, θα βλέπατε ότι είπα -και
σ’ αυτό έχουµε συµφωνήσει και χαίροµαι γιατί και ο κ. Λοβέρδος
έκανε µία πολύ σοβαρή τοποθέτηση και ο κ. Τσακαλώτος έχει
τοποθετηθεί επί του θέµατος-, πως δεν είναι εύκολο να προσδιο-
ρίσεις τη µεσαία τάξη.

Η µεσαία τάξη έχει και οικονοµικά χαρακτηριστικά, έχει και ει-
σόδηµα, έχει και περιουσία, έχει και καθηµερινότητα, αναζητά
και την ασφάλεια. Προσπαθήσαµε να την προσδιορίσουµε µε οι-
κονοµικούς όρους και κατέθεσα όλα τα διαθέσιµα στοιχεία της
ΑΑΔΕ, της ΕΛΣΤΑΤ, του ΟΟΣΑ. Κατέθεσα όλα τα στοιχεία, αλλά
υπάρχει µια µεγάλη διαφορά. Εσείς λέτε ότι τη µεσαία τάξη δεν
τη βοηθάµε πολύ, αλλά τη βοηθάµε λίγο.

Εµείς λέµε ότι επί των δικών σας ηµερών αυξήθηκε η φορολό-
γηση κατά 18% στα εισοδήµατα από 10.000 µέχρι 20.000. Είπαµε
ότι επιβάλλατε φόρο από 200 µέχρι 300 ευρώ στα εισοδήµατα
από 20.000 µέχρι 70.000. Είπαµε ότι την περίοδο 2014-2017, για
καθαρό εισόδηµα µέχρι 20.000, µειώσατε αυτό το εισόδηµα κατά
235 ευρώ και για τα µεγαλύτερα εισοδήµατα κατά 530 ευρώ. Εί-
παµε, επίσης, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, ότι η φοροδιαφυγή αυξήθηκε τα τελευταία χρόνια στην
Ελλάδα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, εξαιτίας της δικής σας φορο-
λογικής πολιτικής.

Άρα, εµείς έχουµε πει πολύ απλά το εξής: Με αυτό το φορο-
λογικό νοµοσχέδιο δεν λύσαµε όλα τα θέµατα της χώρας. Με
αυτό το φορολογικό νοµοσχέδιο είµαστε απολύτως συνεπείς σε
ό,τι είχαµε υποστηρίξει προεκλογικά, το υλοποιούµε τεκµηριω-
µένα, µεθοδικά, σε διαβούλευση µε τους θεσµούς, σε καθεστώς
ενισχυµένης εποπτείας, που εσείς µας βάλατε, και αυτό έχει ένα
θετικό αποτέλεσµα για το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας, πε-
ρισσότερο για τα χαµηλότερα και τα µεσαία εισοδηµατικά στρώ-
µατα.

Και δύο τελευταίες παρατηρήσεις: Ο ΕΝΦΙΑ θα είναι δηµοσιο-
νοµικά ουδέτερος το 2020 ως αποτέλεσµα. Η όποια αύξηση του
ΕΝΦΙΑ είναι από την εισπραξιµότητα του ΕΝΦΙΑ, εξαιτίας του χα-
µηλότερου ΕΝΦΙΑ.

Ο χαµηλότερος ΕΝΦΙΑ απέδειξε ότι ένα µεγαλύτερο κοµµάτι
της κοινωνίας µπορεί και πληρώνει τις υποχρεώσεις του, αλλά
ό,τι γίνει από εδώ και πέρα στην άσκηση που έχουµε πει µέχρι
τον Μάϊο του 2020 θα είναι δηµοσιονοµικά ουδέτερη. Επαναλαµ-
βάνω, η άσκηση θα είναι δηµοσιονοµικά ουδέτερη.

Και δύο τελευταίες παρατηρήσεις. Άκουσα να λέτε ότι είναι
πιο ανεκτικοί οι Γερµανοί µε τη Νέα Δηµοκρατία. Μα, ο στόχος
είναι ο ίδιος. Πώς είναι δυνατόν να είσαι πιο ανεκτικός, αφού σου
ζητούν να πετύχεις τον στόχο;

Επειδή επικαλεστήκατε τα αποτελέσµατα του Eurogroup, ξέ-
ρετε ότι στο Eurogroup είναι όλοι οι Υπουργοί Οικονοµικών όλης
της Ευρωζώνης. Δεν είναι ένα και δύο πρόσωπα. Ξέρετε τι υπο-

στηρίζουν όλοι; Με µεγάλη άνεση την επίτευξη του στόχου το
2019, που δεν το υποστήριζαν τον Ιούνιο.

Ξέρετε και κάτι ακόµα; Κλείνω µε αυτό. Έχω τα Πρακτικά, τι
είπα, γιατί είµαι πάρα πολύ προσεκτικός σ’ αυτό. Είπα: «Ως
Υπουργός Οικονοµικών εκφράζω την ικανοποίησή µου για τα
αποτελέσµατα του Eurogroup, χωρίς φυσικά να θριαµβολογώ.».
Εσείς είπατε ότι θριαµβολογώ. Δεν θριαµβολογώ. Παρουσίασα
την εικόνα, ότι, ναι, τελειώσαµε την αξιολόγηση θετικά, έγκαιρα,
πήραµε την εκταµίευση που αφορά τα κέρδη από τη διακράτηση
των ελληνικών οµολόγων, ANFAs, τα δικά µας, τα οποία είχαµε
απεµπολήσει για κάποια χρόνια επί ΣΥΡΙΖΑ και τα πήραµε χωρίς
όρους και προϋποθέσεις.

Επειδή είστε πολύ µεθοδικός και επιµελής και σας έχω παρα-
κολουθήσει και στην επιτροπή, ανατρέξτε στο πρώτο εξάµηνο
του 2019. Θετική αξιολόγηση τον Φεβρουάριο, αλλά µε όρους
και προϋποθέσεις που έβαλαν στην προηγούµενη κυβέρνηση και
ήρθαν δυο µήνες µετά να κάνουν την εκταµίευση, αφού έκαναν
και άλλα προαπαιτούµενα. Εδώ καθαρή λύση. Και όχι µόνο κα-
θαρή λύση, αλλά προστέθηκε και παράγραφος για πρώτη φορά
ότι µπορούµε να ξεκινήσουµε την τεχνική διαδικασία, έτσι ώστε
αυτά να αξιοποιηθούν για ανάπτυξη και όχι για το χρέος. Άρα
δεν θριαµβολογώ, παρουσιάζω µια εικόνα όπως ακριβώς αποτυ-
πώθηκε προχθές στο Eurogroup.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Βεσυρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να ευχηθώ χρόνια πολλά σε όλες τις εορτάζουσες και
όλους τους εορτάζοντες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας ευχαριστήσω για
τη συζήτηση στην επιτροπή και στην Ολοµέλεια. Μπορεί να δια-
φωνούµε, αλλά συζητάµε και αποδείξαµε ότι ενσωµατώσαµε τις
παρατηρήσεις της ίδιας της κοινωνίας από τη διαβούλευση.

Δεν υποστηρίξαµε ποτέ ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο λύνουµε
όλα τα προβλήµατα της κοινωνίας, αλλά όπως διαπιστώθηκε και
από την ακρόαση των φορέων, που εκφράστηκαν θετικά, το φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο είναι ένα σηµαντικό πρώτο βήµα για την
αποκλιµάκωση της υπερφορολόγησης.

Το φορολογικό νοµοσχέδιο αποτελεί το πρώτο βήµα για την
οικοδόµηση ενός δίκαιου φορολογικού συστήµατος, που δεν θα
αποτελεί τροχοπέδη για την ανάπτυξη της χώρας. Γιατί η πολι-
τική της υπερφορολόγησης, την οποία ακολούθησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση, ουσιαστικά καθήλωσε την ανάπτυξη.

Άκουσα από συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
την καινοφανή αντίληψη ότι η κυβέρνηση Τσίπρα δεν επέβαλε
νέους φόρους, αλλά αύξησε φόρους που ήδη υπήρχαν. Νοµίζω
ότι οι ίδιοι οι πολίτες έχουν πλήρη αντίληψη της πραγµατικότη-
τας και των φορολογικών επιβαρύνσεων που επέβαλε ο ΣΥΡΙΖΑ.
Γι’ αυτό, άλλωστε, και τον καταψήφισαν. Δεν µπορούµε να παί-
ζουµε µε τις λέξεις, ιδίως όταν οι πολίτες ήταν αυτοί που πλήρω-
σαν τον λογαριασµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση του κ. Τσίπρα είναι
αυτή η οποία µετέτρεψε την έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης, που
είχε µειώσει και σταδιακά καταργούσε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, σε µόνιµο φόρο, υπερτριπλασιάζοντας ταυτό-
χρονα τους φορολογικούς συντελεστές. Επέβαλε 100% προκα-
ταβολή φόρου στους ελεύθερους επαγγελµατίες και στις
επιχειρήσεις. Επέβαλε τέλος στη συνδροµητική τηλεόραση και
στο διαδίκτυο. Επέβαλε φόρο διαµονής σε ξενοδοχεία και ενοι-
κιαζόµενα δωµάτια. Επέβαλε φορολογικές επιβαρύνσεις στα
εταιρικά αυτοκίνητα, µια στρέβλωση που αντιµετωπίζουµε εµείς
µε τις διατάξεις αυτού του φορολογικού νοµοσχέδιου.

Αύξησε τον ΦΠΑ στην εστίαση από το 13% στο 24%. Ουσια-
στικά µε τη µείωση του ΦΠΑ στα τυποποιηµένα προϊόντα, ένα
µέρος από την εστίαση και το ηλεκτρικό ρεύµα που κάνατε τον
Μάϊο, απλά επιστρέψατε 400 εκατοµµύρια ευρώ από τα 5 δισε-
κατοµµύρια που είχατε πάρει από τους πολίτες µε όλα αυτά τα
µέτρα.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αύξησε τον ειδικό φόρο στα καύσιµα.
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Κατήργησε τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ στα νησιά. Μεί-
ωσε το αφορολόγητο από 9.545 ευρώ στα 8.636 ευρώ µε αλλα-
γές στη φορολογική κλίµακα, επιβαρύνοντας ανθρώπους µε
χαµηλά εισοδήµατα.

Και σταµατώ εδώ, απαριθµώντας απλώς κάποιες από τις είκοσι
εννέα φορολογικές επιβαρύνσεις.

Αντίθετα, δική µας συνειδητή πολιτική είναι η µείωση των
φόρων. Η πολιτική αυτή αποτυπώθηκε από την πρώτη µέρα της
διακυβέρνησης της χώρας από τον Κυριάκο Μητσοτάκη, µε τη
µείωση του ΕΝΦΙΑ. Και αποτυπώνεται ακόµα πιο έντονα στο φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο, αφού η µείωση των φορολογικών επιβα-
ρύνσεων αγγίζει το ποσό των 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Διότι
ο δικός µας στόχος είναι να µειωθεί η φορολογική επιβάρυνση
από το 38,7% του ΑΕΠ, που καταγράφηκε µε στοιχεία του 2018,
κάτω από τον µέσο όρο των χωρών του ΟΟΣΑ που είναι 34,3%.

Σε αυτή την κατεύθυνση προχωράµε σε µείωση του φορολο-
γικού συντελεστή για τις επιχειρήσεις από το 28% στο 24%. Στη
µείωση του εισαγωγικού φορολογικού συντελεστή 9% αντί για
το 22% που είναι σήµερα, για όλα τα φυσικά πρόσωπα, ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, αγρότες, µισθωτούς και συνταξιούχους, και
για εισοδήµατα µέχρι 10.000 ευρώ. Μία µείωση που αφορά στο
σύνολο των φορολογουµένων, αφού το εισόδηµά τους φορολο-
γείται µε βάση προοδευτική κλίµακα. 

Παράλληλα, προβλέπεται µείωση του συντελεστή φορολόγη-
σης: από το 29% στο 28% για εισοδήµατα από 20.000 ευρώ έως
30.000 ευρώ, από το 37% σε 36% για εισοδήµατα από 30.000
ευρώ έως 40.000 ευρώ, και από το 45% στο 44% για εισοδήµατα
πάνω από 40.000 ευρώ. Και είναι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη αυτή που αυξάνει το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί και ανεξάρτητα από τον αριθµό των προστατευόµε-
νων τέκνων. 

Η δική µας Κυβέρνηση είναι αυτή που έρχεται και απαλλάσσει
τα άτοµα µε αναπηρία άνω του 80% από την εισφορά αλληλεγ-
γύης που η προηγούµενη κυβέρνηση µετέτρεψε σε µόνιµο φόρο. 

Η δική µας Κυβέρνηση είναι αυτή που µειώνει τον φόρο για τα
µερίσµατα από το 10% στο 5%. 

Η δική µας Κυβέρνηση είναι αυτή που αλλάζει το πλαίσιο φο-
ρολόγησης για τις παροχές σε είδος προς τους εργαζόµενους
µε τη µορφή εταιρικού αυτοκινήτου και εξαιρεί από τη φορολό-
γηση ως εισόδηµα των οχηµάτων που παραχωρούνται αποκλει-
στικά για επαγγελµατικούς σκοπούς µε λιανική τιµή πώλησης
προ φόρων έως 17.000 ευρώ.

Η δική µας Κυβέρνηση είναι αυτή που εξαιρεί από τον φόρο
πολυτελούς διαβίωσης των επιβατικών ιδιωτικής χρήσης αυτοκι-
νήτων των πολύτεκνων οικογενειών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μάλιστα, κύριε

Υπουργέ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Σας ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ και στο

ζήτηµα που ανέκυψε µε τις ενστάσεις της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής, την οποία σέβοµαι απολύτως, για το ζήτηµα
της υποχρεωτικότητας ενός µέρους δαπανών µε ηλεκτρονικά
µέσα πληρωµής.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν υφίσταται ζήτηµα αντι-
συνταγµατικότητας ως προς το άρθρο 7 του νοµοσχεδίου, αφού
τηρείται η αρχή της αναλογικότητας. Είναι ένα µέτρο που αντι-
µετωπίζει αποτελεσµατικά τη φοροδιαφυγή και την καθιστά αν-
τικίνητρο.

Ξέρουµε όλοι ότι υπήρχαν ταµειακές µηχανές στις συναλλα-
γές µε µετρητά που επιδέχονται παρεµβάσεις για να µην εµφα-
νίζονται τα έσοδα. Μάλιστα, πρόσφατα οι ελεγκτικοί µηχανισµοί
του κράτους αποκάλυψαν εκατό ταµειακές µηχανές που είχαν

υποστεί τέτοιου είδους παρεµβάσεις, µε αποτέλεσµα να υπάρχει
απώλεια εσόδων της τάξης των 25.000.000 ευρώ. Με τα POS,
όµως, κάτι τέτοιο δεν είναι δυνατόν να γίνεται και οι ηλεκτρονικές
συναλλαγές αποτελούν εργαλείο για την πάταξη της φοροδια-
φυγής και την αύξηση του δείκτη φορολογικής συµµόρφωσης.

Ο στόχος αυτού του νοµοσχεδίου είναι να ενισχυθεί ακόµα πε-
ρισσότερο ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος στην Ελλάδα. Ήδη τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για το τρίτο τρίµηνο του 2019 παρουσιά-
ζουν αυξητική τάση για τον ρυθµό ανάπτυξης και, όπως όλα δεί-
χνουν, το 2019 θα κλείσει µε ρυθµό ανάπτυξης που θα κινηθεί
πάνω από το 2%. Γεγονός που καθιστά απόλυτα εφικτό και τον
στόχο που έχουµε θέσει στον προϋπολογισµό για ανάπτυξη 2,8%
για το 2020.

Τα µηνύµατα πάντως από τις διεθνείς αγορές, αλλά και από
το κλίµα που διαµορφώνεται για την Ελλάδα σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο είναι απόλυτα θετικά. Να τονίσω ότι στο τελευταίο Euro-
group δεν αναγνωρίστηκε απλά η θετική πορεία της ελληνικής
οικονοµίας, αλλά αποφασίστηκε η εκταµίευση του δεύτερου πα-
κέτου µέτρων ελάφρυνσης του ελληνικού χρέους, συνολικού
ύψους 767.000.000 ευρώ. 

Σε αυτά τα µέτρα συµπεριλαµβάνεται η αποδέσµευση της επό-
µενης δόσης από τα κέρδη των ευρωπαϊκών κεντρικών τραπεζών
από τα ελληνικά οµόλογα. Και µάλιστα χωρίς τους όρους, τις
προϋποθέσεις και τα προαπαιτούµενα που είχαν τεθεί παλαι-
ότερα. 

Αξίζει να τονιστεί επίσης ότι η τέταρτη έκθεση ενισχυµένης
εποπτείας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής περιέχει τη θετικότερη
αξιολόγηση που είχε γίνει ποτέ για την πορεία της ελληνικής οι-
κονοµίας. 

Επισηµαίνω, επίσης, την ενίσχυση του θετικού κλίµατος για
την Ελλάδα στις διεθνείς αγορές, αφού η έκδοση των εντόκων
γραµµατίων εξάµηνης διάρκειας έκλεισε µε αρνητικό επιτόκιο
µείον 0,02%, επιβεβαιώνοντας την εκτίµηση ότι η Ελλάδα είναι
πλέον σε θέση να δανείζεται µε αρνητικά επιτόκια. 

Αυτό το θετικό κλίµα έρχεται να ενισχύσει το φορολογικό νο-
µοσχέδιο που ψηφίζεται σήµερα. Ένα φορολογικό νοµοσχέδιο
µε ισχυρό µεταρρυθµιστικό και αναπτυξιακό πρόσηµο. Το µή-
νυµα που στέλνει αυτό το νοµοσχέδιο είναι ότι στην Ελλάδα δια-
µορφώνεται πλέον ένα σταθερό και δίκαιο φορολογικό
περιβάλλον, αλλά κατά κύριο λόγο ένα περιβάλλον που δηµιουρ-
γεί τις προϋποθέσεις για µια ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη, τα
οφέλη της οποίας θα διαχέονται σε όλους. 

Η ψήφισή του θα αποτελέσει την επιβεβαίωση της θετικής ει-
κόνας που εµφανώς πλέον υπάρχει για την ελληνική οικονοµία,
µια θετική εικόνα που αντανακλάται και στην ίδια την κοινωνία µε
τον υψηλό βαθµό αποδοχής των πρωτοβουλιών, αλλά και του
έργου της Κυβέρνησης από τους πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κάνετε τη νοµοτεχνική
διόρθωση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μια πολύ
απλή προσθήκη είναι στην τροπολογία για τη διανοµή της έκτα-
κτης ενίσχυσης. Απλά επειδή συµµετέχει και η ΗΔΙΚΑ, για να γίνει
πιο γρήγορα η διαδικασία και για να γίνει η εκταµίευση του
ποσού φέτος, στην τρίτη παράγραφο του άρθρου µετά τη
φράση: «Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων» προστίθενται οι λέξεις «,καθώς
και Επικρατείας» που είναι ουσιαστικά αυτός που εκτελεί χρέη
ψηφιακής διακυβέρνησης. Αυτό µόνο. Δηλαδή, για να µπορέσει
να γίνει αξιοποίηση και της ΗΔΙΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτε-
χνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών: «Φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διά-
σταση για την Ελλάδα του αύριο». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, εξήντα επτά άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-
φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για
ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τρο-

πολογίες, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο. Αφού καταχω-
ρήσετε τη ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και
να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο, προ-
κειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Φορολογική µεταρρύθµιση µε αναπτυξιακή διάσταση για την
Ελλάδα του αύριο.

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 10 ως έχει    ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 36 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 37 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
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Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 41 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 50 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 54 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 55 ως έχει   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 57 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 58 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 59 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 60 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 61 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 65 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 66 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 67 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 107/21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 116/30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 117/31 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Φορολογική µεταρρύθµιση
µε αναπτυξιακή διάσταση για την Ελλάδα του αύριο» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

(Να καταχωριστεί το κείµενο του νοµοσχεδίου σελ. 455 α)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα πα-
ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.22’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 9
Δεκεµβρίου 2019 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


